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BR ATISL AVA (A lexander  GOCZ)  –  Keď bol i  21.  februára známe mená t roch autorov na j lepších návrhov na súsošie  sv.  Cyr i la ,  Me -
toda a  Gora zda ,  zda lo sa ,  že  rea l i zác i i  p ro jek tu n ič  nesto j í  v  ceste .  Def in i t ívne určenie  v í ťa za bo lo len otá zkou krá tkeho času 
a  v yh lasovate l ia  sa súst red i l i  na jmä na uzavre t ie  o tá zk y f inancovania  dôsto jného pamätníka našich v ie roz vestcov,  aby na budúc i 
rok ,  keď osláv ime 1 150.  v ýroč ie  ich pr íchodu na naše územie ,  mohol  by ť s lávnostne odhalený.  Z astup i teľs t vo mestske j  čast i  Bra -
t is lava - Staré mesto však na svojom zasadnut í  neodporuč i lo  umiestnenie  súsošia  na predbežne dohodnutom Hurbanovom námest í .  

MARTIN (Dušan D. KERNÝ) – Mimoriadnu pozornosť vyvoláva snaha  otvoriť zrejme najpozoruhodnejší t rezor na Slovensku. Podľa 
všetkého patr í Nadácii Mat ice slovenskej (MS), ale uložený je v budove Matice slovenskej v Mar t ine. Nadácia je osobitným právnym 
subjektom a komunikácia s Maticou očividne viazne. Matica slovenská dokonca požiadala nadáciu, aby si z názvu vypust i la jej meno. 

K o p i a  s a  p r e k á ž k y  o k o l o  s v.  C y r i l a  a  M e t o d a 
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Zastupiteľstvo Starého mesta súsošie vierozvestcov na Hurbanovom námestí nechce

Nadácia pomenovaná menom Matice slovenskej odďaluje audit Národného pokladu
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Do celoslovenskej ankety, 
ktorá mapovala postoj Slovákov 
k slovenským výrobkom a pre-
biehala celý jeden letný mesiac, 
sa zapojilo až vyše jedenásťti-
síc respondentov. Potvrdením, 
že téma nakupovania domácich 
produktov je celospoločensky 
aktuálna, je fakt, že až 94 per-
cent Slovákov uvedomelo kupu-
je slovenské výrobky a rovnaké 
percento našincov je presved-
čených, že slovenské výrobky 
sú kvalitné. Z hľadiska veku 
sa do ankety zapojilo najviac 
respondentov v produktívnom 
veku od 26 do 40 rokov. Verej-
nosť si teda uvedomuje, že kúpa 
slovenských výrobkov znamená 
viac práce pre našich občanov. 

Podľa iných údajov, ktoré 
zverejnil úrad OECD, bez práce 
je každý siedmy ekonomicky 
aktívny Slovák! V počte od-
pracovaných hodín sme však 
predbehli Českú republiku. Na 
jedného Slováka pripadá 1 793 
odpracovaných hodín za rok a 
v rebríčku sme na piatom mies-
te. Podľa tohto ukazovateľa sme 
jedným z najpracovitejších ná-
rodov Európskej únie. Priemer-
ný počet odpracovaných hodín 
v rôznych štátoch závisí od 
toho, na čo je ekonomika zame-
raná a akým spôsobom funguje. 
V niektorých krajinách vyšší po-
čet odpracovaných hodín môže 
byť daný výraznejšou finančnou 
motiváciou, v iných tým, že pra-
covať viac je nevyhnutné na udr-
žanie si pracovného miesta. 

Zaujímavé je, že posled-
ná priečka patrí Holandsku 
s 1 379 a predposledná Nemecku 
s 1 413 hodinami na jednotlivca 
ročne. Súvisí to s tým, že mzdy 
v týchto krajinách sú neporov-
nateľne vyššie a ľudia zarobia 
viac za menej práce. ,,Počet od-
pracovaných hodín súvisí s pra-
covnou legislatívou platnou 
v krajine. Na Slovensku by bol 
zo strany zamestnancov záujem 
pracovať aj viac, ako je povo-
lené. Súvisí to s tým, že u nás 
máme menšiu mzdu, takže by 
sme si chceli prilepšiť. Naopak 
v krajinách, kde ľudia majú lep-
ší plat, nemusia sa naháňať za 
nadčasmi,“ vysvetľuje sociolo-
gička Zuzana Kusá. Slováci oči-
vidne vedia a chcú pracovať, len 
tú prácu musia mať...

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ

SLOVO O SLOVENSKU

Horná časť modelu sochy, ktorá má vyrásť v Bratislave.

Časť vyzbieraného zlata pretavili do tehličiek. Kde je dnes? 

V y h l a s ova t e l i a  s ú ťa ž e , 
k t o r ý m i  s ú  M a t i c a  s l ove n s k á , 
R a d a  Ko n f e r e n c i e  b i s k u p ov 
S l ove n s k a  p r e  ve d u ,  v zd e l a n i e 
a  k u l t ú r u  a  Spo loč nosť  svä té -
ho  G orazda,  zos t a l i  zaskoč ení . 
O dh l iadnuc  od  fak tu ,  že  koneč -
ný  v í ťaz  súťa že  akademick ý 
sochár  A nton  Gabr ík  z  M odr y 
už  na  súsoší  p racu je ,  pôvodné 
m ies to  jeho  umies tnen ia  na  Hur-
banovom námest í  ved ľa  Kos to la 
Sväte j  Tro j i c e  ku l tú r na  komis ia 
S t a rého  mes t a  neodpor uč i la , 
p r i č om dôvody  neuv ied la .

„ U m i e s t n e n i e  s ú s o š i a  p r á -
ve  n a  H u r b a n ovo m  n á m e s t í 
b o l o  u ve d e n é  a j  v  p o d m i e n k a c h 
s ú ťa ž e  a  v š e t c i  a u t o r i  z  t o h o 

v yc h á d z a l i , “  p ove d a l  t a j o m ní k 
M a t i c e  s l ove n s ke j  Pe t e r  M u l í k . 
A j  ke ď  m i e s t o  b o l o  p r e d b e ž n e 
o d o b r e n é  m a g i s t r á t o m  a  s ú -
ťa ž n é  n áv r hy  n a  s ú s o š i e  sv. 
C y r i l a ,  M e t o d a  a  G o r a z d a  b o l i 
v  m a r c i  t o h t o  r o k u  v y s t ave n é 
v  P r i m a c i á l n o m  p a l á c i  v  B r a t i -
s l ave ,  v z n á š a  s a  n a d  c e l ý m  p r o -
j e k t o m  n e i s t o t a .  M o n u m e n t á l n e 
d i e l o  v  r o z p o č t ov ýc h  n á k l a d o c h 
o ko l o  16 5  t i s í c  e u r,  k t o r é  t vo r í 
t r o j i c a  2 70  c e n t i m e t r ov  v y s o -
k ýc h  p o s t áv,  z a t i a ľ  a j  n a p r i e k 
n e p r i a z n i  n i e k t o r ýc h  ve r e j nýc h 
č i n ov n í kov  d o s t áva  v  s o c h á r-
s ko m  a t e l i é r i  svo j u  d e f i n i t í v n u 
p o d o b u .

( V i a c  n a  2 .  s t r a n e)

Podľa dostupných informá-
cií  úsilie otvoriť trezor sa zakladá 
na výroku okresnej prokuratúry 
Bratislava I. z októbra 2011 – je to 
podozrenie z trestného činu poru-
šovania povinností pri správe cu-
dzieho majetku. Prístup k trezo-
ru má údajne  Nadácia MS, ktorá 
v priebehu uplynulého pol roka mala 
dvoch správcov – obaja písomne 
zatiaľ neprijali termíny, v ktorých 
sa mal trezor komisionálne otvoriť. 
Podľa vedenia MS predstavitelia 
Nadácie MS „naďalej znemožňujú 
objasniť pravdu o skutočnom sta-
ve Národného pokladu Slovenskej 
republiky, teda kovovej časti, ktorá 
má byť uložená v trezore“. Podľa 
spravodajstva agentúry SITA nový 

správca nadácie snahu o verif ikáciu 
označil za autoritatívny postoj MS 
pri určovaní čohokoľvek vo vzťahu 
k Nadácii Matice slovenskej. Podľa 
predsedu MS Matica chce tento prob-
lém, ktorý ju zaťažuje, vyriešiť čo 
najskôr; stanovisko o tom je o. i. na 
webovej stránke ustanovizne. Podľa 
HN online z júla tohto roka hodnota 
Národného pokladu sa pôvodne od-
hadovala  na 863 tisíc eur plus obra-
zy a drahé kovy. Zrejme sú zároveň 
zaťažené zmenkami. Tie sa podľa 
hovorkyne MS a  auditu zaratúvajú 
do celkovej sumy a dosahujú až do 
výšky 760 000 eur. Sú však nekryté, 
resp. vložené do spoločnosti, ktorá 
je v konkurze.

(Viac na 2. strane)

● V Európskom parlamente má 
Slovenská republika trinásť po-
slancov. Stačí Slovensko pokryť 
svoje záujmy v orgánoch Únie?
 Nie, a ani podstatné záležitosti. 
Je to s nami podobné ako s väč-
šinou ostatných malých a nových 
členských krajín. V prípade veľkých 
krajín sa viac angažujú ich počet-
nejšie ministerstvá a odborníci. 
U nás doma ešte sotvakto tuší – 
parlament nevynímajúc – ako fun-
gujú európske inštitúcie a ich orgá-
ny. Europarlament funguje na báze 
väčšinového hlasovania, pričom 
nemusí stačiť, ani keď sa malé kra-
jiny dohodnú na spoločnom postu-
pe – napríklad o poľnohospodárskej 
politike. 

● Slovensko prispieva miliardami 
eur pomoci a solidarity prostred-
níctvom eurovalu, hoci krotí deficit 
štátneho rozpočtu. Je to v poriad-
ku?
 V týchto súvislostiach nemám rád 
pojmy pomoc a solidarita. Prvoradé 
sú záujmy Slovenska. Lenže naši ob-
čania by mali mať informácie a vedieť, 
že napríklad aj v Grécku ide o záujmy 
Slovenskej republiky. Čo vedia klien-
ti bánk a sporitelia v dôchodkových 
správcovských spoločnostiach o tom, 
že tieto tiež nakupovali grécke dlho-
pisy? Nie som proti eurovalu, no ak 
dlžník neplní podmienky, má smolu, 
ústretovosť nie je namieste. Keď vzni-
kal slovenský štát a potrebovali sme 
stabilizovať finančnú situáciu republi-

ky, MMF a ďalší veritelia nám dali pod-
mienky a my sme ich museli dodržať. 
V dnešnej situácii by mala pritvrdiť aj 
slovenská vláda. A ešte: euroval aj na 
pomoc bankám? Tie keď skrachujú, 
neuvidíme z pomoci a solidarity ani cent! 

● Slovenský štát pred privatizáciou 
do svojich bánk „nalial“ 100 miliárd 
korún... 
 Privatizácia našich bánk bola pod-
vodom na úkor štátu a občanov, takisto 
predaje „zlatých vajec“ slovenskej eko-
nomiky – plynární, energetiky a ďal-
ších, ktoré vtedajšia vláda predala pod 
cenu. A teraz sa môže stať, že veľké 
banky vytiahnu peniaze z malých. 

Zhováral sa Stanislav VANČO
FOTO:  autor
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Ve ľ ká  augus t ová  soc iá lna  revo lúc ia 

Zastupiteľstvo Starého mesta súsošie vierozvestcov na Hurbanovom námestí nechce

Nadácia pomenovaná menom Matice slovenskej odďaľuje audit Národného pokladu

Dôchodkový a odvodový systém na Slovensku čakajú etapové zmeny

 (Dokončenie z 1. strany) – 
Podľa denníka Pravda – zlato, dra-
hé kovy a obrazy boli ohodnotené 
na sumu každá časť po štyri milióny 
korún (teda každá z nich dnes okolo 
133 tisíc eur). Zlato sa malo sčasti 
pretaviť do tehličiek a časť predať 
na dražbe. „O akú sumu ide dnes, 
nadácia zatiaľ neprezradila,“ uvá-
dza denník Pravda.
  
■ ODVIEZLI ARCHÍV
 Nadácia svoj archív po nástupe 
nového vedenia z matičných pries-
torov v Bratislave odviezla. Objavili 
sa záznamy, podľa ktorých nadá-
cia a dokonca i niektorí predstavi-
telia Matice slovenskej v minulos-
ti ponúkali cenné kovy a umelecké 
diela na predaj. Z toho, čo zosta-
lo v archíve samotnej Matice, sa 
dá usúdiť, že Nadácia Matice slo-
venskej ponúkla na dražbu zlato 
a striebro v hodnote takmer milión 

korún (964 456 Sk) v roku 1995, len-
že kalkulovala s priamym predajom.  
„Návratnosť vynaložených nákladov 
na aukciu, ako i predaj všetkých 
predmetov z drahých kovov sú dis-
kutabilné, pretože obyvatelia Bra-
tislavy si môžu vybrať drahé kovy 
v hustej sieti zlatníctiev a predajní 

klenotov – odporúčam preto pred-
mety z drahých kovov, určené na 
aukciu, predať priamym predajom 
kompletne podľa zoznamov a do 
ceny zahrnúť aj náklad na puncova-
nie a leštenie,“ píše sa v stanovisku 
predstaviteľa nadácie.
 V osobnej korešpondencii bý-

valého predsedu MS sa zachovala 
žiadosť o ocenenie známok s uve-
dením čísla bankového účtu v prípa-
de, že adresát je ochotný známky 
kúpiť. Podľa listu ide o 26 listov zná-
mok a leteckých známok Slovenska 
z pozostalosti prof. F. Šubíka (And-
reja Žarnova). Adresátom ponuky  
bol Zväz slovenských f ilatelistov. 
Známky pritom darovala vdova po 
F. Šubíkovi  (Žarnovovi) Matici slo-
venskej. Takisto z osobnej pošty bý-
valého predsedu MS pochádza list 
adresovaný príjemcovi – krajanovi 
do Austrálie –, ktorý prejavil na jar 
1993 v Adelaide záujem o kúpu sta-
rožitných predmetov darovaných na 
Národný poklad SR. List obsahuje 
údaj, že „to bude možné čoskoro, 
začiatkom februára 1996, predme-
ty sú ocenené odbornou komisiou 
a pomerne veľkú časť z nich chce-
me ponúknuť na predaj – ide o veľký 
počet predmetov zo zlata a striebra 

Spisovateľ, esejista, fi lmový sce-
nárista, kultúrny a politický činiteľ. Je-
den z mála našich kultúrnych a spolo-
čenských činovníkov, k menu ktorého 
sa celkom prirodzene pridávalo ozna-
čenie „baťko“, aj keď sa Vlado Mináč 
proti tomuto prídomku ohradzoval. Pre 
istú časť médií, vrátane takzvaných 
mienkotvorných, je ešte stále persona 
non grata. Matica slovenská však na 
svojho dlhoročného predsedu neza-
budla.

Vladimír Mináč sa narodil 10. au-
gusta 1922 v Klenovci. Vyštudoval  na 
gymnáziu v Rimavskej Sobote a Tisovci, 
v štúdiu pokračoval na Filozofi ckej fakulte 
UK v Bratislave, kým do jeho života osu-

Pr vé zmeny už od septembra , 
ďalš ie od januára nového roku. 
To je  v ýs ledok rekordne d lho 
prerokovávanej  novely zákona 
o sociá lnom poistení .  Novink y 
sa budú t ýkať budúcich i  sú -
časných dôchodcov,  t zv.  doho -
dárov a ž ivnostníkov.
 Súč asným dôchodcom š tát  od 
januára zv ýš i  dôchodky o pev-
nú sumu 12,6  eura,  predč asným 
dôchodcom o 13,1 eura a inva l id -
ným dôchodcom o 11,7 eura.  Po -
č as nas ledu júc ich p iat ich  rokov 
dôchodky budú každoročne rásť 
o  pevnú sumu.  Potom sa budú 
percentuá lne zv yšovať  o v ýšku 
in f lác ie. 

■ OT VORIA DRUHÝ PILIER
 Budúc ich dôchodcov bude za-
u j ímať,  že vek odchodu do penz ie 
sa bude od roku 2017 pred lžovať 
o  50 dní  ročne.  Výrazné zmeny 
sa dotknú druhého p i l ie ra .  Te -
ra jší  deväťpercentný pr íspevok 
sa zníž i  na š t y r i  percentá.  Dru -
hý p i l ie r  š tá t  o t vor í  od septembra 
do januára.  Ten,  k to  chce z  neho 
v ystúp i ť,  musí  o  to  l is tom pož ia -
dať  Soc iá lnu po isťovňu.  Ce lá , 
doteraz nasporená suma mu pre j -

de automat icky na jeho osobný 
účet  v  po isťovn i .  A j  ž ivnostníc i 
a  zamestnanc i  sa budú musieť 
pr ispôsob i ť  zmenám. Pr vou je 
nárast  soc iá lnych a zdravotných 
odvodov zo súč asných 160,24 
eura na 185,3 eura v  roku 2013. 
M in imálne odvody sa budú rátať 
z  po lov ice pr iemerne j  mzdy.  Zme -

ní  sa a j  v ymer iavací  zák lad.  Naj -
b l ižš ie  k lesne koef ic ient  p re jeho 
v ýpočet  na 1,9.  T í  zamestnanc i , 
k to r í  pobera jú  mzdu nad 1 20 0 
eur  mesačne,  budú p lat i ť  v yšš ie 
odvody ako doteraz.  Odvodové 
s t ropy budú z jednotené na úrovn i 
päťnásobku pr iemerne j  mzdy.

■ ZMENY PRE DOHODÁROV
 Na jv ýrazne jš ie  zmeny č aka jú 
t zv.  dohodárov.   Doteraz p lat i lo, 
že zamestnávate ľ  z  dohody za -
mestnanca odvádzal  0 ,8  percen -
ta na úrazové po is ten ie  a 0,25 na 
garančné po is ten ie.  Po novom to 
už budú tak zvané p lné odvody, 
k toré dohodára môžu stáť  13,4 
percenta z  mzdy,  a  zamestnáva-
te ľa ďa lších 35,2 percenta doho -

dárove j  mzdy.  Par lament  súhlas i l 
s  v ýn imkou pre š tudentov vo veku 
do 18 rokov.  Všetky ich pr í jmy do 
v ýšky 66 eur  budú os lobodené 
od akýchkoľvek odvodov.  S tar-
ší  š tudent i ,  v ýs luhoví  a  inva l idní 
dôchodcov ia budú mať zníže -
né odvody na 29,8 percenta.  Zo 
mzdy s tarobných dôchodcov bude 
pov inné odv iesť  23,8 percenta. 
Dohodár i  však môžu oč akávať a j 
to,  že po schválení  ďa lších no -
v ie l  zákonov budú mať nárok na 
dovo lenku,  nemocenské p lnen ie 
v  pr ípade choroby a uvažuje sa a j 
o  pov innost i  p re zamestnávate ľov 
hrad i ť  im s t ravné l ís tky.  T ieto 
„benef i t y “  však v  súč asnost i  na -
ráža jú na ost r ý  nesúhlas zamest-
návate ľov.

Ivan BROŽÍK

S p o m i e n k a  n a 
V l a d a  M i n á č a

V Š I M L I  S M E  S I

A K T U Á L NE

 (Dokončenie z 1.  st rany) – 
Zdalo sa,  že umiestneniu dôsto j -
ného pamätníka svätých Cyr i la , 
Metoda a Gorazda na brat is lav-
skom Hurbanovom námestí  už 
n ič  nesto jí  v  ceste.  Už len účasť 
dvadsiat ich š t yroch autorov na 
súťaž i ,  z  k tore j  vyš ie l  víťazne 
návrh akademického sochára 
Antona Gabríka z Modr y,   jasne 
ukázal ,  že myš l ienka takéhoto 
pamätníka rezonuje v  mysl iach 
umelcov,  a le a j  š i rokej  vere jnos-
t i .  Potom pr iš la  s tudená sprcha. 
Komis ia pre kul túru miestneho 
zastup i te ľst va Staré mesto na 
svojom zasadnut í  – c i tu jem – 
„neodporúča umiestn i ť  súsoš ie 
sv.  Cyr i la ,  Metoda a Gorazda na 
Hurbanovom námestí,  a le odpo -
rúča hľadať iné vhodné miesto na 
celom území hlavného mesta SR“. 

■ CHABÉ ARGUMENT Y
 Pos lanec mestského zastu -
p i te ľst va Staré mesto a č len 
mestskej  rady Mgr.  Sven Šovčík 

s i  myslí,  že pred umiestnením 
akéhokoľvek súsoš ia na vere jné 
pr iest ranst vo sa k tomu má vy jad-
r i ť  odborná vere jnosť.  Kunsth is -
tor ik  R ichard Gregor zasa pouka-
zuje na spornú umeleckú hodno -

tu d ie la a to napr iek tomu, že v 
komis i i ,  k torá vybera la z navrh -
nutých súsoší,  bo l i  zástupcov ia 
vyhlasovate ľov súťaže:r iadi te ľka 
Domu Mat ice s lovenskej  Danie -
la Suchá a odborníc i  – sochár 

a vysokoškolský pedagóg A lo jz 
Drahoš,  h lavná archi tek tka mes-
ta Ingr id Konradová č i  sochár 
Dušan Král ik .  O tom, že h lavné 
mesto S lovenska môže tur is tom 
posky tnúť nanajvýš tak umelecké 
„ skvosty “  t ypu Čumi la,  Schone 
Nác iho č i  Paparazza,  už dotyční 
páni  cudne mlč ia.  Naša h istór ia 
sa skrátka nenosí,  čoho výreč -
ným dôkazom bol i  mediá lne tance 
is te j  čast i  po l i t ikov a inte l igenc ie 
v súv is lost i  so sochou kráľa Svä-
top luka na Brat is lavskom hrade.
 
■ NOVÍ TROJJA Z YČNÍCI
 Zdá sa,  že naši  v ierozvestco -
v ia Cyr i l  a  Metod n iekomu hlboko 
lež ia v ža lúdku.  Odhl iadnuc od 
ž lčov i tého a nekompetentného 
výpadu is tého novinára,  k tor ý 
ich nazval  dokonca „ zverozvest-
cami “,  na jznámejšou kauzou je 
t rag ikomická f raška v Komárne. 
Tam magist rát  ce lé roky odmie -
ta l  dôsto jne umiestn i ť  súsoš ie 
na n iek torom námestí,  aby po 

dovo nezasiahlo SNP. Bojoval v ňom, po 
potlačení bol zajatý a odvlečený do kon-
centračných táborov Mauthausen a ne-
skôr Dachau. Prežil...

Po vojne pracoval ako redaktor, sce-
nárista, funkcionár spisovateľského zväzu 
a v rokoch 1974 až 1990 zastával funkciu 
v poradí trinásteho predsedu Matice slo-
venskej. Predovšetkým však stále písal. 
Romány, poviedky, scenáre a najmä ostré 
polemiky a eseje. Vlado Mináč svojím ná-
rodným cítením, zmyslom pre etické a mo-
rálne hodnoty, ako aj pre sociálnu spra-
vodlivosť vždy išiel konkrétnym režimom 
tak trochu proti srsti. Opatrné mlčanie, 
ktoré okolo tohto nášho významného de-
jateľa zachováva veľká časť médií, preru-
šila Matica slovenská. Jej predstavitelia a 
sympatizanti na čele s predsedom Mariá-
nom Tkáčom sa 10. augusta, na výročie 
nedožitých 90. narodenín Vlada Mináča 
zhromaždili na bratislavskom cintoríne 
Slávičie údolie, aby položením vencov, 
hymnickými piesňami a umeleckým 

slovom vzdali hold to-
muto slovenskému 
velikánovi. Predseda 
Matice slovenskej Ma-
rián Tkáč príhodne ukon-
čil túto pietnu spomienku 
slovami: „Vladimír Mináč 
bol a ostáva pre nás 
inšpiráciou v každoden-
nom úsilí zlepšovať život 
Slovákov tu a teraz...“ 

Text a foto: Maroš 
M. BANČEJ

niekoľkých rokoch st rávených na 
pr ieče lí  tamojš ieho mat ičného 
domu skonč i lo  napokon na naj -
väč šom komárňanskom kruhovom 
objazde,  kde ho vzápätí  doposiaľ 
nezis tený vandal  pol ia l  farbou. 
Keby sa vo ľak to tak to zachoval 
k  už inšta lovanej  komárňanskej 
soche sv.  Štefana,  ost r ý  protest 
z  Budapešt i  by nás pravdepodob -
ne neminul . 

■ Z A ROZUMNÝ PRÍSTUP  
 Komis ia mesta Brat is lava 
o vec i  ešte nerozhodla a odpo -
ruč i la  pr imátorov i  zvolať  pra -
covné st retnut ie.  Chce t iež,  aby 
Mestský ústav ochrany pamiatok 
vypracoval  o  umiestnení  súsoš ia 
posudok podľa koncepc ie nará-
bania s  pomníkmi  a pamätník-
mi.  Takéto prav id lá t ýkajúce sa 
umiestňovania sôch v meste majú 
pos lanc i  schvaľovať až v septem-
br i .  Ver íme,  že pôvodný návrh sa 
napokon presadí,  a tur is t i ,  k tor í 
vykroč ia spod Michalskej  brány 
smerom ku Kosto lu Sväte j  Tro j i -
ce,  zh l iadnu n ie len s lovenských 
v ierozvestcov,  a le a j  pat rónov 
Európy svätých Cyr i la a Metoda 
s Gorazdom.           

 Foto: autor
Viac a j  na 4 .  st rane

a ďalších cenných premetov, najmä 
mincí a medailí v úhrnnej hodnote 
1 107 559 Sk“. List obsahuje  aj 
aktuálny prepočet tejto sumy podľa 
vtedajšieho aktuálneho kurzu na 
americké, resp. austrálske doláre.

■ BOLESTIVÁ ZÁLEŽITOSŤ
 Aj z uvedenej mozaiky je zrej-
mé, že komisionálne otvorenie tre-
zoru, ktorý je paradoxne v budove 
Matice slovenskej, aj keď jej údajne 
nepatrí, môže priniesť jasnú odpo-
veď na všetky vecné otázky a urobí 
koniec mediálnym dohadom. Najmä 
však  môže jednoznačne uzavrieť 
záležitosť, ktorá ťaží matičnú verej-
nosť a zaťažuje matičný život o to 
väčšmi, že sa týka riadne zvolených 
členov vrcholných,  ale aj regionál-
nych orgánov Matice slovenskej. 
Práve preto je to bolestivá záleži-
tosť. Pokiaľ ide o právnu stránku  
– nadácia sa od Matice „osamo-
statnila“, no zostane takisto práv-
nou otázkou, aký postup v rámci 
pokračujúceho vyšetrovania v tomto 
vskutku kurióznom prípade nastane, 
či môže nastať v zhode s právnym 
poriadkom platným v SR.

Na tomto mieste má byť umiestnená socha slovenských svätcov.
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s t vá r nen í  svä to p lu kovs ke j  témy 
š ípk y,  t r o j uho ln ík y,  pok r ú tené 
r ú r y,  ha jz l ové  m isy  č i  v na dy 
„ m o na l i sy “ . 

P o  vo ľ bá c h  2 010  s a  d o s ta l 
k  m o c i  dzu r i nd o - su l í ko - h r u -
š ovs ko - bu gá r ovs k ý  z l ep enec . 
P r edsedom N á r o dne j  r a dy  S R 
s a  s ta l  S u l í k  z  O LO.  N es p l n i l 
p r ed vo leb né  s ľuby,  k to r é  da l 

č as t i  „ ma r i š k i c h t i ve j “  m lá d eže 
a  hom o s exuá l om.  N už  c hc e l 
ukáza ť,  že  p r edsa  l en  č o s i 
s p r av í  a  pus t i l  s a  d o  S vä to -
p l uka .  N a  j eho  znehodno ten ie 
zo s tav i l  s p o ľa h l i v ú  ko m i s i u . 
B u d i l a  d o j em za r y t ýc h  ve g e ta -
r i á n ov,  k to r í  mus ia  ho d n o t i ť  sú -
ťa ž  mäs ov ýc h  v ý r ob kov.  U n i s o -
n o  o dsú d i l a  ná p i s  na  p o ds tavc i , 
k to r ý  hovo r i l  o  k r á ľov i  S ta r ýc h 
S l ová kov.  Vr a j  u r á ža l  M o r ava -

n ov,  l eb o  S vä to p lu k  b o l  a j  i c h 
pa novn íkom.  N už  b o l ,  a l e  p r e č o 
mu  nes tava jú  s o c hy ?  Žeby  s a 
bá l i  v l á d nyc h  Č ec hov,  k to r ý m 
p r áve  ná š  k r á ľ  S vä to p luk  da l 
p o k r s t i ť  i c h  k n i ež a  B o ř i vo j a? 

Po t i e r an ím  S ta r ýc h  S l o -
vá kov  na h r áva la  ko m is i a  ma -
ďa r s k ý m h i s to r i kom,  k to r í  r a d i 
t v r d i a ,  že  tu  S l ová kov  neb o l o . 

Vy v r a žd en é  územ i e  o s íd l i l i  v r a j 
N emc i  a  i n í .  N ec hc ú  p oveda ť, 
o d  ko ho  s a  N emc i  a  i n í  nau č i l i 
na š u  r e č .  P r ek la da te ľ  B la ho -
s l av  H e č ko  hovo r i l ,  že  s l oven -
č i na  j e  ep i c en t r om s l ova ns k ýc h 
j azy kov.  As i  na  t om č o s i  bu d e: 
P r e č o  Č ec h  a  Po l i a k  ne r ozu -
m e jú  Rus ov i ,  n o  za to  my  r ozu -
m i eme  Rus ov i ,  Po l i a kov i  i  Č e -
c hov i?

Z avac ke j   ko m is i a  na p r i ek 

o d p o r u  ve r e j n o s t i ,  va t i ká ns k y m 
a  i ný m d oku men tom,  k to r é  j as -
ne  hovo r i a  „ r ex “ ,  t eda  k r á ľ , 
o d o b r a la  S vä to p lu kov i  t i t u l . 
Pu k l i c ou  da l i  za k r y ť  zna k ,  a k ý 
ná j d e te  a j  na  r eb r e  v  s ka l i c -
ko m ko s to l e  a  p o c há dza  z  t r i -
nás teho  s to r o č i a .  A n t i k r í žové 
ťa žen ie  p r i p omína l o  s e r i á l  K r íž 
v  o s íd lac h  m o c i  na k r ú tený  ko -

mun i s t i c kou  pez l á r ovs kou  ka -
ma r i l ou ,  p r o t i  k to r ému  s a  p o -
s tav i l  t a j ný  b i s ku p  Ko r ec .  J eho 
s k ve lá  es e j  j e  a k tuá l na  a j  d nes . 
N u ž  n e č u d o ,  že  s a  c ha r i zm a t i c -
k ý  ka r d i ná l  Ko r ec  oz va l  a j  na 
ob r a nu  S vä to p luka .  Po c h o p i l , 
že  ne j d e  o  s o c hu ,  a l e  o  h i s to -
r i c kú  u ko t ven o s ť  s l ovens ke j 
š tá tn o s t i .  S vä to p lu kovo  k r á ľov -
s t vo  j e  nespo r ne  s ta r š i eho 
dá ta ,  ako  sú  l e to p i sy  p r v ýc h 

ma ďa r s k ýc h  a  č es k ýc h  k r á ľov. 
B a r ba r s ké  ťa žen ie  p r o t i  S vä to -
p l ukove j  s o c he  s p ô s ob i l o ,  že 
s a  o  S vä to p lu ka  za č a l  zau j íma ť 
a j  t en ,  k to  o  ň o m n i č  neved e l . 
Adek vá tne  v z r ás t l i  a j  sy mpa t i e 
k  S M ER - u ,  k to r ého  l í d r i  p r i s p e l i 
k  o s a d e n i u  s o c hy.  V l á d a ,  ved e -
ná  š é f kou  na dác i e  ma ďa r s kého 
m i l i a r dá r a  S ö r ö s a ,  pa d la .  N a 
H r a d e  za nec ha la  su l í kovs k ý m i 
zmena m i  d oka tova ného  S vä -
to p lu ka .  Te r a j š í  p r eds eda  N R 
S R by  ma l  vec i  u v i es ť  na  p r av ú 
m i e r u . 

M edz i t ý m s k u p i na  s p o lu o b -
č a n ov  p o s tav i l a  p r ed  S l ovens ké 
ná r o d né  múzeu m s o š ku  p r ez i -
d en ta  M as a r y ka ,  zá r ove ň  c hc e l i 
z  ná m es t i a  Ľ u d ov í ta  Š tú r a  o d -
p r a ta ť  sús o š i e  š tú r ovc ov  a  na -
h r ad i ť  ho  M á r i ou  Te r éz i ou .  Ke ď 
na r az i l i  na  o d p o r  ve r e j n o s t i , 
n ep o da r enú  r ep l i ku  s o c hy  i m -
p e r á to r k y  v yc a p i l i  n e ďa l e ko  o d -
t i a ľ.  Z a t i a ľ.  Č o c hv í ľa  o s l áv i me 
d va ds ia te  v ý r o č i e  v zn i ku  d r u he j 
s a m o s ta tne j  S l ovens ke j  r epub -
l i k y.  O d h las ova l i  j u  v  s ta r e j  bu -
d ove  ná r o d ne j  r a dy.  N epa t r i l o 
by  s a  na  ň u  ko n e č n e  o s a d i ť  pa -
mä tnú  ta bu ľu?

Na základe informácie Cent-
ra Simona Wiesenthala br i tskí 
žurnal ist i  objavi l i  miesto poby tu 
v súčasnost i  najhľadanejš ieho 
vojnového zloč inca Lászloa Csa-
tár yho. Podľa centra hral  dôleži tú 
úlohu pr i  depor tác iách 15 700 ko -
š ických Židov do koncentračného 
tábora v Osvienč ime na jar  1944. 
Ako zástupca políc ie zv láštnej  ko -
misie sa však podieľal  nie len na 
príprave zoznamu, ale aj  na zatý-
kaní,  mučení a depor tác i i  pr ib l iž-
ne 1 200 „nespoľahl ivých obča-
nov“ mesta. 

Denník Sme v tej to súvis los-
t i  uverejni l  n iekoľko č lánkov. Pod 
t i tu lom Najhľadanejší nacista bol 
vel i te ľom v Košic iach uviedol,  že 
„Csatár y bol po vojne v roku 1948 
v neprítomnost i  odsúdený za voj -

nové zloč iny v rodnom Maďar-
sku...“  No v č lánku pod názvom 
Košický sadista – čís lo jeden na 
zozname nac istov ten istý denník 
napísal:  „Okresný súd v Košic iach 
po bezvýslednom pátraní 8. júna 
1948 odsúdi l  Csatár yho v neprí -
tomnost i  na t rest smr t i  povrazom, 
15 rokov st raty obč ianskych práv 
a zhabanie osobného majetku. 
Rozsudok súdu sa našie l  až kon-
com júla t .  r.  v Ústave pamät i  ná-
roda.“

Kto je László Csatár y? Sved-
kovia, k torí  vypovedal i  pred sú-
dom v roku 1948, ho opisoval i 
ako fešáka s kamenným srdcom. 
Cynický úsmev a kožený korbáč, 
č istý dok tor Mengele, tak utkvel 
v pamät i  svoj ich obetí.  Csatár y 
pôsobi l  v roku 1944 ako vysoký 

pol icajný funkcionár a pol i t ický 
dôstojník na v tedajšom Pol icaj -
nom r iaditeľstve v Košic iach. 
Bol  č lenom maďarskej  faš ist ic -
kej Strany šípových krížov, k torá 
v tom čase bola v Maďarsku pr i 
moci.  Košice a juh Slovenska sa 
po Viedenskej arbi t ráž i  v roku 

1938 stal i  súčasťou Maďarska. 
Csatár y sa pred koncom vojny 
st rat i l  a až v roku 1995 ho zadr-
žal i  a ident i f ikoval i  v Kanade, kde 
v roku 1955 získal štátne obč ian-
stvo. V roku 1997 práve pre po -
dozrenie z vojnových zloč inov mu 
obč ianstvo odňal i .  Kanadu preto 
bez stopy opust i l .  A ž nedávno, 
v rámci operác ie Posledná šanca, 

Verejnoprávne média v roku nula
Maroš M. BANČEJ

N e j d e  l e n  o  S v ä t o p l u k a
Peter  VALO 

Csatáry našiel azyl v rodnom Maďarsku 
Eva ZELENAYOVÁ

A K O  B O L O ,  Č O  B O L O

sa ukázalo, že azyl našie l  v Bu-
dapešt i . 

Ústredný zväz ž idovských ná-
boženských obcí v SR apeluje na 
slovenské orgány, aby sa zasadi l i 
o vydanie Csatár yho na Slovensko 
a aby súd s ním sa konal na území 
SR. Maďarské orgány sa nepo-
náhľajú. Zato médiá na Sloven-
sku urobi l i  z maďarského nac istu 
s lovenského vojnového zloč inca. 
TA3 naprík lad  odvysie lala sprá-
vu, „ že Csatár yho  môžu súdiť aj 
za zloč iny, k toré spáchal na území 
v tedajš ieho Slovenského štátu“(?).  
Miroslav Klobučník na blogu časo-
pisu Týždeň v kauze Csatáry vidí 
našu poslednú prí ležitosť „prestať 
zahmlievať a konečne sa čestne 
vyspor iadať s našou total i tnou 
minulosťou“. A Ladislav Struhár  
mu pr itakáva: „ Áno, štát, k torý sa 
nevie vyspor iadať so svojou mi-
nulosťou sa, žiaľ, nikdy nezaradí 
medzi kultúrne a sebavedomé štá-
ty Európy. O temnej minulosti  Slo -
venského štátu sa nehovorí, neučí 
v školách...“ 

Naozaj,  prečo? Aby sa ľudia 
nedozvedel i  pravdu?  

S lovenské verejnoprávne mé-
diá,  k toré sa nedávno spoj i l i  do 
mediá lneho komplexu zvaného 
RT VS, čakajú nové časy.  Aspoň 
tak to vyzerá po mediá lne vďač -
nej  kauze odvolávania bývale j 
generálnej  r iad i te ľky Mi los lavy 
Zemkovej ,  k torú nahradi l  už vo -
pred favor izovaný Vác lav Mika. 
Keď však vezmeme východiskovú 
pozíc iu oboch médií  a ich potá-
cavú cestu za skutočnou s lužbou 
verejnost i  počas pos ledných, daj -
me tomu desiat ich rokov,  tak „ rok 
nula“,  k toré n iek toré médiá v pr í -
pade te levíz ie naznačujú,  je skôr 
zbožným želaním ako p lánovanou 
akc iou. 

Vác lav Mika pr ichádza do 
RT VS z komerčného rozhlasové -
ho a j  te levízneho prost redia.  Na 
takmer päťdesiatn ika má vo svo -

jom por t fó l iu  rešpek t  vzbudzujúcu 
par t ic ipác iu na najpočúvanejšom 
rádiu a najs ledovanejšej  te levíz i i . 
Ž i jeme na S lovensku, tak aby sme 
s i  rozumel i ,  to je tá rozhlasová 
stanica a tá te levíz ia,  pre k toré sú 
v lastné nevkus,  pr imi t ívna honba 
za senzác iami a podl iezanie latky 
umeleckej  náročnost i .  A predsa 
t ieto médiá vedú rebríčky s ledo -
vanost i  a počúvanost i .  Hovorí  to 
n iečo o väč š inovom vkuse?  Áno, 
a j ...  A le hovorí  to veľmi veľa naj -
mä o úrovni  verejnoprávnej  te le -
víz ie a rozhlasu.  Obe inšt i túc ie 
dokážu čoraz menej  vy t várať 
prot iváhu komerčným stanic iam, 
k toré devastujú mravnú aj  in te -
lek tuálnu úroveň Slovákov. 

Rozhlas ako starš ia a kom-
pak tnejš ia z ložka mediá lnej  ro -
d inky dokázal  lepš ie vzdorovať 

oko l i t ým t lakom a zachoval  s i  dosť 
s i lnú pozíc iu,  najmä čo sa spra-
vodajských re lác ií  t ýka.  Ostatne, 
nový generálny r iad i te ľ  sa téme 
rozhlas ani  veľmi  nevenoval  a ne -
chá ho zre jme pokračovať v jazde 
na t rat i  v y t ýčenej  Zemkovou,  a j 

keď tá t rať sa končí  zre jme na s le -
pej  ko ľa j i .   Mika sa zameral  najmä 
na te levíz iu.  Jeho p lány posi ln i ť 
a skval i tn i ť  spravodajst vo sú is te 
chvályhodné. Ostáva len ver i ť, 
že sa mu podarí  dať dohromady 
výpoveďami prer iedenú, vnútrote -
levíznymi spormi unavenú a p lat-
mi  znechutenú par t iu spravodaj -
ských redak torov dokopy. Ďale j 
pán generálny r iadi te ľ  spomenul 
z lepšenie technologického vyba-

venia.  Mám však taký poc i t ,  že 
keď dáme špičkové husle do ruky 
podpr iemernému hráčovi,  husľo -
vý v i r tuóz sa z neho nestane. 
Z te levíz ie tot iž odiš l i  a lebo bol i 
„odídení“  takmer všetc i  šp ičkoví 
odborníc i  v  naj lepšom veku.  Sa-
mozrejme do súkromných médií 
a produkčných spoločnost í.   Mla-
dí  nadšenc i  by sa aj  voľačo chcel i 
nauč iť,  a le akosi  n ie je od koho. 
Ako sme už v SNN upozorňova-
l i ,  jedným z najväčších hr iechov 
manažmentu vedeného Zemkovou 
bolo bezprecedentné z l ikv idova-
nie generačnej  kont inui t y v na-
š ich verejnoprávnych médiách. 
Posledným zámyslom pána Miku 
je obnovenie špor tového t ret ieho 
okruhu a hľadanie možnost i ,  ako 
zr iadiť  „mediálny komplex“,  kde 
by sa uby toval i  obe inšt i túc ie.  Ho -
vor i ť  o špor tovom programe v ča-
soch nášho rozpač i tého vystúpe -
nia na o lympiáde v Londýne je 
tak t rochu kont raproduk tívne. No 
a výstavba mediálneho komplexu 
posmrdkáva na Slovensku už t ra -
d ične predraženými tendrami pod 
di r igentskou tak tovkou niek torej 
z veľkých invest ičných r ýb. 

Mat i c a  s lovenská  v ys t re la 
ús t re tovo  r uku  k  RT VS eš te  za 
ko r m id lovan ia  M i los lavou Zem -
kovou.  Bez  ake jko ľ vek  odoz v y. . . 
Ume lecká  rada,  v  k to re j  by  bo l i 
zas túpení  reprezent an t i  od  f i l -
márov,  sc enár i s tov,  he rc ov,  a le 
a j  sp isovate ľov  č i  hudobníkov, 
j e  v  nedoh ľadne.  S t a r š ia  gene -
rác ia  v yn ika júc i ch  s lovensk ých 
osobnos t í  z  ku l tú r neho,  zo  spo -
loč enského  a  z  vedeckého  svet a 
odchádza na  več nosť  bez  toho, 
aby  ex is tova l i  meda i lóny  o  i ch 
ž i vo te .  Šp i č koví  t vo rc ov ia  te -
lev íznych  rozprávok  ž i vo r ia  a 
deduško  Več erníč ek  zarezáva 
v  súk romnom sek to re.  Re lác iu 
o  un iká tnych  pamia tkach  a  j ed i -
neč ných  m ies t ach  na  S lovensku 
robí  za  ve re jné  pen iaze  súk rom -
ná  f i r ma p re  našu  na js ledovane j -
š iu  a  na jbu lvár ne j š iu  súk romnú 
te lev íz iu .  Z at ia ľ  sa  však  nezdá, 
že  by  to  nové  veden ie  RT VS 
chc e lo  vo ľa jako  zmen i ť.  Vy zerá 
to  t ak ,  že  av izovaný  rok  nu la  p re 
naše  ve re jnoprávne  méd iá  môže 
ľahko  skonč i ť  na  mies te,  k to ré 
sa  z v yk lo  označ ovať  dvomi  nu -
lami .

Ku  c t i  p r ve j  F i c ove j  v l á dy  
s l ú ž i ,  že  p o s tav i l a  na  b r a t i -
s l avs ko m h r a d e  m o nu m en t , 
k to r ý  sy m b o l i zu j e  na š u  m o d e r-
nú  eu r ó ps ku  š tá tno s ť.  O d ha le -
n ie  j azd ec ke j  s o c hy  k r á ľa  S vä -
to p luka  b o l o  a ko  l a k mus ov ý 
pa p ie r i k  a  v y fa r b i l o  t ýc h ,  k to r í 
v l as tný  š tá t  n ec hc e l i ,  a l e  r a d i 
by  v  ň o m v l á d l i .  B o l i  p o h o r š e -
n í ,  že  p r i  v yc há dza n í  z  h r a d u 
u v i d e l i  ko ns k ý  za d o k .  S tav ím 
s a ,  že  keby  ko ň a  o to č i l i  na -
o pa k ,  t a k  by  f r f l a l i ,  že  i m  ten 
za d ok  p r eká ža ,  ke ď  p r i c há dza -
j ú  na  h r a d .  A k  by  i m  ma l  s o c há r 
v y hov ie ť ,  muse l  by  spác ha ť 
ko ň a  s  d vo m i  h l ava m i ,  k to r ý  by 
m o h o l  ko n k u r ova ť  d vo j c hvo s té -
mu  č es kému  l evov i .  O d p o r c om 
s o c hy  p r eká ž a l o ,  že  na  s o c hu , 
k to r ú  s t vá r n i l  g r á t i s  J á n  Ku -
l i c h  a  p o s tav i l i  j u  za  p en iaze 
zo  zb i e r k y,  nev y p ís a l i  ko nku r z . 
A n i  i c h  nena pa d l o ,  že  by  on i 
u r ob i l i  zb i e r ku  na  „ k r a j š i eho 
S vä to p l u ka “ ,  k to r é h o  by  u r o b i l 
n i ek to  i ný.  N á r o d  by  s a  p o te -
š i l ,  keby  u v i d e l  v  m o d e r n o m 

K O M E N T Á R
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O nezames t nanos t i  n ie len  mladých  t rochu  inak

Č a r o v a n i e  s  d e m o gr a f i o u  a l e b o  d e m a g o gr a f i a

Už sme si zvykli, že sa pat-
rí do sviatočných príhovorov 
vsunúť aj pasáž o cyrilo-metod-
skej tradícii. Pomaly sa z toho 
stáva formalizmus. Málokto si 
však uvedomuje, že slovenská 
metropola Bratislava nemá nija-
ký významnejší cyrilo-metodský 
monument, ktorý by pripomínal 
dôležitosť tejto tradície ako jed-
ného z pilierov nášho národného 
povedomia.  

S iniciatívou postaviť taký-
to monument prišla Matica slo-
venská spolu s Radou pre vedu, 
vzdelanie a kultúru pri Konferencii 
biskupov Slovenska a so Spoloč-
nosťou svätého Gorazda. O na-
šom originálnom zámere – lebo 
sv. Cyril, Metod a Gorazd doteraz 
neboli spoločne stvárnení – sme 
informovali Magistrát hlavného 
mesta SR. Akademický sochár 
Anton  Gábrik už pracuje na tom-
to umeleckom diele.  Nepochy-
bujeme o tom, že solúnski bratia 
Konštantín a Metod navštívil i Bra-
tislavu, ba je pravdepodobné, že 
vzhľadom na rozsiahlosť veľkomo-
ravskej baziliky na Bratislavskom 
hrade tu aj pôsobili. Hoci inkultu-
račný experiment, k torý byzant-
ská misia uskutočnila u našich 
slovenských predkov, netrval dlho 
– a z jeho plodov čerpajú najmä 
Bulhari, Srbi, Macedónci, Čierno-
horci, Ukrajinci, Rusi a Bielorusi 
– nesmieme zabudnúť, že písmo, 
reč, kultúra a civil izácia, prinese-
ná sem na žiadosť kniežaťa Ras-
tislava, bola pôvodne určená stre-
dodunajským Slovenom. My sme 
boli adresátmi a určite aj nositeľ-
mi tejto vyspelej slovanskej kres-
ťanskej kultúry. Uvedomujeme si 
to? To bol dôvod, prečo chceme 
so sv. Cyrilom a Metodom stvárniť 
aj sv. Gorazda – prvého sloven-
ského svätca domáceho pôvodu. 

Bratislava nemá monumen-
tálny sakrálny objekt zasvätený 
sv. Cyrilovi a Metodovi ani sv. 
Gorazdovi. Na budúci rok si pri-
pomenieme 1 150. veľké jubile-
um príchodu byzantskej misie do 
Rastislavovej ríše. Pripomenieme 
si ho v Nitre, na Devíne a v Mar-
tine. Pri k torom monumente v his-
torickej Bratislave si ho pripome-
nieme? Hurbanovo námestie, kde 
staré historické centrum s Michal-
skou bránou vyúsťuje k Prezident-
skému palácu a k starej budove 
Slovenskej národnej rady,  je 
veľmi vhodným miestom pre tento 
pamätník. Toto miesto bolo urče-
né už pri vypísaní verejnej ano-
nymnej súťaže na tento cyri lo-me-
todsko-gorazdovský monument. 
Preto sa obraciame s prosbou na  
bratislavskú verejnosť, ale najmä 
na kompetentných, aby pomohli 
realizovať toto súsošie, a tým pri-
speli k dôstojným oslavám cyrilo-
metodského jubilea v Bratislave.                    

Peter MULÍK
Foto: (mab)

Bratislava potrebuje 
cyrilo-metodský 

monument

Pracuje slovenská vláda správne so správnymi štatistickými číslami?

Reči o hrozivom úbytku Maďarov u nás sú účelové klamstvo a šovinistická propaganda

Ivan BROŽÍK – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Vil iam KOMOR A – Foto: internet

Napr iek tomu, že slovensk ý pr iemysel  má a j  v  čase g lobálnej 
hospodárskej  kr ízy stúpajúc i  t rend – predovšetk ým vďaka t rom 
automobi lkám – ž ivotná úroveň Slovákov je  s tá le n ízka .  Pre po -
rovnanie:  nemeck ý uč i teľ  poberá p la t  v yše 2000 eur „v č istom“, 
s lovensk ý s rovnak ým vzdelaním a zaradením len 500.  Tento 
pr iepastný rozdie l  negat ívne ovply vňuje a j  nezamestnanosť, 
k torá pat r í  medz i  na jv yššie v Úni i .  Sociá lnodemokrat ická v láda 
pr i rodzene urgentne r ieš i  t ie  demograf ické ukazovate le ,  k toré 
môžu by ť na pr v ý pohľad a larmujúce.  Jedným z n ich je  vo vere j -
nost i  rozší rené a všeobecne akceptované konštatovanie ,  že na 
S lovensku je v radoch nezamestnaných dominantne na jv iac mla -
dých ľudí .  Tu sa však môže zač ínať reťazenie závažných omylov.

Predstavitelia niektorých maďarských politických strán, hnutí a spolkov bubnujú na poplach, že sa na Slovensku násilne a hrozivo znižuje 
počet Maďarov. Oficiálna štatistika Štatistického úradu SR hovorí (http://portal.statistics.sk/files/tab-10.pdf), že v rokoch 1991 – 2001 došlo 
k asi štyridsaťtisícovému poklesu počtu Maďarov, a v rokoch 2001 – 2011 k vyše päťdesiattisícovému. Tí, čo tieto úbytky označujú ako rapídne, 
uvádzajú fakty obozretne, zámerne nejdú do hĺbky a ich práca so štatistickými údajmi je selektívna. Dôvodom asi je, že už pri trochu hlbšej 
analýze sa ukazuje neopodstatnenosť tvrdení, ktoré z toho stavu vinia slovenskú spoločnosť. Tvrdenia, ktoré v súvislosti  s tým uvádza naprí-
klad predseda SMK József Berényi, nie sú pravdivé, sú zavádzajúce, sú to klamstvá a dôvod je úplne inde.

 Na Slovensku vykazujeme podľa 
metodiky Eurostatu siedmu najhoršiu 
mieru nezamestnanosti v Európskej 
únii, konkrétne bez desatiny celých štr-
násť percent. V rámci členských krajín 
najnižšiu mieru nezamestnanosti evido-
vali v Rakúsku – iba štyri percentá. Naj-
vyššia nezamestnanosť bola v Španiel-
sku a presiahla dvadsaťštyri percent. 
U nás sa všeobecne tvrdí, že každý tretí 
nezamestnaný človek na Slovensku je 
vo veku do 24 rokov. Zaužívalo sa to 
práve z údajov spomínaného Eurostatu. 
Niet sa preto čo čudovať, ak vláda mobi-
lizuje milióny eur, aby takto vyzerajúce 
hrozivé čísla zmenila na lepší obraz.

■ JE TO ASI INAK
 Až nedávno sa podrobnými analý-
zami prišlo na prekvapujúcu skutočnosť 
– v celkovej štatistike nezamestnaných 
mladých ľudí na Slovensku je veľký 
počet študentov vysokých škôl, ktorí 
popri štúdiu prirodzene nepracujú. Ak 
vláda pracuje s údajom o takmer troch 
percentách nezamestnaných vo veku 
do 24 rokov z celkového počtu ľudí bez 
práce, v skutočnosti ide iba o necelé 
jedno percento. Tu niekde sa skrýva 
aj odpoveď na otázku, kam sa „štatis-
ticky“ stratili občania po päťdesiatke, 
a najmä ženy. Táto veková skupina je 

totiž nezamestnanosťou na Slovensku 
postihnutá najviac, aj keď v rozpore 
s „diskriminačným“ zákonom, zdá sa, že 
bez povšimnutia úradov. Pritom v čase 
hľadania finančných rezerv pre štátny 
rozpočet by bolo určite zaujímavé po-
hrať sa s výškou každoročných výdav-
kov štátu na sociálnu pomoc tejto sku-
pine obyvateľstva. Taktiež by bolo treba 
analyzovať, prečo je na Slovensku až 
dvojnásobný počet tých mladých, ktorí 
po osemnástom roku zostávajú študo-
vať, ako napríklad v Dánsku či vo Veľkej 
Británii. Potrebuje naša malá krajina vy-
sokoškolsky vzdelaných ľudí na práce, 
na ktoré stačí nanajvýš stredoškolská 
kvalifikácia? Odpoveďou je, že najviac 
mladých nezamestnaných je práve so 
stredoškolským a s nižším vzdelaním. 
Ale nie preto, že by mali nedostatoč-
ný stupeň vzdelania. Na pracovných 
miestach vyžadujúcich si strednú kva-
lifikáciu pracujú totiž zdanlivo nelogicky 
absolventi vysokých škôl. Je to tým, že 
zamestnávatelia dostanú kvalifikovanú 
pracovnú silu, ale vyplácajú jej iba takú 
mzdu, akú by platili sile oveľa menej 
kvalifikovanej.

■ VETERNÉ MLYNY
 Čo tak napríklad upriamiť pozor-
nosť na tie regióny Slovenska, v ktorých  

 Demografi cký pokles počtu Ma-
ďarov spôsobuje nižšia pôrodnosť tohto 
etnika vo všetkých krajinách, kde tento 
národ žije. Najvýraznejší je v samot-
nom maďarskom štáte, kde je pôrod-
nosť len okolo 9 novonarodených detí 
na 1 000 obyvateľov, čo zapríčiňuje 
dlhodobé klesanie počtu obyvateľov. 
 Demografi cký pokles evidujeme 
vo všetkých krajinách tzv. vyspelého 
sveta. V  Maďarsku je však taký alarmu-
júci, že tam dochádza k postupnému, 
takpovediac vymieraniu Maďarov, na 
čo poukazujú aj tamojší sociológovia, 
politológovia a iní odborníci. Len v ro-

koch 2001 – 2008 zaznamenali takmer 
160-tisícový pokles obyvateľov MR. 
(http://www.nationmaster.com/encyclo-
pedia/Hungary)

■ OSUDY REPATRIANTOV
 Nezmyselné tvrdenia o asimi-
lácii Slovákmi možno vyvrátiť aj na 
príkladoch osudov tzv. repatriantov 
z Maďarska. V Maďarsku boli Slová-
kmi vyše dvesto rokov, ale po ich ná-
vrate v rokoch 1947 – 1948 sa z nich 
v jazykovo zmiešaných maďarsko-
slovenských oblastiach Slovenska za 
necelých štyridsať rokov stali Maďari! 

O poklese týchto slovenských rodín či 
jednotlivcov sa hovorí až pri troch štvr-
tinách, čo však je problémom štatisticky 
verifi kovať. Takto sú na Slovensku pre 
silnú nacionalistickú maďarskú politiku 
a kultúru asimilovaní Slováci Maďarmi. 
A to potichučky, paradoxne vo vlastnom 
štáte, diskriminuje národnostná menši-
na príslušníkov štátotvorného národa. 

Zbytočné sú nám protidiskriminačné a 
iné právne predpisy, keď sú Slováci vo 
vlastnom štáte bez skutočnej ochrany 
akosi cielene zatláčaní. Ba možno po-
vedať, že ich na juhu krajiny ochraňuje 
len osamotená Matica slovenská.

■  ZA LEPŠÍM ŽIVOTOM
 Jednou z preukázateľných príčin 
mizivého poklesu Maďarov na sloven-
skom juhu, najmä na vidieku (keďže 
Maďari žijú prevažne na dedinách), je 
odchod mladých a aktívnych ambicióz-
nych slovenských rodín za lepším býva-
ním. Deje sa to na celom Slovensku, ale 
len v jazykovo zmiešaných oblastiach 
to prináša negatívne reakcie zo strany 
Maďarov pre následné demografi cké 
zmeny. Dôvodom je lacnejšia pôda na 
dedine, a preto aj výhodnejšia stavba 
nových domov či rekonštrukcia lacnej-
ších starých obydlí – a nie protimaďar-
ské akcie Slovákov či štátu. Opak je 
pravda!

 Najvýraznejší pokles Maďarov 
na Slovensku zapríčiňuje jednoduchá 
a zo strany Maďarov dobre zamlčovaná 
skutočnosť. Veď z rovnakého dôvodu 
dochádza aj k poklesu Slovákov; za 
roky 1991 – 2011 evidujeme takmer 
170-tisícový pokles, teda mnohokrát 
prevyšujúci pokles Maďarov. Za všet-
kým sú Rómovia. Toto etnikum je do 
značnej miery veľmi prispôsobivé voči  
miestnej moci a lokálne väčšinovému 
obyvateľstvu, dokáže sa prispôsobiť 
každej politickej, kultúrnej či nábožen-
skej situácii, vláde a všetkému v záujme 
relatívne lepších životných podmienok 
a istých výhod. Len pred niekoľkými 
rokmi sa „národne uvedomili“ najmä 
pričinením treťosektorových, sociálno-
právnych, humanitárnych a neviem ešte 
akých organizácií, ktoré zneužívajú ich 
slabú osvetu, aby si na práci s nimi vy-
budovali pohodlnú živnosť. Táto menši-
na sa čoraz viac hlási k vlastnému etni-
ku a stávajú sa ofi ciálne, právne, a teda 
aj štatisticky Rómami. To je pravá prí-
čina poklesu maďarského obyvateľstva, 
keďže štatistiky hovoria jasnou rečou, 
že približne koľko Maďarov (a Slovákov) 
ubudlo, toľko Rómov pribudlo.
 Posledným dôvodom je nezáujem 
a neochota časti obyvateľov uviesť pri 
štatistickom zisťovaní svoju národ-
nosť, čo znižuje relevantnosť a validitu 
výsledku, ale aj samo osebe hovorí 
o niečom inom než o pozitívnom postoji 
k vlastnému národu.

S L O V E N S K Ý  J U H

je nezamestnanosť vyššia ako dvadsať 
percent? Máme až štrnásť takýchto 
okresov. Pri príprave novely Zákonníka 
práce by tiež bolo osožné presnejšie 
kvantifikovať porušovanie antidiskri-
minačného zákona. Veď napokon aj 
samotná štátna politika zamestnanosti 
mladých je v ústavnom rozpore s tým-
to zákonom. Súčasný trend v oblasti 
zamestnania mladého človeka, ktorý 
hovorí, že terajší mladík vystrieda naj-
menej 15 pracovných miest, je taktiež 
v priamom rozpore so smerovaním Eu-
rópskej únie a SR, ktorých stratégie spá-
ja boj proti krátkodobým zamestnaniam. 
Aj krátkodobé zamestnanie však buduje 
pracovné návyky a smeruje k dlhodo-
bej práci. Nie je však zamestnanie ako 
zamestnanie. Až štyridsať percent ľudí 
v aktívnom veku u nás pracuje „na doho-
du“. Teda bez akejkoľvek záruky, ktorú 

inak bežne zabezpečujú trvalé pracov-
né pomery na dobu neurčitú. A bez 
odvodov štátu – to je logické. Na druhej 
strane by si štát tie odvody nemal pýtať, 
ak za ne neponúkne adekvátnu ochranu 
zamestnancom. Aj samotný boj proti ne-
zamestnanosti mladých ľudí bez zmeny 
myslenia uchádzačov, bez zmeny priorít 
štátu a bez príležitostí na prax zo stra-
ny podnikov je boj s veternými mlynmi. 
Podniky by mali jasne deklarovať poži-
adavky na konkrétne okruhy pracovných 
pozícií a následne ich akceptovať. Argu-
mentom by mala byť cena práce. Lenže 
– až keď si mladý človek zakorení, že 
mzda je ekvivalentom ním vytvorenej 
hodnoty na danom trhu a podniky či štát 
utvoria podmienky na adaptáciu tohto 
vnímania, až potom bude Slovensko 
podtatranským Fort Knoxom zamestna-
nosti (mladých) v Európskej únii.

V Komárne žije stále vyše 60 percent Maďarov.
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N i ž š i e  v ý n o s y  o b i l n í n  v z b u d z u j ú  o b a v y

Trójsk y  kôň  kr í z y  a  s lovenská  ml iečna  odysea

Ako píšeme na  inom mies-
te ,  v ýsledk y tohoročnej  žat v y  
nebudú práve povzbudivé .  E x-
t rémne v ýčiny počasia pozna -
č i l i  úrodu obi ln ín na Slovensku 
a môžu negat ívne zasiahnuť 
do v ý voja c ien pot ravín .  Kým 
naši  poľnohospodár i  majú h la -
v y v smútku,  v ýsledk y „žat v y“ 
n iek tor ých našich pol i t ikov 
naznačujú,  že zasia l i  v iac ako 
dobre . 

Exmin is ter  f inanc i í  I .  M ik loš 
je  pod ľa  zdro jov  b l ízkych Európs -
ke j  banke pre obnovu a rozvo j  ho -
rúc im kand idá tom na k res lo je j  v i -
ceprez identa .  Funkc iu v  Londýne 
má prevz ia ť  po J .  F ischerov i ,  k to -
r ý  kand idu je v  nadchádza júc ich 
prez identských vo ľbách v  Česke j 
repub l ike.  Samotný M ik loš ,  ako 
inak ,  sa k  te j to  téme nevy jadru -
je .  Pre is to tu s i  však bo l  svo ju 
tep lú  s to l i čku pozr ie ť  vopred,  a j 
keď o f ic iá lne š t vordňovú návš te -
vu  b r i tske j  metropo ly  odôvodn i l 
účas ťou na hrách t r ids ia te j  le tne j 
o lympiády

Úradu júca v láda z  M ik lošo -
ve j  nominác ie  nadšená n ie  je  mi -
n imálne z  dvoch dôvodov.  Pr vým 
je   ko laps daňových úradov na 
S lovensku a z  neho vyp lý va júce 
ka tas t ro fá lne nás ledky na toho -
ročný š tá tny rozpočet .  D ruhým, 
o n ič  menším dôvodom je  nomi -
nác ia  bý va le j  šéfky Fondu národ -
ného ma jetku SR A .  Bubeníkove j 
do Rady exper tov pomáha júc ich 
grécke j  v láde pr i  pr iva t izác i i 
š tá tneho ma jetku.  Súčasné ve -
den ie  min is ters t va f inanc i í  t v rdí , 
že Bubeníkovú do funkc ie nomi -
nova l  v  jú l i  m inu lého roku prá -
ve M ik loš pros tredníc t vom v te -
da jš ieho zás tupcu S lovenska 
v  pracovnej  skup ine Eurogroup 
M.  Bruncka.  S ta lo sa tak eš te 
pred vypuknu tím kauzy Gor i la , 
v  k tore j  je  Bubeníková jedným 
z k ľúčových ak térov.  Andre j 
K rá l i k  zo Zas túpen ia Európske j 
komis ie  na S lovensku t v rdí ,  že 
vymenovan ie Bubeníkove j  na -
s ledova lo po abso lvovaní  výbe -
rového konan ia .  Zdá sa ,  že i š lo 
o  mimor iadne u ta jovaný výbero -
vý proces a neby ť  kauzy Gor i la , 
n ik to by o tep lom mies tečku pre 
Bubeníkovú za t r i t i s íc  eur  me -
sačne an i  netuš i l .  Dokonca an i  
par lamentný výbor  pre nez luč i -
te ľnos ť  funkc i í ,  keďže M ik lošova 
nominantka pr í jmy z  te j to  funkc ie 
v  ma jetkovom pr iznaní  neuv ied la . 
Reč i  o  tom, že č lenov ia Rady ex-
per tov mus ia sp ĺňa ť  vysoké od -
borné a e t ické š tandardy,  v yzn ie -
va jú v  te j to  súv is los t i  m in imá lne 
nedôver yhodne.  Nech to  je  tak  č i 
onak ,  tohoročná ža tva pre t ýchto 
dvoch spomínaných po l i t i kov do -
pad la úspešne.

                (ob)
Kar ikatúra:  (am)

Zas ia l i  dobre

Počasie ovplyvnilo výsledky žatvy v rozhodujúcich produkčných oblastiach

Našich producentov mlieka nezachránili samoobslužné  automaty ani predaj z dvora

Zhováral sa  Oto BALOGH – Foto: archív

Stanislav HÁBER – Foto: autor

S l o v e n s k é  l e t o  b o l o  n e č a k a n e  s u c h é .  P r e  d o v o l e n k u  p r i  v o d e  s í c e  p r í j e m n é  p o č a s i e ,  n o 
s u c h o  n e g a t í v n e  v p l ý v a  n a  p o ľ n o h o s p o d á r s k u  p r o d u k c i u .  N e p r i a z e ň  p o č a s i a  v ý r a z n e  p o -
z n a m e n a l a  v ý s l e d k y  t o h o r o č n e j  ž a t v y .  P o r o z p r á v a l i  s m e  s a  o  t o m  s  M i l a n o m  S E M A N Č Í KO M , 
p r e d s e d o m  S l o v e n s k e j  p o ľ n o h o s p o d á r s k e j  a  p o t r a v i n á r s k e j  k o m o r y.

Pred piat imi rokmi sa začala hrať na Slovensku neof iciálna mliečna liga. Mestá, mestečká a obce sa predbiehali v počte nainštalovaných 
mliečnych automatov. Vzápätí  udrela mliečna kríza v roku 2008, ktorá priniesla l ikvidáciu stád hovädzieho dobytka u nás, keďže prudko 
klesala výkupná cena mlieka. Farmári ho dorábali drahšie, než ako ho predávali . A tak sa slovenské chovy výrazne preriedil i . Problém bol 
v nízkej dotácii slovenským chovateľom oproti dotáciám, aké získavali iní farmári v rámci Únie.

● Čo je charakteristické pre toho-
ročnú žatvu v Slovenskej republike?
    Najmä to, že ju viac ako v minu-
losti  poznamenali extrémne výkyvy 
počasia. Kým pred dvomi rokmi spadlo 
asi od polovice mája príliš veľa zrážok, 
tentoraz mnohé miesta na Slovensku 
potrápilo nečakané sucho. Zrážko-
vý deficit od minuloročnej jesene sa 
neskončil doteraz, aj keď sa v dru-
hej polovici júla rozpršalo takmer vo 
všetkých regiónoch. Na vymazanie 
absencie vlahy to však nemohlo sta-
čiť, najmä nie v produkčných oblas-
tiach, ktoré postihlo sucho najviac. 
A to bol ďalší, pre tohtoročnú žatvu 
charakteristický jav. Poveternostné 
extrémy najviac úradovali tam, kde 
sa zvyčajne dosahovali dobré, ba až 
nadpriemerné výsledky. Akoby príroda 
chcela poľnohospodárom dokázať, že 

si  zaslúži veľký rešpekt a neradno ju 
podceňovať. Paradoxné však je, že sa  
dažďové zrážky pohybovali v pásoch a 
v regiónoch sa vyskytovali veľmi rôz-
ne. Kde mali smolu, doplatili na sucho. 
Kde mali trochu viac šťastia, dočkali 
sa dažďa aspoň v  rozsahu, ktorý im 
doprial solídnu úrodu, aj keď  s hod-
notením treba vyčkať až do úplného 
ukončenia zberu. Trebárs aj poľnohos-
podári na strednom Považí sa nádeja-
li, že v tomto roku budú s výsledkami 
spokojní, ale náhla ľadovcová smršť 
tam na viacerých miestach všetko ob-
rátila hore nohami. Ľudová múdrosť, 
podľa ktorej sa má o úrode hovoriť až 
vtedy, keď je v sýpkach a nie keď je 
ešte len na poli, sa opäť prejavila v pl-
nom rozsahu.

● Dávajú priebežné žatevné výsled-
ky dôvod aspoň na čiastočnú spo-
kojnosť?
    Z celoštátneho hľadiska určite nie, 
hoci sú veľmi rozdielne medzi regiónmi, 
ale aj medzi jednotlivými podnikmi a 
parcelami. Rozdiely boli aj v minulosti, 
ale nie až také veľké. Už pred žatvou 
sme odhadovali medziročné výpadky 
v priemerných hektárových úrodách 
husto siatych obilnín na zhruba 20 
– 25  percent. Zdá sa, že správne, aj 
keď pripomínam značné rozdiely vo 

výsledkoch. Kým napríklad pri repke 
niekde nezozbierali z hektára ani tonu, 
inde sa dostali až na hranicu štyroch 
ton. Pšenica niekde „nesypala“ ani 2 
tony z hektára, no niektorí pestovatelia 
sa môžu pochváliť aj viac ako šesťto-
novými hektárovými priemermi. Tí sú, 
samozrejme, spokojní. Viacerí ich kole-
govia majú hlavu v smútku. V porovnaní 
s vlaňajškom zaznamenali 50-,  ba aj 
60-percentné výpadky produkcie. V ich 
prípade je problém o to väčší, že do vý-
roby vložili všetko potrebné, čo ich stálo 
nemalé prostriedky. Napriek vysokým  
nákladom nie sú odmenení primeranou 
úrodou a ich ekonomika to pocíti veľmi 
negatívne. Aj preto sme už od minulej 
jesene upozorňovali na tieto fakty. Oce-
ňujeme, že náš hlas počúvlo nové ve-
denie ministerstva pôdohospodárstva a 
rozvoja vidieka i celá vláda, ktorá vzišla 
z marcových  parlamentných volieb. 
Uvedomujeme si, že v období konso-
lidácie verejných fi nancií nemá peňazí 
nazvyš, ale aspoň suchom najviac po-
stihnutí poľnohospodári potrebujú po-
moc. Inak buď skrachujú, alebo budú 
nútení výrazne zredukovať činnosť 
a prepustiť zamestnancov, ktorí  ťažko 
nájdu uplatnenie na trhu práce.
 
● Hektárové úrody pšenice a jačme-
ňa budú rozhodujúce pre celkové 

hodnotenie žatvy. Môžu slabšie vý-
sledky znamenať reťaz problémov 
z hľadiska platobnej schopnosti 
poľnohospodárov?
    Určite áno. Najviac dopadnú na 
subjekty s kompletnou výrobou, kto-
ré sa zaoberajú aj chovmi hospodár-
skych zvierat. Živočíšna výroba je 
dlhodobo stratová a aktuálny vývoj 
nasvedčuje, že si zaslúži zvýšenú 
pozornosť a účinnú pomoc, inak bude 
ďalej upadať. Slabá úroda u nás i vo 
svete tlačí na zvyšovanie cien obil-
nín, ktoré sa uplatňujú v humánnej 
výžive, no slúžia aj na kŕmenie hos-
podárskych zvierat. Sucho postihlo 
negatívne nielen produkciu zrnín, ale 
aj zelených krmovín. Ich prvá kosba 
priniesla medziročný pokles produk-
cie zhruba o polovicu. Vo viacerých 
oblastiach to nebude lepšie ani pri 
druhej kosbe. Navyše riedke a nízke 
porasty obilia spôsobia nedostatok 
slamy pre živočíšnu výrobu, čo môže 
obmedziť chovateľské aktivity. Absen-
cia finančných i tovarových zdrojov a 
zásob sa môže prejaviť v „šetrení“ na 
výžive zvierat s dosahom na pokles 
úžitkovosti a redukciu  ekonomických 
parametrov v ich chovoch. Preto tre-
ba zmobilizovať všetky nástroje a 
mechanizmy na udržanie a postupnú 
revitalizáciu živočíšnej výroby.

 V lepšom prípade farmári kravy 
predali na ďalší chov do zahraničia, v tom 
horšom putovali na bitúnok. Takto čas-
to končili produkčne schopné zvieratá, 
ktoré by za iných okolností prinášali 
majiteľom kvalitné a zdravé mlieko, čím 
by sa zlepšovali aj podmienky dodávky 
tejto komodity na domácom trhu. Cho-
vatelia hovädzieho dobytka napokon 
našli záchranu v odvetvovej dohode so 
spracovateľmi mlieka, kde sa dohodla 
výkupná cena na úrovni, na ktorej sa 
už opäť oplatilo chovať kravy na mlie-
ko. Nie je to jednoduchý proces, lebo 
kým sa vychová krava produkujúca 
mlieko, prejdú až dva roky, keď farmár 
z chovu nemá nijaký úžitok.

■  VLÁDNY ZÁSAH
 Mliečnu krízu zapríčinilo viac 
faktorov. Odborníci často spomínali 
čínsky faktor. V tejto krajine totiž ob-
javili mliečny svet. Finančné prebytky 
pri obchodovaní so svetom začali vyu-
žívať na zlepšenie stravovacích návy-
kov vlastných obyvateľov. A tak zrazu 
nedostatok mlieka pocítili aj také jeho 
tradičné spracovateľské bašty, akými 
sú Nemecko, Francúzsko či Taliansko. 
Výkupná cena mlieka u nás paradoxne 
prudko klesala, čo malo dramatický do-
sah na chovateľov a slovenské stáda. 
Záchrana prišla v podobe tzv. predaja 
z dvora. Ten mal konkurovať veľkým 
obchodným reťazcom, ktoré dokázali 
na slovenskom trhu umiestňovať lacnú 
nadprodukciu z celej Európy. Na ten-
to cieľ vznikol zákon o šesťpercentnej 
DPH na potraviny predávané z dvo-
rov, ktorý vláda Ivety Radičovej zru-
šila hneď po nástupe k moci. V rámci 
podpôr slovenským farmárom sa za-

čali zavádzať mliečne automaty, kde 
sa znížená sadzba DPH počítala na 
čerstvo nadojené mlieko. Predpoklady 
hovorili, že Slovensko môže z vlastnej 
produkcie dosiahnuť stav, že sa bude 
vďaka týmto automatom predávať až 
20 percent mlieka z domácich chovov.

■ STÁLE MENEJ
 O potrebe piť mlieko v každom 
veku pre ľudí a prospešnosti tohto 

nápoja na ľudský organizmus nemá 
zmysel hovoriť, lebo tieto údaje sú vše-
obecne známe. Po piatich rokoch od 
zavádzania mliečnych automatov sme 
klesli v predaji nadojeného slovenské-
ho mlieka na úroveň sedem, miestami 
(najviac) na trinásť percent z celkovej 
produkcie. Trend je podľa Ing. Mariá-
na Vanča z Ústredného kontrolného 
a skúšobného ústavu poľnohospo-
dárskeho negatívny. Predaj čerstvého 

mlieka sa znižuje. Ubúda aj automatov. 
Z približne 300 automatov sa každý 
mesiac niektorý celkom uzavrie pre 
nezáujem verejnosti. Na príčine je 
podľa Ing. Mariána Vanča jednoznačne 
cenová ponuka obchodných reťazcov, 
ktoré ponúkajú liter mlieka za cenu 
približne 52 centov. Slovenskí výrob-
covia to dokážu v cenovej relácii okolo 
70 centov, ale je tu výživový nepomer. 
Liter mlieka z obchodu obsahuje o 50 
percent menej tukov, vitamínov, mine-
rálov, lenže je obohatený o množstvo 
umelo pridávaných látok, ktoré mlieku 
predlžujú trvanlivosť. Naopak, mlieko 
z automatov – ako zdôrazňuje inžinier 
M. Vančo – má viac tukov, vitamínov a 
zdraviu prospešných látok bez umelých 
konzervantov. Znamená to však, že po 
kúpe takéto mlieko treba hneď skon-
zumovať, prípadne po 48 hodinách 
nechať prejsť procesom kvasenia. 
Skúste však urobiť doma kyslé mlieko 
z kúpeného výrobku. Každý vie, že pre 
umelé prísady to nejde, veď získate len 
páchnucu nepitnú žbrndu.
 Proces, počas ktorého sa mlie-
ko dostane do automatu, je pritom 
podľa M. Vanča pod prísnou hygienic-
kou kontrolou už pri dojení perfektne 
ošetrovaných zvierat. Odtiaľ putuje 
do mliečnice, kde sa v prietokovom 
chladiči schladí z 37 stupňov Celzia 
na štyri stupne. Vzápätí sa rozváža 
v nerezových tankoch do automatov. 
O čerstvosti, chutnosti a zdravotnej 
prospešnosti nemôžu byť podľa Ing. 
Vanča pochybnosti. Žiaľ, na Slovensku 
sa kríza prejavuje aj tak, že ľudia kupu-
jú radšej menej kvalitné, ale lacnejšie 
potraviny. Pôvod a výrobca pritom ne-
hrajú nijakú rolu.

Kontrolór Ing. Marián Vančo hovorí o výnimočnej kvalite domáceho mlieka.

Milan Semančík
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 Tento konkrétny sa začína kde-
si tam, keď Ján Kubiš, absolvent 
prestížnej moskovskej diplomatic-
kej školy, bol aj poverený generál-
nym tajomníkom Organizácie Spo-
jených národov pôsobiť v Strednej 
Ázii, do ktorej prináleží aj Uzbeki-
stan, v Kirgizsku a v Tadžikistane. 
„Prezident a najmenej polovička 
vlády v Dušanbe, v Tadžikistane, 
si ma veľmi dobre pamätá a ja si 
pamätám ich,“ oči mu osobitne za-
svietia, keď mi o tom vraví, ako keby 
chcel vysloviť: „Kedykoľvek mám 
k nim otvorené dvere.“ Tadžikistan 
delí od Afganistanu len tok pohra-
ničnej, ľahko prechodnej r ieky. Pri-
hraničné územie Severnej aliancie 
v Afganistane bolo kľúčovým pre 
prechod CIA, novinárov a vojakov 
vo vojne za zvrhnutie predchádza-
júceho režimu Talibanu, ku ktorému 
došlo so začiatkom vojenskej ope-
rácie nazvanej Trvalá sloboda.

■ SPOLUPRÁCA S RUSKOM 
 V Kirgizsku má kľúčovú leteckú 
základňu Manas nielen USA, ale aj 
Ruská federácia – slúži najmä pre 
potreby vojsk, potreby vojny v Afga-
nistane. Aká je dôležitá, ukázalo sa 
pri konf likte medzi dvomi spojenca-
mi – Pakistanom a Spojenými štát-
mi. Američania bombardovali de-
diny na pakistanskom území, zasa 
hynuli civilisti, a tak Pakistan za-
blokoval všetky pozemné cesty pre 
konvoje NATO medzi pakistanským 
a susedným afganským územím. 
Konvoje s palivami, potravinami 
a inými zásobami sú pre spojenec-
ké vojská takrečeno životodarné – 
prestr ihnutie ich ciest Pakistanom 
bolo ako preťatie životodarnej 
tepny. V tej chvíli sa ukázala byť 
dôležitá spolupráca s Ruskou 
federáciou. Nielen pre základňu 
v Manase, ale najmä preto, že 
Moskva povolila prelety amerických 
vojenských nákladov pre Manas, 
teda pre Afganistan, cez svoje úze-
mie, tak ako predtým to povolila pre 
nemecký bundeswehr a francúzske 
jednotky. Prechod armád, vojenské-
ho materiálu a prelety vojenských 
lietadiel hneď troch ozbrojených síl 
Severoatlantickej aliancie ukázalo, 
že Rusko je v tomto spojencom Zá-
padu. Nenadarmo v septembri roku 
2001 to bol ruský prezident Vladi-
mír Putin, ktorý prvý telefonoval 
americkému prezidentovi Bushovi 
ml., aby mu vyjadril nielen sústrasť 

pri útokoch na newyorské mrako-
drapy – Dvojičky, ale aj solidaritu 
a konkrétnu pomoc pri boji s medzi-
národným terorizmom. 

■ SMRŤ PRICHÁDZA DENNE
 Ako však vyzerá každý deň 
z tých piatich mesiacov, ktoré niek-
dajší slovenský minister zahranič-
ných vecí prežíva v Kábule so svo-
jimi spolupracovníkmi misie OSN, 
a samozrejme bez rodiny, osamo-
te? Sám o tom hovorí: „Každý deň 
sa začína zlými správami, správami 
o počte obetí na civilnom obyva-
teľstve, koľko ľudí sa stalo obeťami 
násilia, koľko moslimov bolo za-
bitých prevažne zasa moslimami. 
V jeden júnový týždeň bolo 200 
obetí – 57 zabitých, 143 ranených. 
Týždeň predtým to bolo ešte horšie 
– 244 civilných obetí, z toho 90 zabi-
tých a 154 ranených.  V jediný deň, 
šiesteho júna, boli zabité štyri desi-
atky civilov z toho desať detí a 67 
bolo ranených, a to všetko v troch 
samovražedných útokoch a jednom 
bombovom útoku proti medzinárod-
ným vojenským silám. V jeden je-
diný deň 107 civilných obetí.“ Keď 
Ján Kubiš hovorí o tom, že teraz 
má ako predstaviteľ generálne-
ho tajomníka OSN a r iaditeľ misie 
OSN v Afganistane dobrú prácu, 
treba si to preložiť ako prihlásenie 
sa k veľkej výzve – každý, čo len 
najmenší úspech znamená, že tá 
práca má význam, že je významná. 
V krajine, kde sa bojuje, v hlavnom 
meste, kde vybuchujú bomby, kde 
neraz vojaci nevystrčia nos zo svo-
jich základní bez toho, aby sa na 
nich neútočilo, je však otázka, čo 
zmôže civil, čo zmôže OSN. Ameri-
čania na svoju vojenskú prítomnosť 
vynakladajú dve miliardy dolárov 
ročne – čo zmôže OSN proti dobre 
naolejovanej mašinérii amerického 
vojensko-priemyselného komplexu, 
ktorý tu vedie operácie už od roku 
2001?

■ BEZ TALIBOV NIET DOHODY
 Paradoxne veľa – keď sa zho-
várate z Jánom Kubišom, pocho-
píte, že mnoho závisí práve od ci-
vila, od diplomata. Predovšetkým 
– OSN pred časom stiahlo svojich 
takmer 600 pracovníkov z Afga-
nistanu a Kábulu, pretože ústredie 
OSN v chránenej „pevnosti“ upro-
stred hlavného mesta sa stalo ter-
čom útoku, v ktorom zahynulo päť 

pracovníkov misie OSN (UNAMA). 
Príčina nie je len moslimský tero-
r izmus, ale aj jeho takrečeno „drob-
nokresba“ – je zrejmé, že útočníci 
najmä z radov Talibanu jednoducho 
nevideli rozdiel medzi vojenskými 
silami spojencov a civilným úsilím 
pracovníkov misie OSN. Je zrejmé, 
že Kubišov čas sa bude merať aj 
tým, ako dokáže veľmi jasne a zre-
teľne – na rozdiel od svojich pred-
chodcov – ozrejmiť rozdiel medzi 
vojakmi a civilmi. Bude niekto, kto 
bude schopný počúvať aj iných, 
teda „úplne rozdielne interpretácie 
založené na svätom Koráne a is-
lamských tradíciách“. Rukolapne 
povedané – aj tých z radov dote-
rajších protivníkov, z radov Taliba-
nu, bez ktorých to zrejme nepôjde. 
Samozrejme to nie je jednoduché 
– je jedna vec poznať, že recept 
pre stabilitu a pokoj v Afganistane 
vedie cez tamojších protivníkov, 
ktorí sa už nenazývajú islamskými 
teroristami, ale povstalcami, a dru-
há vec je nájsť ich a ešte k tomu 
viesť s nimi dialóg. Napokon medzi 
silami spojencov, medzi odborníkmi 
sa nepoužíva už ani termín taliban, 
ale opozičné ozbrojené skupiny.  

■ VYČERPANOSŤ VOJNAMI
 Preto mohutná, impozantná, 
priam basketbalová postava Jána 
Kubiša je ako stvorená vyvolať 
rešpekt a uznanie nielen svojím 
zjavom, ale aj dôvtipnosťou a re-
latívne masívnou skúsenosťou so 
Strednou Áziou a s mentalitou rôz-
norodých národov a ich psychológi-
ou v tejto oblasti. Sám o tom hovorí: 
„Za päť mesiacov môjho pôsobenia 
v Afganistane som získal poznanie, 
že ľudia sú tu skutočne zbožní, 
úprimne veria v islam, ctia si svoje 
tradície a náboženské tradície, Af-
ganistan je pestrá krajina  mnohých 
etnických a náboženských skupín 
– tie stáročia vedeli spolunažívať, 
a preto možno nájsť spoločný ja-
zyk, mieru a toleranciu medzi OSN 
a islamom. Je to možné aj preto, 
lebo najdôležitejším poznaním po 
tom, čo som hovoril s mnohými Af-
gancami, je, že sú unavení vojnou. 
Nechcú nič väčšmi než mier.“ Prav-
da, misia OSN, ako aj misia Jána 
Kubiša sa opiera o rozhodnutia 
medzinárodného spoločenstva a o 
závery vrcholnej schôdzky Severo-
atlantickej aliancie v Chicagu v máji 
tohto roku, ktorá sa konala za účas-

ti aj prezidenta Slovenska. Za tým 
všetkým je poznanie amerického 
prezidenta Obamu a americký vo-
lebný rok. Americký prezident začal 
radikálnu zmenu, pretože Bushova 
polit ika premeny Afganistanu bola 
z ríše fantázií. Začala sa obrovskou 
leteckou vojnou, bombardovaním, 
kobercovými náletmi, použitím ka-
zetových bômb ako pri bombardo-
vaní v Juhoslávii v roku 1999, po-
tom sa nasadili mohutné, presne 
cielené bomby, ktoré sa predtým 
nikde inde nepoužili, masívne sa 
navýšil počet amerických vojakov 
– až sa dospelo k poznaniu, že 
pokračovanie vojny si v priebehu 
ďalšieho desaťročia vyžiada bil ión 
dolárov a v Afganistane sa aj tak 
veľa nezmení.
 Teraz ide o to, stiahnutím vojsk 
v roku 2013 a 2014 nezanechať 
v Afganistane vákuum. A to je hlav-
ná úloha misie OSN – spojenecké 
sily sa snažia urobiť všetko preto, 
aby obrovský bezpečnostný aparát 
– 340 tisíc ľudí – bol funkčný. Misia 
OSN bude zohrávať úlohu v tom, 
aby doterajší protivníci, ktorí robili 
všetko preto, aby sa vyničili, aby 
jeden druhého odstránili v zatiaľ 
neúspešných atentátoch, napokon 
rokovali. Medzinárodné spoločen-
stvo po desiatich rokoch, v ktorých 
sa utápali doslova miliardy dolárov 
bezvýsledne, plánuje aktívnu prí-
tomnosť na desať rokov po stiah-
nutí vojsk.  Ján Kubiš hovorí o vý-
zname regionálnej stability, ktorá 
ak by sa narušila, jej nepriaznivý 
dosah by sme pocítili aj my. Regi-
onálna stabilita – na nej majú zá-
ujem všetky okolité štáty – otázka 
je, akú veľkú ju má Pakistan a Irán, 
bezprostrední susedia Afganistanu. 
To sú otázniky, pre ktoré Ján Kubiš 
hovorí o r iešení nielen významné-
ho regionálneho problému, ale aj 
významnej súčasti geopolit ických 
problémov a geopolitickej stability. 
Za všetkým je jedno základné po-
znanie – americké poznanie z fan-
tazírovania vojny proti terorizmu 
a najmä jeho kolíske – Afganistanu. 
Podrobný pohľad na udalosti uka-
zuje, že rázne opustenie Bushovej 
polit iky vojny proti Iraku a Afga-
nistanu, dvoch drahých vojen, ktoré 
oslabili medzinárodné postavenie 
USA, má racionálny dôvod nie v ná-
kladoch, ktoré na dlhé roky zaťažia 
americký rozpočet, ale v poznaní, 
že oveľa väčšou hrozbou pre USA – 
a aj pre nás – je nestabilný vlastník 
jadrových zbraní – Pakistan. 
 Treba si pripomenúť, že Ján 
Kubiš po odchode z kresla minist-
ra zahraničných vecí SR bol verej-
ným krit ikom vojny proti terorizmu 
a utápaniu miliárd v nezmyselných 
vojnách. Robil to vytrvalo, kvalif iko-
vane a veľmi jednoznačne – v na-
šej, slovenskej medzinárodnej praxi 
je to jediný prípad takéhoto krit ika, 
ktorý si vydobyl medzinárodný re-
špekt práve preto, že nesúhlasil so 
spojeneckou polit ikou. Je viac ako 
v dobrej pamäti, akým terčom prud-
kých útokov bol za nezávislý a na-
jmä neservilný postoj na vrcholnej 
schôdzke Severoatlantickej alian-
cie, pokiaľ išlo o rozšírenie NATO 
o Saakašviliho Gruzínsko. Jeho 
najostrejšími kr it ikom bol Mikuláš 
Dzurinda, ktorý urobil všetko, aby 
ho nahradil v kresle ministra zahra-
ničných vecí. Aj pán M. Ježovica, 
ktorý sa stal Dzurindovým štátnym 
tajomníkom – a po nástupe M. Laj-
čáka do kresla ministra nebývalo 
kritizovanou osobou za „nebývalé, 
na ministerstve predtým nevídané 
vykrúcanie rúk, keď išlo o schvaľo-
vanie miliónových dotácií už po pre-
hratých voľbách a pred príchodom 
druhej vlády R. Fica“. 

Exmin is te r  F icove j  p rve j  v lády  Ján  Kub iš  n ie  j e  doma prorokom

Vo j n a  v  A f g a n i s t a n e  j e  s t r a t e n á ,  s p o j e n c i ,  Z á p a d ,  m e d z i  n i m i  a j  S l o v e n s k o ,  h ľ a d a j ú ,  a k o  s a  z  n e j  d o s t a ť ,  h ľ a d a j ú  v ý c h o -
d i s k o  –  a l e  a k é?  J e d e n  z  m e d z i n á r o d n ý c h  „ h ľ a d a č o v “  j e  a j  S l o v á k .  J á n  K u b i š .  J e  v  s l u ž b á c h  t a k p o v e d i a c  c i v i l n ý c h ,  d i p l o -
m a t i c k ý c h  „ m o d r ý c h  p r i l i e b “  –  t e d a  v o  f a r b á c h  O r g a n i z á c i e  S p o j e n ý c h  n á r o d o v.  P r e  n á s  j e  t o  v i a c  a k o  z a u j í m a v ý  p r í b e h . 

Dušan D. KERNÝ – Foto: aljazeera.com

S l o v á k  v  a f g a n s k e j  j a m e  l e v o v e j
Kandidát na prezidenta USA 

Mit t Romney svoju mierovú mi-
siu v Izraeli zbabral až tak, že vy-
sokopostavený palestínsky čini -
teľ musel za úplne neprijateľné  
označiť jeho tvrdenie o tom, že 
Jeruzalem je hlavným mestom 
Izraela. Išlo o zatiaľ najsilnejšiu 
palestínsku krit iku Romneyho. 
Šesťdesiatpäťročný Romney bez 
obalu povedal, že Jeruzalem je 
hlavné mesto Izraela, a dal do-
konca najavo, že by tam presu-
nul aj americké veľvyslanectvo, 
ak sa stane prezidentom.

Tým by sa výrazne odkloni l 
od doterajšej pol i t iky Spojených 
štátov, k toré majú svoju ambasá-
du v Tel Avive, a izraelské zabra-
t ie východného Jeruzalema z roku 
1967 rovnako ako väčšina ďalších 
krajín neuznávajú. Podľa poradcu 
palestínskeho prezidenta Mah-
múda Abbása Saíba Ir ikáta bol i 
Romneyho slová úplne nepr i ja-
teľné. Navyše by údajne podobné 
výroky a pol i t ika posunul i región 
smerom k extrémizmu. Bol i to až 
slová o Jeruzaleme, k toré vzbudi l i 
pr vú si lnú odozvu. Romney sa pr i -
tom pokúšal o mierovú misiu, ale 
všetko iba zhorš i l .  Bývalý guvernér 
š tátu Massachuset ts hovor i l  naprí-
k lad o tom, že HDP na osobu je 
v Izrael i  asi 21 000 dolárov, zatiaľ 
čo na územiach pod palestín-
skou samosprávou iba okolo 
10 000 dolárov. Za dôvody izrael-
skej prosperity pr itom označil ta-
mojšiu kultúru, tradíciu úspechov aj 
v ťažkých podmienkach, novátorské 
podnikateľské prostredie či „Božiu 
prozreteľnosť “. Reakcia Palestín-
čanov na seba nenechala dlho 
čakať. „Čo tu ten muž robí? Včera 
zniči l rokovanie tým, že označil Je-
ruzalem za hlavné mesto Izraela, a 
dnes hovorí, že izraelská kultúra je 
pokročilejšia než palestínska. Nie 
je to rasizmus?“ kládol rečnícke 
otázky Ir ikát.

Romney sa vôbec nezmieni l 
o rozsahu izraelskej kontroly nad 
palestínskymi územiami a jej do-
sahu na palestínske hospodárstvo. 
Svetová banka a Medzinárodný 
menový fond pr i tom opakovane 
vyhlási l i ,  že palestínska ekonomi-
ka môže rásť iba v tedy, keď Izrael 
obmedzí svoju kontrolu. Izrael sa 
síce v roku 2005 stiahol z Gazy, 
ale stále si vynucuje jej blokádu. 
Na západnom brehu si ponecháva 
celkovú kontrolu a naďalej obme-
dzuje voľný pohyb Palestínčanov a 
ich tovaru.

Mit t Romney si na svojej za-
hraničnej ceste renomé nezlep-
ši l ani v Poľsku či v Británii, kde 
kr itizoval organizáciu olympiády. 
Jeho cesta je veľkým diplomatic-
kým f iaskom. Lech Walesa, niek-
dajší vodca Solidarity, si stretnu-
tie s republikánskym kandidátom 
pochvaľoval, ale odborové hnutie, 
k torému kedysi šéfoval, nechce-
lo mať s Romneyho návštevou nič 
spoločné. „Bohužiaľ sme dosta-
l i informáciu od našich pr iateľov 
z vedenia odborového hnutia AFL-
CIO, k toré zastupuje 12 mil iónov 
zamestnancov, že Mit t Romney 
podporoval útoky proti odborom a 
právam zamestnancov,“ znie vyhlá-
senie Solidarity. Ale pravú príčinu 
treba hľadať v tom, že Romney je 
mormón a má v hierarchii tejto cirk-
vi, k torá schvaľuje mnohoženstvo, 
vysoké postavenie.

Peter JÁNOŠÍK

Fiasko namiesto 
uznania 

Slovenský diplomat pred kábulskými novinármi. 
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Vychovali sme generáciu bez trpezlivosti vedecky študovať
Hovoríme s docentom Ing. Petrom STANĚKOM,  ekonomickým prognostikom SAV 

Zhováral sa: Tibor B. HAČKO – Foto: autor

Veda ,  v ýskum a  techno log ick ý  roz vo j  –  to  vše t ko pomáha v y t vára ť  p racovné mi es t a ,  z v yšu je  p rosp er i tu  a  vp lý va  na  k va l i tu  ž i -
vo t a .  K reu je  v zd e lan i e  národa a  j eho spo loč enské správan i e .  Výskum má podpor i ť  spo luprácu a  v ýmenu skúsenost í  ved eck ých 
t ímov,  i ch  myš l i enok a  v y t vor i ť  t ak  z ák ladňu na konkurenc i eschopnosť  vo v z ťahu k  z ahran ič iu .  S lovensko sa  však pod i e ľa  na 
podpore  vedy a  v ýskumu nec e lým po l  p erc entom hr ub ého domác eho p roduk tu ,  čo  j e  na jmenší  pod i e l  v  rámc i  Európske j  ún i e . . .

● Sú veda a výskum prioritou slo-
venských vlád, ako to deklarujú vo 
svojich programových dokumen-
toch? 
 Bohužiaľ musím povedať, že od 
financovania až po tzv. zabezpečenie 
vedy to ide úplne opačne. Z hľadiska 
financovania je za nami len Albánsko. 
Podnikateľská sféra výskum nefinan-
cuje ani zo zákona a dobrovoľne už 
vôbec nie. Tých pár šialencov, ktorí 
ešte pracujú vo vede alebo sú ak-
tívni vo výskume, neviem, ako dlho 
vydržia. Druhá línia vo výskume je, 
že vláda síce pripravila dlhodobejšie 
rozvojové programy, ale súčasne pri-
jala tzv. Smernicu 6 mesiacov, ktorou 
podmienila podporu len tých projek-
tov, čo budú aplikované v polročnom 
období do praxe a budú ponúknuté 
podnikateľskej sfére. Pripomínam, že 
zahraničnej, čo je zase jeden z príkla-
dov vyšachovania vedy zo Slovenska 
a znamenajú devastáciu našej vedy. 
A po tretie, je skutočne slovenský 
výskum pripravený plniť úlohu, ktorú 
mu prisudzujeme? Musím sa otvorene 
opýtať: Sme si naozaj istí, že veda 
a technologický rozvoj prinášajú za-
mestnanosť, pracovné miesta a po-
dobné ukazovatele?  

● Technický rozvoj podmieňuje 
nové vzťahy a pracovné miesta, 
ktoré ďalej generujú nové techno-
lógie. Prvé výskumné laboratóriá 
mimo planéty, pracovné miesta 
spojené s presídľovaním obyva-
teľstva a následné nové znalosti. 
Toto by malo byť motorom vedy 
a výskumu pre 21. storočie...
 Dovolím si nesúhlasiť. My chce-
me ísť do vesmíru, a pritom stále 
nemáme vyriešené elementárne pro-
blémy našej planéty. Hovoríme síce 
o znalostnej ekonomike, o vedomost-
nej ekonomike, o technickom rozvoji, 
ale nechceme prijať to, čo nám dala 
príroda do vienka, a navyše nikto o 
tom nechce ani počuť. Len veľmi malá 
časť obyvateľstva je schopná praco-
vať v náročných vedomostných a ve-
deckých odboroch. Myslenie bolí a my 
sme si už vychovali generáciu, ktorá 
nemá trpezlivosť a ani ambície vedec-

ky študovať. Chce všetko a hneď bez 
zhodnotenia následkov. A za týchto 
predpokladov máme odvahu hovoriť 
o tom, že budeme kolonizovať ves-
mír? My chceme všetok ten chaos, 
ktorý tu je v spoločnosti, preniesť ešte 
do kozmu? 

● A čo výskum morí? Sú tu na pla-
néte, nepotrebujeme prekonávať 
ani vzdialenosti a prakticky všetky 
krajiny sa môžu do tejto oblasti za-
pojiť. 
 Výskum morí je krásna aj profi-
tujúca vec. Príklad Nórska hovorí za 
všetko. Ako sa však máme zapojiť do 
výskumu morí, keď je aj ten v prímor-
ských krajinách výsostne komerčne 
účelovou záležitosťou. Nevpustia nás 
doň a keď, tak po veľkom úsilí. Na to 
naše nátury nie sú dostatočne trpez-
livé, chcú iba okamžité peniaze do 
vlastného vrecka. Výskum morí nie 
je dokonca zameraný ani na ochranu 
toho nesmierneho bohatstva skrytého 
vo svetových oceánoch. Tisíce kilo-
metrov štvorcových morskej hladiny 
sú zaplavené odpadkami ľudskej civi-
lizácie. Menia oceány zo živej vody na 
mŕtvu. Nie sme schopní zabrániť ani 
tomu, aby sa tieto obrovské splašky 
dostávali do svetových oceánov a de-
vastovali ekofond, ktorý v týchto oce-
ánoch existuje . Máte pravdu v tom, 
že poznáme povrch Mesiaca, ale ne-
poznáme väčšinu morského dna. 

● Prečo výskum naráža na eko-
nomické bariéry? Čo spôsobilo 
ignorovanie agregátu budúcnosti 
v podmienkach SR všetkými vláda-
mi?  Súvisí to s ich nevzdelanosťou 
alebo je v tom len a len chamtivosť 
a úsilie vydrancovať všetko a na 
každej úrovni?
 Po dvadsiatich rokoch veľmi zlé-
ho hospodárenia som skeptik. Neve-
rím na priamosť rovnice: veda = tech-
nický rozvoj = prosperita spoločnosti = 
šťastná budúcnosť. Vedecko-technic-
ký rozvoj nás dovedie k úvahe, že nie 
je plošnou vlnou zachytávajúcou celú 
spoločnosť. Veda je za posledných 
60 rokov systematicky orientovaná  
len na výskum zbraňových systémov 

smerujúci k dokonalej eliminácii ľud-
ského činiteľa, a samozrejme na far-
maceutický výskum. Nikde tam však 
nevidím intenzívne riešenie prob-
lémov malárie, HIV, rakoviny, spo-
ločenských oblastí a podobne. Pro-
striedky sa uvoľňujú len na choroby 
spojené s tzv. bohatou populáciou, 
ktorá je spracovaná a pripravená pla-
tiť za cielene určené lieky. Ak sa 90 
miliárd USD spotrebuje vo farmácii, 
tak 80 miliárd USD sa stratí v účelo-
vých liekoch a zákrokoch spojených 
s chudnutím a „opravami“ telesnej 
schránky. Ich skutočný efekt je veľmi 
diskutabilný. Smeruje skôr na odstrá-
nenie psychickej lability nevzdelané-
ho jedinca. Zvýšenou produkciou lie-
kov na chudnutie alarmujúco narástla 
kriticky obézna populácia. Vyvarujme 
sa týchto omylov.

● Energetické zdroje boli nástro-
jom moci a nezávislosti. Zdroje sa 
vyčerpávajú, resp. objavujú v ne-
prístupných lokalitách. Tí, čo ich 
strácajú, hľadajú alternatívne mož-
nosti získavania pozícií cez vývoj...
 Nové energetické zdroje sú síce 
krásna vec, ale nijaké alternatívne 
zdroje nenahradia dnešnú kultúru 
fosílnych palív alebo jadra. Výskum 
energetických alternatív je síce v cent-
re pozornosti, ale len médií. Mohli by 
ste mi síce oponovať, že fúzne reak-
tory sú cestou k novým zdrojom ener-
gie. Určite aj budú, no v ich vývoji sme 
na úplnom začiatku. Riešenie vo väz-
be na studenú fúziu sa od roku 1989 
nikomu nepodarilo zopakovať, a tak 
je aj otázne, či vôbec prebehla alebo 
či bola dobre zdokladovaná. Nie je 
cesta niekde úplne inde? Nemáte po-
cit, že plytváme energiou? Reklamy, 
vysvietené záhradky a energeticky 
nedokonalé netesné prevádzky. A na 
toto plytvanie máme rabovať energe-
tické zdroje tejto planéty? Áno, veda 
vytvára nové priestory v energetike, 
dnes máme už pasívne domy, na zá-
klade toho môžeme zmeniť štruktúru 
bývania, štruktúru medzi osídleniami, 
obyvateľstvom a jeho rozložením na 
planéte, ale to všetko niečo stojí. Slo-
vensko sa touto cestou nevydalo.

 ● Nemala by byť jedna z ciest dis-
tribúcie energetiky v 21. storočí cez 
riadené odbery, a tak nútene zabez-
pečiť absolútne úspory a efektívne 
zvýšiť ochranu životného prostre-
dia?  
 To už však nediskutujeme o slo-
bode rozvoja, ale prechádzame na 
diskusiu, kam smeruje dnešná spo-
ločnosť. Dostávame sa na platformu 
účelovo kontrolovanej a riadenej spo-
ločnosti.  Vlastníci finančných zdro-
jov majú záujem všetko a z každého 
uhla kontrolovať. Aj z obavy o svoj 
majetok. Samozrejme aj z obavy od-
halenia. Kumulovanie zdrojov v krát-
kom čase v jedných rukách nemôže 
byť úplne legálne. Dovolili sme úplne 
chybné prerozdelenie bohatstva; 6 – 9 
percent populácie ovláda 95 percent 
bohatstva všetkých krajín planéty. Na 
americkom kontinente je tento podiel 
ešte väčší. Ako chcete prinútiť chu-
dobných ľudí, aby prešli na ekologic-
ky prijateľné zdroje energie? Aby sa 
správali energeticky kvalitne. Uvedo-
mujeme si, že aby boli alternatívne 
zdroje návratné, museli by sme šia-
lene zvýšiť výkupnú cenu dodávanej 
energie a následne aj pre koncového 
užívateľa. Ako chcete prinútiť 70 – 80 
percent chudobných obyvateľov, ktorí 
prechádzajú alebo sa nachádza-
jú v záchovnom modeli života, aby 
pristúpili na zvýšenie cien energií 
o 80 – 100 percent?  To nie je otáz-
ka psychologickej výchovy a školstva. 
To je otázka prerozdelenia bohatstva 
spoločnosti?

● Nové technológie nemajú ambí-
ciu riešiť humanitné a sociologické 
problémy. Rozvoj technológií slúži 
na to, aby priniesol nástroje, ktoré 
uľahčia spoločenský vývoj, jeho 
sledovanie a má dostatočne včas 
upozorniť na jeho zmeny, najmä 
negatívne a degeneratívne. Je na 
spoločenských elitách, aby ich 
prospešne využili. Nevedia ovplyv-
niť psychologické správanie sa je-
dinca ani spoločnosti. Čo sa v 20. 
storočí nestalo. 
 S tým úplne súhlasím. Elity spo-
ločnosti naďalej robia tie isté chyby 
a naďalej chcú ovládnuť jeden druhé-
ho za akúkoľvek cenu. Preto je toľko 
chudoby a nikto nemá záujem ju riešiť. 
Môžeme však očakávať zlom v sprá-
vaní sa nižších vrstiev s nastúpením 
deštrukcie. Alžírsko, Rwanda, Sýria 
sú príkladom masívneho vyvražďova-
nia. A čo spravili svetové elity, aby im 
zabránili? Nič. Nepoužili ani tie naj-
novšie technológie na ich zmiernenie. 
Nikoho nepostavili pred trestný súd 
a dokonca nikoho ani morálne neod-
súdili. Pokiaľ neohrozujú priamo ich, 
nemajú nijaký dôvod ich riešiť.

● Na Slovensku sa po zániku fe-
derácie úplne zabudlo na rozvoj 
vodných ciest. Ukončením Gab-
číkova, čo bol síce socialistický, 
federálny, ale vrcholne odborný 
projekt, sa nepostavil ani meter 
novej plavebnej dráhy, ani jedno 
vzdúvadlo. V roku 2010 mali fun-
govať prístavy Žilina, Sereď, malo 
byť dokončené splavnenie Moravy 
po Brodské a Lanžhot, samozrejme 
s prekladnými kapacitami pre celý 
priemysel. Obnovia sa projekty na 
využívanie vodných a geotermál-
nych zdrojov? Nebolo by vhodnej-
šie smerovať vedu a výskum na 
Slovensku smerom, ktorý nám ako 
na dlani ponúka naša krajina?
 Automobilový investor  luskne 
prstami  a my budujeme autostrádu, 
samozrejme predražene, namiesto 

toho, aby sme mu ponúkli vodnú, bez-
pečnú, ekologickú a plynulú cestu. 
Kórea sa nemôže porovnávať v mož-
nostiach dopravných alternatív so Slo-
venskom. Má úbohých 200 kilometrov 
železníc, Slovensko má desaťnásob-
nú dĺžku železničných zvrškov. Akým 
právom ich manažéri, ktorí nepoznajú 
prednosti tejto krajiny a jej dopravy, 
diktujú opačné podmienky, dokonca 
aj pre nich nevýhodné? Na Slovensku 
nemáme záujem oprášiť vynikajúce 
dopravné štúdie. Pritom dunajské pra-
vidlá sa nie nadarmo volali Bratislav-
ské dohody. Máme ešte nejakú vedec-
ko-technickú základňu v tejto oblasti? 
 Chcelo by to skutočne spoločen-
sky prijatý dlhodobý cieľ s koncepciou 
na 20 – 30 rokov, ale tak, aby sa jej 
výstupy plnili a nie s každou zmenou 
vlády okliešťovali zdroje, resp. úplne 
zastavili výskumné úlohy a budovy 
s pozemkami predali. My sa k vode 
správame barbarsky. Pri klimatic-
kých zmenách, dejúcich sa okolo 
nás, je voda už strategickou surovi-
nou. Zvládnutie procesov s využitím 
vodných a geotermálnych zdrojov je 
kľúčovým pri znižovaní energetickej 
náročnosti. Je najvyšší čas s plnou 
vážnosťou zaoberať sa oblasťou vod-
ných zdrojov. 

● Všetky štúdie OSN hovoria, že 
budúce vojny sa povedú o vodu ako 
strategickú surovinu. Ako sa my 
správame k našim vodným danos-
tiam, k tým desiatkam prameňov 
kvalitnej, slovenskej minerálnej 
vody?
 To naozaj nemá obdobu. Radšej 
volíme dovoz, a pritom naše minerálne 
vody poskytujú neporovnateľne vyvá-
ženejšie a kvalitnejšie zloženie. Neza-
oberáme sa možnosťami energetiky, 
ktorú nám naša krajina ponúka. Máme 
mimoriadne predispozície geotermál-
nych zdrojov, čo je priama alternatíva 
fosílnej energie. To nechceme využiť? 
Výskum vrtov pri Košiciach, financo-
vaný svetovou bankou v sume jednej 
miliardy korún, sme nakoniec zaplom-
bovali a prieskum ukončili. Pritom by 
sme mohli priamo a v krátkom čase 
s minimálnymi začiatočnými investícia-
mi a prevádzkovými nákladmi uľahčiť 
a skvalitniť život občanom. Naše poli-
tické elity to nechcú. Pýtam sa prečo? 

● Musíme staviť na múdrych poli-
tikov, ktorí budú trebárs dvadsať 
rokov – bez ohľadu na zmenu poli-
tických pomerov – prijatú smernicu 
rozvoja slovenskej spoločnosti re-
špektovať v záujme využitia toho, 
čo nám príroda dala do vienka. 
 V tomto ohľade som realista, 
ktorý dobre pozná slovenské pomery 
a slovenský systém vzťahov a súvis-
lostí. Na idei vodných zdrojov, ktoré 
ste veľmi správne definovali, pracu-
jem už 15 rokov a neposunuli sme sa 
ani o milimeter. Politické elity nevy-
týčili žiadne priority. Slovenská veda 
a výskum sa nespamätá  sama. Aj 
prof. Dr. Ing. Aurel Stodola, náš naj-
významnejší vedec a pedagóg, učiteľ 
Alberta Einsteina, sa pri odchode na 
dôchodok lúčil so svojimi žiakmi a s 
profesorským zborom na Zürišskej 
polytechnike slovami: „Isté je, že niet 
na svete zázračnej vyučovacej me-
tódy, ktorá by mohla pretvoriť menej 
nadaných ľudí na géniov, nedbanlivé 
povahy na výkvet horlivosti a pomaly 
reagujúce temperamenty na virtuó-
zov výkonnosti.  No svätou povinnos-
ťou školy a vedy je ujať sa láskyplne 
všetkých, teda aj menej nadaných... 
a viesť ich k disciplinovanému mysle-
niu.“

Ing. Peter Staněk
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T e r c h o v s k ý  š t á t n y  s v i a t o k
N i e ,  o  t ý c h  p o k l o p o v ý c h 

a  k a n á l o v ý c h  a  i m  p o d o b n ý c h 
t o  n e b u d e .  Té m a  j e  v  p o d -
s t a t e  o š ú c h a n á  a  n i č  s a  n e -
v y r i e š i l o .  P o z n á m  j a  i n é h o 
z b e r a č a .  Ž i j e  v  i s t e j  p o d m a -
l o k a r p a t s k e j  o b c i .  J e j  m e n o 
i  j e h o  m e n o  a n i  z a  s v e t  n e -
p r e z r a d í m ,  p r e t o ž e  h o  m á m 
r á d .  M á  t o h o  z a  s e b o u  n a o z a j 
d o s ť  a  j e h o  ž i v o t n ý  p r í b e h  b y 
v y d a l  n a  n i e k o ľ k o  k n i ž i e k . 

V  s t r i e b o r n o m  v e k u  s a 
v y z b r o j i l  d e t e k t o r o m  k o v o v 
a  c h o d í  n a  p á t r a c i e  p r e c h á d z k y 
p o  n á d h e r n ý c h  l e s o c h  M a l ý c h 
K a r p á t .  A k o  m u  č a s ,  p o č a s i e 
a  z d r a v i e  d o v o l i a .  Z o  d v a  r a z y 
s o m  b o l  u  n e h o .  Z  j e d n e j  i z b y 
s i  s p r a v i l  m ú z e u m .  Ta k é  –  a k u -
r á t  t a k  p r e  s v o j i c h  z n á m y c h . 
Vs t u p n é  j e  f ľ a š k a .  A  d o b r é  s l o -
v o ,  p r í p a d n e  v e s e l é  o b j a t i e . 
C ez  s v o j i c h  t a k m e r  d v a d s a ť 
d i o p t r i í  n a  j e d n o m  o k u  a  o  n i e -
č o  v i a c  n a  d r u h o m  s a  š i b a l s k y 
p o z e r á  n a  p r i š e l c a  a  i d e  s a 
c h v á l i ť  n a z b i e r a n ý m i  n o v i n k a -
m i .  N e b u d e m  s p o m í n a ť  t a k é 
t r i v i á l n o s t i ,  a k o  j e  h e l m a  n e -
m e c k é h o  v o j a k a  z  d r u h e j  s v e -
t o v e j .  Tý c h  j e  n a  k a ž d o m  k r o -
k u ,  d o k o n c a  a j  t ý c h  p r a v ý c h , 
e š t e  s t á l e  a k o  v o  v ý s t r o j n o m 
s k l a d e  w e h r m a c h t u .  Z a r a z í m 
s a  p r i  p o h ľ a d e  n a  č o s i  z j a v n e 
k o v o v é ,  n o  t v a r o v o  ťa ž k o  d e f i -
n o v a t e ľ n é .  M a j i t e ľ  s ú k r o m n é h o 
m ú z e a  m i  s  h r d o s ťo u  n á l ez c u 
a  s o  z n a l o s ťo u  p r o m o v a n é h o 
h i s t o r i k a  v y s v e t ľ u j e ,  ž e  t o  j e 
p o z o s t a t o k  p o  K e l t o c h ,  j e  t o  n a 
t o ,  ž e  k e ď ,  t a k  a b y. . . 

M á  c e l ú  m i e s t n o s ť  p l n ú  r e -
g á l o v  a  n a  n i c h  t i s í c e  t a k ý c h t o 
n á l ez o v.  V i e m ,  n i e  j e  t o  v  s ú l a -
d e  s o  z á k o n m i  S l o v e n s k e j  r e -
p u b l i k y .  A l e  k e b y  n e b o l o  j e h o , 
d o t e r a z  t i e  p o k l a d y  l e ž i a  k d e s i 
h l b o k o  p o d  l í s t í m  k a r p a t s k ý c h 
b u k o v  a  d u b o v.  P o v e d a l  m i ,  ž e 
a ž  v  z á v e t e  o d k á ž e  t i e t o  p o -
k l a d y  š t á t u ,  v  k t o r o m  ž i j e ,  a l e 
s a  v  ň o m  n e n a r o d i l ,  a  n a p r i e k 
t o m u  h o  m i l u j e  –  n á š m u  S l o -
v e n s k u .  Ž e l á m  m u  v e ľ m i ,  v e ľ -
m i  d l h é  z d r a v i e .  A  d o b r é  n o h y, 
a b y  h o  n o s i l i  p o  s t o p á c h  h i s -
t ó r i e ,  k t o r á  s a  k e d y s i  b ú r l i v o 
p r e h á ň a l a ,  i n o k e d y  l á s k a v o 
p r e c h á d z a l a  p o  n a j r ô z n e j š í c h 
č a s t i a c h  ú z e m i a  S l o v e n s k a . 
M á m  r á d  c h l a p í k a ,  k t o r ý  j e  s í c e 
t a k m e r  n e v i d o m ý,  a l e  p o z n a -
j ú c  o v e ľ a  v i a c  a k o  m y  b e ž n í , 
z h r o m a ž ď u j e  p r e  n á s  v š e t k ý c h 
a  n a š e  d e t i  b u d ú c u  m u z e á l n u 
ex p o z í c i u .  B u d e  v  n e j  v š e t k o 
t o ,  č o  d o k u m e n t u j e  ž i v o t  n a -
š i c h  p r e d k o v  a  p r a p r e d k o v. 
N a  S l o v e n s k u  v z n i k á  m ú z e -
u m  b ez  n á r o k u  n a  p r í s p e v o k 
v  s u m e  č o  i  j e d i n é h o  e u r a  o d 
š t á t u ,  n o  s  n e s m i e r n o u  z b e r a -
t e ľ s k o u  h o d n o t o u .  A b y  v z n i k l o , 
n e p r ez r a d í m  k d e  a  u  k o h o  a n i 
z a  t e n  s v e t .  Ve ď  v i e t e ,  k e ď  s a 
ú r a d y  d o  n i e č o h o  v l o ž i a . . .  A  j e 
č a s  z o h n a ť  f ľ a š k u  a  z a s  z a s k o -
č i ť  p o z r i e ť  n o v é  p r í r a s t k y .  A j 
p o  t o  o b j a t i e .

I v a n   B R O Ž Í K

Muzeálny zberač

Folklórny festival Jánošíkove dni oslavoval päťdesiatku

Text a foto: Igor VÁLEK

Silueta rozoklaného Rozsutca na horizonte sa stráca v hustnúcej tme,  terchovský Amfi teáter nad Bôrami sa však kúpe 
vo svetle. Nielen z očí refl ektorov namierených na pódium, ale najmä vo svetle výbornej nálady  sálajúcej z preplneného 
hľadiska uchváteného strhujúcimi výkonmi tanečníkov z Lúčnice.

Takto „strmo“ vstupujeme do diania 
– priam tak divoko ako lúčničiarski junáci 
vykrúcajúci sa v piruetách dych vyrážajú-
cich odzemkov a zbojníckych tanečných 
estakád – jubilejného ročníka folklórne-
ho festivalu v Terchovej. Spojeného od 
začiatku s menom najslávnejšieho tunaj-
šieho rodáka. Koho iného ako legendami 
opradeného zbojníckeho kapitána. Skôr 
ako sa však naplno oddáme pôžitku zo 
spomínanej ukážky prirodzeného zosú-
ladenia tradícií, krásy, sily a mladosti, 
poďme sa na „terchovský štátny sviatok“ 
– lebo i tak sa zvyknú právom označovať 
Jánošíkove dni – pozrieť i bilančne. Veď 
päťdesiatka je kvalifi kovaný dôvod, lepší 
nenájdeš ani s lupou priloženou na slo-
venskom folklórnom kalendári. 

Za polstoročie junák (festival) pre-
šiel od kolísky pôvodne „Jánošíkovho 
dňa“, cez bujaré mládenčenie hľadania 
sa, až po zrelý mužný výraz špičkového 
medzinárodného podujatia. So všetkými 
atribútmi, ktoré k celému polstoročnému 
životu patria. Ono, pravda je vlastne taká, 
že úvodný (dnes označovaný aj ako nul-
tý) ročník sa nesmelo ukázal svetu ešte 
v roku 1959, no potom ostalo ticho. Aj tak 
sa hovorí, že sa odmlčal „pod ťarchou“ 
vtedajšieho nového územného členenia, 
keď sa nenašiel organizátor. Ľudovejšia 
verzia zas hlása, že dôvodom mala byť 
akási bitka a Jánošíkove dni boli úradnou 
mocou zakázané. Tu mi nedá nespo-
menúť si na mladšie roky, keď som vo 
svojom okolí s búšiacim detským srdcom 
počúval o „blížiacich sa nožíkových sláv-
nostiach v Terchovej“. (Bez urážky, sa-
mozrejme, i bez nároku na historickosť 
takejto ľudovej slovesnosti!)                                                            

■ NÁDYCH KU SKOKU
Z plných pľúc sa festival nadýchol 

v 60. rokoch 20. storočia a tento nádych 
mal hneď i slušnú divácku kulisu. Podľa 
dramaturga posledných ročníkov poduja-
tia a autora knižnej pamätnice k jubileu 
Petra Cabadaja prišlo na jednodňové 
podujatie 25 tisíc ľudí. Neklamný dôkaz 
faktu, že Terchovčania vedeli spropago-
vať svoje podujatie už vtedy. Skrátka, Já-
nošíkovo rodisko a írečitý miestny folklór 
sú lákadlami, ktorým neodolali ľudia 
nielen z Terchovej a okolia, ale aj vzdi-
alenejšieho Slovenska. Ani vtedy, ani te-
raz, ako sa dočítate v ďalších riadkoch... 
Prelomovým pre festival bol (aj pre celú 
spoločnosť) rok 1989. O dva roky neskôr 
sa zas našiel prvý veľký sponzor, festival 
nadobúdal postupne medzinárodný cha-
rakter. Vlastne od roku 1991 sú Jánoší-
kove dni naozaj silným medzinárodným 
partnerom na šachovnici podobných 
dianí. Navyše so zaujímavým presahom 
do iných žánrových „končín“. Predsa 
však – a to treba oceniť! – organizátori 
nespretŕhali korene s prapodstatou myš-
lienky zrodu a folklór bol naďalej kľúčo-
vou témou Jánošíkových dní. Hoci boli 
ročníky z tohto pohľadu rozpačitejšie... 
Posledné roky však znamenajú nápravu 
i naznačenej rozpačitosti.  Ešte trochu 
rečou čísiel: za 50 rokov v Terchovej po-

čas oných dní tancovalo 40 tisíc účinku-
júcich z takmer 40 krajín. „Na jubilejnom 
50. ročníku Jánošíkových dní sa počas 
štyroch festivalových dní zúčastnilo 
takmer 70 000 osôb. Počas uplynulých 
49 rokov to bolo viac ako 1 450 000 ľudí,“ 
dodáva na upresnenie P. Cabadaj. Úcty-
hodné i nasledovaniahodné, čo poviete.

■ KOLOTOČ PROGRAMOV
Historicky podkutí sadajme na 

štvordňový pestrofarebný kolotoč pro-
gramov a podujatí. Tento sa rozkrútil 
vo štvrtok 26. 7. tradične pozvánkou na 
pôde partnerského mesta Žilina. Pomy-
selnou verzálou bola vernisáž výstavy 
Čriepky v kráse ukryté vo výstavných 
priestoroch kultúrneho strediska. Prog-
ram s názvom 50. slávnosti Jurka Jáno-
šíka, v réžii naslovovzatého odborníka 
(a už aj) čestného občana Terchovej 
Ondreja Dema otvoril o pár desiatok 
minút potom v Kultúrnom dome A. Hlin-
ku jubilejný ročník na horúcej, a hlavne 
prajnej!, domácej pôde. Predstavili sa 
v ňom – a s chuťou si zahrali i zaspie-
vali – muzikanti a speváci z Terchovej, 
Ďatelinka a speváci z Detvy, Raslavičan, 
so zdravicou prišli Goralská muzika a 
Karpieli až z poľského Koscieliska. Dôle-
žitou a azda najslávnostnejšou súčasťou 
otváracieho programu bolo predstavenie 
knižnej pamätnice z autorskej dielne P. 
Cabadaja, dokumentujúcej podrobne 
festival a ocenenie 46 osobností. Ľudí, 
ktorí významne prispeli k jeho vzniku, 
organizácii, rozvoju, propagácii, obsaho-
vej profi lácii a dokázali neraz pomôcť i fi -
nančne. Všetci získali pamätnú medailu 
vyrobenú v Kremnici a spomínanú knihu. 
Mimochodom, aj tu bola zreteľne čitateľ-
ná terchovská pečať, veď grafi cky ich 
navrhol martinský výtvarník s terchov-
skými koreňmi Ján Novosedliak.                                                                                                                       

Na piatkovom (patrí sa dodať rýdzo 
terchovskom) večere Terchová, Tercho-
vá, krásavica moja sa divákom predsta-
vil folklórny výkvet z Jánošíkovho kraja 
a jeho najbližšieho okolia. Iskrilo sa na pó-
diu i v tisíckach očí v hľadisku, veď atmo-
sféra bola elektrizujúca a, veru, aj čo 
slabším tanečníkom durkalo nohy a ne-
spevákom hlasivky do činnosti.                                                                         

Túto reportáž i sobotňajší galapro-
gram v amfi teátri otvorilo vystúpenie 
Lúčnice. Predznamenané peknou uda-
losťou: 85-ročný jubilant prof. Štefan 
Nosáľ, veľkou časťou života i diela spätý 
práve s týmto folklórnym telesom, pre-
vzal ocenenie obce. „Ďakujem, milí Ter-
chovčania! Ste vynikajúci organizátori. A 
ďakujem aj za to, že sa staráte tak krás-
ne o naše tradície,“ povedal pri prevzatí 
ceny a odpoveďou mu bol zaslúžený 
potlesk amfi teátra. Kto sa v druhej časti 
horúceho a dlhého sobotňajšieho večera 
tešil na tvorivú konfrontáciu dvojice špič-
kových národných telies – našej Lúčnice 
a národného folklórneho súboru Tanec 
z Macedónska – neodišiel z dlhým no-
som. Organizátori išli až na hranicu 
udržateľnosti pozornosti (a už aj ruky 
boleli od potlesku). Pred záverečným 

ohňostrojom totiž vystúpilo zoskupenie 
vyše stovky muzikantov a spevákov 
s veľkolepým pomenovaním – Terchov-
ský symfonický orchester. Slovami jeho 
šéfa a dirigenta (začas člena legendár-
neho hudobného zoskupenia bratov 
Muchovcov) Ruda Patrnčiaka povedané 
výstižne: „Spevákov a muzikantov môže 
byť 100 až 150, sú z Terchovej a okolia 
a vo svojom repertoári majú Terchovú.“  
Dodáme, že tento orchester môžete vi-
dieť len na Jánošíkových dňoch vždy 
v sobotu večer. (Pokojne to chápte ako 
pozvánku na Jánošíkove dni 2013.)   

■ SVIATOČNÁ NEDEĽA 
Terchová a hostia jej veľkého „ro-

dinného“ jubilea sa zobudili do krásneho 
nedeľného rána. V ňom tradične pozor-
nosť pútala (a mnohých veriacich i pripú-
tala k najväčšiemu kostolu na Slovensku 
zasvätenému sv. Cyrilovi a Metodovi) 
i svätá omša za nositeľov ľudových tra-
dícií. Okrem iných s aktívnou účasťou 
krojovaných muzikantov a spevákov. 
Terchovčanov z domova i zo sveta. Lebo 
títo súdržní a hrdí lokálpatrioti majú taký 
zvyk. Prísť na Jánošíkove dni akokoľvek 
ďaleko sú a ak čo len trochu môžu, šup 
do rodiska pookriať medzi svojimi podfa-
transkými kopcami...  

Od roku 1968 je neodmysliteľnou 
zložkou záverečného festivalového dňa 
atraktívny konský vozový sprievod. Sa-
mozrejme, s krojovanými furmanmi a 
muzikantmi vyhrávajúcimi na vozoch. 

Bez tohto erbového podujatia by nikdy 
neboli Terchová a Jánošíkove dni pred-
stavené v úplnosti a chýbalo by. Azda 
ako každá stuha, ktorými sú vypará-
dené kone i vozy. Jubilejný 50. ročník 
Medzinárodného folklórneho festivalu 
Jánošíkove dni v Terchovej vyvrcholil 
záverečným programom v Amfi teátri 
nad Bôrami s názvom Prechádzky po 
kraji. Predstavili sa folklórne súbory a 
skupiny z Terchovej, zo severného Po-
važia, z Oravy, Kysúc, Turca a Liptova 
a zaujímaví hostia s priamymi väzbami 

na kraj. Až dovtedy sa počasie držalo, 
no aj jeho dojatie prevládlo nad zodpo-
vednosťou a obloha pokropila všetkých 
hojnými slzami v podobe silnej prietrže. 
Aj tak dobre!

■ SVETOVÉ DEDIČSTVO
Výborná nálada, dobré počasie, 

hodnotné výkony folkloristov. Aj takto 
by sa dal zhrnúť jubilejný ročník Jáno-
šíkových dní. Teda určite z pohľadu 
bežného návštevníka, no pohľad drama-
turga musí byť pochopiteľne trochu iný: 
pozornejší, detailnejší, hodnotiacejší... 
Čo teda hovoria srdce, duša i oči Petra 
Cabadaja?                                                                                                          

„Zainteresovaní urobili maximum, 
aby sme jubilejný 50. ročník oslávi-
li dôstojne a v súlade s tradíciou tohto 
terchovského „štátneho sviatku“. S od-
stupom času si začínam čoraz inten-
zívnejšie uvedomovať, že sa to azda 
aj podarilo. Osobitne ma teší, že sme 
nezabudli na ľudí, ktorí festival v minu-
losti rozbiehali, profi lovali, podporovali 
a propagovali. História si tak prirodzene 
podala ruku so súčasnosťou, kontinuita 
pokračuje a prehlbuje sa. “Tá dramatur-
gia, ktorá sa roky profi lovala, má nes-
pochybniteľné silné divácke zázemie. 
Viem však, že už máte nejaké predstavy 
smerujúce k tomu, že po veľkom jubileu 
ju budete modifi kovať. Dovolíte nám na-
zrieť „do hrnca“, v ktorom sa už dnes 
chystajú ingrediencie budúceho ročníka 
a či priam ročníkov?                                                                                                                 

„Máme v talóne viacero nápadov, 
ako modifi kovať dramaturgiu. Rozhodne 
sa o tom v najbližších týždňoch. Mnohí 
naši priaznivci a podporovatelia však 
jedným dychom hovoria, že by bolo hrie-
chom meniť osvedčenú a divákmi ak-
ceptovanú programovú líniu... Uvidíme, 
k čomu dospejeme...“                                      

Skôr ako sa rozlúčime s Terchovou 
a jej jedinečným festivalom, ešte raz zbi-
lancujme. O program sa počas štyroch 
dní postaralo vyše 1 250 účinkujúcich na 
štyroch pódiách – Amfi teátri nad Bôra-
mi, festivalovom šapite pod amfi teátrom, 
v areáli pod sochou Juraja Jánošíka a 
v Kultúrnom dome Andreja Hlinku. Cel-
ková atmosféra bola doplnená hojne vy-
hľadávanými sprievodnými podujatiami: 
školou ľudových remesiel, premietaním 
etnografi ckých fi lmov; špeciálnou pre-
hliadkov  Jánošíkovej expozície Považské-
ho múzea; záujemcovia si opäť mohli 
vlastnoručne vyraziť Jánošíkov dukát; 
po vernisážach prezrieť kresby Zdena 
Horeckého i zasmiať sa na ostrom sati-
rickom kreslenom humore obsiahnutom 
v Dereši Fedora Vica. (Mimochodom, 
rozdávajúceho úsmevy i venovania do 
rovnomennej knihy sediac na pravom 
dereši z poddanských čias.) Po skú-
senosti sa opätovne uskutočnil detský 
program a Tanečný dom. Veď o pokra-
čovateľov tradícií sa treba starať... V Ter-

chovej to vedia a aj robia. Ako hovorí 
zástupca starostu obce Marián Zajac: 
,,Terchová a folklór sú spojené nádoby. 
Ľudia ľudovou tradíciou žijú, uchová-
vajú ju, zveľaďujú a pokračujú v nej.“                                                                                                                      
Patrí im za to vďaka a uznanie!                                                                                          

  Ešte bodka. Terchovskú muziku 
na sklonku roka zapísali do Reprezen-
tatívneho zoznamu nehmotného kultúr-
neho dedičstva Slovenska a ocitla sa 
v trojčlennom výbere z celého sveta o 
zápis do Zoznamu svetového kultúrneho 
dedičstva UNESCO. Držme palce! 

 V Terchovej  ž i je  najviac muzinkantov na meter  štvorcový.

 Hrdý gazda na vyparádenom voze.



R E P O R T Á Ž

R E P O R T Á Ž

9 . S T R A N A� � � � � � � � � �

� � 	 
 � � �  � � � � � �W W W . S N N . S K

Rána v prvý júlový týždeň tohto 
roku boli podobné. Horúčavy už nie-
koľko dní lámali dlhoročné rekordy. 
Predpoveď počasia varovala, že popo-
ludní sa majú teploty blížiť k štyridsiat-
ke. To je hranica päťdesiatročných ma-
xím. Za odbočkou na Lozorno v smere 
na Malacky spúšťame okná a zároveň 
kameru... 

„Iste sa mnohí z vás pamätajú na 
lesný požiar na Záhorí. Zničujúci oheň 
sa rozšíril od Lozorna skoro až do 
Malaciek. Uplynulo zopár rokov, stačí 
však pohľad na pravú stranu a vidíme, 
že aj napriek ľudskej pomoci sa príro-
da z toho ešte nedokázala spamätať. 
Ťažko je opísať úsilie požiarnikov a ná-
klady, ktoré boli vynaložené na hase-
nie, ako aj následné ekologické škody. 

Keď ľudí, čo kráčajú v zamyslení 
po ulici, sústredí  na seba hluk sirén 
požiarnických áut, sotva si uvedo-
mia, že za výjazdom hasičov je väč-
šinou nezodpovedné ľudské konanie. 
A môže to byť aj lajdáckosť a ľahkomy-
seľnosť spojená  s povolením vstupu 
verejnosti do časti územia vojenských 
lesov. Aj tu môžu každú chvíľu zaznieť 
sirény, ak...,“ zaznamenáva mikrofón.

■ ODOMKNUTIE LESOV
Ozbrojené sily Slovenskej repub-

liky, teda „armáda“, vlastní niekoľko 
krásnych lesnatých území. Trénujú 
v nich naši i cudzí vojaci, no nádherná 
príroda láka aj veľa civilov. Tí však na 
vstup do vojenských lesov potrebovali 
vari „odjakživa“ špeciálne povolenie. 
No to sa – konečne – zmenilo. Od pr-
vého júla už môžeme do vojenských 
lesov vkročiť bez špeciálneho povo-
lenia. Bez povolenia však neznamená 
bez rozmyslenia. Do konca júna hro-
zila za vstup do vojenských lesov bez 
povolenia pokuta do výšky 500 eur. To 
však neodrádzalo. Veď huby zo Záho-
ria sú také obľúbené! Samotné brati-
slavské evidenčné čísla fungujú ako 
ukazovatele ich úrody. Keď je veľa áut, 
rastú... 

„Vysoký muž kráčal lesom s puš-
kou na pleci. Slnko pálilo, po tele mu 
stekali tenké pramienky potu. Aj v lete 
nosil zelenú lesnícku košeľu s dlhým 
rukávom, dlhé nohavice a ťažké vo-
jenské topánky. Končil obchôdzku 
a chcel sa vrátiť domov. Vyšiel na 
pole a zahľadel sa do diaľky. Pri tom 
pohľade mu prešiel mráz po chrbte. 
Za poľom bol mladý les. Bol tam ešte 
ráno, keď začínal obchôdzku. Teraz sa 
neveriacky díval na čierne zhorenisko. 
Opatrne kráčal po zvyškoch zhorenej 
trávy a ihličia. Z čiernych pahýľov po-
maly stúpal dym. Vyschlo mu v ústach. 
Bolo jasné, že služba sa mu dnes ešte 
nekončí,“ spomína si na požiar spred 
dvadsiatich rokov Zuzana z miestnej 
horárne. Ten muž bol jej otec.

■ TAK NA CIGARETKU...
Smerom od Malaciek počuť silnej-

úci hukot. Vydávajú ho obrovské pneu-
matiky hasičského cisternového vo-
zidla. Akoby preň neexistovala nijaká 
terénna prekážka, ľahko sa prehupne 
cez hlbokú priekopu, prekoná porast 
na okraji lesa a vnorí sa medzi borovi-
ce. So „svojimi chlapmi“ sa v ňom vezie 
mladý náčelník Okresného riaditeľstva 
Hasičského a záchranného zboru Slo-
venskej republiky v Malackách magis-
ter Juraj Slovinský. Na čokoľvek sa po-
zrie, je zápalné: „Pozrite sa na tamten 

sklený črep – chýba akurát ten správny 
uhol slnečných lúčov a bude fungovať 
ako lupa. Na tej suchej tráve a suchom 
ihličí – veď poďte.“  Chytil sklo do ruky, 
pozrel na slnko, mierne črep skrútol, 
položil opäť na svoje pôvodné miesto 
a po chvíli – tak na jednu cigaretku – 
už okolitá tráva tlela... 

Začali sa pri nás pristavovať okolo 
jazdiace autá, veď hasičský voz, oheň 
a Záhorie – to je vždy predzvesť ka-
tastrofy. Tentoraz však iba fingovanej. 
A keď už sme pri tej cigarete. Jeden 
z chlapov si ju zapálil na našu pros-
bu, pokojne dofajčil a... pod dozorom 
odhodil len tak, ako ich zvyknú fajčiari 
odhadzovať. Už prvý ohorok založil 
oheň. 

Mimochodom,  aj vaše zaparko-
vané auto na okraji lesa sa môže stať 
podpaľačom a zakladačom rozsiahle-
ho lesného požiaru. Stačí, aby sa vý-
fukový „hrniec“ čo i len trochu dotýkal 
stebiel trávy. Vysoká teplota jeho po-
vrchu po jazde dokáže bez problémov 
presne to isté čo človek so zápalkami. 

Miestni sa obávajú, že vstup do 
vojenských lesov bez povoleniek je 
tlejúcou zápalnou šnúrou. „Ak sa paš-
tekári trošku nechytia rozumu, máme 
tu čoskoro obrovský problém,“ hovorí 
jeden z  nich na adresu nedeľných hu-
bárov z veľkomesta.

■ NEBLEDNÚCI OBRAZ
Vietor. V horúcom letnom dni 

osvieži. Zdvihol sa náhle, nečakane...
„Nedokážeme to!“ kričal muž, 

ktorý držal hadicu. „Nedočiahne tam. 
Potrebujeme viac áut! Kde sú ďalší?“ 
Lesník zdvihol hlavu. „Nie!“ zakričal. 
„Nesmie to prejsť do porastu! Ten les 
má tristo hektárov! Vnútri to nikdy ne-
zastavíme!“ 

Vietor. Diablov pomocník. Zapáči-
lo sa mu naháňať červené jazyky pla-
ziace sa suchou trávou. Hnal ich ďalej 
a ďalej. Stále rýchlejšie. Všetci muži 
bezmocne hľadeli na to pekelné divad-
lo. Nastalo úplné ticho. Na prahu lesa 
akoby vietor na okamih ustal. Zhlboka 
sa nadýchol a s novou silou sa oprel 
do plameňov. Tie sa bleskovo vyšpl-
hali po kmeňoch stromov v prvej línii. 
Keď dosiahli koruny, ihličie s hukotom 
divoko vzbĺklo. Všetci muži ustúpili o 
krok dozadu. Na tvárach pocítili horú-
čavu. V diaľke začuli hasičské sirény. 
Prichádzala pomoc...

 Spomienky Zuzany na požiar 
spred dvadsiatich rokov môžeme do-
plniť. Pomoc prichádzala z celého 
Slovenska. Hasičská technika bola zo-
radená na uzavretej diaľnici od Lozor-
na po Malacky. V samotnom hlavnom 
meste policajti uzavreli ulice, po kto-
rých jazdili vozidlá hasičov z najväč-
ších bratislavských staníc. V meste to 
bolo akoby po bombardovaní – ibaže 
bez bômb, všetky záchranárske zložky 
boli v teréne s majákmi, s húkačkami, 
deň-dva, takmer týždeň. 

„Lesník sa rozbehol. Oheň ho 
rýchlo dobiehal. Kľučkoval medzi stro-
mami. Nevnímal únavu, smäd, hlad. 
Nohy akoby mu ani nepatrili. Počul 
praskajúce stromy za sebou a dupot 
vlastných nôh v ťažkých topánkach. 
Myseľ mal čistú. Strach o život mu 
jasne ukazoval cestu von z lesa. O  
chvíľu už nič nepočul. Všetka energia 
sa sústredila do nôh a na orientáciu. 
Ešte sto metrov a  bude na kraji lesa. 
Von z pekla. V škole bol v šprinte 
dobrý. Bolo to pred dvadsiatimi piati-
mi rokmi. Vtedy vždy vyhrával. Keď 
vybehol z lesa na cestu, vedel, že po 
rokoch opäť vyhral a  vyčerpaný padol 
na kolená.“ Tretia spomienka mladej 
ženy. Pozerám sa na nekonečný val 
piesku, zarastený už trávou. Akoby die-
lo mimozemšťanov. „Tam sú nahrnuté 

pne z obhorených stromov a zakryté 
pieskom, možno to raz niekto spracu-
je, vtedy nebolo ani času, ani síl,“ vy-
svetľuje jeden z ďalších sprievodcov, 
miestnych a znalcov.

■ VOJAK PRÍRODY
Osemnásť biotopov európskeho 

a šesť národného významu ukrýva 
Vojenský obvod Záhorie. Desať z nich 
je súčasťou sústavy chránených úze-
mí schválených Európskou komisiou 
– Natura 2000. Keďže tu stále prebie-
ha vojenská činnosť, platí takzvaná 
predbežná ochrana. 

Mimoriadna je ich pestrosť. Na 
malom území sa striedajú tečúce, sto-
jaté vody, mokrade a pieskové duny. 
Najrozsiahlejšie a najzachovanejšie 
biotopy pieskových dún a vresovísk na 
Slovensku sú práve vo tu. Dôvodom 
je paradoxne – pravidelné narúšanie 
pôdneho krytu vojenskou činnosťou. 
Žijú tu viaceré kriticky ohrozené druhy 
rastlín a živočíchov a tvoria jedinečné 
spoločenstvá. Zaujímavé pritom je, že 
hoci na hluk techniky si zvieratá vraj 
zvyknú, prekážajú im ľudia. 

Ako by sa teda mali správať počas 
návštevy tunajšej krásnej prírody,  kto-
rej zjavne dlhoročné armádne aktivity 
škodia menej ako víkendové nájazdy 
turistov? Prednosta Obvodného úradu 
Vojenský obvod Záhorie Pavol Škrha 
dlho slová nehľadá: „Nuž, ako ľudia... 
ako rozumní ľudia...“

Obdobie špeciálnych povolení 
na vstup do vojenských lesov sa teda 
skončilo. Prechádzky alebo cyklistika 
či hubárčenie v lesoch však nebudú 
úplne bez obmedzení. Treba sledovať 
plán vojenských činností a cvičení, aby 
ste sa z prechádzky vrátili bezpečne a 
zdraví. 

Novela zákona o vojenských le-
soch nanovo definuje vojenský obvod, 
spôsob jeho využívania a označenia. 
Upravuje tiež podmienky trvalého, 
prechodného alebo dočasného pobytu 
na území vojenského obvodu. Podľa 
nej môžeme vstupovať do vojenských 
obvodov bez povolenia na maximálne 
24 hodín. Na dlhší pobyt je potrebné 
povolenie, ktoré vydáva ministerstvo 
obrany. Občania sú povinní rešpekto-
vať dočasné zákazy vstupu do vojen-
ského obvodu, ktoré sú  vyhlasované 
v čase vojenských cvičení. Podľa zá-
kona je fyzická osoba povinná zistiť si 
takéto informácie ešte pred vstupom 
na územie vojenského obvodu. Ľudia, 
čo vstupujú na územie obvodu, sú 
podľa novely tiež povinní rešpektovať 
pokyny vyplývajúce z tabúľ, doprav-
ných značiek, dopravných zariadení 
alebo piktogramov a poslúchnuť po-
kyny osôb zabezpečujúcich poriadok 
a bezpečnosť vo vojenskom obvode. 
Je v ňom zakázané manipulovať s ná-
jdenými zbraňami, so strelivom, s vý-
bušninami alebo s ich časťami, ako aj 
zhotovovať nákresy, plány, fotografic-
ké zábery alebo filmové zábery objek-
tov obrannej infraštruktúry. Zakázané 
je tiež vstupovať do ohradených častí. 

Za priestupky podľa nového zne-
nia zákona hrozí pokuta od 100 do 
1 000 eur, pričom ministerstvo nebude 
zodpovedné za poškodenie zdravia ani 
za škodu, ktoré vzniknú osobe pre ne-
rešpektovanie zákona.

■ NIE SÚ TO FÁMY
Vojenské lesy na Záhorí sú plné 

munície. V lepšom prípade už vy-
buchnutej. Odborníci však vedia, že 
aj tej nevybuchnutej tu je a bude veľa. 
Vinníkom  – obrazne – je neďaleká 
Kuchyňa, vojenské letisko. Ak chce-
me byť detailisti, potom však Letecké 
dopravné krídlo Kuchyňa. Na Záhorí 
je tiež niekoľko strelníc pre delostrel-

cov alebo pre paľbu z ručných zbraní. 
Mimochodom, najťažšia bomba, ktorá 
bola zhodená na jednu z leteckých 
strelníc, bola „päťstokilovka“. Záho-
rie je strelnicou už odnepamäti alebo 
prinajmenej ešte z čias c. k. mocnár-
stva. Miestnou raritou je, že najskôr 
ho zbombardovali Nemci v začiatkoch 
druhej svetovej vojny a k jej koncu ho 
úspešne zbombardovali Američania. 
Teraz ho na vojenských cvičeniach 
NATO bombardujú spoločne. Načo 
vraj lietať niekam do púštnych oblastí 
Nevady, keď také isté rozsiahle pie-
sočnaté podložie je aj na západnom 
Slovensku. A to majú Záhoráci šťastie. 
Ak by munícia nevybuchovala v pies-
ku, ale napríklad na skalnom podloží, 
najvyhľadávanejším remeselníkom na 
široko-ďalekom okolí by bol sklenár. 
Odvrátenou stranou mince zvanej 
piesok je, že nie vždy sa po dopade 
na takto mäkký povrch iniciuje deto-
nátor, a tak časť munície sa zavŕtava 
nehlboko pod povrch v aktívnom stave. 
A nemusí to byť len munícia. Pavol 
Škrha neraz rozprával o nadšenco-
vi, ktorému tesne pred nosom spadlo 
z neba na zem čosi dlhšie, kovové. Milý 
Záhorák z Malaciek to vzal domov, tro-
chu sa s tým v dielničke „pohral“ a tu 
zrazu sa jeho nález pobral sám s ohlu-
šujúcim revom kadeľahšie. Bol to totiž 
prídavný urýchľovací motor s nevyhore-
tým palivom. Zároveň som mal možnosť 
prezrieť si zbierku najrôznejších striel 
– od riadenej leteckej „zem-vzduch“, 
cez delostrelecký náboj veľkosti nohy 
menšieho slona, až po klasické a mu-
žom starším ako 40 rokov známe 7,62 
– náboje do samopalov. Všetky boli 
nálezmi. Pavol Škrha upozorňuje, že 
by v obvode, ktorý spravuje, nerád videl 
hľadačov kovov. Ani nie tak preto, že je 
to zakázané, ako skôr preto, že dať do-
hromady ich pozostatky po prípadnom 
nechcenom výbuchu je práca pre odol-
ných chlapov na niekoľko dní.

■  KUCHYŇA V KUCHYNI 
Hlavným kuchárom je milý, úze-

mčistý, usmiaty a ochotný chlapík, 
veliteľ krídla, plukovník inžinier Peter 
Prokop. Ozaj, svoje letové hodiny tu 
nazbieral aj náš kozmonaut Ivan Bel-
la a jeho náhradník Michal Fulier. Na 
základni pracoval aj pilot nešťastného 
Antonova, ktorý tragicky prerušil svoj 
let do vlasti počas návratu z misie 
pri obci Hejce. Dopravné krídlo nesie 
meno generála Štefánika. Nie sú na 
ňom žiadne utajené podzemné hangá-
re, ako sa zvykne „zasvätene“ vravieť 
po okolí. Dokonca aj to, čo vyzerá na-
pohľad ako bunkre, sú len nefunkčné 
staré sklady pohonných hmôt. Plukov-

ník Prokop čakal, že ho v mene našich 
novín vyspovedám v rámci tej bežnej 
klasiky „čo robíte, ako to robíte, kedy 
to robíte“. Trochu som ho však dobe-
hol, pretože viem, že nosí titul Rytier 
oblohy. 

„Jáj, tak to som nečakal, toto tam 
dáte?“ Dáme, jasná vec! Verejnosť to-
tiž nevie, že titul Rytier oblohy je medzi 
pilotmi uznávaný ako neformálne oce-
nenie, o to možno cennejšie ako iné 
oficiálne vyznamenania. 

Niečo ako Červený barón? Pý-
tam sa náčelníka základne. A opäť 
ten skromný úsmev. Nuž, veď vojaci 
sú úplne takí istí ako my civilisti. Teší 
ich úspech, ocenenie a vedia prejaviť 
skromnosť. Plukovník Peter Prokop 
však už pre verejnosť oficiálne pokra-
čuje: „Vykonávame všetky bežné čin-
nosti, prepravujeme a dopravujeme, 
cvičíme, usporadúvame aj medziná-
rodné cvičenia. O tom všetkom vieme 
mesiac vopred, máme doslova hodi-
nový rozvrh, ktorý dodržiavame. Ten 
posielame samosprávam, ony o ňom 
informujú v miestnych rozhlasoch ale-
bo ho dávajú na úradné tabule. Odtiaľ 
sa teda návštevník vojenských lesov 
ľahko dozvie časy, kedy je vstup do 
nich aj naďalej zakázaný. Aby si totiž 
niekto nemyslel, že sa zmenil zákon a 
že všetko už je voľné.“

Na ploche letiska v Kuchyni bolo 
hneď niekoľko zaujímavých pohľa-
dov. Predletovej príprave sa podrobi-
lo L-410, malé dopravné lietadlo. Na 
oveľa väčšej „Anči“– AN -28 sa ktosi 
pre čosi vŕtal v motoroch, no najviac 
ma zaujala „Andulka“ Antonov – 24, 
sesterský stroj toho, ktorý tragicky 
skončil počas leteckej havárie v obci 
Hejce. 

„Pôjde do generálky,“ hovorí mi 
veliteľ krídla, ale upriamuje moju po-
zornosť na chuchvalec deťúreniec. 
„Pozerajte sa, pôjdu zachraňovať ces-
tujúcich!“ K odstavenému Antonovu 
sa rúti hasičské vozidlo, vozidlo zá-
chranárov a ešte kadejaká iná techni-
ka. Lenže hadice s tryskami neťaha-
jú hasiči, teda dospelí hasiči, ale deti 
v ich miniatúrnych uniformách. Naoko 
akože lokalizujú požiar havarovaného 
lietadla, pomocou páčidiel otvárajú 
nákladové dvere, dvojice šarvancov 
z útrob Antonova vyťahujú jojkajúce 
a pištiace iné dvojice hastrošov a na 
betónovej ploche letiska im poskytujú 
prvú pomoc. Hlavný dojem – bavilo to 
všetkých, aj nás pozorovateľov, aj ry-
tiera oblohy. Hrajú sa tu deti – tu, kde 
niekoľkokrát za rok cvičia bombardéry 
a stíhačky NATO. 

A viete, že je to starosvetsky do-
jemný pohľad?

N a  Z á h o r í  c h c ú  z a b u d n ú ť  n a  s l o v o  h o r í
Od júla môžeme do vojenských lesov vstúpiť bez špeciálnych povolení

Text a foto: Ivan BROŽÍK

Poč as návra tu  z  repor t á ž e  na  Z áhor í  po l íc ia  odk láňa la  dopravu z  d ia ľ n ic e  med z i  M a lackami  a  k r i žova t kou Lozor no na „ s t a r ú  c es -
tu“.  Popr i  Dé dvo jke  hore l  poras t .  Na te ra z  iba  poras t .  Rozumi e sa  t ým t ráva ,  k rov i e .  S t romy,  čo s t á l i  l en  o  n i ekoľ ko met rov ďa le j , 
p lamene ten tora z  uše t r i l i .  Nádher ný  borov icov ý l es  –  napohľad .  Ten i s t ý  l es ,  k to r ý  do t l a  z hore l  p resne p red dvad sia t imi  rokmi . 
A j  v tedy bo l  rekordne tep lý  d eň –  t ak ý  nebo l  posl edných d esa ť  rokov. . .
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Turistov na mraky, ale ani jeden autokemp

Chodníky vo vyšších horských po-
lohách i v nižšie položených strediskách 
sú už koncom leta takmer ľudoprázdne, 
mnohé turistické značkované cesty sú 
od októbra do júna uzavreté. Vtedy sú 
funkčné lyžiarske zjazdové i bežecké 
trate, dráhy pre sánkarov a pešie chod-
níky k chatám. Gabriel Jamnický pôsobí 
v cestovnom ruchu dlhé roky a hovorí: 

„Je to v poriadku, aj Tatry si potre-
bujú niekoľko mesiacov v roku vydých-
nuť od masovej turistiky.“ 

■ TRANZITNÍ TURISTI
V letnej i zimnej sezóne v posled-

ných rokoch štatistika návštevnosti 
Vysokých Tatier stúpa. Neznamená to 
však, žeby priamoúmerne narastali aj 
zisky poskytovateľov služieb. Zvyšuje 
sa najmä počet jednodňových návštev-
níkov, ktorí do hôr ráno prídu, absolvujú 
túru a večer odchádzajú. Inou kate-
góriou sú tranzitní návštevníci, ktorí 
cez Slovensko, a teda aj cez Tatry, iba 
prechádzajú z iných štátov do Poľska 
a zastavia sa iba na kávu a ešte tak 
urobiť si fotografiu na pamiatku. Sú to 
najmä motocyklisti, ktorí v poslednom 
období v celých pelotónoch rachotia na 
silných strojoch po Ceste slobody, ktorá 
vedie cez všetky tatranské strediská od 
Podbanského až na hranicu s Poľskom 
v Tatranskej Javorine. 

Motorkári z Litvy a Lotyšska, mig-
rujúci v početných skupinách, vyznáva-
jú kempingovú turistiku. Večer si v kem-
pingoch rozložia stany, niekde pár dní 
pobudnú a potom sa presúvajú inam. 
Možno by radi stanovali aj v Tatrách, 
lenže kedysi hojne využívaný autokemp 
pod Tatranskou Lomnicou už dlhé roky 
nefunguje a navyše jeho zvyšky nedáv-
no vyhoreli do tla. Ďalšou motorizova-
nou skupinou tranzitných turistov sú 
vyznávači karavaningu. Tí ani nepo-
trebujú kemping, stačí im parkovisko. 
Autokaravany prichádzajú najmä z Ho-
landska a Veľkej Británie. Ich posádky 
spravidla v Tatrách prespia jednu noc 
a idú ďalej. Títo turisti našim destiná-
ciám v podstate neprinášajú nijaké zisky, 
ale to je vlastne ich filozofia – precesto-
vať čo najviac a minúť čo najmenej.

■ NÁŠ DRAHÝ LOMNIČÁK
Turisti, ktorí nemajú príliš hlboko 

do peňaženiek, vyhľadávajú a navšte-
vujú v Tatrách najlákavejšie atrakcie. 
Tou najpríťažlivejšou je výlet na Lom-
nický štít. Pravda, nie po vlastných, ale 
lanovkou. Z Tatranskej Lomnice cez 
Skalnaté Pleso až na štít stojí spiatočné 

cestovné pre jednu osobu podľa zvole-
ného programu cesty až štyridsať eur, 
teda tisíc dvesto korún. Napriek tejto 
cene je už ráno často vypredané aj na 
celý deň vopred. Cestovné lístky sa 
dajú objednať a zaplatiť aj cez internet 
niekoľko dní dopredu, no nie je isté, či 
bude lanovka premávať. Ak duje vietor 
s rýchlosťou nad 70 km/h, musia ju od-
staviť. Vtedy turistom buď vrátia penia-
ze, alebo im ponúknu náhradný termín. 
Aj v ideálnom počasí je to však lotéria. 
Po zaplatení lístka dostáva kupujúci ča-
senku, ktorá mu určuje, kedy sa dosta-
ne pri prestupovaní na Skalnatom Plese 
do kabíny lanovky smerujúcej na štít. 

Mnohí majitelia lístkov si musia 
počkať aj zopár hodín, počas ktorých 
sa predtým nádherné počasie môže 
absolútne zmeniť. Nuž a presne to isté 
hrozí, aj keď sa turista napokon lanov-
kou dostane až na vrchol. V priebe-
hu niekoľkých minút sa môže ocitnúť 
v hmle hustej ako mlieko, cez ktorú 
počas štyridsaťminútového pobytu na 
našej druhej najvyššej hore neuvidí 
vonku nič okrem zábradlia a najvyš-
šie postavenej budovy na Slovensku, 
z ktorej vyšiel na terasu. Niektorým 
stačí, že sa ocitli na vrchole hory a eu-
foricky preciťujú majestát prírody, iní 
sa tešia na výhľady, ktoré poláskajú 
oči i srdce. 

„Za tohle sme platit opravdu ne-
museli,“ komentuje rozčarovaný pán 
z Česka to, že sa ocitol v nepriehľad-
nom oblaku. Jeho partnerka sa snaží 
vliať do smutnej nálady trochu nádeje: 

„Snad se to rozplyne a aspoň něco 
uvidíme...“ Ak by im šťastie prialo a ob-
laky by sa rozplynuli, mohli by vidieť 
skutočne čarovnú panorámu. Nielen 
samotných Vysokých Tatier, ale aj veľ-
kej časti Slovenska i Poľska. 

Niektorí skúsení tatranskí horskí 
vodcovia tvrdia, že z „Lomničáku“ aj 
z iných štítov možno pri správnej vi-
diteľnosti dovidieť do Krakova. Menej 
pravdepodobne však vyznieva vyhláse-
nie, že až do Budapešti. To už vyzerá 
skôr ako reklamná fáma na prilákanie 
maďarských turistov. V Tatrách ich nie 
je príliš veľa aj vzhľadom na súčasnú 
ekonomickú situáciu u južných suse-
dov. Zato Čechov a Poliakov neubúda, 
hoci boli správy, že poľskí dovolenkári 
dostávajú od svojej vlády dotácie na 
trávenie voľných dní vo svojej vlasti. Nie 
je to celkom pravda. 

„Naša vláda nám nedáva na do-
volenky strávené v Poľsku špeciálne 
bonusy, tie môžu dať odbory alebo 

súkromní majitelia firiem. Lenže je to 
viazané na konkrétne destinácie, kto-
ré vlastnia práve odbory alebo firmy,“ 
hovorí na terase reštaurácie v Hornom 
Smokovci mladý robotník Jacek z Var-
šavy a dodáva: 

„Pre poľských katolíkov je nepísa-
nou povinnosťou aspoň raz za život po-
noriť ruku do nášho tatranského plesa 
Morské oko, ktoré je najväčšie nielen 
v poľských, ale v celých Vysokých Tat-
rách. Je to tradícia a dodržiavame ju 
veľmi radi.“

Jacek sa ešte stihne opýtať, či to 
veľké hnedé, čo okolo nás práve prešlo, 
bol skutočne medveď a keď mu prikýv-
neme, zahundre: 

„Škoda, už je skoro tma, mohol 
som si spraviť fotografiu, aby mi doma 
verili.“ Po jeho slovách sa zrazu na se-
kundu rozžiari obloha od blesku z blížia-
cej sa búrky. 

■ SMRTIACE NEBEZPEČENSTVÁ
V jednej minúte zažil Jacek dva fe-

nomény, ktoré v Tatrách najviac desia 
nielen turistov, ale aj domácich. Jednou 
hrozbou sú medvede, druhou blesky. 
Tie prvé, teda mohutné všežravé šel-
my, za posledných šesťdesiat rokov 
v tomto regióne dokázateľne nikoho 
neusmrtili, aj keď ich útokov na člove-
ka bolo nemálo. Naproti tomu  blesky 
zabili len v tomto lete v okolí Tatier šesť 
ľudí a niekoľko ďalších prežilo ich úder 
s ťažkými traumami. Strach z bleskov je 

oprávnený, človek nemá ako predvídať, 
kam to množstvo energie bude v búrke 
smerovať. Strach z medveďov je tiež 
pochopiteľný, ide o  šelmu s nevypočí-
tateľným správaním sa, ale tieto silné 
zvieratá netreba démonizovať. Mnohé 
udalosti sú nafúknuté či už vystraše-

Príhoda s medveďom, k to -
r ý nedávno na slovenskej stra -
ne Vysokých Tat ier zrani l  pra -
covníka lyžiarskeho strediska, 
je symbolom odl išného pr ístu-
pu Slovenska a Poľska k týmto 
šelmám. Ešte v minulom roku 
medveď zaútoči l  na muža, k tor ý 
kontroloval technické zar iade -
nie medzi Skalnatým Plesom a 
Tatranskou Lomnicou. Napad-
nutý muž útok preži l  s viacer ý-
mi zraneniami. 

Ján Mokoš, pr imátor mesta 
Vysoké Tatr y,  presadzoval zámer 
medveďa zastrel i ť.  „S trach pred 
ním majú miestni ,  boja sa ho tu -
r is t i .  Nechceme čakať,  kým sa 
s tane tragédia,  s medveďom treba 
skoncovať,“  povedal v tedy Mokoš 
poľskému denníku Gazeta Wybor-
cza. Denník potom uviedol ,  že 
„S lovensko odsúdi lo medveďa na 
trest smr t i ,  v Poľsku by s i  mohol 
naopak ž ivot zachráni ť “ .

Eš te predtým pr i  s lovensko -
poľskej  hranic i  s lovenskí poľov-
níc i  zastre l i l i  medveďa, k tor ý 
napadol dvoch drevorubačov. Aj 
na poľskej  s trane Tat ier chcel  za -
útoč i ť  na lesníkov, a le podar i lo 
sa ho odohnať.  „V Poľsku by sme 
medveďa nezastre l i l i ,  je tu pr ísne 
chránený, snažíme sa ho od ľudí 
odháňať,“  povedal Fi l ip Z iemba, 
k tor ý sa v poľských Tatrách za-
oberá výskumom divých zv ierat ,  a 
prís tup poľskej  s trany konkret izo -
val:  „ Naš i  ochranár i  s ledujú,  kde 
sa medvede pohybujú,  a všetky 
usadlost i  v horách ohradzujú elek-
tr ickými ohradami,  aby k n im med-
vede nechodi l i .  Na Slovensku taký 
program nie je.“  Podľa Radoslawa 
Ślusarczyka z poľskej  organizác ie 
Združenie na ochranu všetkých 
stvorení na s lovenskej s trane Vy-
sokých Tat ier  sa rozhorel  ko n f l i k t 
č l oveka  s  d i vou  p r í r o d ou ,  k to r ý 
ov p l y v ň u je  i  p o ľs kú  č as ť  ve ľ hô r, 
ke ď že  z v i e r a tá  š tá tne  h r a n i -
c e  neuznáva jú .  V  Po ľs ku  v r a j 
ž i j e  as i  d evä ťd es i a t  m e d ve ďov, 
z  t oho  z r e j me  d es a ť  kus ov  na 
s eve r nýc h  sva ho c h  Ta t i e r.  Ko ľ ko 
m ed ve ďov  j e  na  s l ovens ke j  s t r a -
ne  Ta t i e r,  t o  n i k to  p r es ne  nev ie . 

S l ovens ké  ú r a dy  p o  a p e -
l o c h  č as t i  ve r e j n o s t i  z r e j m e 
budú  p r ob lém s  medve ďm i  r i e -
š i ť  o ds t r e l o m n i eko ľ k ýc h  z v i e -
r a t ,  v r á ta ne  t ýc h ,  k to r é  ž i j ú  p r i 
h r a n i c i  S l ovens ka  a  Po ľs ka . 
P r i má to r  m es ta  Vys o ké  Ta t r y  s a 
v  te j to  vec i  ob r á t i l  na  m i n i s t r a 
ž i vo tn éh o  p r o s t r e d i a  e š te  p o č as 
v l á dy  I ve t y  Ra d i č ove j .  P r o t i  o d -
s t r e l o m p r o tes tu j ú  eko l o g i c ké 
o r ga n i zác i e  z  ob o c h  s t r á n  h r a n i -
c e .  „ D ú f a m e,  že  v  o c h r a n e  s l o -
vens k ýc h  m ed ve ďov  ná m p o m ô -
žu  na š i  sus ed ia  Po l i ac i  a  Č es i ,“ 
p oveda l  s l ovens k ý  o c h r a ná r 
J u r a j  L u ká č .  N i eko ľ ko  p o ľs k ýc h 
zd r užen í  na  o c h r a nu  p r í r o dy  s a 
c hc e lo  ob r á t i ť  na  po ľs kého  m i -
n i s t r a  ž i vo tné h o  p r o s t r e d i a ,  a by 
s a  ta t r a ns k ýc h  m ed ve ďov  na 
s l ovenske j  s t r a ne  hô r  zas ta l  na 
ú r ov n i  Eu r ó pske j  ún i e .

(rkh)

Medvedí problém

Medvede považujú za smrtiacu hrozbu, no blesky sú nebezpečnejšie 

Roman K ALISKÝ-HRONSKÝ – Foto: Štefan K AČENA, mrs

Keďže mesto Vysoké Tatr y je roz lohou najväčšie na Slovensku a je a j  spolu s Brat islavou najviac 
navštevovanou tur ist ickou dest ináciou, v z imnej i  letnej sezóne predstavuje pestrú mozaiku cestov-
ného ruchu. V mimosezónnych obdobiach je však aj podľa domácich až pr í l iš pokojným či vlastne 
poloprázdnym zoskupením viac či menej at rak t ívnych horských stredísk a osád. Vtedy sú Tatr y ide -
álnym miestom pre tých, čo využívajú kúpeľnú l iečbu, a pre tur istov, k tor í  sa chcú vyhnúť masovým 
návalom dovolenkárov a vychutnať si jedinečnosť nášho vysokohorského pr írodného klenotu bez 
st resov. Lenže, napokon, nič nie je celkom bez nich. . . 

nými turistami alebo senzáciechtivými 
médiami.

„Medveď je krásne zviera a mám 
s ním svoje skúsenosti. Urobil som film 
o tatranských medveďoch a mám voči 
nim rešpekt. Nikdy som nezažil útok 
tejto šelmy, ale nikdy som ju ani nedráž-
dil. Prečo sa čudujú turisti, ktorí zdan-
livo krotkého túlavého a žobrajúceho 
medveďa považujú za milého macíka 
z rozprávky, kŕmia ho ako domáceho 
miláčika a potom nevedia, čo robiť, keď 
si ich macko prisvojí ako zdroj chuťo-
viek a nechce sa s nimi rozlúčiť?! Pri 
Bilíkovej chate tak medvedica zobrala 
z chrbta turistu ruksak plný sladkostí aj 
s kusom jeho kože,“ hovorí filmár Pavol 
Barabáš.

■ MEDVEĎ JE V TOM NEVINNE...
Situácia s medveďmi v Tatrách 

je chúlostivá a názory na ňu sa rôznia 
podľa prístupu organizácií a skupín, 
ktoré sa k téme vyjadrujú. Sú v tom 
zapojené Štátna ochrana prírody (ŠOP 
SR), poľovníctvo, lesníctvo, občianske 
združenia, neziskové organizácie, mé-
diá i verejnosť. V mnohých prípadoch 
v súvislosti s medveďmi ide o nepodlo-
žené a nepotvrdené informácie, z čoho 
následne môžu vyplynúť unáhlené a 
nesprávne závery. V poslednom de-
saťročí nielen v Tatrách konflikty medzi 
človekom a medveďom narastajú. Je 
to podľa ochranárov priamy následok 
výrazného zaberania prirodzeného pro-
stredia, v ktorom medveď žije. Ťažba 
dreva v národných parkoch a nekontro-
lovaný zber lesných plodín sú realitou. 
Na druhej strane tvrdenia, že medveď je 
tým jediným oprávneným dominantným 
obyvateľom hôr vyznievajú viac „eko-
komicky“ než fundovane ekologicky. 
Človek v Tatrách a iných horách predsa 
svojou prítomnosťou a činnosťou formo-
val prostredie už pred stáročiami.  

V médiách často odznejú správy 
zdôrazňujúce negatívne stránky prítom-
nosti medveďa v horách, čo u ľudí môže 
vyvolať strach a niekedy až nenávisť 
voči medveďom, ktoré sú tu odjakživa. 
Je to vždy v súvislosti s napadnutím 
človeka, ale aj s poškodením majetku. 
Zväčša však ide len o chabú objek-
tívnosť informácií o spolužití človeka 
s medveďom v oblastiach jeho výskytu. 

„Často sa po náhodnom útoku na 
človeka pristupuje k lovu medveďa, aby 
sa zamedzilo ďalším konfliktom alebo 
škodám. Existujú dva oficiálne spô-
soby lovu medveďa – regulatívny lov 
a ochranný lov,“ hovorí Michal Haring, 
ktorý má svoje skúsenosti s medveďmi 
aj z amerického parku Yellowstone. 

„Predpokladom riešenia konfliktov 
turistov, pastierov či chatárov s med-
veďmi je poznanie ich spôsobu života 
a potrieb. Iste, niektoré medvede vykrá-
dajú včelíny, úrodu na poliach, skládky 
odpadu a napádajú aj ovce či dobytok. 
Ale nie je to tak v prípade šeliem, ktoré 
sú vo vyšších horských polohách. Týka 
sa to takzvaných vyhnancov, ktorí ne-
majú dostatok potravy, lebo nie sú pá-
nmi vlastného teritória. Práve to sú tie 
medvede, ktoré vidí aj verejnosť. Med-
veď nie je civilizovaný tvor, je to divé 
zviera. Ľudská civilizácia však vplýva 
na jeho prostredie a správanie. Treba 
hľadať kompromis a mal by platiť dlhé 
obdobie,“ uzatvára M. Haring. Na kom-

promis však musí pristúpiť človek. Med-
veď by na to možno aj mal inteligenciu, 
ale nemá na to príslušné kompetencie. 
Riešenie situácie s medveďmi určite 
nepríde ako blesk z jasného tatranské-
ho neba, ale že „Nad Tatrou sa blýska“, 
nespochybniteľne platí stále.

Lanovka na Skalnatom plese smeruje na Lomnický št í t . 

Nádherná tatranská panoráma. Pohľad od Štrbského plesa. 
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Ako je už dávnejšie zrej-
mé, v novembrových prezi-
dentských voľbách v USA bude 
vyzývateľom Baracka Obamu 
republikánsky kandidát Mitt 
Romney. Guvernér štátu Massa-
chusetts bol úspešný obchodník 
a okrem iného zachránil zimné 
olympijské hry v Salt Lake City 
v roku 2002 pred korupčnými 
funkcionármi. Je bohatý, flexi-
bilný a pobožný; kto môže mať 
niečo vážne proti takémuto kan-
didátovi? 

Môžu to však byť baptisti 
a evanjelici, ktorí majú silné pozí-
cie v južných štátoch, a tiež tzv. 
Tea Par ty, ktorá je pevnosťou kon-
zervativizmu v USA. Spolu tvoria 
väčšinu v Republikánskej stra-
ne a všetci sú plní nedôvery voči 
Romneymu, pretože je mormón.

Šesťmiliónová komunita mor-
mónov v USA je tichou silou, pre-
tože na verejnosti spôsobujú čo 
najmenej rozruchu pre  svoju vieru. 
Mormonizmus, plným názvom Cir-
kev Ježiša Krista svätých posled-
ných dní, je mladým náboženstvom 
– nemá ani 200 rokov. Zaklada-
teľom (prorokom) cirkvi bol Joseph 
Smith v mestečku Nauvoo (štát Ill i-
nois), kde vzniklo prvé veľké síd-
lo a prvý veľký chrám mormónov. 
Smith bol chudobný poľnohospo-
dársky robotník, ktorý sotva vedel 
čítať a písať. Tvrdil, že sa mu zjavil 
Boh, Ježiš a anjel Moroni, ktorí mu 
ukázali cestu k zlatým platniam, na 
ktorých bolo napísané staroegypt-
ským písmom nové náboženstvo. 
Na Boží príkaz preložil tieto tex-
ty „prorockými okuliarmi“. V roku 
1830 vyšla Kniha Mormon a nový 
kult si prekvapujúco rýchlo získal 
mnohých nasledovateľov. K mor-
mónskym zvykom vtedy patrila 
i polygamia: samotný Smith mal 
33 žien. Mormóni však privolali aj 
hnev a nenávisť inovercov (meto-
distov, baptistov a presbyteriánov) 
a v roku 1844 Smitha zavraždili. 
Mormóni sa sťahovali na západ 
a o tri roky neskôr sa usadili pri 
slanom jazere medzi horami, kde 
okrem Indiánov nežili nijakí iní 
osadníci. Ich centrum – Salt Lake 
City je menej americké ako iné 
veľkomestá.

Aj Mitt Romney je v otázke 
viery diskrétny. Mohol by však veľa 
rozprávať o mormonizme ako o ná-
boženstve a forme života. Na žia-
dosť svojej cirkvi pôsobil dva a pol 
roka v misiách v Bordeaux a Parí-
ži, odvtedy hovorí celkom dobre po 
francúzsky. Rodina Romneyovcov 
je už niekoľko generácií spojená 
s cirkvou. Mittov pradedo žil v Me-
xiku a mal päť žien. Aj jeho otec sa 
tam narodil a iba ako päťročný pri-
šiel do USA. Mitt má ešte aj dnes 
viacerých bratrancov a sesternice 
v Mexiku. On a jeho žena Ann majú 
päť synov, ktorí tiež vyrastajú v du-
chu mormónskych tradícií. Mitt slú-
ži svojej cirkvi aj ako laický biskup. 
Vystríha sa hovoriť o histórii svojej 
rodiny a o svojich polygamných 
predkoch. Iba po dlhom zdráhaní 
priznal, že v posledných dvoch ro-
koch venoval svojej cirkvi 4,1 mili-
óna dolárov.

John F. Kennedy bol pr vým 
katolíckym prezidentom USA, 
Barack Obama je pr vým č iernym 
prezidentom, bude Mit t  Romney 
pr vým mormónskym preziden-
tom?

Ivan LUŽÁK

Bude americkým 
prezidentom mormón?

Ako pamätník i účastník týchto 
udalostí nechcem vo svojich zostruč-
nených spomienkach vytvárať my-
tológiu o idylickom paralelnom roz-
chode. Nebol idylický, ale ani krva-
vý. Mal svoje slabé i silné stránky 
a na niektoré z nich laborujeme aj 
po dvadsiatych rokoch.  Šlo o akúsi 
dvojhru. Bola to našťastie lokálna 
hra tzv. „staršieho brata“ (dominujú-
ceho) a tzv. „mladšieho brata“ (sub-
misívneho). Takéto hry nikdy nebý-
vajú zábavnými partičkami. Každý 
z hráčov tejto dvojhry mal svoje 
tromfy v rukáve.  Lenže slovenské 
boli slabšie. 

■ PROGRAM PATRIOTOV
Patrioti, vtedy sústredení oko-

lo platformy VPN „za demokratic-
ké Slovensko“, sa stali politickým 
hnutím, ktoré vzhľadom na vtĺkanú  
„váhavosť slovenského vlastenec-
tva“ rozsegmentovali svoj program 
tak, aby ho prispôsobili adaptívnym 
schopnostiam tak slovenskej, ako aj 
českej spoločnosti. Václav Havel po-
zval svetovú autoritu ústavného prá-
va – Čechoameričana židovského 
pôvodu profesora Erica Steina, aby 
pomohol vytvoriť novú „troj jedinú 
ústavu“ Česko-Slovenska. Profesor 
E. Stein dva roky v Prahe študoval 
ústavný i politický vývoj a nakoniec 
odmietol nesplniteľnú úlohu. Bol 
zriedkavo číra osobnosť humaniz-
mu, ale vo svojej knihe o rozpade 
Česko-Slovenska (Academia Praha, 
2000) zhromaždil masív objektív-
nych údajov a zdokumentoval skri-
vodlivosť Čechov voči Slovákom, 
i keď Čechom pôvodne „fandil“. Vre-
lo odporúčam prečítať si túto knihu 
a jeho vysvetľujúci aparát. 

Pre nás je dôležité, že ponuku 
hnutia, ktoré zvíťazilo v roku 1992 

na Slovensku, považoval E. Stein  
za jedinečnú otvorenú „cestovnú 
mapu“  pokojného štátotvorného 
vývoja Slovenska. Naša ponuka na-
ozaj tak znela: Najprv v Slovenskej 
národnej rade (SNR) prijmeme  de-
klaráciu zvrchovanosti, potom  SNR 
prijme Ústavu Slovenskej republiky 
a napokon vyzveme českých part-
nerov, aby obe zvrchované republi-
ky prijali dohodu o vzájomnej med-
zištátnej súčinnosti. 

Pohrobkovia a „sirotkovia“ če-
choslovakizmu donekonečna opa-
kujú reči o vierolomnosti zo strany 
slovenských patriotov. Ale zabúda-
jú, že české zákonodarné a exe-
kutívne orgány už v roku 1990 za-
dali, neskôr prerokovali a schválili 
tzv. krízový scenár – známy plán B 
o príprave, vykonaní a zabezpeče-
ní českej separácie od Slovenska, 
ak slovenská reprezentácia nebude 
ochotná pristúpiť  na podmienky, 
ktoré sú Česku prijateľné. Nuž, kto 
bol vierolomnejší? Aj na Slovensku 
a v západnom exile boli tiež politic-
ké zoskupenia, ktoré chceli sloven-
skú štátnosť hneď a za akýchkoľvek 
okolností. Lenže táto cesta nesľubo-
vala efekt rýchleho obnovenia štát-
nosti a najmä by neumožnila, aby aj 
Slovensko aj Česko využili dočasný 
efekt „veľmocenského vákua“. Keď-
že slovenská reprezentácia bola le-
gitimovaná väčšinou v pluralitných 
voľbách (1992), rozhodla sa odkryť 
svoje karty a – slovami E. Steina – 
predložila „cestovnú mapu“ ako na-
hradiť spoločnú štátnosť paralelnou, 
teda konfederatívnou štátnosťou. 

■ VYSTUPOVALI JEDNOTNE
Všetci slovenskí účastníci roko-

vaní – začínajúc Mečiarom, Ková-
čom, Kňažkom, mnou, cez Filkusa, 

Gašparoviča, Laluhu aj Moravčíka 
– boli sme až do vytvorenia dvoch 
paralelných štátov vo vystupovaní 
jednotní, a teda v tom najexponova-
nejšom čase nezlyhali. Neskôr, už 
pri budovaní druhej štátnosti sme 
sa, bohužiaľ, rozkmotrili aj vlastnou 
vinou aj vinou podkušiteľov a „cud-
zích mecenášov“.  Touto pasážou 
chcem zdôrazniť, že všetci bez roz-
dielu máme aj silné, aj slabé strán-
ky svojej „vrodenosti“ i „ inovačnej 
talentovanosti“ a že  pri ďalšom vý-
voji musíme opatrne využívať svoje 
prednosti a vytesňovať nedostatky. 

Mám práve 83 rokov, a teda 
v sebe ref lektujem aj mladícku, 
aj zrelú, aj stareckú skúsenosť. 
Vyrástol som v dolnoliptovskom 
vlasteneckom prostredí a toto ur-
čilo štar tovacie parametre mojej 
osobnej dráhy. Ako dieťa som zažil 
improvizačný vznik prvého Sloven-
ského štátu, ktorý zachránil územne 
okyptené Slovensko pred jeho par-
celizáciou medzi susedov. Vnímal 
som ako dorastenec šikovné lavíro-
vačné kroky slovenského štátneho 
„krízizis manažmentu“ počas voj-
ny. Myslím si, že aj dnešní politici 
a uvedomelí vlasteneckí občania sa 
musia učiť, ako lavírovať v krízovom 
prostredí superveľmocí, veľmocí 
i malých štátnych mocí. Moja skú-
senosť aj v dospelosti ako analytic-
kého a porovnávajúceho vedca ma 
utvrdila v dvoch neoddeliteľných 
pilieroch koexistenčného prežívania 
– a to je národnokultúrna identita 
a duchovné (kresťanské) zakotvenie 
v hľadaní zmyslu bytia i s nádejou 
možnosti konečného splynutia tohto 
bytia s vir tuálnym (metafyzickým) 
zmyslom bytia. Na druhej strane 
práve limity tejto planéty nás nútia 
akceptovať aj ekologický pilier, aby 
sme vďaka predkom preniesli ich 
génový substrát do dneška a aby  
sme nezabudli na potomkov, ktorí 
chcú niesť posolstvo predkov ďalej 
bez zruinovania Slovenska, Európy 
a planéty. 

Poznamenávam, že do roku 
1989 som nebol v žiadnej strane 
a dokonca počas „zostreného tried-
neho boja“ som pre otcovo uväzne-
nie musel opustiť vysokú školu 
a skoro na dva a pol roka som sa 
ocitol ako „vojak pétépák“ v uhoľnej 
bani na Ostravsku.  Potom som diaľ-
kovo vyštudoval a pracoval vo 
výskume. Medziiným som sledoval 
vývoj hospodárstiev tzv. malých, pia-
tich  ázijských tigrov – Hongkongu, 
Taiwanu, Singapuru, Malajzie a Juž-
nej Kórey – aj vývoj tzv. japonského 
hospodárskeho zázraku po zniču-
júcej vojne.  S takýmto odborným a 
skúsenostným pozadím ma koncom 
roku 1989 zvolili za spolupredsedu 
štrajkového výboru v mojom ústave 
a neskôr som sa dostal aj do Koordi-
načného centra VPN. Pomáhal som 
zostaviť program VPN Šanca pre 
Slovensko pre voľby v roku 1990. 
Presadil som doň tézu Romana Ze-
lenaya o požiadavke „medzinárod-
noprávnej subjektivity Slovenska“.  
Spolu so Slavom Kočtúchom sme 
ju dostali aj do programu HZDS na 
Programovom sneme s doplnkom, 
že odmietame „federatívny spoločný 
štát“, lebo vytvára tzv. prečíslenie 
českých a federálnych funkcií nad 
slovenskými a ponúkli sme cez našu 
„cestovnú mapu“ ako nahradiť spo-
ločný štát „súštátím“ dvoch zvrcho-
vaných republík. 

 
■ OSTNE LÁKADIEL

Pochopiteľne, všetci sme vede-
li, že po studenej vojne sa nestratia 
zo sveta ekonomické záujmy jednot-

livcov, korporácií, štátov a veľmocí.  
Tieto „záujmy“ vyjadrujú – medzi 
iným – vrodený egoizmus, hoci sú 
zabalené do rôznych doktrinálnych 
lákavých balení.  Už za prvé dva 
roky fungovania tzv. federálnej re-
formy sme pocítili, že pod „kepe-
ňom jednotného trhového priestoru 
federácie“ sa skrýva český záujem, 
pochopiteľne na úkor slabšieho. Aj 
všetky „recepty“ Medzinárodného 
menového fondu a Svetovej banky  
nás nabádali, aby sme sa pri pri-
vatizácii „otvorili“ svetovému trhu. 
Slovensko zrútením RVHP stratilo 
odbytový priestor a Havel sa vzdal 
slovenského zbrojného priemyslu 
šmahom ruky. Všetky tzv. postsoci-
alistické štáty (okrem Severnej Kó-
rey) sa napokon museli prispôsobiť 
tzv. globálnym „hráčom trhu“. Väč-
šinu sveta okúzlil antikatastrof ický 
koniec studenej vojny. Bol to naozaj 
humanistický altruizmus, ktorý do-
hodou Busha seniora a Gorbačova 
na Malte neumožnil radikálnym ge-
nerálom siahať na červené tlačidlá 
jadrových kufríkov. Ale víťazný blok 
neokonzervatívcov a neoliberálov 
spustil špekulačnú špirálu, ktorá 
globálnymi kolapsami potvrdila, že 
aj neregulovaný superkonzumizmus 
sa stáva takým istým výbehovým 
modelom, akým sa stal pred dvadsiati-
mi rokmi dirigistický komunizmus.  

■ GIGANTIZMUS NEUSPEJE
Dnes už vieme, čo je to kríza 

cenín, kríza eura a kríza všeobec-
ného ekvivalentu. Ocitli sme sa síce 
uprostred recesie a musíme prijímať 
mimoriadne, často aj centralizačné 
opatrenia, ale vždy len ako dočas-
né. Pokusy zachraňovať krízou zmi-
etanú Európsku úniu (EÚ) a eurozó-
nu na superštát – na Spojené štáty 
európske, podomieľajú stabilitu Eu-
rópy. Slovenská republika je malý 
štát závislý od kooperácie s vonkaj-
ším prostredím. Inými slovami po-
vedané, musíme sa realisticky cítiť 
vazalom  silových pomerov v pries-
tore, v ktorom koexistujeme. Musíme 
však avizovať aj veľkým, aj malým 
partnerom, že na limitnej planéte 
nemôže fungovať bezlimitný vývoj, 
že gigantizmus už evolúcia vylúčila 
zo svojho portfólia, že centralizmus 
a koncentrovanie moci vždy napo-
kon kolabuje. Bruselocentristom  
treba pripomenúť napríklad publiko-
vané závery geopolitiky USA.  Mas-
mediálne šumy zakrývajú podstatu, 
že federalizácia EÚ je centralizáciou 
a koncentráciou a že okolie, vrátane 
USA, sa bude takto k tomuto javu 
správať. Všetky pokusy formovať EÚ 
na monolit Spojených štátov európ-
skych sú aj vnútornou, aj vonkajšou 
hrozbou. Ak sa tento poznatok pokú-
sia slovenskí predstavitelia pokojne  
vysvetliť európskymi politikom, uká-
že sa, že postoje Merkelovej i Hol-
landa sú modif ikovateľné. Radšej 
prijmime dilatované dvojaké, trojaké 
a mnohoraké európske súčinnosti, 
vrátane paralelných mien, ako risko-
vať úplný rozpad a boj všetkých pro-
ti všetkým. Začnime lokálne i cent-
rálne liečiť,  revitalizovať Slovensko 
a solidárne hľadať spojenectvo v EÚ 
pri krízovej terapii, na princípe de-
mokracie, konfederalizmu a solida-
rity. 

Čas sa kráti. Dosiahli sme štát-
ny reparát a vytvorili sme druhú 
Slovenskú republiku. Pri všetkých 
trampotách sa táto republika do-
žila dvadsiateho výročia. Bolo by 
lepšie spomínať pri plnších ako pri 
prázdnejších sýpkach. Najhoršie je 
však vegetovať pri cudzích sýpkach. 
Zjednoťme sa pri záchranných prá-
cach – sme to dlžní našim predkom 
i svetu, ktorý potrebuje pomocníkov 
a nie lokajov.

Ako sa vymeriavala a  kreslila cestovná mapa na obnovenie slovenskej štátnosti 

Tento rok si pripomíname 20. výročie udalostí, ktoré zavŕšili národno-emancipačný proces Slovákov. V roku 1992 sa uskutočnili voľby, ktoré  
otvorili cestu k zvrchovanosti, prijatiu Ústavy SR a napokon aj k rozdeleniu federácie. Aj preto sme sa rozhodli publikovať seriál osobných 
spomienok aktívnych účastníkov týchto udalostí.  Dramatické deje tohto historického obdobia glosuje tentoraz Augustín Marián Húska.

Augustín Marián HÚSKA – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

L epš i e  b y  bo l o  spom ína ť  pr i  p l nš í ch  s ý pkach
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● Prvá zostava skupiny Tublatanka 
sa začala formovať už v roku 1982, 
ale ofi ciálne datujete vznik kapely 
o rok neskôr. Blíži sa tridsiate výro-
čie, a to už je čo bilancovať. Robíte 
to?
 My bilancujeme priebežne. Má to 
svoj význam, aby sme sa mohli pozerať 
dopredu a tvoriť nové veci. Nápadov 
máme stále dosť. Sme aktívni a verí-
me, že nám to aj vydrží. Samozrejme, 
tridsiate výročie založenia Tublatanky si 
chceme primerane pripomenúť. Nielen 
preto, že nás teší, ako dlho sa držíme, 
ale najmä kvôli našim priaznivcom. No a 
to sa nedá inak iba pracovne, teda tým, 
že prídeme s niečím novým.

● Čo chystáte?
 V budúcom roku vyrazíme na veľké 
turné po celom Slovensku aj po Českej 
republike, kde máme tiež veľa verných 
priaznivcov už od našich prvých verej-
ných vystúpení. Na koncertoch v rámci 
chystaného veľkého turné bude znieť 
prierez celou našou tvorbou, ale aj nové 
pesničky. Pripravujeme na vydanie nový 
sériový album so štrnástimi skladbami. 
Verím, že novinka sa stretne s priazni-
vým ohlasom, pretože si na nej dávame 
veľmi záležať.

● Aký ohlas mal váš predchádzajúci 
radový album s názvom Svet v ohro-
zení?
 Album Svet v ohrození zazna-
menal veľký úspech nielen v predaji, 
ale aj podľa spätných väzieb, ktoré sa 
k nám dostali od fanúšikov. Myslím si, že 
k tomu prispel tiež rovnomenný antitero-
ristický videoklip k titulnej piesni.

● Kto bol tvorcom klipu a čo bolo 
inšpiráciou k fi lmovému stvárneniu 
skladby Svet v ohrození?
 Vznikol v našej dielni. Od náme-
tu a scenára cez kamerové zábery, 
strih, réžiu som sa toho ujal ja a spolu-
pracoval som so strihačom a režisérom 
Jozefom  Žitňanským. Vedel som, čo 
chcem obrazovým stvárnením vyjadriť. 
Smutnou inšpiráciou mi bol nepríjemný 
autentický zážitok z roku 2005. Vtedy 
som na dovolenke v egyptskom letovis-
ku Sharm al Sheik na Mubarakovej pro-
menáde zažil výbuch teroristickej nálo-
že. Zahynuli tam vtedy aj turisti. Nám sa 
našťastie priamo pri explózii nálože ne-
stalo nič, boli sme v susednom rezorte. 

No ten výbuch vo mne osobne zostáva 
už navždy. Ostal mi v podvedomí s tým, 
že viem, ako je každý z nás kdekoľvek 
a kedykoľvek zraniteľný a smrteľný. Keď 
sa niekde udeje podobná tragédia, ne-
necháva ma to chladným a nezúčastne-
ným. Ak raz človek niečo také zažije na 
vlastnej koži, na nezmyselné zabíjanie 
sa pozerá cez inú optiku ako vzdialení 
diváci kdesi pri televíznych správach. 
Do videoklipu Svet v ohrození som po 
hľadaní v archívoch zaradil aj originálne 
zábery, ktoré urobili svedkovia teroristic-
kých útokov. Ten klip je síce tvrdý, ale 
realistický. Všetci sme v ohrození, no aj 
to je, žiaľ, obraz dnešného sveta.

● Vidno, že mnohé veci, ktoré ovplyv-
ňujú naše životy, vás nenechávajú 
chladným. Myslíte si, že rocková mu-
zika ako nezanedbateľný segment 
kultúrneho dedičstva môže svet 
nejakým spôsobom zmeniť na lepší?
 Netvrdím, že ho môže celkom zme-
niť, ale môže k tomu prispieť. Rockeri po 
celom svete sa už desaťročia verejne 
angažujú v záležitostiach, ktoré ovplyv-
ňujú život na tejto planéte. Nie je to len 
politickým obsahom textov mnohých 
svetoznámych umelcov, ale aj konkrét-
nymi akciami. Celosvetovo televízne 
vysielané podujatia v osemdesiatych 
a deväťdesiatych rokoch ako Live Aid 
proti hladomoru v Etiópii či za oslobo-
denie Nelsona Mandelu v londýnskom 
Wembley, ale aj vystúpenia za ochranu 
dažďových pralesov v Rio de Janeiro, to 
boli megakoncerty, na ktorých účinkova-
li desiatky najpopulárnejších umelcov. 
Alebo pôsobenie Bona Voxa, speváka a 
lídra skupiny U2, ktorý sa neustále an-
gažuje za oddlženie najchudobnejších 
krajín a prerozdelenie svetového bo-
hatstva, to je ďalší príklad, a bolo by ich 
ešte mnoho. Podľa mňa rocková kultúra 
v mnohom prispieva k tomu, že ľudia vi-
dia nádej na zlepšenie sveta.

● Tublatanka svojho času tiež pris-
pela k zmene smutnej socialistickej 
reality vtedy, keď sa rúcali základy 
bývalého režimu. Ako to vidíte dnes?
 Zrejme myslíte to, že sme pri de-
monštráciách v novembri 1989 poskytli 
aparatúru na ozvučenie bratislavského 
Námestia SNP. Ako každý iný občan 
vidím to s odstupom vyše dvoch de-
saťročí. Som rád, že sme v správnom 
čase mohli prispieť k významným 

udalostiam a pomôcť zmeniť situáciu 
konkrétne takou formou. Nikdy sme sa 
tým nechválili, ale je fakt, že slovenskí 
rockoví hudobníci boli vtedy veľmi aktív-
ni a nebáli sa dať otvorene najavo svoje 
presvedčenie. Veď aj my sme mali svoje 
dosť nepríjemné skúsenosti s vtedajšou 
vrchnosťou, ktorej v rámci kultúry najmä 
rockeri vždy ležali v žalúdku.  

● O niečo neskôr sa neofi ciálnou 
rockovou hymnou poprevratových 
udalostí stala skladba Pravda víťa-
zí. Myslíte si so svojimi súčasnými 
životnými skúsenosťami, že pravda 
skutočne víťazí?
 Mala by víťaziť. Veď to si azda praje 
každý normálny človek. Je však zjavné, 
že realita nám až príliš často ukazuje 
aj odvrátenú stranu verejného života, 
keď pravda je akoby relatívna a väčšina 
spoločnosti sa oprávnene môže obávať, 
že v mnohých oblastiach života sa pre-
sadzujú či až víťazia záporné hodnoty. 
Lenže s tým sa predsa nedá zmieriť 
a pritom aj normálne žiť. Hodnotový 
systém verejnosti sa dá zlými príkladmi 
pokaziť, ale verím, že tá slušná väčšina 
občanov chce, aby v spoločnosti boli 
uznávané a presadzované správne po-
zitívne hodnoty, podložené dobrými zá-
konmi. Všeobecná ľahostajnosť voči ve-
ciam verejným je to najhoršie, čo by sa 
nám mohlo stať, ale som presvedčený, 
že naša krajina má zdravé jadro. Tubla-
tanka koncertuje po celej republike a my 
naživo vidíme, že ľudia dokážu dať na-
javo, čo si myslia. Toto naše Slovensko 
nie je a podľa mňa ani nebude „kráľov-
stvom zaspatých Šípkových Ruženiek“.

● Posunul sa za posledné roky hod-
notový systém v oblasti, ktorej sa 
pracovne venujete? 
 Po zmene spoločenského systému 
pre všetkých tvorcov bolo, hoci predtým 
takmer nepredstaviteľným prínosom, 
najmä zrušenie cenzúry. Aj ekonomic-
ky sme v rámci kultúry dostali voľnosť, 
mohli sme robiť každý, čo chcel, alebo 
presnejšie na čo mal. V kontexte celej 
slovenskej kultúry je hudba jedným, a 
veru nie zanedbateľným segmentom. 
Dnes už azda nikto nepochybuje o tom, 
že slovenskí tvorcovia v tomto kultúr-
nom segmente priniesli a chcú prinášať 
hodnoty, ktoré pretrvávajú a ostanú tu 
aj do budúcnosti. Hodnotový systém sa 
teda posunul k pozitívnemu výsledku 

Skupina Tublatanka oslávi tridsiate výročie albumom a turné
Maťo Ďurinda: Slovensko nie je krajinou zaspatých Šípkových Ruženiek 

Zhováral sa Roman KALISKÝ-HRONSKÝ – Foto: archív

Martin „Maťo“ ĎURINDA (1961) sa ako chalan chcel stať hokejistom, no napokon mu dal život namiesto hokejky do rúk gitaru. Naučil sa na ňu hrať sám, podobne 
aj na klavír po piatich rokoch ĽŠU. Spievať ho učila jeho mama Margita Ďurindová, hlasová pedagogička na vysokej škole v Nitre. V roku 1982 začal študovať 
farmáciu na Univerzite Komenského, kde potom úspešne spromoval. Ako študent sa stretol s Ďurom Černým a Paľom Horváthom, s ktorými založil skupinu 
Tublatanka. Kapela viac ráz zmenila personálne zloženie, až sa ukotvila v súčasnej zostave: Maťo Ďurinda – spev, gitara, klavír; Juraj Topor – basgitara, vokál; 
Peter Schlosser – bicie. Od jej vzniku roku 1983 vyšli skupine tieto radové albumy: 1985 – Tublatanka, 1987 – Skúsime to cez vesmír, 1988 – Žeravé znamenie 
osudu, 1989 – Pravda víťazí, videozáznam koncertu, 1990 – Nebo, peklo, raj, 1992 – Volanie divočiny, 1993 – Poďme, bratia, do Betlehema, 1995 – Znovuzrodenie, 
2001 – Pánska jazda, 2005 – Patriot, 2006 – Vianočný deň, 2010 - Svet v ohrození. Okrem toho Tublatanka vydala aj kompilácie: 1996 – Najväčšie hity No. 1 Pravda 
víťazí, 1996 – Najväčšie hity No. 2 Ja sa vrátim!, 2002 – Láska útočí, 2003 – Zlatá Tublatanka 20 rockov, 2006 – Gold, 2010 – 25 rockov (DVD záznam koncertu).

v tom, že aj tá časť verejnosti, ktorá nie 
je veľmi rockovo naladená, uznáva, že 
kvalitné rockové pesničky môžu byť sku-
točným umením a majú svoje posolstvo.

● Aká je dnes reálna situácia v slo-
venskej kultúre a konkrétnejšie v hu-
dobnej tvorbe?
 Pôsobím v tejto sfére tri desaťročia 
a vidím, ako sa veci menia a vyvíjajú. 
Niekedy k lepšiemu, inokedy k horšie-
mu. Po novembri 1989 si všetci sloven-
skí hudobníci mohli najprv poriadne vy-
dýchnuť, potom sme sa zhlboka nadýchli 
a relatívne dlhé a pekné obdobie sme 
mohli dýchať slobodne. To boli tie plod-
né deväťdesiate toky. Lenže už vtedy sa 
na scénu plazivo vkrádalo niečo, čo sa 
potom prejavilo ako vražedná vlna, ktorá 
takmer zmietla našu pôvodnú hudobnú 
tvorbu. Takže podľa mňa po určitom ob-
dobí rešpektovania a azda aj prosperity 
pôvodná tvorba nielen v hudbe, ale aj 
v iných oblastiach kultúry je v súčasnosti 
reálne diskriminovaná. 

● To znie priam zlovestne. Čo tým 
myslíte?
 Pýtali ste sa, aká je dnes situácia. 
Poviem vám svoj názor, ale predtým sa 
treba obzrieť do minulosti. Kedysi tu bol 
jeden štátny rozhlas a jedna televízia. 
Tieto elektronické médiá v rámci rocko-
vej hudobnej tvorby púšťali verejnosti 
len to, čo prešlo cez cenzorov a malo aj 
slušnú kvalitu. Dnes už je to pre mladých 
ľudí nepredstaviteľné, ale tak to bolo. 
Nevravím, že Tublatanka sa vtedy do 
vysielania nedostala, ale bolo to spora-
dické. Nahrať vlastný album bolo proble-
matické, no nám sa to vďaka popularite, 
ktorú sme získali neustálym koncertova-
ním, napokon podarilo. Po zmene reži-
mu naša úspešnosť v predaji albumov, 
v koncertovaní, vo vysielaní piesní cez 
rozhlas i videoklipov cez televízie na-
rastala. Darilo sa aj našim kolegom, čo 
nás vždy tešilo. Na svetlo sa dostali aj 
tí, ktorí boli predtým cenzormi absolútne 
zakázaní, no a vznikali aj nové kapely. 
Veľmi sme si nepripúšťali, že sa to môže 
dosť rýchlo, i keď postupne zmeniť, 
a veru zmenilo sa to podstatne.

● Čo sa udialo?
 Zlatá éra slobody tvorby a jej 
prezentácie bola úzko spojená aj so 
zlatou érou slobody médií. Veď aj o to 
išlo v prevratovom období, chceli sme 

slobodu vo všetkých sférach, teda aj 
v médiách. Tá spočiatku okrem slobody 
prejavu priniesla aj slobodu šírenia kul-
túrnych hodnôt, neskôr i pahodnôt či pa-
kultúry, žiaľ. Médiá sa so zavedením du-
álneho systému stali postupne objektom 
aj nástrojom trhového mechanizmu, až 
sa zrazu ukázalo, že v mnohých oblas-
tiach si prisvojili veľkú časť nielen spolo-
čenského vplyvu a formovania verejnej 
mienky, ale aj reálnu moc. Vyvíjali sa 
ako samostatná sféra s vplyvom na poli-
tiku a ekonomiku, a tým aj na kultúru. Tie 
médiá, ktoré mali v programoch hudob-
né relácie, teda v deväťdesiatych rokoch 
vlastne asi všetky, začali určovať, kto 
zo slovenských autorov a interpretov je 
a kto nie je pre verejnosť vhodný. Na-
miesto politickej cenzúry dostala hudob-
ná sféra cenzúru ekonomickú. 

● Je to priam neuveriteľné.  Prejavuje 
sa tento vplyv naďalej?
 Máme síce slobodu tvorby aj vy-
stupovania i šírenia svojich diel, ale nie 
sme skutočnými pánmi vo vlastnom 
slovenskom rádiovom éteri. Lebo reál-
na situácia je taká, ako ju podľa svojej 
vôle či svojvôle nastaví a nadiktuje sú-
kromný rádiový éter. Po roku 2000 sa 
to postupne vyhrotilo až tak, že rádiá 
v slovenskom éteri sa vysielaním podo-
bajú ako vajce vajcu. Iste, svet je globa-
lizovaný aj v hudbe a my sme ozaj veľmi 
malí páni na to, aby sme svojou tvorbou 
zaplavili iné krajiny, ale vari by stačilo, 
aby sme pre našu hudbu mali priestor 
u nás doma. No ten je priam úbohý. Do-
stať dnes do éteru novú pesničku, aj keď 
je skutočne kvalitná, to je ťažká úloha. 
Ja som prajný a chcem, aby sa domáca 
scéna rozvíjala, podporujem ju. Ale čo 
sa dá povedať šikovným muzikantom, 
ktorí dávajú svoje peniaze za nástroje, 
platia za priestory na tvorbu a skúšanie, 
potom za producentov a štúdiá, nahrajú 
dobrú muziku, ale do éteru ju nikdy ne-
dostanú, hoci je skutočne kvalitná?

● Napríklad to, že slovenský éter 
v skutočnosti nepatrí Slovákom...
 Iste, ja chápem, že v slobodnom 
podnikaní sa nedá a nebolo by dobré 
médiám diktovať, čo majú vysielať. Len-
že ak štát rôznymi spôsobmi umožnil 
využívanie nášho vysielacieho priestoru 
zahraničným vlastníkom médií, mohol 
by sa zaujímať aj o to, čo s ním robia. 
Nie je predsa normálne, aby som si pus-
til v aute na diaľnici rádio kdesi pri Tr-
nave a počúvam z neho tú istú muziku, 
ako keď idem po diaľnici niekde okolo 
Chicaga. Tam je logické, že nepustia 
slovenskú pesničku, ale tu u nás?! 
Iné štáty si domácu produkciu v éteri 

chránia. Američania sa dlho bránili 
muzike z Británie, hoci je v rovnakej 
reči. Francúzi a Poliaci majú zákon, 
že štyridsať percent hraných skla-
dieb musí byť od domácich autorov. 
Podobne vlastenecky sa správajú aj 
Maďari, Taliani a Nemci napriek tomu, 
že nemajú zákon, ale hrajú si svoje 
pesničky v rodnej reči. No my Slo-
váci sme až takí otvorení zahranič-
nej produkcii, že je to priam vražde-
nie piesní v slovenčine. Držím palce 
všetkým, ktorí chcú pomáhať našej 
kultúre. Viem, že v tom má svoju úlo-
hu aj Matica slovenská, ktorú si vá-
žim ako serióznu národnú a kultúrnu 
ustanovizeň a pozdravujem všetkých 
jej členov a priaznivcov.

Skupina Tublatanka
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Ústava SR - výsledok zápasu o štátnosť
Pokiaľ na hrade hrdo a suverénne nezaznelo:  My národ slovenský... 

Ústavnoprávne sa Slováci v pr-
vej ČSR prepadali do bezprávne-
ho stavu, kde ani nesmeli hovoriť 
v mene slovenského národa, lebo 
boli označení za separatistov. Labil-
né medzinárodnoprávne postavenie 
prvej Slovenskej republiky spôsobila 
viazanosť na Veľkonemeckú ríšu ako 
vtedajšieho európskeho hegemóna. 
To však nemení nič na skutočnosti, 
že Slovenská republika (1939 – 1945) 
bola  zavŕšením dvadsaťročného úsi-
lia o slovenskú politickú autonómiu. 
Akou hrdosťou napĺňali našich otcov 
a dedov slová prvej slovenskej ústavy: 
„Slovenský národ pod ochranou Boha 
Všemohúceho od vekov sa udržal na 
životnom priestore mu určenom, kde 
s pomocou Jeho, od ktorého pochád-
za všetka moc a právo, zriadil si svoj 
slobodný slovenský štát. Slovenský 
štát združuje podľa prirodzeného prá-
va všetky mravné a hospodárske sily 
národa v kresťanskú a národnú pospo-
litosť, aby ... ako vykonávateľ sociál-
nej spravodlivosti a strážca všeobec-
ného dobra v súladnej jednotnosti do-
siahol mravným a politickým vývojom 
najvyšší stupeň blaha spo1očnosti 
i jednotlivcov.“  

■ ŠKRTENIE KOMPETENCIÍ
Návrat Slovákov do ČSR po roku 

1945, bez náležitých a záväzných ga-
rancií národnej a štátnej suverenity, 
znamenal postupné a masívne ob-
medzovanie slovenských kompeten-
cií. Slovenský národ trpel viac ako iné 
národy komunistického „svetového 
socialistického tábora“, lebo okrem 
totalitných praktík strácal aj národnú 
suverenitu, čo v takej miere ako nás 
nepostihlo ani Litovčanov, Lotyšov 
a Estóncov. Zavŕšením tohto trendu 
bola Ústava ČSSR z roku 1960.             

V úvodnom Vyhlásení ústavy sa 
píše: „Socializmus v našej krajine 
zvíťazil!… Pôjdeme ďalej ruka v ruke 
s bratským Zväzom sovietskych so-
cialistických republík … a krajinami 
svetovej socialistickej sústavy, ktorej 
je naše republika pevným článkom 
… Do čela republiky sa postavila 
Komunistická strana Českosloven-
ska, osvedčený predvoj.“ V tomto 
ideologickom duchu sú formulované 
aj ďalšie články týkajúce sa konkrét-
nych oblastí spoločenského života: 
„Celá kultúrna politika v Českoslo-
vensku, rozvoj vzdelania, výchova 
a výučba sa vedú v duchu vedeckého 
svetového názoru, marxizmu-leni-
nizmu.“ Práva a povinnosti občanov 
sú chápané explicitne ideologicky: 
„Práva, slobody a povinnosti občanov 
slúžia na upevnenie a rozvoj socialis-

tickej spoločnosti … V súlade so zá-
ujmami pracujúceho ľudu je všetkým 
občanom zaručená sloboda prejavu… 
najmä sloboda tlače … Občania sú 
povinní … dbať vo všetkom svojom 
konaní na záujmy socialistického 
štátu … Vrcholnou povinnosťou … je 
obrana vlasti a jeho socialistického 
zriadenia.“ Parlament a zastupiteľské 
orgány všetkých stupňov mali slúžiť 
režimu. Národné zhromaždenie malo 
pôsobiť, „aby sa plnili úlohy socialis-
tického štátu“. Prezident republiky, 
poslanec parlamentu, člen vlády, 
poslanec národného výboru musel 
zložiť nasledujúci sľub: „Sľubujem 
na svoju česť a svedomie, že budem 
verný Československej socialistickej 
republike a veci socializmu.“ Na Slo-
vensku pribudol v sľube ešte nemenej 
obskúrny termín „odkaz Slovenského 
národného povstania“. Tento sľub 
potom bolo možné vykladať celkom 
účelovo, podľa okamžitej potreby, 
takže ktokoľvek mohol byť obvinený, 
že svojimi názormi, postojmi a činmi 
ohrozuje vec socializmu.

■ DVE TOTALITY
Zvykne sa tvrdiť, že Slováci pre-

žili dve totality. Prvú za prvej Sloven-
skej republiky a druhú pod českoslo-
venskou komunistickou vládou. Ak 
by sme porovnávali totalitné prvky 
oboch, čo do trvania veľmi rozdiel-
nych období, najväčší rozdiel by sme 
asi našli v postavení súdnej moci, kto-
rá v rokoch 1939 – 1945 nebola ovlád-
nutá politickou mocou. Zato ústava 
z roku 1960 je najvýraznejší dôkaz 
totalitnej ideologizácie právneho sys-
tému: „Súdy a prokuratúra … chránia 
socialistický štát, jeho spoločenské 
zriadenie … Celou svojou činnosťou 
vychovávajú občanov k oddanosti 
vlasti a veci socializmu, k zachováva-
niu zákonov a pravidiel socialistické-
ho spolužitia … Miestne ľudové súdy 
prispievajú k upevňovaniu socialis-
tickej zákonnosti, k zaisťovaniu spo-
ločenského poriadku a pravidiel so-
cialistického spolužitia. Sudcovia sú 
… viazaní jedine právnym poriadkom 
socialistického štátu. Sú povinní riadiť 
sa zákonmi a inými právnymi predpisy 
a vykladať ich v súlade so socialistic-
kým právnym vedomím.“ 

Ústava ČSSR z roku 1960 ne-
rešpektovala slovenskú národnú su-
verenitu a spôsobila zánik Zboru po-
vereníkov – ako zvyšku asymetrickej 
výkonnej moci na Slovensku. Nere-
špektovala ani konformné pročesko-
slovenké štátoprávne deklarácie SNP. 
Zvýšila pocit krivdy a útlaku Slovákov, 
ktorý sa iba znásobil už predchá-

dzajúcou pražskou politikou, ako bolo 
nenaplnenie Košického vládneho prog-
ramu, odbúranie slovenských kom-
petencií tromi pražskými dohodami a 
prijatie Ústavy ČSR z 9. mája 1948. 
Slovenská otázka sa potláčala najmä 
za A. Novotného, ktorý sa usiloval o 
„upevnenie demokratického centra-
lizmu“. Odmietal rehabilitácie „bur-
žoáznych nacionalistov“ (Clementis, 
Husák a ďalší), zastával ideu postup-
ného splývania Slovákov s Čechmi, 
ignoroval slovenské národné požia-
davky (známe faux pas pri návšteve 
Matice slovenskej v auguste 1967).

■ DEMOKRATIZÁCIA POMEROV
Dočasný odmäk komunistického 

režimu v druhej polovici 60. rokov 20. 
storočia spôsobil, že sa slovenské 
elity pokúsili dosiahnuť solídne štá-
toprávne postavenie Slovenska. Na 
oprávnenosť slovenských národných 
nárokov na symetrickejšie usporiada-
nie republiky narážal už v roku 1963 
stranícky historik J. Gosiorovský, 
keď napísal „federácia je v súlade 
s marxisticko-leninskými názormi“. 
A. Dubček otvorene v pléne Ústred-
ného výboru  Komunistickej strany 
Československa (1967) žiadal demo-
kratizáciu pomerov, zvýšenie právo-
mocí slovenských orgánov. Zásadný 
obrat aj v prospech slovenskej otázky  
znamenal až  január 1968. SNR sa 
po oficiálnom komuniké komunistickej 
strany zo 6. januára 1968 osmelila a 
politikou malých krokov začala roz-
pracovávať myšlienku federalizácie 
ČSSR. Návrh akčného programu ÚV 
KSČ z konca februára 1968 už počítal 
s federatívnym riešením štátopráv-
neho usporiadania ako dlhodobejším 
procesom. Jednoznačný posun sme-
rom k federácii priniesla konferencia 
v Smoleniciach 6. – 8. marca 1968, 
organizovaná na nepolitickej úrovni 
ako stretnutie českých a slovenských 
pracovníkov spoločenskovedných 
ústavov ČSAV a SAV. Stanovisko 
SNR pod názvom Vyhlásenie k na-
stúpenému smeru progresívneho 
rozvoja československej spoločnosti 
bolo prijaté symbolicky 14. marca 
1968. Nasledovalo vyhlásenie zákona 
o česko-slovenskej federácii (ktoré sa 
ešte ani vtedy nepísalo so spojovní-
kom!) 28. októbra 1968 v Bratislave.  

■ HISTORICKÝ DÁTUM
Ústavnoprávny vývoj Slovákov 

bol na tom istom Bratislavskom hrade 
úspešne zavŕšený až 1. septembra 
1992. V ústavnom zákone č. 460/1992 
Zb. čítame: „My národ slovenský, pa-
mätajúc na politické a kultúrne dedič-
stvo svojich predkov a na stáročné 
skúsenosti zo zápasov o národné by-
tie a vlastnú štátnosť, v zmysle cyrilo-
metodského duchovného dedičstva a 
historického odkazu Veľkej Moravy, 
vychádzajúc z prirodzeného práva 
národov na sebaurčenie, spoločne s 
príslušníkmi národnostných menšín 
a etnických skupín žijúcich na území 
Slovenskej republiky, v záujme trva-
lej mierovej spolupráce s ostatnými 
demokratickými štátmi, usilujúc sa o 
uplatňovanie demokratickej formy vlá-
dy, záruk slobodného života, rozvoja 
duchovnej kultúry a hospodárskej 
prosperity, teda my občania Sloven-
skej republiky uznášame sa...“

Po prvý raz vyšiel preklad v lete 1933, v jubilejnom roku 1 100. výročia 
založenia prvej kresťanskej svätyne na Slovensku. Druhé vydanie vyšlo v ja-
nuári 1935 a zdobí ho  šesť ilustrácií,  ako aj štyri iniciálky na obálke podľa 
vzoru starých hlaholských iniciál od  akad. maliara Martina Benku. Tretie 
vydanie vyšlo v Matici slovenskej,  ilustrované akad. maliarom Orestom Du-
bayom, a bolo doplnené  textom  o živote Nauma, v ktorom sa dozvedáme 
podrobnosti o odchode žiakov Cyrila a Metoda z Veľkej Moravy.  Obsiahnuté 
údaje  potvrdzuje tzv. bulharská legenda o biskupovi Klimentovi z  prvej po-
lovice 10. storočia. 

■ ŽIVOT V SLOVE
V tomto roku uplynulo 35 rokov od smrti vedca, učenca a oddaného jazy-

kovedca, univerzitného profesora Jána Stanislava, DrSc. Po  P. J. Šafárikovi 
je našou druhou najväčšou slavistickou osobnosťou. Narodil sa 12. decembra 
1904 v Liptovskom Svätom Jáne a zomrel 29. júla 1977 v Liptovskom Mikuláši 
vo vlaku na ceste do Bratislavy. Vyštudoval slovanskú a románsku filoló-
giu na Filozofickej fakulte UK v Bratislave (1928). Absolvoval štúdiá v Paríži, 
Krakove a Ľubľane. Vo vedeckovýskumnej  oblasti sa venoval dialektológii, 
staroslovenčine, výskumu jazykových a kultúrnych pomerov na Veľkej Mora-
ve. Zaoberal sa slovenskou historickou gramatikou. Študoval a zapodieval  
sa najstaršími dejinami slovenského jazyka a Slovákov, najmä ich osídlením 
v Panónii.

Profesor  Stanislav sa významne zaslúžil o priblíženie prínosu  učencov 
sv. Cyrila a Metoda. S touto tematikou mu vyšli viaceré publikácie. V knižke  
Slovenská liturgia na Slovensku a sídlo Metodovo a Gorazdovo  napríklad 
uvádza: „Touto bulou, ako je známe, pápež Ján VIII. (...) rehabilitoval Metoda 
a poslal ho Svätoplukovi  ako pravoverného arcibiskupa. Vtedy ho Svätopluk 
žiadal, aby mu pápež vysvätil bavorského kňaza Vichinga za biskupa v Nitre. 
Pápež vyhovel, ale žiadal, aby tento bol vo všetkom podriadený Metodovi. 
Nariadil tiež, aby všetci kňazi, diakoni alebo iní duchovní, či už Slovania alebo 
hociktorej národnosti, ktorí žijú vo Veľkej Morave, boli podriadení  a poslušní 
vo všetkom arcibiskupovi Metodovi.“ Záverečné slová buly, ako ich vo svojom 
diele uvádza profesor Stanislav, svedčia o tom, že v celej Veľkej Morave 
bola  pravidlom  staroslovenská, nie latinská bohoslužba.  Vyplýva to z textu 
buly: „Ak sa Svätoplukovi a jeho  veľmožom skôr páči latinské omše počúvať, 
pápež nariaďuje, aby sa pre neho – ‚pre teba‘ – omše latinsky odbavovali.“

    
■ SLOVENSKÝ JUH

Zo Stanislavovho  vedeckého bádania  vyplýva, že Slováci boli kedysi 
veľký národ, rozprestierajúci sa na väčšine Dunajskej kotliny. V Dunajskej 
kotline Slováci  sídlili  najneskoršie od začiatku 6. storočia. Po  Šafárikovi 
Stanislav ako prvý poukázal na to, že Slováci bývali aj v Panónii pred prícho-
dom Maďarov. Autor zhromaždil  historické svedectvá o slovanskom osídlení 
Panónie pred Pribinom a Koceľom, resp. po vyhnaní Avarov. Jeho vedeckým 
prínosom je, že Pribinovo a Koceľovo kniežatstvo začlenil  do slovenských 
dejín. Podrobným štúdiom toponymie  vykreslil celkom iný obraz starého slo-
venského osídlenia, než  ho označujú všetky dovtedajšie mapy slovenského 
územia, od stavu z roku 1773. Zisťuje tiež, že popri Dunaji bolo dostatočne 
husté slovenské osídlenie. Slovenské bolo i okolie Bratislavy. V tomto  výni-
močnom vedeckom diele Slovenský juh v stredoveku,  ktoré vyšlo po prvý 
raz v roku 1948 v Matici slovenskej,  objasňuje i otázku Žitného ostrova.  
V päťdesiatych rokoch stihla vynikajúce dielo nepriazeň,   bolo zošrotované 
napriek tomu, že sa stretlo s mimoriadne priaznivým ohlasom v medzinárod-
ných odborných kruhoch a držia si ho v úcte dodnes slavisti z celého sveta. 
Až v roku 1998 bolo dielo opäť  verejnosti sprístupnené,    keď vyšiel prvý 
diel, a v roku 2004, pri príležitosti 100. výročia narodenia autora, aj druhý diel 
s mapovými prílohami.

          
■ KULTIVOVANÝ JAZYK

Moravsko-panónske legendy  patria bez pochybností medzi najdôle-
žitejšie pramene o činnosti sv. Konštantína – Cyrila a Metoda a o Veľkej 
Morave. Jasne zobrazujú nielen životy oboch slovanských apoštolov, ale 
celé kultúrne, politické i cirkevné pozadie, na ktorom rástlo ich dielo medzi 
cudzími národmi a u nás. Pravdivosť historických údajov oboch  legiend  
čím ďalej tým viac potvrdzujú  iné historické pramene  tej doby,  a preto 
ustavične rastie aj ich veľký dokumentárny význam.  Ako píše prof. Stani-
slav: „Legendy sledujú život oboch slovanských apoštolov od ich detstva až 
po smrť. Málo sa vie v našej širokej verejnosti aj o tom, že staroslovenský 
jazyk javí sa taký kultivovaný, ako keby bol mal za sebou veľkú literárnu 
minulosť:  bohatstvo výrazov, bohatstvo slov, bohatstvo foriem, to všetko tu 
je – bez akýchkoľvek jazykových násilností, vyjadrujúc majstrovsky všetky 
jemné odtienky biblického textu s podivuhodnou akríbiou, čo je fakt veľmi 
cenný, keď si uvedomíme, ako veľmi záleží v biblickom texte na každom slo-
víčku, ba litierke.“ A pokračuje: „Preto sa budeme stále vracať k legendám, 
ako ku krásnemu umeleckému žriedlu. Len z nich môžeme vychutiť túto 
najranejšiu epochu našich dejín.“

Žiaľ, musíme konštatovať, že paradoxne i dnes, v čase slobodného sa-
mostatného štátu,  cítime nezáujem a ľahostajnosť zodpovedných činiteľov 
pripomínať si prelomové okamihy našej histórie, ako i ľudí, ktorí sa pričinili 
o osvetlenie dôležitých historických faktov. Je smutné a nehodné chvály 
zabúdať na velikánov ducha a ich dielo, ktorým vydláždili cestu poznania 
pre nastupujúce generácie. Zdá sa, že jediná autorita, ktorá chápe histo-
rickú potrebu vydať v jubilejnom roku  dielo Životy Cyrila a Metoda, bude 
opäť len toľko diskutovaná a takmer za relikt považovaná Matica slovenská. 
Nezaslúžil by si vedec,  ktorý celý život tvoril pre svoj národ a držal sa kré-
da: Som ľudového pôvodu, svojmu ľudu robím a zostal som mu verný, viac 
pozornosti zo strany oficiálnych predstaviteľov štátu?

Autorka je vnučkou prof. J. Stanislava.

Štátoprávny v ý voj  S lovákov,  k tor ý sa začal  v polovic i  19.  s toroč ia ,  zaznamenal  v 20.  s toročí  mimo -
r iadne v ýk y v y.  Pok ým sa rok 1918 zdal  by ť is tou záchranou slovenského národa pred hyster ick ým 
zápalom maďar izačných opat rení  Uhorského kráľovst va ,  československá štá tnosť sa ukázala n ie -
len ako poz i t ívum, a le a j  ako hrozba pre samotnú myšl ienku ident i t y  slovenského národa . 

P r v ý  p r e k l a d  d o  s l o v e n s k é h o  j a z y k a  z á k l a d n é h o  d i e l a  Ž i -
v o t y  s l o v a n s k ý c h   a p o š t o l o v  C y r i l a  a  M e t o d a  v  l e g e n d á c h 
a  l i s t o c h  –  M o r a v s k o - p a n ó n s k e  l e g e n d y   o d  p r o f e s o r a  J á n a  
S t a n i s l a v a  v y š i e l   n a p o s l e d y  v  r o k u  1 9 5 0 .  I š l o  o  t r e t i e  a  p o -
s l e d n é  v y d a n i e  d i e l a ,  a k é  b y  s i  k a ž d ý  k u l t ú r n y  n á r o d  p e s t o -
v a l  a  š í r i l .  L e n   m y  n i e .   D n e s  j e ,  i  n a p r i e k  n e u s t á l e j  s n a h e 
o  h ľ a d a n i e  p o d p o r y  u  z o d p o v e d n ý c h  p r e d s t a v i t e ľ o v ,   p r e 
v e r e j n o s ť  n e d o s t u p n é .

Ján S tanislav o dej inách
Slováci žili vo väčšine Karpatskej kotliny

Peter MULÍK – Foto: internet

Denisa STANISLAVOVÁ
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S v i a t o k  o c h o t n í c k e h o  d i v a d l a

 Scénická žatva sa môže hrdiť 
t i tulom najstarší fest ival neprofe-
sionálneho divadla v Európe. Je 
to prehliadka, ktorá je vyústením 
práce pr ibl ižne stovky divadelných 
súborov a jednot l ivcov,  k tor í  sa 
zúčastňujú na postupových okres-
ných,  k ra jských a ce los loven-

ských prehl iadkach.  Je to v lastne 
komplexný obraz ochotníckeho 
d ivadelného d iania na Slovensku, 
keďže ide o amatérske d ivadlá 
dospelých,  d ivadlá dospelých 
hra júc ich pre det i  i  d ivadlá mla-
dých,  d ivadlá poézie,  detskej  dra -
mat ickej  t vor ivost i  a už n iekoľko 

rokov sa prezentu je a j  umelecký 
prednes poézie a prózy.

■ TVORIVÉ FÓRUM
 Každoročná mar tinská Scé-
nická žatva je fenoménom v našej 
divadelnej kultúre. Je ojedinelá ni-
elen čo do počtu ročníkov, ale pre-

Maroš M. BANČEJ – Foto: archív SŽ

 Keď sa povie Scénická žatva, nielen ochotnícki divadelníci, ale aj všetci milovníci divadla zbystr ia 
pozornosť. Tento sviatok divadelníkov z celého Slovenska i zo zahraničia oslavuje tohto roku neuveri -
teľný 90. ročník. Od 28. augusta do 1. septembra bude žiť Mar t in divadlom, pričom slovíčko „ochotníc-
ke“ znamená v prvom rade tradíciu, kvali tu a prekvapenia. Národné osvetové centrum z poverenia MK 
SR spolu s mestom Mar tin pripravilo pri prí ležitosti jubilejného ročníka skutočne špičkový festival.

V  M a r t i n e  s a  z a č n e  9 0 .  r o č n í k  S c é n i c k e j  ž a t v y

M u ž ,  k t o r ý  v i e  s n í v a ť
Dušan Dušek: Kufor na sny, Slovart, 2012, Bratislava

dovšetkým pre obrovský záber pr i 
výbere súborov z celoštátnych po-
stupových prehliadok činoherného 
a hudobného divadla. Projektový 
manažér Scénickej žatvy Michal 
Dit te nám k tomu povedal: „Mar-
t inská žatva bola vždy najvyššou 
školou a mala svoje diskusné fóra 
s renomovanými divadelnými kr i -
t ikmi a školenia i tvorivé dielne 
s vysokoškolskými pedagógmi. 
Preto nie je jednoduché nájsť ďal-
šie inšpiračné podnety pre jej nový 
štatút. Všeobecne platí, že každý 
dobrý festival má svoju neopako-
vateľnú atmosféru.“  Samozrejme, 
že na tú mar tinskú nedajú účastníci 
a diváci dopustiť. Inšpiratívne pred-
stavenia, tvorivé dielne, sprievodné 
koncer ty a večery vo festivalovom 
stane, kde vznikajú divadelné i ľud-
ské priateľstvá na celý život.  

■ OCHOTNÍCKY FENOMÉN
 Keď sa pozrieme naspäť do 
histór ie, ochotnícke divadlo za-
čalo svoje víťazné ťaženie v 19. 
storočí ako reakcia na národnost-
ný a sociálny útlak, pr ičom vďaka 
silnému národnobuditeľskému po-
hybu pribúdalo aj autorov, ktorí 
toto divadelné zázemie zásobovali 
dramatickými textami. Mená ako 
Juraj Palkovič, Gašpar Fejérpata-
ky-Belopotocký či Ján Chalupka 
sú ostatne na Scénickej žatve prí-
tomné dodnes. V novodobej histó-
r ii vyskúšali amatérski divadelníci 
takmer všetky vhodné priestory 
v Mar tine. Od Domu kultúry ROH 
cez Starý závodný klub (teraz pod 
názvom Dom odborov Strojár), Kino 
Mladosť, SOUS, Halu na ulici A. Pi-
etra, Turčianske osvetové stredis-
ko, Biblickú školu až po priestory 
Divadla SNP Mar tin (Národný dom 
a Štúdio). A v čom spočíva hlavný 
prínos ochotníckeho divadla na 
Slovensku? „Ochotníci hľadajú a 
nachádzajú také prostr iedky, ktoré 

môžu byť inšpiratívne aj pre pro-
fesionálne scény. Idú za maximál-
nou jednoduchosťou, za hravosťou, 
poéziou a národným svojrázom,“ 
povedala nám dlhoročná organizá-
torka Scénickej žatvy Mgr. Alena 
Štefková z Národného osvetového 
centra. Je pr itom dôležité, že táto 
konfrontácia jasne ukázala, že 
ochotnícke divadlo si hľadá a na-
chádza vlastnú cestu. Nenapodo-
buje profesionálov a nepúšťa sa do 
nerovného zápasu s nimi. Nechce 
im robiť konkurentov v nákladnosti 
scénickej výpravy a v inscenovaní 
dramatických textov.

■ ČO NÁS ČAKÁ V MARTINE                                                                                            
 Scénická žatva 2012 ako vy-
vrcholenie sezóny amatérskeho di-
vadla a zavŕšenie celoročného tvo-
r ivého úsil ia jednotlivcov i súborov 
vo všetkých divadelných druhoch 
a žánroch sa začne of iciálne Sláv-
nostným otvorením 28. augusta 
na Divadelnom námestí v Mar tine 
o 20. hodine. Počas nasledujúcich 
štyroch dní čaká divadelníkov a di-
vákov maratón predstavení a sprie-
vodných programov, ktoré zahŕňajú 
divadelné inscenácie, koncer ty sú-
časnej nezávislej hudobnej scény 
a príležitostné výstavy. Tradičnou 
aktivitou festivalu sú tvorivé di-
vadelné dielne EduAr t, ktoré sú 
zamerané na vzdelávanie tvorcov 
v oblasti amatérskeho divadla a pre-
biehajú pod vedením profesionálnych 
lektorov. Keďže tento 90. ročník je 
jubilejný, Národné osvetové cent-
rum v spolupráci s kastingovou 
agentúrou FaceBox vyhlasuje aj 
Divadelné preteky, na ktorých môže 
súťažiť každý divadelný súbor, aj 
keď nie je nominovaný do of iciál-
nej súťaže. Slávnostný záverečný 
ceremoniál Scénickej žatvy 2012, 
spojený s odovzdávaním ocenení, 
sa uskutoční v sobotu 1. septembra 
o 18. hodine v Národnom dome.

Keď sa začne hovoriť o stáliciach slovenskej prozaickej scény, 
nesmie v menoslove chýbať meno Dušan Dušek. Prozaik, scená-
rista, pedagóg. Skrátka, Dušek je autor, ktorý rozpráva príbeh tak 
prirodzene, ako iní ľudia dýchajú. Kniha Kufor na sny, ktorá v týchto 
dňoch vyšla v reedícii, si svoje „znovuzrodenie“ určite zaslúžila. 

Dušek v nej otvára svoj kufor na sny a nedá čitateľovi v dobrom 
slova zmysle vydýchnuť. Či je to klasická poviedka s prekvapivou 
pointou, krátky, akoby snový text, próza v tvare scenára alebo roz-
šantený detský denníkový záznam, všade cítime majstra slova. 
Ostatne, sám autor v jednej zo sentencií umne zakomponovanej 
v knihe píše: Bohatstvo jazyka je práve v jeho možnosti byť úsporný. 
Autor sa so slovenčinou hrá a pohráva ako málokto. Je to jeden 
z mála autorov, ktorý dokáže opísať tragickú smrť, ale aj telesné 
radovánky tak, že nemáme pocit klišé, gýča či nebodaj trápnosti. 
Čitateľ doslova cíti, že autor chodí po svete s doširoka otvorenými 
očami a citlivými ušami, aby aj zo zdanlivých každodenností vydo-
loval to zázračno, ktoré my často zbesilo sa ženúci životom už ani 
nevnímame. Kľúčovú úlohu v Dušekových prózach hrá porozume-
nie, láska a súcit, ale aj humor, jemná irónia a cit pre tajomstvo. Až 
sa niekedy nechce čitateľovi veriť, čo sa dá vydolovať zo zdanlivo 
banálnej situácie, keď manželka pošle muža do pivnice po zemia-
ky. Dušan Dušek je generačne blízky Dušanovi Mitanovi či Pavlovi 
Vilikovskému. S tým prvým menovaným má azda spoločnú lásku 
v bizarných príbehoch, s tým druhým cit pre slovo. Tak či tak sú jeho 
prózy v kontexte našej literatúry nezameniteľné. Leto už máme za 
sebou a zrejme nás čakajú občas upršané jesenné dni. Nepoznám 
veľa kníh, ktorých čítanie by pomohlo krásne predýchať predlžujúce 
sa večery, akou je Dušekova zbierka poviedok Kufor na sny.

Barbara PRIBYLINCOVÁ

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

je ich tradičná siesta, ktorú im Brusel 
závidí, a tak pod zámienkou, že budú 
viac robiť, im na ňu siahol  kradmou ru-
kou. Ja byť Španielom, tak s prihliad-
nutím na globálne otepľovanie v sú-
vislosti so zrušením siesty zažalujem 

byrokratov z EÚ za trestný čin geno-
cídy národa. Aj redaktorom v médiách 
tento spôsob leta nesvedčí. Akýsi ho-
lobriadok vyslovene chrapúnsky berie 
z police supermarketu chlieb, ukrojí 
z neho riadnu skyvu a škodoradostne 
divákom oznámi, že kvôli tohtoročné-
mu suchému a horúcemu letu si za 

rovnaké grajciare kúpia v jeseni o sky-
vu menší kus chleba. Národ sedí pri 
obrazovkách, nasucho pregĺga a čo 
starostlivejšie gazdinky odbiehajú 
na kontrolu do špajze, či aspoň tých 
zemiakov a cibule je na najbližšie ob-

dobie hladu dosť. Ešteže nám nemôžu 
zakázať siestu, lebo Slovač, keď má 
náhodou robotu, je zvyknutá a najmä 
ochotná robiť za pár grajciarov do 
roztrhania tela. východniari a Stredo-
slováci to na týždňovkách v Bratislave 
dokazujú. Z lešenia nezlezú ani v so-
botu a poniektorí ani v nedeľu. Len sa 

napochytro prežehnajú pred develope-
rom, ktorý sa na nich príde pozrieť na 
svojom najnovšom mercedese, a čo 
nábožensky založenejší sa ukradom-
ky vyspovedajú do miešačky. Chudá-
ci Španieli sa búria kvôli ukradnutej 
sieste a my sme radi, že naša vláda 
pred časom po krátkom váhaní ne-
dovolila kórejským zamestnávateľom 
v automobilke pri Žiline používať na 
robotníkov fyzické tresty. Počasie na 
to všetko skrátka neberie ohľad, kaš-
le na celosvetovú krízu aj na globálne 
otepľovanie, lebo ako sa zdá, po lete 
príde povodňová jeseň a taká zima, že 
zmrzne aj náš ostýchavo rastúci hrubý 
domáci produkt, medzi fajnšmekrami 
prezývaný tiež HDP. 

Na druhej strane som prišiel na 
to, ako súvisia šialené výkyvy poča-
sia a produkcia komerčných televízií. 
Je vám horúco na skapanie a potíte 
sa? Zapnete si spravodajstvo a už 
vás z tých havárií, vrážd, znásilnení 
a iných šialeností zamrazí. Prehriatie 
organizmu je zažehnané. Je vám zima 
a mamľasi v sprivatizovanej teplárni 
nekúria? Pozriete si smotánku, kde sa 
otŕčajú s pohármi šampanského cele-
brity z voľajakých reality šou, a keď si 
spomeniete na účet za teplo, hneď vás 
horúčosť obleje. A potom že pozera-
nie na blikajúcu obrazovku našincovi 
nič nedáva...

Milan ZEMO

T e n t o  s p ô s o b  l e t a

H U M O R E S K A

Keď pán Hrušínský v starom kul-
tovom filme režiséra Menzla hovoril 
slávnu Vančurovu vetu: „Tento způsob 
léta zdá se mi poněkud nešťastným...“ 
ešte netušil, aké letá nás postihnú 
v 21. storočí. Aj toto, ktoré máme 
pomaly za sebou. Raz úpek, vzápä-
tí mrholilo, potom vetrisko, že ľudia 
zhľadúvali strechy po susedných cho-
tároch, a na dôvažok búrky. A keby 
to bolo len leto, čo nás kvári. Ešte aj 
potvora kríza neprestáva a médiá sú 
plne Jóbových zvestí ako naša matič-
ka Európa skončí. Došlo to dokonca 
tak ďaleko, že chudáci Španieli plá-
nujú zrušiť svoj národný poklad. Tým 

Svoju vlasť opustil spolu s rodič-
mi a so štyrmi súrodencami, keď mal 
desať rokov. Bolo to krátko po vojne 
a rodičia Ladislava Bolchazyho ako 
keby tušili, že čochvíľa prídu pre kaž-
dého, demokraticky zmýšľajúceho člo-
veka ťažké časy. Novou vlasťou sa pre 
rodinu Bolchazyovcov stala Amerika a 
ich syn Ladislav urobil pre svoju vzdia-
lenú domovinu Slovensko obrovský 
kus práce.

Ladislav Bolchazy študoval latinčinu 
a angličtinu na Sacred Heart High School 
v Yonkers a Siena College v Loudonville. 
Stal sa asistentom profesora na La Salette 

College and Seminary v Altamont a od roku 1979 bol riadnym profesorom na Loyola Uni-
versity of Chicago. Ako vysokoškolský učiteľ latinčiny a gréčtiny začal vydávať vlastné 
skriptá a učebnice. Neskôr, spolu s manželkou Marie Bolchazy-Carducciovou, založil 
vlastné vydavateľstvo Bolchazy-Carducci Publishers. V spolupráci s viacerými sloven-
skými vydavateľstvami pripravili vydanie diel: Slovak Biografi cal Dictionary (Matica slo-
venská), Anton Spiesz: Illustrated Slovak History (Perfekt) či Ján Ch. Korec: The Night 
of the Barbarians. Bolchazy vydal aj Dobšinského rozprávky pod názvom Slovak Tales 
for Young and Old s ilustráciami Martina Benku (Kriváň). Ladislava Bolchazyho za jeho 
prínos v oblasti kultúry ocenil v roku 2007 prezident Ivan Gašparovič Radom Ľudovíta 
Štúra. Významný slovenský vydavateľ a pedagóg Ladislav Bolchazy zomrel 28. júla 2012 
vo veku 75 rokov v Barringtone, v americkom štáte Illinois.  „S úprimnou vďakou a s uzna-
ním mu želám pokoj a večnú odmenu, Vám silu a útechu v tejto smutnej a krušnej chvíli. 
Nech sa náš nebeský Otec milostivo skloní nad jeho nesmrteľnou dušou a nech poteší 
všetkých zarmútených,“ napísal v kondolenčnom liste vdove po Ladislavovi Bolchazym 
Márii Bolchazyovej predseda Matice slovenskej Marián Tkáč.

(mab)

L. Bolchazy: Zasvätil život knihám

M E D A I L Ó N

Detský d ivadelný súbor  Zákamenné. 
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O čase, keď sa aj rabovanie vydávalo za vojnovú korisť

Vieme oddychovať? Táto 
otázka n ie je  taká zby točná, 
ako sa na pr v ý pohľad javí . 
Každý máme svoj  spôsob oddy-
chu v čase ,  keď nás  uháňa ži -
vot .  Je tá naša forma oddychu 
správna? Skutočne nám pomô -
že načerpať si ly? Ako to ,  že po -
niek tor í  ľudia sú a j  vo v ysokom 
veku stá le ak t ívni  a  p ln í  e lánu?

Naša herecká d iva Mar ína 
K rá ľov ičová s rš í  a j  vo veku 85 
rokov opt im izmom. Pr vú po lov icu 
le ta zasvät i la  ces te po s topách 
M i ra Procházku.  Je j  manžel , 
s lovenský básn ik  a pub l ic is ta , 
opus t i l  svet  a  rod inu pred s iedmi -
mi  rokmi .  Ich láska však naďa le j 
t r vá .  Tak na manžela pan i  hereč -
ka spomína la na európskych za -
s taven iach v  Nemecku a vo Fran -
cúzsku,  kam kedys i  chod ieva l i . 
Teraz ju  sprevádza la ich dcéra . 
A druhú čas ť  oddychu s i  rezer vo -
va la Mar ína t rad ične pre kúpele: 
„Chodím do P ieš ťan už 44 rokov, 
a  preto som eš te tu ,“  poveda la 
s  hrdos ťou pre SNN, lebo P ieš ťa -
ny je j  v  tomto roku udel i l i  čes tné 
obč ians tvo.

Rekreo lóg ia skúma spôsoby, 
akými  č lovek získa späť  čo na j -
r ých le jš ie  a na jk va l i tne jš ie  svo je 
vyčerpané psych ické a j  f yz ické 
s i ly.  S lovenský rekreo lóg doc . 
PhDr.  Ján Ví ťazka t v rdí ,  že úč in -
nou formou je  tur izmus.  Poby t 
v  lese n ič  nenahradí ,  a  hoc i  je 
lepš ie  navš tív i ť  ze lený chrám pr í -
rody aspoň raz t ý ždenne,  predsa 
len každodenný dotyk s  lesom je 
na jprospešnejš í .  Prob lémom je 
však čas ,  keď s i  v  našom upo -
náh ľanom svete môžeme dovo -
l i ť  v ydýchnut ie  v  lese,  na jmä ak 
ž i jeme v  mestských ag lomerá -
c iách,  k toré sa každým rokom na 
S lovensku v iac zahusťu jú .  Dob -
rou správou je  fak t ,  že S lovensko 
dr ž í  pr vens tvo v  rámc i  EÚ v poč te 
oby vate ľov ž i júc ich na v id ieku. 
Navyše sme druhou na j lesnate j -
šou k ra j inou Únie hneď po Fín -
sku.  Už len aby sme t ie to  pred -
nos t i  a j  v yužíva l i ,  ak v  kúpeľoch 
z  rôznych dôvodov nere laxu jeme 
tak ako naša vyn ika júca herečka 
a č lovek p lný entuz iazmu Mar ína 
K rá ľov ičová.

Pod ľa rekreao lóga doc . 
Ví ťazku sa však v  ž iadnom pr í -
pade nesmieme uzatvára ť.  Ľu -
d ia ma jú vyh ľadávať  spo ločnosť. 
Z  jeho skúsenos tí  v yp lý va ,  že 
pre spo ločný tur izmus sa dokáže 
nadchnúť  ove ľa väč ší  počet  ž ien 
ako mužov.  Možno a j  tu  je  scho -
vaný dôvod,  prečo sa nežnejš ie 
poh lav ie  dožíva vyšš ieho veku. 
Rovnako dô lež i tá  je  a j  s t rava. 
Na j lepš ie je  zbav i ť  sa všetkých 
umelých pr ísad v  pot rav inách, 
a  preto doc .  Ví ťazka používa 
mlynček na ob i l ie ,  na k torom sa 
dá pr iprav i ť  chu tný pokrm zo se -
mien.  Návra t  k  pr í rode je  pod ľa 
neho n ie len pre s tarš í  vek ve ľmi 
dô lež i t ý.

Stanislav HÁBER

Dlhovekosť nájdete
v zelenom chráme

Do výkladu dejín vstupujú odborníci nezaťažení marxisticko-leninskou ideológiou

Dušan D. KERNÝ – Foto: Ladislav LESAY

O  s l o v e n s k ý c h  d e j i n á c h  s a  d o t e r a z  p o l e m i z u j e  t a k  o s t r o ,  ž e  s a  s t á v a j ú  v  p o s l e d n ý c h  r o k o c h  p r e d m e t o m  n i e l e n 
p r u d k ý c h  m e d i á l n y c h  k a m p a n í ,  a l e  a j  p o l i t i c k ý c h  s p o r o v .  S l o v e n s k é  d e j i n y  s ú  ž i v é  a  s p o r y  o  n e  v s t u p u j ú  d o  n á š h o 
k a ž d o d e n n é h o  ž i v o t a .  P r e t o  j e  p o c h o p i t e ľ n é ,  ž e  S l o v e n s k é  n á r o d n é  n o v i n y  p r e j a v u j ú  m n o h o s t r a n n ý  z á u j e m  o  n á z o r y 
t a k  l a i c k e j ,  a m a t é r s k e j  v e r e j n o s t i  a  h i s t o r i z u j ú c e j  p u b l i c i s t i k y ,  a k o  a j  o  p o h ľ a d y  k v a l i f i k o v a n ý c h  h i s t o r i k o v . 

Do mnohých týchto polemík sa 
priamo alebo sprostredkovane zapá-
ja aj Matica slovenská – či už v zá-
pase o pojem  starí Slováci, o nápis 
na soche i o samotnú sochu kráľa 
Svätopluka alebo dokonca v posledne 
neúmerne medializovanej udalosti tý-
kajúcej sa vnútorných zmien v Matici 
slovenskej s jej  Historickým ústavom 
a Historickým zborníkom. 

■ KĽÚČOVÁ OTÁZKA 
Tá znie – čo si o tom myslia mla-

dí vzdelaní ľudia, po roku 1989 na-
stupujúca generácia, teda vzdelanci, 
ktorí chodili do školy a študovali bez 
tých deformácií a účelových historic-
kých výkladov, ktorými bolo poznače-
né celé desaťročia slovenské školstvo 
a historický výskum zvlášť. Redakcia 
SNN sa preto po prvý raz zúčastnila 
na významnej konferencii Slovensko 
– v rokoch neslobody 1938 – 1989, 
osobnosti známe a neznáme. Medzi-
národná konferencia sa uskutočnila 
v priestoroch jedného z najpôsobi-
vejších pamätníkov na Slovensku 
– v banskobystrickom Múzeu SNP. 
V poradí na druhej konferencii bola 
výrazná najmä účasť mladých dokto-
randov histórie. 

O názor na dvojdenný „turnaj“ 
mladej generácie vedcov sme požia-
dali účastníkov záverečného hodnoti-
aceho panelu. Profesor Karol Fremal 
z Katedry histórie Fakulty humanit-
ných vied Univerzity Mateja Bela 
v Banskej Bystrici nám zasadil konfe-
renciu s nadhľadom do širšieho rám-
ca: „Začiatkom tretieho tisícročia sa 
v slovenskej historiografii 20. storo-
čia, osobitne v historiografii o rokoch 
existencie prvého slovenského štátu,  
objavila nová generácia mladých slo-
venských historikov. Bolo ich niekoľko 
desiatok a združili sa okolo periodic-
kého zborníka pod názvom Slovenská 
republika 1939 – 1945 očami mladých 
historikov. Odborné štúdium už ab-
solvovali v ponovembrovom období a 

neboli zaťažení marxisticko-leninskou 
ideológiou. Ich neformálnym predsta-
viteľom a zakladateľom uvedeného 
zborníka sa stal Martin Lacko.“ 

V rokoch 2002 – 2010 sa konalo 
deväť vedeckých konferencií a vyšlo 
deväť zborníkov, publikovali  sa v nich 
desiatky príspevkov, vedeckých štúdií 
a odborných článkov o problematike 
prvej Slovenskej republiky,  ktoré na 
konferencii odzneli. Tematicky mali 
konferencie vždy vopred určenú  hlav-
nú tému, napr. Povstanie roku 1944, 
Politicko-spoločenské pomery, hos-
podárske a vojenské aspekty prvej 
SR, Slovenská republika medzi Po-
vstaním a zánikom,  Slovensko medzi 
14. marcom 1939 a salzburskými ro-
kovaniami, Perzekúcie na Slovensku 
v rokoch 1938 – 1945, Od Salzburgu 
do vypuknutia SNP, Život v Sloven-
skej republike. 

Lenže za desať rokov existencie 
sa z mladých historikov postupne stali 
predstavitelia už strednej  generácie 
historikov prelomu 20. a 21. storočia. 
Kontinuitu s nimi a s ich zborníkom 
nadviazala v súčasnosti najmlad-
šia generácia mladých slovenských 
historikov spomínaného obdobia, 
ktorej neformálnym predstaviteľom 
je Anton Hruboň. Začali organizovať 
vedecké konferencie (uskutočnili sa 
dve) a vydávať zborníky pod názvom 
Slovensko v období neslobody alebo 
v období totalitných režimov 1939 – 
1989. Takúto skutočnosť môžem ako 
historik rokov 1918 – 1945 len privítať 
a odobriť každú ich iniciatívu.

■ DESAŤ NOVÝCH ROKOV 
Na medzinárodnej konferen-

cii odznelo dvadsaťpäť príspevkov; 
okrem prof. K. Fremala sa na konfe-
rencii zúčastnil, ale nevystupoval  aj 
Dr. Martin Lacko. Bola preňho prekva-
pujúca taká účasť mladých historikov, 
doktorandov a zameranie na osoby 
a osobnosti v najnovších dejinách? 
Dr. Martin Lacko to hodnotí takto: 

„Odpoveď na otázku asi vždy závisí 
od toho, s čím porovnávame. Presne 
pred desiatimi rokmi, na jar roku 2002, 
sa začal prvý ročník konferencie pod 
názvom Slovenská republika 1939 – 
1945 očami mladých historikov. Hoci 
akciu organizovala (spočiatku) jediná 
inštitúcia a zameriavala sa na oveľa 
kratšie historické obdobie, od prvého 
ročníka dokázala pritiahnuť približne 
rovnaký počet aktívnych účastníkov. 
Dalo by sa preto očakávať, že vedec-
ké fórum určené pre mladších histo-
rikov s časovým rozsahom viac ako 
polstoročie pritiahne viac účastníkov. 
Najmä ak uvážime, že z vysokých škôl 
nám z roka na rok vychádzajú noví a 
noví absolventi histórie, a vôbec spo-
ločenskovedných odborov, pribúdajú 
doktorandi.  Z tohto pohľadu, myslím 
si, počet účastníkov nebol vysoký, 
skôr naopak. Zrejme to však súvi-
sí aj s fragmentarizáciou, hlbokým 
ideovým i personálnym rozdelením 
súčasnej historickej vedy a celkovou 
celospoločenskou situáciou.“

Čo bol hlavný obsahový rozdiel 
oproti predošlému ročníku, ktoré prí-
spevky boli úplne novým pohľadom 
či priniesli nové súvislosti? Už prvý 
pohľad na konferenčný program bol 
optimistický v tom, že sa nehemžil 
témami, ktorými je historiografia – 
i spoločnosť – presýtená, ako naprí-
klad holokaust. Veľmi zaujímavé je, 
ako medzi mladšími historikmi začala 
v posledných rokoch rezonovať prob-
lematika slovenských obcí nútene 
odstúpených Poľsku v rokoch 1920 či 
1938, resp. poľsko-slovenských vzťa-
hov. Z hľadiska bratislavského Histo-
rického ústavu SAV je história troch 
desiatok pohraničných obcí možno 
periférna, ale práve časť mladších 
historikov sa akoby symbolicky snaží 
splatiť dlh, ktorý voči tejto bolestnej 
kapitole našich národných dejín histo-
riografia i spoločnosť má. To som si 
uvedomil už na prvom ročníku tejto 
konferencie.

Je na škodu, že časť ohlásených 
referujúcich nakoniec neprišla. Ak 
mám zhodnotiť príspevky, ktoré som 
počul (a to je väčšina), tak môžem po-
vedať, že väčšina bola prínosom. Na-
šli sa však aj také, ktoré vecne mno-
ho nového nepriniesli a navyše boli 
spracované povrchne, popisne. Inak 
to však – musím dodať – nebýva ani 
na konferenciách profesionálnych his-
torikov. Aspoň zopár konkrétnejších 
postrehov. Potešilo ma, ako mladí, ani 
nie 30-roční historici dokázali triezvo 
hodnotiť kontroverzné osobnosti typu 
Husáka či Biľaka. Nie je to jednodu-
ché – a ani samozrejmé – ani u star-
ších, skúsenejších historikov. Potešilo 
ma, že jedna z autoriek otvorila tému 
polície a žandárstva prvej Slovenskej 
republiky. Formou spracovania, ako aj 
tematicky bol veľmi prínosný trebárs 
aj príspevok Lucie Halmovej o Joze-
fovi a Františkovi Hagarovcoch. Kto 
spočíta, koľko takýchto falošných 
legiend ako „bratia Hagarovci“ nám 
ostalo  nevyvrátených i takmer štvrť-
storočie po páde komunistického re-
žimu? 

■ POLITICKÝ GYMNASTA 
Z pohľadu redakcie SNN kon-

ferencia priniesla aj z novinárskeho 
hľadiska zaujímavo spracované témy 
i terminológiu či jadrné a výstižné vy-
jadrovanie – pôvodné autorské alebo 
pre verejnosť historikmi vydolované. 
Tak sa hovorilo napríklad  v príspe-
vku Jána Jakubíka (Univerzita Ma-
teja Bela, Banská Bystrica, UMB) 
okrem iného o povereníkovi školstva 
Matejovi Lúčanovi ako o „najväč-
šom  politickom gymnastovi na Slo-

vensku“. A v rámci toho aj o tom, že  
Lúčan nehatil v šesťdesiatych rokoch 
„pronárodné diskutovanie o Sloven-
skom národnom povstaní a o hnutí 
štúrovcov, čo vlastne potom viedlo 
k vytvoreniu atmosféry, v ktorej sa 
v roku 1968 presadila federácia, 
a teda zmena štátnosti a postavenia 
Slovenska“. Pripomenulo sa, že M. 
Lúčan „sa stal spolu s A. Dubčekom 
najväčším podporovateľom študent-
skej snahy o vznik V- klubu“. Legen-
da tohto klubu v hlavnom meste pre-
žila do dnešných čias. Pritom išlo o 
„nesamostatne mysliacu osobnosť“, 
ktorá sa zrejme pre malú atraktivitu  
historiografie pre predstaviteľov ko-
munistickej strany stala v roku 1953 
vedúcim katedry marxizmu-leniniz-
mu na Slovenskej univerzite (tak sa 
vtedy ešte oficiálne nazývala dneš-
ná Univerzita Komenského) a po 
roku 1956 drasticky zasahoval do 
vedeckých diel – napr. zakladateľa 
modernej slovenskej sociológie, po 
roku 1945 tajomníka Matice sloven-
skej pre vedné odbory a aktívneho 
účastníka SNP A. Hirnera v známej 
afére okolo encyklopedického slovní-
ka. Aj keď bol rozhodným odporcom 
dôslednej rehabilitácie G. Husáka, 
L. Novomeského, ako aj A. Rašlu, 
v čom ťahali za jeden povraz z pred-
sedom SNR Michalom Chudíkom, po 
roku 1969, po tom, čo sovietska oku-
pácia Československa katapultovala 
G. Husáka do najvyšších mocen-
ských pozícií, M. Lúčan bol podpred-
sedom vlády. 

■ SEBASOVIETIZÁCIA SYSTÉMU
Na príbehoch osôb a osobností 

historici tak dokumentovali sebaso-
vietizáciu Slovenska, sebasovietizá-
ciu systému v ČSR. Tento proces sú-
visel s doslova postupne panujúcou 
spoločenskou atmosférou. Tento jav 
sa v rôznom období prejavoval rôzne 
a aj toto je jedna z oblastí, kde o na-
šich dejinách a o príbehoch jednotli-
vých aktérov zďaleka nevieme dosť 
a všetko. Práve pre tento prístup 
konferencia patrí z pohľadu redakcie 
SNN za prínos aj pre laickú verej-
nosť.

Kým autor J. Jakubík položil 
otázku o tom, ako mohol byť M. Lú-
čan aktívnym účastníkom SNP v ne-
celých šestnástich rokoch, Lucia 
Halmová (UMB) sa nesústredila len 
na archívne dokumenty, ale najmä 
na rozprávanie priameho svedka. 
Podarilo sa jej tak naozaj výnimoč-
né svedectvo Bratia Hagarovci zná-
mi a neznámi. Je to ojedinelá kon-
frontácia údajov z of icióznych dejín 
protifašistického odboja komunistov 
na Hornej Nitre a životopisov politic-
kého činiteľa po roku 1945 Františka 
Hagaru. Práve rozprávanie prísluš-
níka rodiny Hagarovcov robí príbeh 
výpoveďou strhajúcou pozlátku 
z prepisovania dejín a osobných 
životopisov. Prítomní si vypočuli 
nahrávku o vybavovaní si osobných 
účtov pod clonou udalostí v SNP, 
nesúlad medzi faktami o rozmiest-
není nemeckých protipovstaleckých 
jednotiek v novembri 1944  a bojmi 
– vlastne „nebojmi“ – „partizánov“ 
a najmä – priam f ilmový scenár 
nesúladu s tvrdeniami o prepadoch 
a koristi, ktorá v skutočnosti bola 
výsledkom rabovania v strýkových 
dielňach v rodinnom podniku kde 
„partizáni“ predtým pracovali. Pod-
statné je, že Lucia Halmová poňala 
toto svedectvo ako súčasť širokej 
historickej palety o konkrétnej oso-
be a nie ako „znižovanie zásluh 
ľudí, ktorí bojovali proti nemeckým 
vojskám“.

Odchádzajúc i  r iad i teľ  I .  Petranský rozv í ja l  č innosť  ústavu.
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Druhý raz ho vypočúvali na 
Si lvestra. Od tretej popoludní do 
polnoci. Pr itom obe zápisnice 
majú sotva dve strany. Výsluchy 
pokračovali do 3. marca. Ich počet 
si Hirner nepamätal a nie všetky 
zápisnice sa zachovali. Keď bol 
vypočúvajúci s odpoveďami ne-
spokojný, vy trhol hárok z písacie-
ho stroja, takto nie, Hirner, alebo 
sa pr iznáte, alebo sa  budeme inak 
rozprávať! A pr iš iel nový vyšetro-
vateľ. Nový výsluch. Vypočúvali 
ho asi štyr idsaťkrát. Dovedna  252 
hodín.

■ DOKTOR OKTAVEC POKRAČUJE
Mňa vzali do väzby 16. janu-

ára, sedemnásteho vykonali do-
movú prehliadku.  Vyšetrovali  ma 
spolu 201 hodín...  

Hovoríte ako bibl ia, kr ičal raz 
jeden na mňa, ale o svojej vine 
nevravíte! Čo dám do protokolu? 
Na to nemyslíte?! Raz si guver-
néra Národnej banky Slovenskej 
republiky Imr icha Karvaša, k torý  
zachránil   národný poklad pred 
Nemcami a z veľkej čast i ním f inan-
coval Slovenské národné povsta-
nie, pl iet l i  so spisovateľom Pet-
rom Karvašom, s k torým som mal  
bohatú korešpondenciu a zhabali 
mi ju pr i domovej prehliadke. Keď 
sa ma po čase pokúšali pr imäť, 
aby som podpísal spotvorený zápis 
výpovede, omietol som. 

– Človeče, – takmer nežne sa 
mi pr ihovor i l  jeden z nich, – veď si 
už neškoďte! Stači la by jedna veta 
o každom, a pomohli by ste si! A 
ako sa cít i te v cele? – Vravím, na 
špičkách vítam ráno okolo piatej 
východ slnka...

– Podpíšete? – opýtal sa ma 
prívet ivo. 

– Nie, – odpovedal som. 
O pár minút som niesol svoje 

propr iety do cely v severnom trak-
te väznice.  

– Počujete? Nie je každý taký 
mamľas ako vy! – rozkr ičal sa raz. 
Strmo roztvor i l  skr iňu, len sa po-
otočiac, aby ma stále sledoval. 

Vyt iahol z nej pištoľ. – Je nabitá. 
Pokojne ju môžem použiť, keď ste 
už podpis odmiet l i .  – Str ieľam! – 
precedil medzi zubami.

– A ja už čítam, ak to preži jem, 
vetu v úradnom zápise: V seba-
obrane som použil  zbraň... Snažil 
som sa pokojne reagovať, aj keď 
mi nebolo všetko jedno. Akoby som 
ho bol tým odzbroji l .  – No, poč-
kajte! – zasyčal a tresol pištoľ na 
policu.

Ľudovít Januška sa nestal 
udavačom z vlastnej inic iatívy, iba  
podľahol násil iu a zvodom, biču 
a cukru. Nasľubovali mu všeličo. 
A podviedli ho prečítaním vymysle-
nej výpovede docenta Hirnera. Rá-
tal s tým, že zo súdu pôjde  domov. 

■ SAMOVRAŽEDNÉ RIEŠENIE
Ešte pred pojednávaním  ma 

šéf vyšetrovania vy t iahol z cely 
a k tovie prečo mi vraví:  – Januš-
ka má štyr i roky, vy sedem. Mali 
ste byť múdrejší, pán doktor! – 
Doteraz som bol  len Oktavcom, 
chlapom mizerným, tvrdohlavcom 
a podobne – a zrazu pán doktor! 
Aj po procese pr išiel za mnou: – 
Januška sa po rozsudku pokúsi l 
v cele o samovraždu. Doktor i ho 
zachránil i.

V  pojednávaní, v k torom sa 
Januška stal vlastne žalobcom 
nás šiest ich, je indícia schizofré-
nie a straty  súdnost i. Nečudujme 
sa Januškovmu samovražednému 
úmyslu. Všetko vychádzalo zo 
spôsobov výsluchov a z absencie 
akéhokoľvek práva. 

Janušku zatkl i  5. februára 
1959 a už v tú noc ho začali vy-
počúvať. Skúsení vyšetrovatelia 
napr iek svojej  pr imitívnosti istotne 
postrehli,  že tento muž je psychic-
ky labilnejší ako ostatní, a  reťaz 
že je treba roztrhnúť na najslab-
šom mieste. Z mater iálov sa č lovek 
mohol dozvedieť podrobnost i. Pr i 
štvr tom výsluchu, k torý sa začal 
o siedmej ráno a skončil sa o de-
viatej večer, mu vyšetrovateľ Ko-
pinec podstrč i l  pod nos akési pa-

piere. Podľa záverov rehabil i tačnej 
previerky sa to odohralo asi takto: 
– Čítajte, č loveče! A nezapieraj -
te ako sprostý, keď dávno všetko 
vieme! Januška  papiere odstrč i l. 
– Nechcete to čítať? Bojíte sa? 
Tak  to  prečítam ja. A  Januška 
zdrevenel. Kopinec mu čítal faloš-
nú zápisnicu, k torú  deň predtým 
napísali a dokonca aj podpísali, 
napodobňujúc podpis Alexandra 
Hirnera. Vystrašený Januška  si 
pr irodzene nemohol všimnúť, že 
podpis je falošný, s tým autor i 
projektu rátal i. S úžasom  počúval 
text.  Myšlienka, že by mohlo ísť o  
hru, mu zrejme ani len nepr iš la na 
um. A Kopinec len čítal a čítal: Pr i -
znávam zorganizovanie skupiny, 
k torá si dala za cieľ porážku nášho 
zr iadenia a v spolupráci s podob-
nými skupinami v zahraničí chcela 
vy tvor iť poli t ické podmienky pre 
vznik  konfederácie podunajských 
štátov. Otcom myšlienky bol môj 
spolupracovník Januška.  Keď sa 
myšl ienky chopil i  ďalší kolegovia, 
Januška svoj projekt rozšír i l  aj 
o Poľsko tvrdením, prečo by tam 
nemali byť aj Poliaci, veď aj tí sú 
naši... Myšlienku sme chceli reali -
zovať s pomocou Ot ta Habsburga, 
posledného potomka panovnícke-
ho rodu z č ias rakúsko- uhorskej 
monarchie...  

Januška musel byť otrasený. 
Uvedomil si,  že mu nezostáva nič 
iné, len pr iznať vinu, k torú nikdy 
nespáchal. Čosi sa však v ňom 
búr i lo. Keď už nakoniec takmer 
všetko pr iznal, rozhorčene sa brá-
ni l, že Poľsko nikdy  nespomenul, 
už aj preto nie, lebo neleží pr i Du-
naji!  Vzoprel sa aj pr i mene Ot to 
Habsburg. O možných kontaktoch 
s ním  nič nevie, ale ak to pán docent 
Hirner priznáva, asi to bude pravda.

■ KONFIDENTI V CELE
Zápisnica spísaná s Januškom 

sa veľmi zapáči la predsedovi se-
nátu JUDr. Gašparovi Kubekovi. 
Dal si teda pred pojednávaním Ja-
nušku predviesť. 

– Pán Januška,  Hirner sa pr i -
znal, že chcel celú vec organizovať 
na čele s Ot tom Habsburským. Tak 
prečo vy to máte taj iť? Povedz-
te áno a bude to v najlepšom po-
r iadku. Máte  za sebou všetky t ie 
neprí jemnosti,  nevľúdne správanie 
vyšetrovateľov, samotku, odlúče-
nie od rodiny... O štvr ťhodinu sa 
začne pojednávanie, tak to nepo-
kazte! Prokurátor sa bude snažiť 
vymámiť od vás pr iznanie, že ste 
chceli založiť nový štát s Ot tom 
Habsburským, vy o tom síce nič 
neviete, ale nepr iečte sa. Hirner to 
pr iznal, a hotovo. Možno to  bude 
zat ĺkať, vy však povedzte, áno, 
chceli sme to. Dajte si c igaretku, to 
ešte stihneme, a ja vám sľubujem 
najmiernejší trest a basu v Ži l ine, 
aby ste neboli ďaleko od rodiny. 

Potom dostal štyr i roky  a päť-
t isíc pokuty.

Doktorovi  Jozefovi Telgárske-
mu, k torý pr i výsluchoch odmietal 
akúkoľvek vinu, dali do cely konf i -
denta Gregara. Telgársky sa spr-
vu poteši l, že nebude  v cele sám, 
lebo samota ho depr imovala. Po 
niekoľkých dňoch mu však  spo-
lunocľažník l iezol na nervy. Med-
zi výsluchmi ho straši l  opismi 
najčastejšie používaných spôso-
bov mučenia a stále mu pr ipomí-
nal proces so Slánskym a s Cle-
mentisom. 

– Ľudsky a z duše t i radím, – 
hučal doňho, – pr iznaj všetko, čo 
od teba požadujú. Keď sa pr iznáš, 
f ízl i  t i  dajú pokoj, inak z toho smrdí 
šibenica.  

U Ing. Štefana Veselého bol 
počas celej prípravy hlavného po-
jednávania obhajca raz, posedel 
si s ním štyr idsať minút, potom sa 
obhajoby vzdal. S docentom Hirne-
rom sa  obhajca rozprával dovedna 
dvadsať minút.  Mne nasadil i  do 
cely konf identa Velčíka a nejaké-
ho mladého muža menom Kamil. 
Pr i jednom večernom výsluchu 
šéf vyšetrovateľov Šutvaj zdvihol 
telefón, mňa nechal stáť a on pol 
hodinu čítal dcérke rozprávku pred 
spaním. U  esperant istu  Tvarož-
ka bol obhajca štvr ť hodinu, aj to 
v prítomnosti vyšetrovateľa Širan-
ca. Keď odchádzal z cely, obrát i l 
sa k Širancovi a s úsmevom vraví: 
– Prepáč, Janík, že som ťa tak dlho 
zdržal, ale povinnosť je povinnosť.

Autor i scenára  vedeli,  že reči 
pr i pohár iku o akejsi konfederá-
ci i  budú na  hrdelný proces málo. 
Nepr iateľov ľudu treba odhaliť 
v širších súvislost iach. Predložiť 
celkové hodnotenie diela nemoh-
li .  Autormi hesiel boli vážení  ľu-
dia – l i terárny histor ik akademik 
Andrej Mráz, profesor architektúry 
národný umelec Emil Belluš, mar-
xist ický f i lozof akademik Vojtech 
Fi lkorn, významný európsky ma-
tematik profesor Jur Hronec, vo 
svete uznávaný fyzik profesor I l -
kovič, známi lekár i Čársky, Dérer, 
Haviar... Ak sa však vyberú z en-
cyklopédie drobnost i a patr ične 
sa nafúknu, zabudne sa na celok. 
A keď sa  pr idá aj tá konfederácia, 
vznikne presvedčivý obraz  nepr ia-
teľov. Projektant i procesu si na 
to vymyslel i  komisiu znalcov pr i 
t lačovom odbore Krajského ná-
rodného výboru. Títo pozberanci 
mali hodnotiť dielo  stoviek slo -
venských vedcov. Ich mená sa už 
nik to nedozvie.  Na základe ich 
exper tízy obžaloba ako najváž-
nejšie  chyby našej encyklopédie  
uviedla: V slovníku sa venova-
lo  Bibl i i  a c irkevným pamiatkam 
1 517 hesiel, kým marxizmu- leni -
nizmu len 641; do knihy sa  vpašo-
vali  také bezvýznamné osoby ako 
Jozef Cíger-Hronský, Eugen Kra-
már a Frant išek Dibarbora... Vy-
zývavo uviedli mená maďarských 
spisovateľov, k torí počas kontrare-
volúcie v roku 1956 zradil i  socia-
l izmus, neštít i l i  sa ani toho, aby 
po hesle Buďonnyj zaradil i  heslo 
buďonovský kôň, čo je akýsi typ  
zvieraťa, teda im išlo o zosmieš-
nenie legendárneho sovietskeho 
maršala, podobne za heslom bacil 
uviedli heslo Bacílek, čo bol jasný 
zámer a  urážka  predstaviteľa na-
šej strany...

■ ZBYTOČNÝ SÚD
Začiatkom mája  bolo všetko 

pr ipravené. Dňa 11. 5. 1959  vy-
stúpil s obžalobou prokurátor 
JUDr. Ján Štulajter: Pred sebou 
máme skupinu rozvracačov zr ia-
denia, k torá sa neštít i la myšlien-
ky zat iahnuť do svojich pekelných 
plánov zary tého nepr iateľa nášho 
ľudu, poli t ickú mŕ tvolu, potomka  
zhnitej rakúsko-uhorskej ríše Ot ta 
Habsburského. Členovia skupiny 
pr iznávajú, že kuli  plány na roz-
bit ie štátu robotníkov a roľníkov 
a nadchýnali sa myšlienkou akejsi 
konfederácie podunajských štátov, 
v k torej by uvrhli  náš pracujúci 
ľud pod nadvládu skrachovaných 
feudálov a buržujov. Je jasné, že 
zloč inecká skupina Hirner a spol. 
mala aj ďalšie plány. Chcela za-
siať semeno buržoáznej ideológie 
do myslí a sŕdc našich ľudí a našej 
mládeže. Pod rúškom, že   vedec-
ky pr ipravujú slovenskú encyklo -
pédiu, vpašovali do nej heslá, k to -

Rozprávanie F. Oktavca o absurdnom procese s Alexandrom Hirnerom a spol.

V minulom čísle sme uverejnili prvú časť rekonštrukcie justičného prípadu, ktorý z dejín poznáme ako proces so slovenskými encyklopedistami. Spo-
znali sme praktiky štátnej bezpečnosti a vyšetrovateľov, akými zhromažďovali kompromitujúce podklady a dôkazy o protištátnej činnosti „podozrivých“.  
Prvý výsluch docenta Alexandra Hirnera – iniciátora slovenskej encyklopédie – stanovili na Štedrý večer. Trval od 19.10 do 22.45 h. Potom sa mu vy-
počúvajúci ospravedlnil – sľúbil žene, že príde na vianočnú večeru. Hirner mal týždeň voľna. Mohol ležať na samotke a rozmýšľať o svojich zločinoch...  

Ján ČOMAJ - Foto: archív SNN

B a l a d a  o  s l o v e n s k e j  e n c y k l o p é d i i  ( 2 . )
ré sa  vysmievajú z hodnôt  našich 
dejín...

Proces tr val tr i  dni. Alexander 
Hirner pr iznal, že sa zapodieval 
myšlienkou o  konfederácii.  Nijaké 
spojenie s cudzinou však nepr ipú-
šťal. Ľudovít Januška pr iznal, že 
sa mu myšl ienka konfederácie po-
dunajských štátov celkom páčila. 
Ján Olexa pr ipust i l,  že sa zamiešal 
do debaty, ale nešlo o ni jaký kom-
plot, to si tu niekto vymýšľa...

Vyšetrovateľ Kopinec sa pr i 
tých slovách tak nazlost i l,  že 
vybehol na chodbu a začal mlát iť 
do parapetnej dosky, až ho musel 
súdny zr iadenec upozorniť, že ruší  
súd.

Jozef Telgársky povedal, že 
reči, k toré viedl i, by mohol niekto 
aj takto vysvet l iť, ale predsa si t re-
ba uvedomiť, že šlo len o nezáväz-
ný rozhovor. Heslá encyklopédie 
bránil.  Euard Tvarožek nepr iznal 
nič. Celé je to výmysel, povedal, 
on nie je prot i social izmu, ale prot i 
social ist ickému realizmu, nech si 
to pán prokurátor neplet ie. Ja som 
bol stručný: o akejsi konfederácii 
som počul prvý raz od vyšetrova-
teľov. Istotne, v encyklopédii  môžu 
byť aj nedostatky, povedal som, 
t ie sú v každom diele. Úmyselné 
pašovanie akýchsi ideológií do 
náučného slovníka, č i rozvracanie 
republiky odmietam.

Potom predseda senátu JUDr. 
Kubek prečítal rozsudok.

Docent Hirner – tr inásť ro -
kov v najťažšej skupine, odobra-
t ie vedeckých hodností, štátnych 
vyznamenaní,  občianskych práv 
a pokuta desaťt isíc korún  (v tedy 
to bol asi polročný plat). Mňa od-
súdil i   na sedem rokov, Jána Olexu 
na šesť, Eduard Tvarožek a Štefan 
Veselý dostali o niečo nižšie tres-
ty, Ľudovít Jančušek, ako vieme, 
si vyslúži l  štyr i  roky. Hirner, Olexa 
a ja sme sa prot i rozsudku odvolali 
na Najvyšší súd. Bol to vyhodený 
peniaz. Môj pražský obhajca, skú-
sený v pol i t ických procesoch, po-
vedal manželke: – Váš manžel je 
nevinný v plnom rozsahu. Trestný 
spis je vy fabr ikovaný, rovnako ako 
celý proces. Ak si však predseda 
senátu Najvyššieho súdu chce za-
chovať miesto, musí rozsudok kraj -
ského súdu potvrdiť. 

Nemýli l  sa. Alexander Hirner 
a ja sme iš l i  do uránových baní 
v Bytízi pr i  Příbrame. Ostatní na 
iné nútené práce. Len Januška 
zostal v ži l inskej väznici.

Pre nás z lat inského Per as-
pera ad astra – Utrpením k hviez-
dam, zostalo len to utrpenie.  Na 
rehabil i táciu sme čakali ešte celé 
roky. Prvej som sa dožil paradox-
ne až po okupácii.  Pr ipravovala sa 
v obrodnom roku 1968, ale nielen 
Božie súdy melú pomaly, takže 
kým to prešlo všetkými stupňami 
justíc ie, boli tu už Rusi a písal sa 
rok 1969.  

Po novembri 1989 prokuratú-
ra zhromaždila jedenásť výpovedí 
zainteresovaných, aby sa jur is-
dikčne dor ieši la kauza Encyklo-
pédia. Vyšetrovateľ JUDr. Štefan 
Vrbovský neprejavi l  iba právnický 
um a dôslednosť, ale aj c it pre 
spravodlivosť a ľudskosť. Po jeho 
záveroch nasledovala úplná súdna 
rehabil i tácia na Najvyššom súde 
v Brat islave. To bola právna bodka 
za just ičnou schizofréniou, k torá 
dovedna tr vala tr idsať rokov.

A l e x a n d e r  H I R N E R

A l e x a n d e r  H I R N E R
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Mňa osobne tento postoj naj -
v iac prekvapi l  u jedného z pod-
predsedov v tedajšej v lády, k tor ý aj 
teraz zastáva vysokú funkciu. Keď 
sa neskôr  aj  naším pr ič inením roz-
vinul i  debaty o práve Slovákov na 
svoj v lastný suverénny štát ,  veľká 
časť najmä vzdelanejších vrst iev 
na Slovensku nás hneď bi ľagovala 
ako nacional istov č i  až šovinistov. 
Nechýbal i  aj  takí,  čo v prejavoch 
národného vedomia a hrdost i  v i -
del i  st rašiaka fašizmu. Zat iaľ sme 
my Slováci z rozl ičných demokra-
t ických štátov i  vzdialených kont i -
nentov nerobi l i  nič iné, iba sme sa 
vyjadroval i  a správal i  tak, ako sme 
to dlhodobo pozoroval i  a osvoj i l i 
s i  podľa správania sa slobodných 
prís lušníkov všetkých normálnych 
národov na svete.  

■ NIČOTNÁ HRDOSŤ
Nedávno – po takmer pätná-

st ich  rokoch – výsledok pr iesku-
mu amer ických sociológov z Chi -
cagskej univerzi ty,  podľa k torého 
Slováci majú najnižší stupeň ná-
rodného vedomia a následne i  naj -
menej národnej hrdost i  v celej 
európskej oblast i  bývalých satel i t -
ných štátov Zväzu sovietskych so -
c ial ist ických republík, presvedčivo 
potvrdi l ,  že náš údiv bol oprávne-
ný a že reakcia čast i  s lovenskej 
intel igencie iba dokazovala, že 
jej  a značnej čast i  obyvateľstva 
dnešného Slovenska chýba čosi, 
čo sa v nepomerne vyššej miere 
oprávnene a zákonito prejavuje 
u všetkých národov  Európy. 

Tu teda máme právo i  povin-
nosť položiť si  otázku:  Prečo sú 
dnes mnohí Slováci takí,  akí sú?  
Prečo sa v takej ex trémnej miere 
odl išujú od všetkých ostatných 
národov Európy, ba i  celého kul -
túrneho sveta?

Na vyčerpávajúcu odpoveď 
by sme potreboval i  napísať celú 
knihu.  Preto sa tu pokúsim odpo-
vedať iba  poukázaním na jednu 
z najzákladnejších a ľahko evido -
vateľných príč in tohto stavu.

Národné vedomie a následná 
národná hrdosť sú podmienené 
dvoma fak tormi, vyplývajúc imi zo 
samej podstaty ľudskej by tost i . 
Pr vý z týchto fak torov je  f yzicko -
biologického charakteru a druhý 
je duchovno-kultúrna hybná si la. 
Obidve t ieto z ložky patr ia k sebe 
ako telo a duša č loveka. Ako len 
harmonický súlad a rozvoj týchto 
dvoch zložiek vy tvára z č loveka 
opravdivú osobnosť, tak aj spolo -
čenstvo ľudí príbuzného pôvodu 
a im vlastnej osobitnej kultúr y vy-
tvára plnohodnotný národ. 

V našom stredoeurópskom geo-
pol i t ickom a kultúrnom pr iestore 
hlavnými národotvornými fak tor-
mi bol i  mocensko-štátna štruk túra 
a c irkevno-náboženská organizá-
c ia.  My sme Slovákmi, lebo naši 
vzdialení stredovekí predkovia už 
od 7. storoč ia začal i  prekonávať 
pôvodné spoločenské štruk túry 
rozšírených kmeňových zosku-
pení a pod vplyvom pozostalost i 
Rímskej r íše a nadvlády ázi jských 
Avarov vy tvor i l i  pr vé nadkmeňové 
obranné vojensko-pol i t ické štruk-
túr y, z k tor ých ako pr ví v tomto 
pr iestore  – vyše sto rokov pred 
susednými príbuznými kmeňmi  – 
vy tvor i l i  s i  mocensko-pol i t ické 
útvary predfeudálneho a ranofeu-
dálneho charakteru. Už s druhou 
polovicou 9. storoč ia – podobne 
s chronologickým  náskokom aj 
niekoľkých storočí pred inými slo -
vanskými národmi – naši st redo-
vekí predkovia dokázal i  s i  zr iadiť 
aj  v lastnú c irkevno-náboženskú 
organizáciu závis lú pr iamo od 
rímskeho pápeža. Tieto dva fak to -
r y podmieňoval i  etnogenézu Slo -
vákov podobne ako neskôr u všet-
kých našich západných, severných 
aj východných slovanských suse-
dov. 

■ ZHUBNÝ ZLOM
Tento sľubný zač iatok bol však 

drast icky zaseknutý postupnou 
stratou v lastnej národnej štátnost i 
už zač iatkom 10. storoč ia. No prá-

ve histor ický fak t ,  že napr iek chý-
bajúcej dlhodobej úč innost i  tohto 
základného fak tora etnogenézy si 
s lovenský národ podnes zachoval 
svoju ident i tu,  dokazuje, že už 
v tedy, v čase straty svojej  štátnos-
t i ,  proces jeho etnogenézy musel 
dosiahnuť takú  kval i tu národnej 
ident i t y,  že ju nemohol zmazať ani 
histor ický vývoj v nepr iaznivých 
pol i t ických podmienkach. Opie -
rajúc sa o pevnejší pi l ier  svojho 
nábožensko-kultúrneho dedičstva 
Slováci sa zachoval i  Slovákmi po 
celých osemsto rokov uhorskej 
štátnost i.  Si lou svojej  národnej 
ident i t y dokázal i  prekonať aj  dva 
veľmi nebezpečné mocensko-pol i -
t ické  nápory  susedných národov 
s c ieľom ich asimilác ie tak v 19., 
ako aj v 20 storočí.  Ba práve aj 
pod vplyvom týchto, ž ivelný odpor 
vyvolávajúc ich náporov sa im po-
dar i lo dokonca dva razy opäť zís-
kať aj v lastnú štátnu suverenitu.

Neprot irečí to však tomu, 
čo sme na zač iatku konštatoval i 
o povážl ivom nedostatku národ-
ného vedomia? Neprot i rečí.   Lebo 
národná ident i ta je skutočnosť ob-
jek tívneho charakteru, kým národ-
né vedomie je psychologický stav 
subjek tívneho individuálneho aj 
spoločenského charakteru, k toré -
ho intenzitu podmieňuje celý rad 
rozl ičných fak torov. 

■ CHYBY V ÝCHOV Y 
Prvým a najdôležitejším fak-

torom rastu a  h ĺbky národného 
povedomia vždy bola a  je národ-
ná výchova. Túto v zdravej spo-
ločnost i  začínajú rodič ia, teda zá-
k ladná bunka každej spoločnost i, 
k torou je rodina.  Najmä v našej 
súčasnost i  však kval i tu výchovy 
š irokých vrst iev národa podmie-
ňujú školy všetkých stupňov. Nie 
je to náhoda, že všetky total i ta-
r ist ické  režimy si pokladajú za 
absolútnu pr ior i tu po uchvátení 
moci vyhradiť s i  úplnú kontrolu 
školstva. 

Tak to bolo aj v septem-
br i  1944, keď už hneď v pr vých 
dňoch povstania, k torého hlavným 
cieľom bolo vyhlásenie Českoslo -
venskej republ iky a teda rozbit ie 
obnovenej s lovenskej štátnost i, 
v tedy ešte samozvaná Slovenská 
národná rada svojím nar iadením 
číslo 5/44 zo 6. septembra  1944  
sa chcela zmocniť škôl  „všetkých 
kategór ií  a stupňov od detských 
opatrovní a útulní až po vysoké 
školy “.  To bolo potom od roku 1945 
spoločným programom, dôsledne 
real izovaným československými 
a komunist ickými v ládami. 

Obidve slovenskému národu 
nežič iace zložky v tedajšej pol i t ic -
kej moci veľmi dobre chápal i  k ľú-
čovú  dôleži tosť školskej výchovy, 
a preto aj  dosiahl i  to, čo nás teraz 
uponižuje a t rápi.  Odv tedy – ok-
rem nás najstarších – všetky dnes 
ži júce generácie bol i  vychované 
školstvom total i tárneho systé -
mu, k tor ý nielenže nemal zá-
ujem výchovou a výučbou pesto -
vať národné povedomie, ale mal 
vyhranené zámery vštepovať do 
myslí  a do sŕdc slovenských detí 
a mladých ľudí ideologické dogmy 
marxist ického internacional izmu, 
bojovného ateizmu a pol i t ického 
čechoslovakizmu. Pol storoč ia 
takéhoto celoplošného a exkluzív-
neho školenia nemohlo nenechať  
v mysl iach a c i toch týchto generá-
c ií  svoje zhubné stopy.

■ ZASIEVANIE ČECHOSLOVAKIZMU
Na toto sme sa usi loval i  upo-

zorňovať vedúce osobnost i  s lo -

venského pol i t ického i  kultúrne-
ho života. Osobne som mnohým 
z nich pr ipomínal,  že Slovensko 
sa nachádza v podobnej si tuáci i , 
ako to bolo v Tal iansku po zjed-
notení v šesťdesiatych rokoch 19. 
storoč ia. Vtedy na jednom z pr-
vých zasadaní tal ianskej v lády je -
den z tvorcov nového národného 
štátu vyhlási l:   „Podar i lo sa nám 
vy tvor iť Tal iansko. A le teraz je 
našou hlavnou úlohou utvor iť ta-
l iansky národ.“ Poukazoval som aj 
na prík lad východného Nemecka, 
kde ešte za Nemeckej demokra-
t ickej republ iky po páde komunis-
t ickej total i t y nová v láda medzi 
pr vými opatreniami reformovala 
školstvo. Pr ior i tne prepust i la zo 
služby 1 504 profesorov, docentov 
a iných uč iteľov, k torí  sa špecial i -
zoval i   na vyučovanie marxizmu-
leninizmu a bol i  ak tívnymi č lenmi 
komunist ickej st rany a jej  rozl ič -
ných organizácií.  Pre ostatných 
uč i teľov organizovala osobitné 
kurzy, aby mohl i  kor igovať svo -
je predošlé školenia a vyučovať 
v duchu demokrat ických slobôd. 
A j to pr ispelo k následnému zjed-
noteniu Nemecka. 

Nič podobné nepodnik la ani 
jedna z doterajších vlád Sloven-
skej republ iky.  Podnes sa na 
našich školách vyučuje podľa 
niekdajších osnov a s niekdajšími 
pedagogickými príručkami,  často 
v tom istom duchu – ak už nie otvo -
rene marxizmu- leninizmu, tak urč ite 
v duchu starého a opäť aj   z kate -
dier hlásaného  čechoslovakizmu. 
A nie je to ž iaľ iba na štátnych ško -
lách. Lebo keď som raz prednášal 
t rom tr iedam maturantov na jed-
nom katolíckom gymnáziu, z väč -
šiny otázok, k toré mi tí  dospie -
vajúc i študent i  položi l i ,  až sálala 
nevraživosť hranič iaca s nenávis-
ťou voč i všetkému slovenskému. 
Hovor i l  som o tom s r iaditeľom 
školy. „V iem o tom,“ odpovedal, 
„ale nemôžem to ni jako zmeniť. 
Dej iny vyučuje veľmi schopná uč i -
teľka, pôvodom Češka, ktorá si žia-
kov dokáže získať a presvedč iť. 
Takže z našich ž iakov robí Čecho-
slovákov. Ja nemám právo kont-
ro lovať obsah vyučovania jednot-
l ivých predmetov a ž iadna štátna 
inšpekcia prak t icky nejestvuje“. 
Potom sa nemôžeme čudovať, že 
práve najmladšie ročníky dospie -
vajúcej mládeže sú takmer totálne 
odcudzené slovenskému národu, 
nemajú k nemu ni jaký c i tový vzťah 
a necít ia ni jakú mravnú povinnosť 
uct i ť  s i  jeho dej iny, pestovať jeho 
kultúrne dedičstvo a pr ispieť k bu-
dovaniu, posi lňovaniu a udržaniu 
jeho štátnost i. 

Záver je preto jednoznač-
ný:  Pretože v uplynulých takmer 
dvoch  desaťroč iach napr iek pol i -
t ickým zmenám ani jedna z dote -
rajších vlád Slovenskej republ iky  
nedokázala – alebo nechcela? 
– podstatne zmeniť obsahy a pe-
dagogické zameranie školských 
osnov najmä na pol i  s lovenských 
dejín a obč ianskej výchovy, ne-
možno sa čudovať, že ani dnes, 
po takmer celých dvadsiat ich ro -
koch  obnovenej s lovenskej štát-
nost i ,  stupeň národného vedomia 
sa pohybuje v najnižších až kr i -
t ických polohách a následne aj 
národná hrdosť je tu takmer  ne-
známou vel ič inou.  

■ NÁPR AVA DEFORMÁCIÍ
Pr i posledných par lamentných 

vo ľbách väč š ina s lovenských vo -
l ičov dokáza la svo j imi  vo lebnými 
h lasmi  odovzdať  zákonodarnú 
moc do rúk zodpovedných č in i -

te ľov,  k tor í  sa už opätovne ve -
re jne v ys lov i l i  za nev yhnutnú 
nápravu tohto smutného a poni -
žu júceho s tavu národného po -
vedomia a národnej  hrdost i .  Ak 
v láda i  par lament  budú dôs led -
ne up latňovať  tento  v yh lásený 
program a podporovať  ná lež i té 
in ic iat ív y na jeho rea l izác iu,  ak 
naše rod iny a  na jmä naše ško ly 
sa intenzívne zapo ja do te j to  š i -
roko konc ipovanej  akc ie,  tak sa 
s i tuác ia  a j  v  pomerne k rátkom 
č ase n ieko ľkých rokov môže ob -
rát i ť  na lepš iu.  

Naše dotera jš ie  v lády – ž ia ľ 
všetky bez v ýn imky – neza lož i l i 
doteraz akademickú ustanov izeň  
s  jednoznačným a intenzívnym 
štud i jným programom h is tor ic -
kého a náboženského obsahu 
národných dej ín  –  a v  pomere 
k  poč tu oby vate ľs t va by sme ich 
pot reboval i  aspoň dve – a le  na -
opak,  až s  nepochop i te ľnou ne -
zodpovednosťou zachova l i  ne -
zmenený ce lý  ško lský systém 
s jeho s tar ými  mar x is t icko -bo ľ-
šev ickými  osnovami,  pedago -
g ickými  pr í ručkami  a uč i te ľmi . 
Tí to  v  značnej  väč š ine podnes 
v yuču jú a v ychovávajú mládež  
k  bezduchému mater ia l is t ickému 
internac ional izmu,  teraz a j  pod 
e legantnou et iketou európskej 
„ot vorenej  spo ločnost i “,  a  upev-
ňu jú v  mladých duš iach hr iešnu 
neznalosť  h is tor ických koreňov 
národa,  do k tore j  neprestáva jú 
vš tepovať  absurdné tézy h is to -
r ickým v ý vo jom na smet isko de -
j ín  v yhodeného čechos lovak iz-
mu.  

■ MR AVNÝ Z ÁVÄ ZOK
Toto je  jedna z  h lavných pr í -

č in  naše j  súč asnej  duchovnej , 
a le  n ie len duchovne j  b iedy.  Pre -
to  je  na jv yšší  č as,  aby sme sa 
my S lovác i  zobudi l i .  Aby sme s i 
uvedomi l i ,  že máme svo je h lbo -
ké h is tor ické korene  v  s lávne j 
š tá tot vornej  náboženskej  i  ku l -
túrne j  minu lost i ,  k torá  nás mrav-
ne zaväzuje.  Aby sme sa nebál i 
n ikoho,  an i  b l ízkych č i  vzd ia le -
ných ve ľmocí  tohto sveta,   a le  s i 
uvedomi l i  naše sväté právo ž i ť 
a  rásť  v  duchu naš ich národných 
t radíc i í .  Na to  nás oprávňuje a j 
na jzák ladnejší  pr inc íp  každého 
demokrat ického zr iadenia,  podľa 
k torého je  ar i tmet ická väč š ina, 
k torá  rozhoduje  o  charak tere, 
hodnotách a c ie ľoch orgánov 
zákonodarst va i  v ýkonnej  moc i 
v  správe š tátu.

Je jedným z k r ik ľav ých para -
doxov na jnovš ieho v ý vo ja  v  na -
šom š táte,  že nad  š t y r m i  pä t ina -
mi  ve r iac ich  obč anov  s lovenske j 
ná rodnos t i   ne raz  rozhodu júcu 
moc  dos t a l i  do  r úk  p reds t av i te -
l i a  m ik roskop ick ých  zoskupení 
S lovákom národne  i  nábožensk y 
úp lne  cudzích  a lebo  odcudze -
ných  jedno t l i vc ov.  Z a  t ak ý to  v ý -
vo j  spo loč nos t i  sme zodpovední 
všetc i .  Lebo iba  sp rávne  použ i -
t i e  vo lebného l ís t ka ,   p rak t i c k y 
j ed iný  a  p ráve  p re to   n ie len  po l i -
t i c k y,  a le  a j  mravne zodpovedný  
p re jav  moc i ,  k to rou  ka ždého  ob -
č ana  v ybavu je  zák ladný  ús t av -
ný  zákon,  môže tú to  absurd -
nú  s i tuác iu  pods t a tne  zmen i ť 
a  dať  naše j  spo loč nos t i  impu lz 
na  sp rávnu o r ien t ác iu  ďa lš ieho 
v ý vo ja   v  sú lade  so  zák ladnými 
hodnot ami  naš ich  h i s to r i ck ých 
ko reňov   na  zachovan ie  a  z ve ľa -
den ie  v zácneho  ded i č s t va  na -
š i ch  o tc ov.

Autor je histor ik .
Medzit i tulky redakcia 

V čom treba vidieť príčiny povážlivého nedostatku národného vedomia Slovákov

Ke ď  s m e  m y  S l o v á c i  z  r o z l i č n ýc h  s v e t a  s t r á n  p o  d e s i a t k a c h  r o ko v  m o h l i  o p ä ť   n a v š t í v i ť  s vo j u  v l a s ť  p o d  Ta t r a m i ,  j e d n ý m 
z  p r v ýc h  d o j m o v,  k t o r ý  n á s  p r i a m  š o ko v a l ,  b o l a  v š e o b e c n á  v l a ž n o s ť,  n e z á u j e m ,  b a  n e r a z  a ž  n e z n á š a n l i vo s ť,  s  a ko u  t a k m e r 
v š e t c i ,  s  k t o r ý m i  s m e  s a  p u s t i l i  d o  r o z h o vo r u ,  r e a g o v a l i  n a  n a š e  s p o n t á n n e  p r e j a v y  l á s k y  k  n á r o d u  a  n a š e j  s l o v e n s k e j  v l a s t i . 

Prof. Milan S. ĎURICA – Foto: Ladislav LESAY

Š t e p y  n e m o ž n o  p e s t o v a ť  n a  s m e t i s k u  d e j í n

Významný s lovenský h is tor ik  prof .  Milan S. ĎURICA.
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S l o v e n s k í  p r í s l u š n í c i  E d e l w e i s s u  z r e j m e  n e v i n n ý c h  n e v r a ž d i l i

Pred takmer polstoročím, v novembri 1962, pred Krajským súdom v Banskej Bystrici sa za rozsiahlej publicity uskutočnil proces so slovenskými 
príslušníkmi protipartizánskej jednotky Edelweiss – Plesnivec, ktorí sa mali dopustiť početných vrážd na rôznych akciách, najmä v dedinách Kľak 
a Ostrý Grúň pri Žarnovici, kde 21. januára 1945 bolo zavraždených 146 tamojších obyvateľov, vrátane žien a detí. Bolo to naozaj tak?

Peter BIELIK – Foto: archív

K r v a v o č e r v e n ý  p l e s n i v e c

Do spomínaného roku sa o tej -
to tragédii referovalo často, spomí-
nala sa pr i rôznych prí ležitostiach 
a podrobne sa rozoberali jej okol-
nost i a aktér i – najmä pr i súdnych 
vyšetrovaniach, ale nikdy sa ne-
tvrdi lo, že by vinníkmi boli Slová-
ci. Vždy sa uvádzalo, že dediny 
prepadli a vypáli l i  Nemci najmä 
z jednotky SS, ako aj Feldjägeru, 
Feldpolizei, a Heimatschutzu. Tí 
poslední boli zo susedných ne-
meckých dedín Píla a Veľké Pole. 
Tak to trebárs uviedol na výsluchu 
v roku 1945 a nasledujúci rok na 
súde účastník tejto akcie Frant i -
šek Richter, pôvodom Nemec, tak 
to opísal veli teľ stanice ZNB vo 
Veľkom Poli v roku 1946, tak vypo-
vedali miestni obyvatel ia na súde 
s prezidentom Tisom v roku 1947 
a napokon tak o tom referovali pi -
satelia č lánkov v miestnych novi -
nách Pohronský hlas ešte v január i 
1960. 

■ NEVYSVETLENÝ OBRAT 
Až zrazu v roku 1962 došlo 

k obratu. Ako sa zist i l i  iní vinníci 
a prečo sa na nich pr iš lo až po se-
demnástich rokoch, to už prísluš-
né bezpečnostné a štátne orgány 
nevysvet l i l i .  Túto otázku im v tedy 
ani nik to nepoložil  a táto otázka 
sa nekládla ani neskôr, aj keď je 
zásadná...

Dnes už dobre vieme, že poli -
t ické procesy za komunist ickej éry 
boli  neraz č iastočne zmanipulova-
né  alebo úplne vykonštruované, 
najmä keď sa im pr ipisoval aj pro-
pagandist ický význam a rozmer – 
ako to bolo aj v tomto prípade. Aj 
preto mnohé z nich už boli revido-
vané a ich účastníci rehabil i tovaní. 
Rozsudok v tomto procese je však 
stále platný. Blížiace sa výročie 
procesu je preto vhodná prí ležitosť 
na informovanie verejnost i o ta-
kých jeho stránkach, o k torých sa 
v tedy občania nedozvedeli a rov-
nako nepoznali ani súvislost i,  k toré 
ho sprevádzali.

V prvom rade si t reba všim-
núť, že súd neskúmal účasť iných 
nemeckých jednotiek na akcii 
v Kľaku a v Ostrom Grúni ani 
príslušníkov Edelweissu pochádza-
júcich zo Sovietskeho zväzu. 
O nich sa takmer ani nezmienil. Aj 
to poukazuje na to, že k prípadu sa 
nepr istupovalo objektívne. 

 
■ JEDNOTKA EDELWEISS 

Bola to výkonná jednotka ne-
meckej vojenskej spravodajskej 
služby Abwehru. Na Slovensku 
pôsobi lo takýchto špeciálnych jed-

notiek viac, no táto bola najpočet-
nejšia a najvýznamnejšia. Začala 
sa formovať v septembri 1944. Na 
jej čele bol mjr. Thun-Hohenstein. 
Štáb tvor i l i  asi dvadsiat i príslušníci 
nemeckej armády. V mužstve spo-
č iatku boli najmä sovietski vojnoví 
zajatc i, k torí súhlasi l i  so službou 
pre prot ivníka. Bolo ich okolo sto. 
Postupne sa k nim pr ipoji l i  aj asi 
dve desiatky zajatých účastníkov 
povstania, k torí sa tak zachraňo-
vali pred trestom, ako aj niekoľko 
príslušníkov Heimatschutzu – mi-
líc ie z Hornej Štubne. V novem-
br i k jednotke pr ič lenil i  asi dvesto 
príslušníkov Slovenskej pracovnej 
služby. Tí pôvodne na Záhorí vyko-
návali  t rojmesačnú predvojenskú 
službu. Po vypuknutí povstania 
časť z nich pr ič lenil i  do novovy-
tvorenej špeciálnej jednotky Slo-
venskej pracovnej služby, kde mali 
byť nasadení na strážne úlohy už 
v rámci vojenskej služby. Začiatkom 
októbra ich premiestni l i  do Ži l iny, 
kde dostali výcvik a boli vyzbroje-
ní puškami a guľometmi. Ich veli -
teľom bol spočiatku poručík Mar t in 
Kaniok. Po absolvovaní výcviku 
v novembri ich začali nasadzovať 
na prot ipar t izánske akcie, čo asi 
spočiatku nik to z nich nepredpo-
kladal. M. Kaniok neskôr uviedol, 
že t ieto akcie sabotoval a pomáhal 
slovenským občanom. V polovic i 
decembra tret inu jednotky aj s M. 
Kaniokom odveli l i  do Brat islavy 
a zvyšok pod velením kapitána La-
dislava Nižňanského premiestni l i 
do Kremnice. Nižňanský bol pôvod-
ne účastník povstania, ale po za-
jatí sa dal do služieb Edelweissu. 
Ako vel i teľ si však podľa všetkého 
počínal pasívne, aj preto ho súd 
spod obžaloby na prvom procese 
v roku 1946  oslobodil. 

Koncom januára sa jednotka 
vrát i la do Ži l iny a pr i tejto prí leži -
tosti  z nej do Brat islavy premiestni -
l i  ďalších asi 80 č lenov. Potom pr i 
neustále sa zmenšujúcom počte 
operovala na viacerých miestach 
západného Slovenska. Niektorých 
jej č lenov zast ihol  koniec vojny na 
území Čiech...

■ PROCES S DIREKTÍVAMI
Do prípravy procesu sa okrem 

štátnej bezpečnost i a prokuratúry 
zapoji l  aj vrcholný orgán komunis-
t ickej strany – byro Ústredného vý-
boru KSS. Na jeho čele stál Karel 
Bacílek, známy účasťou na vykon-
štruovaných pol i t ických procesoch 
a zároveň opora centralizačnej lí -
nie v tedajšieho vedenia KSČ. Na 
zasadnutí 26. októbra 1962 byro 

s predst ihom informoval o pr iebe-
hu procesu – napríklad kedy bude 
obžaloba predložená súdu a za 
aké trestné č iny, kedy sa začne 
súd, kedy sa vyhlási rozsudok... 
Uviedol t iež, že aj keď vyšetrova-
nie nie je skončené, pred súd bude 
postavených 14 osôb – Ladislav 
Nižňanský, Mar t in Kaniok, Bar tolo -
mej Gurský, Oldř ich Vystavěl, Ján 
Stančok, Vi l iam Štulc, Ján Hol-
bus, Mar t in Lajda, Milan Vr ičan, 
Ladislav Ruszo, Frant išek Kán, 
Ján Hudák, Ernest Capko, Ján Re-
paský a asi 12 ďalších sa postaví 
pred súd dodatočne. Pr itom ob-
vinení v tej istej veci sa zásadne 
súdia spolu. Zapojenie mimosúd-
neho orgánu do súdneho konania 
je dôvodom na zrušenie rozsudku 
a obnovu procesu. Byro schváli lo, 
že proces treba čo najširšie vyu-
žiť – a to vnútropolit icky: „ukázať 
ohavnosť klérofašist ickej pol i t iky 
celého režimu tzv. slovenského 
štátu a medzinárodného fašizmu 
vôbec“, čo „vy tvorí predpoklady 
pre ešte účinnejší boj prot i preja-
vom zvyšku ľudáctva na Sloven-
sku“; ako aj zahraničnopolit icky: 
„ukáže sa podstata svetového 
fašizmu ... k oživovaniu ktorého 
dochádza v súčasnom období v ... 
najmä NSR“. 

Súd postupoval presne a rýchlo 
podľa Bacílkovej správy. Tr idsiate-
ho októbra vyšetrovatel ia zaslal i 
prokuratúre Správu o zakončení 
prípadu s návrhom na konečné 
opatrenia. Prokurátor, č len KSS, 
už 1. novembra dokázal podať ob-
žalobu súdu – 76 husto písaných 
strán – s tým istým znením, čo 
neukazuje na samostatný postup 
oboch zložiek č inných v trestnom 

konaní. Súd, k torý pozostával len 
z č lenov KSS, už 12. novembra za-
čal hlavné pojednávanie. Skončilo 
sa 22. novembra. Jedného obžalo-
vaného (v neprítomnosti) odsúdil i 
na trest smr t i, 12 obžalovaní do-
stali t resty na 10 – 15 rokov väze-
nia a dvaja na 5 – 8 rokov...

Ani  načasovanie termínu vyhlá-
senia rozsudku nebolo asi náhod-
né. Nasledujúci deň – 23. novemb-
ra, sa začínal zjazd Komunist ickej 
strany Slovenska. Or t ieľ mal zrej -
me za cieľ čo najviac zapôsobiť na 
účastníkov zjazdu i na tých č lenov 
strany, čo neboli spokojní s postu-
pujúcou central izáciou Česko-Slo-
venska.  

Všetkých obvinených odsúdil i 
za tzv. vojenskú zradu, aj keď ne-
poruši l i  zákony štátu, k torého ob-
čanmi boli v rokoch 1944 – 1945. 
A ak by sa jej boli dopust i l i ,  potom 
logicky pred súd  mali postaviť aj 
ostatných, okolo dvesto v tedy ešte 
ži júcich slovenských príslušníkov 
Edelweissu – čo sa nestalo. 

Zo 14 obvinených jedenásť od-
súdil i  aj za vraždu alebo spolu-
účasť na vražde. Aj tu vyvstáva 
otázka, prečo za tento trestný č in 
nebolo odsúdených ďalších asi sto 
príslušníkov jednotky, k torí sa t iež 
mali zúčastniť na akcii v Kľaku 
a konať podobne ako odsúdení?  

■ VYNÚTENÉ SVEDECTVÁ
Ako to bolo príznačné pre pro-

cesy tohto druhu, z vraždenia sa 
„usvedčovali “ len príslušníci jed-
notky – buď seba samých, alebo 
jeden druhého. Uvádzali  trebárs, 
že na akcii  sa zúčastni la celá jed-
notka. Zaujal i postavenie pr i dedi-
ne a odt iaľ na signál všetci spust i l i 
do dediny dlhotrvajúcu intenzívnu 
paľbu, pr ičom len z jedného guľo-
metu vystrel i l i  1 600 nábojov. Tak-
to zabíjal i  aj c ivi lov, k torí pobeho-
vali medzi domami len v spodnom 
oblečení...

Z vojenského hľadiska to bol 
nezmysel, veď takýto postup by 
poškodi l  ich samých, lebo v čase 
útoku nevedeli, že par t izáni mali 
o trestnej výprave informáciu 
a z dediny sa st iahli.  Museli teda 
rátať s tým, že sa stretnú so si l -
ným, pr ibl ižne rovnako početným 
prot ivníkom. Takouto streľbou by 

strat i l i  výhodu prekvapenia, zby-
točne by ply tvali strel ivom a navy-
še by poskyt l i  par t izánom ďalšiu 
výhodu, keďže tí by boli pred paľ-
bou kry tí v domoch a oni by boli 
vystavení ich opätovanej streľbe 
v otvorenom pr iestore... 

Vo výpovediach sú ďalšie roz-
pory – napríklad č i sa str ieľalo za 
tmy alebo už za svet la. To nepo-
tvrdi l  ani jeden z obyvateľov Kľaku 

alebo Ostrého Grúňa, k torí sved-
č i l i  na súde; nespomenuli ani to, 
že by niekto z nich pobehoval po 
dedine v nočnom oblečení;  n ik to 
neuviedol,  že by v idel  n iek torého 
z obvinených v t ýchto dedinách 
a už vôbec nie,  že by niek torého 
z nich v idel i  zabí jať.  Ešte aj  dnes 
s i  to možno over i ť  u obyvateľov 
K ľaku...           

Ako ďaleko k pravde mal i  výpo -
vede prís lušníkov jednotky, v id -
no aj  z t vrdenia J.  Stančoka, že 
na akciu K ľak bol  vys laný spolu 
s B. Gurským a J.  Hudákom ako 
pr ieskumná hl iadka. A j  E. Capko 
t vrdi l ,  že v K ľaku bol  B. Gurský. 
V. Štulc t iež t vrdi l ,  že J.  Hudák 
bol  v K ľaku. Napr iek tomu, že 
Gurského a Hudáka „usvedčova-
l i “  až dvaja svedkovia,  na zák la-
de iných dôkazových mater iá lov 
súd nepotvrdi l  ich účasť v K ľaku 
a za vraždu nebol i  odsúdení.  Akú 
hodnovernosť potom mal i  výpo -
vede týchto „svedkov“ o účast i 
a č inoch ďalších obžalovaných 
v K ľaku a v iných akc iách? 

Podľa výpovede O. Vystavě -
la časť jednotky vraj  zvádzala 
pr iamo v K ľaku boje s par t izán-
mi,  k tor í  na nich spust i l i  paľbu 
z niek tor ých domov. Toto však ne -
sedí s výpoveďou obyvateľa obce 
Jozefa Adamova, k tor ý na otázku 
prokurátora jednoznačne uviedol, 
že z domov nik to nest r ie ľal ,  ako 
aj  obyvateľa Emila Zúbeka a par-
t izánskeho komisára Antona Ša-
gáta, že na jeho príkaz sa všetc i 
par t izáni  pred príchodom Nemcov 
z K ľaku st iahl i  do hôr,  takže k ni -
jakým takýmto bojom nemohlo 
dôjsť... 

Rovnako pochybné je „pr izna-
nie sa“ V. Štulca,  že sám zastre l i l 
päť par t izánov, k torí  sa snaži l i 
ut iecť z K ľaku. Podľa A . Šagáta 
a miestnych obyvateľov počas 
tej to akc ie zahynul i  len t raja par-
t izáni ,  k tor ých ponechal i  v K ľaku, 
lebo bol i  ranení a chor í.  Nemci 
ich v dedine naš l i  a zabi l i  bez 
boja.  A podobných rozporov je 
v iac. 

Prečo pr ís lušníc i  jednotky 
k lamal i ,  hoc i  t ým ve ľmi  poškodi l i 
seba a svo j ich druhov,  o  tom sa 
už na h lavnom po jednávaní  zmie -
n i l  L .  Ruszo – pr i  v yšet rovaní 
sa rob i l  na neho nát lak a  mal 
s t rach.  Po súde o rôznom druhu 
nát laku,  v yhrážok a manipu lác ie 
v ypovedala  väč š ina z  odsúde -
ných.

■ KTO VRAŽDIL?
Slovenskí príslušníci Edelweis-

su v skutočnost i zaujali  pozíciu 
pr i dedine, kde mali zabrániť prí-
padnému úniku par t izánov po úto-
ku na Kľak. Keďže sa par t izáni 
z obce st iahl i  už pred príchodom 
Nemcov, nemali po kom str ieľať 
– ani nestr ieľal i ,  a preto nikoho 
nezabil i .  Ich účasť na tejto akcii 
ostala dlhé roky neznámou nielen 
pre miestnych obyvateľov, ale aj 
pre slovenských Nemcov, k torí sa 
zúčastnil i  na tejto akcii a boli pr ia-
mo v Kľaku a v Ostrom Grúni. Tí 
sa o prítomnosti Slovákov na tej -
to akcii  nezmienil i  na ani jednom 
procese, kde vystupovali ako obvi -
není, a to nielen pred rokom 1948, 
ale aj po ňom...

Tých, čo sú vinní za tragédiu 
na Kľaku a v Ostrom Grúni, sku-
točných vrahov treba podľa všet-
kého hľadať medzi príslušníkmi 
jednotky SS z Kremnice, medzi 
príslušníkmi nemeckých jednotiek 
v Žarnovic i, k torí sa t iež zúčastni l i 
na tejto akcii,  a t iež medzi prísluš-
níkmi nemeckej bezpečnostnej 
služby SIPO-SD v Kremnici a No-
vej Bani, k torí boli istým spôsobom 
zapojení do akcie. Táto ozbrojená 
zložka sa najviac podieľala na 
nemeckých represáliách v rokoch 
1944 – 1945. Ak by sa do pátra-
nia v tomto smere vynaloži lo toľko 
úsi l ia a prostr iedkov ako do pro-
pagandist ického procesu v roku 
1962, vinníci by už asi boli dávno 
známi.

Obec Kľak po vypálení . 

Proces s  pr ís lušníkmi  jednotky  Edelweiss .
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Keď sa drotársky regiment postavil prot i cisárstvu
Martýrov z Kragujevca si  už nepripomíname – ani  výročie ich vzbury

Po histor ickej bitke pr i Custoz-
zi (1859) vznikol v roku 1860 v Be-
nátkach 71. trenčiansky peší pluk. 
Od roku 1882 (okrem rokov 1893 – 
1901) až do prvej svetovej vojny bol 
Trenčín stálym sídlom veliteľstva 
pluku, ktorý sa skladal z dvoch prá-
porov – náhradného práporu a do-
plňovacieho veliteľstva pluku. Pluk 
doplňovali odvedencami z troch 
žúp – trenčianskej, oravskej a tur-
čianskej. Aj preto sa mu hovorilo 
„drotársky pluk“. 

■ KRVAVÉ KARPATY
Rakúsko-uhorská vojenská ma-

šinéria nemala problémy s ruko-
vaním slovenských vojakov. Tí v 71. 
pešom pluku tvoril i až osemdesiat 
percent mužstva. Napriek tomu, že 
vo vojne nemali čo získať, veľká 
autorita panovníka, silná religiozita 
slovenského prostredia, viera v od-
vekú platnosť spoločenských poriad-
kov zaručovali na začiatku vojny 
bezproblémovú mobilizáciu Slová-
kov do armády. Odvelenie živiteľov 
slovenských rodín na východný 
front zo začiatku sprevádzala účin-
ná propaganda úspešne živená vi-
erou v „bleskové víťazstvo“, od kto-
rého závisel aj skorý návrat domov 
– na jarné práce na poliach... 

Krátko po mobilizácii, 28. júna, 
vypravil i trenčiansky 71. peší pluk 
na ruský front. Zúčastnil sa na tvr-
dých bojoch na haličskom úseku 
východného frontu ako súčasť 27. 
br igády 14. pešej divízie v rámci 
1. armády. Trenčianski pešiaci boli 
spolu s bratislavským 72. peším 
plukom  súčasťou tejto br igády a 
preukázali veľkú statočnosť počas 
bojov v Halič i a Karpatoch, kde 
sa bojovalo zväčša bez podpory 
delostrelectva – často na bodá-
ky. Práve toto obdobie zákopovej 
vojny je spojené s najotrasnejšími 
zážitkami a najkrvavejšími obeťami 
slovenských vojakov v uniformách 
rakúsko-uhorskej armády v prvých 
rokoch vojny. 

Rakúsko-uhorské velenie slo-
venských vojakov vysoko hodno-
ti lo, 71. trenčiansky pluk dostal 

niekoľkokrát pochvalu a uznanie za 
statočnosť a obetavosť. S uznaním 
sa o Slovákoch písalo v slovenskej, 
rakúskej aj maďarskej t lači. 

■ PRESUN DO TALIANSKA
Pod silným tlakom Brusilovovej 

ofenzívy vyčerpanú 14. pešiu divíziu 
spolu aj s 71. peším plukom stiahli 
koncom októbra 1916 z východného 
frontu a presunuli na rakúsko-talian-
sky front, kde boli súčasťou 5. armá-
dy. 

Slovenskí vojaci čoraz ťažšie 
znášali následky naťahujúcej sa voj-
ny a utrpenie vlastných rodín. Ich 
nespokojnosť prehlbovalo zlé jedlo, 
ktorého často ani nebolo, nedostatok 
šatstva, šírenie chorôb a celkovo zlá 
sociálna situácia. Medzi mužstvom 
sa šírili myšlienky boľševickej re-
volúcie v Rusku, prejavy nesúhlasu 
s vojnou, reptanie bolo čoraz hlas-
nejšie. Množili sa prípady dezercie. 
Mnoho vojakov prebehlo k Rusom,  
ďalší sa opätovnému nasadeniu na 
front vyhýbali dezerciou do zázemia. 
Vojensko-administratívne orgány 
v Uhorsku stále viac zamestnávalo 
zamedzenie a stíhanie dezercie v zá-
zemí, navyše keď sa zbehovia začali 
organizovať a vytvárali tzv. „zelené 
kádre“. Nad monarchiou reálne vise-
la hrozba gerilovej vojny. Hlavným 
strediskom dezertérov bola oblasť 
Malých Karpát, kde sa koncom vojny 
sústreďovalo okolo štyri tisíc mužov. 
Odtiaľ prechádzali aj na druhú stra-
nu rieky Moravy. Sú poznatky o ich 
pôsobení v Liptove aj na východnom 
Slovensku.  

Ukončenie vojny a Brest-litovský 
mier na východnom fronte otvorili 
otázku recipročnej výmeny zajatcov. 
Pre Rakúsko-Uhorsko sa to mohlo 
javiť ako výhodný akt, ktorý dopl-
ní rednúce rady armády. Opak bol 
pravdou. Navrátilci sa stali vážnym 
problémom. Existovali vážne oba-
vy, že by sa do radov armády mohli 
implementovať nežiaduce „sociálno-
revolučné“ myšlienky ovplyvnené 
slovanskou ideou a rusofilstvom. Isté 
obavy boli aj z dovlečenia nákaz – 
najmä z moru.

■ LAVÍNA NESPOKOJNOSTI
Medzi navrát i lcami, čo sa 

vracali  k svojim jednotkám, boli 
aj príslušníci 71. trenčianskeho 
pluku, k torých náhradný prápor 
bol dislokovaný v srbskom Kragu-
jevci. Po príchode do Kragujevca 
ich podrobil i  t zv. ospravedlňujú-
cemu konaniu. Museli sa osprave-
dlniť a vysvet l iť prečo a za akých 
okolností padl i do zajat ia. Najmä 
voči navrát i lcom slovanských ná-
rodností sa od začiatku vŕši la vlna 
nedôvery, podozr ievania a nepr ia-
teľstva. Úbohá sociálna situácia, 
znásobená národnostným út lakom, 
vyvolávala u radových vojakov po-
cit skr ivodlivost i. Ich prejavy ant i -
semit izmu pramenil i  z postavenia 
niektorých židovských dôstojní-
kov, k torí si svoje armádne funk-
cie a pozície zabezpečil i  mimo 
r iadneho armádneho postupu 
a len minimálny počet z nich mal 
frontovú skúsenosť zo zákopo-
vej vojny. Vzájomné animozity a 
najmä hrozba nového nasadenia 
do frontovej línie na r ieke Piave 
sformovali z navrát i lcov v armáde 
otvorený rozvratný element. Na 
jar 1918 sa rozhýbala lavína vzbúr 
a pokusov o povstanie, k toré vy-
pukli  v rôznych posádkach náhrad-
ných útvarov rakúsko-uhorskej 
armády. Všetky súvisel i  s prícho-
dom navrát i lcov z Ruska. Slováci 
podniet i l i  päť z týchto 25 vzbúr, čo 
pr i ich štvorpercentnom zastúpení 
v armáde hovorí samo za seba. 
Rebélie vznikal i  väčšinou spon-
tánne, živelne a len v niektorých 
prípadoch možno hovor iť o názna-
koch vopred uváženého, organizo-
vaného konania vzbúrencov. 

■ SLOVENSKÍ MARTÝRI
Napätá atmosféra v kragujev-

ských kasárňach vyvrcholi la večer 
z 2. na 3. júna 1918. Konf l ik t vy-
volala náhoda. Vojak, čo sa vracal 
neskoro z vychádzky, sa dostal 
do sporu s poddôstojníkom – ve-
l i teľom izby. Jej výlučne slovenské 
osadenstvo, k toré malo čoskoro 
odísť na front, sa hneď pr idalo 
na stranu post ihnutého vojaka. 
Výbušné prostredie sa vzniet i lo 
– vzbúrenci obsadil i  kasárne. Od-

zbroj i l i  nováčikov, zmocnil i  sa asi 
päťsto pušiek. Časť z nich prenikla 
do mesta s c ieľom prenasledovať 
dôstojníkov. Vtrhl i  aj na želez-
ničnú stanicu, kde preruši l i  trať, 
telegrafné a telefónne spojenie, 
aby nebolo možné pr ivolať posi ly. 
Rebélia nadobúdala charakter bo-
jovej operácie. 

Vzbúrenci však nenašli  v ka-
sárňach dostatok strel iva a nedo-
kázali využiť prvé úspechy, k toré 
dosiahli.  Veli teľ práporu pplk. 
Marx urobil  za podpory dragú-
nov, si lného guľometného oddielu 
a horského oddielu úč inné pro-
t iopatrenia. Izoloval povstalecké 
centrum v kasárňach od vzbúren-
cov v meste a potom na kasárne 
zaútočil i .  Pre nedostatok strel iva 
odpor vzbúrencov v nočných ho-
dinách očividne slabol a ráno 3. 
júna útočiace oddiely vnik l i  do ka-
sární... 

Stanný súd – aj pre zastraše-
nie odbojného domáceho srbské-
ho obyvateľstva – odsúdil 8. júna 
1918 štyr idsaťštyr i slovenských 
vojakov na trest smr t i zastrelením. 
Odveta mala mimor iadne rýchly 
spád. Ešte v ten deň ich popravil i 
na Stanovljanskom poli.  Rozsudok 
nad slovenskými vojakmi v Kragu-
jevci bol jeden z najtvrdších, aké 
sa týkali  vzbúrencov v rakúsko-
uhorskej armáde v roku 1918. 

■ PRVOREPUBLIKOVÝ PÁTOS
Kragujevskú udalosť už č ias-

točne spracovala českosloven-
ská histor iograf ia. Tragédia 
rezonovala i v okol i tých štátoch. 
Venovali sa jej aj marxist ickí 
histor ic i.  Komunist i  v ideli  v slo -
venských vojakoch popravených 
v Kragujevci pokračovanie prole-
társkeho ducha a odkaz VOSR.

V období prvorepublikového 
Česko-Slovenska sa odpor sloven-
ských vojakov v Srbsku pr ipomínal 
s hlbokým pátosom. V tom čase sa 
dokonca zr iaďoval i výbory, k torých 
úlohou bolo zabezpečiť logist iku 
pre delegácie smerujúce do Kra-
gujevca. Iš lo o podujat ia, k torých 
masový charakter plný nadšenia, 
by nám v súčasnost i vyrazil  dych.

Prík ladom môže poslúžiť rok 
1928, keď Slovenský jubi lárny 
výbor v spolupráci s Ústredným 
výborom národných slávností, 
čs. veľvyslanectvom v Belehrade 
a Československým zväzom v Ju-
hoslávi i  zorganizovali oslavy pr i 
prí ležitosti  10. výročia uctenia pa-
miatky slovenských mar týrov z Kra-
gujevca. Ich rozmer nám pr ibl ižuje 
dobová krajanská t lač, k torá 24. 
mája 1928 informuje, že „v delegá-
ci i  budú zastúpené slovenské po-
l i t ické strany (poslanci a senátor i), 
slovenské spolky a kultúrne usta-
novizne (Sokol, Orol, Telocvičné 
robotnícke jednoty, Slovenská 
Matica, Živena, Slovenská národ-
ná rada atď.), mesto Trenčín, peší 
pluk č. 17 v Trenčíne, legionár i a 
ďalší. Deputácia pozostávajúca 
asi zo 40 – 50 účastníkov navštívi 
najmä Kragujevac, kde položí na 
hrob slovenských mar týrov veľký 
veniec, ďalej navštívi hrob kráľa 
Petra, ako aj hrob neznámeho 
vojaka“. Tlač  ďalej vyzýva „aby 
sa i juhoslovanskí Slováci v čím 
väčšom počte pr ipoji l i  k tejto vý-
prave a manifestovali  takto svoju 
lásku k národu a vlast i.  Potrebné 
by bolo, aby každá slovenská obec 
(v Juhoslávii) zastúpená bola as-
poň jedným delegátom“. 

Napr iek tomu, že podujat ie sa 
pr ipravovalo na  8. júna 1928, do-

šlo k zmene a t lač informuje o pre-
sunutí podujatia na neskorší ter-
mín. Vo výzve sa ďalej píše „aby 
Slovač naďalej udržiavala záujem 
o túto vec a pr ispeli k tomu, aby 
tunajšia vetev nášho národa bola 
svojim časom ozaj dôstojne za-
stúpená i na jubi lárnych slávnos-
t iach v Kragujevci i  na tohtoroč-
ných slávnost iach v Petrovci “. 

      
■ BANKETY ZA DROTÁROV

Delegácia zo Slovenska ve-
dená Fedorom Houdekom pr iš la 
vlakom 26. septembra 1928 do 
Nového Sadu. Tlač informuje: „Na 
stanic i ju pozdravi l i  zástupcovia 
mesta a k delegácii  sa pr ipoji -
la skupina občanov z Petrovca. 
Ďalej po príchode do Belehradu 
hostí pozdravi l  veľvyslanec Šeba, 
potom predstavitel ia Národného 
zhromaždenia, ministerstva vojska 
a námorníctva, Národnej obrany, 
Československej a Juhoslovanskej 
l igy, Zväzu dobrovoľníkov, Sokoli, 
Československá obec a Česko-
slovenský zväz.“ Napoludnie bol 
pr ipravený banket aj za účast i 
ministrov a starostu Belehradu 
Kostu Kumanudiho. Poobede sa 
konal výlet na Avalu, kde sa po-
kloni l i  hrobu neznámeho vojaka. 
Večer sa podával čaj v pr iestoroch 
československého veľvyslanectva. 
Význam udalost i zvýrazňuje účasť 
poli t ických, cirkevných, vojen-
ských a kultúrnych špič iek. Duch 
vzájomnost i sa preniesol aj na ďal-
ší – večerný banket – uspor iadaný 
pod zášt i tou starostu Belehradu. 

Na druhý deň ráno, 27. sep-
tembra, sa k delegácii  smerujúcej 
z Belehradu do Kragujevca pr ipoj i -
l i  ďalší zástupcovia Slovákov z Pe-
trovca, Hložian, Kovačice, Nového 
Sadu a zo Starej Pazovy. Po krát-
kej zastávke v Lapove, kde sa im 
dostalo vrelého pr ivítania, dorazi l i 
o 14. hodine do Kragujevca. Tlač 
v t i tulku hovorí o „ impozantnom 
dočkaní a veľkom spr ievode v Kra-
gujevci “. Delegáciu pr ivítal i  staros-
ta Kragujevca, zástupcovia obce 
sokolskej a vojska za spevu hasi -
čov a žiakov. Dobová t lač uvádza: 
„Od stanice cez celé mesto, až po 
of ic iersky dom sa pochodovalo 
pešky. Na čele vojsko s muzikou, 
potom Sokoli, ž iaci a ľud. Spr ievod 
sa uberal cestou, kde po st ranách 
ž iac i  t vor i l i  špal iere a ľud pr ivo lá-
vajúc stále Na zdar !  a Ž ivel i ! “ 

Delegác ia položi la veniec na 
hrob kráľa Petra a večer sa uspo -
r iadal banket ,  na k torom odznel i 
srdečné pozdravy. 

Na druhý deň sa konal  smú-
točný obrad pr i  hroboch štyr idsia-
t ich štyroch s lovenských vojakov. 
Pobožnosť v iedol kato lícky kňaz 
V inodolac. Po ňom v obradoch 
pokračovalo jedenásť  pravo -
s lávnych kňazov so spevokolom. 
Slovenskú evanje l ickú pobožnosť 
vykonal  t renč iansky farár Ján Ze-
man. Reč predniesl i  Fedor Hou-
dek, zástupca 17. p luku plukovník 
Pozdíšek a prof.  Pavlov ič,  k tor ý 
pr ipomenul  s lová vodcu vzbur y 
na popravisku: „Keď ste zobra-
l i  našu s lobodu, vezmite s i  naše 
ž ivoty,  a le pamätaj te,  že dnes už 
nedá sa v ládnuť s i lou.“  Za rodiny 
post r ie ľaných vojakov predniesol 
reč Ján Magát a na hrob vysypal 
hrsť zeme zo Slovenska. Vojen-
ská muzika zahrala s lovenskú 
hymnu a srbský guslar Jać imović 
zaspieval  p ieseň o vzbure popra-
vených Slovákov. O čase, keď sa 
drotársky regiment postavi l  prot i 
c isárstvu...

Z ač ia t kom júna up lynu lo  smut né v ýroč i e  poprav y š t yr id s ia t i ch  š t yroch s lovensk ých vo jakov náhradného p rápor u 71.  t renč ian -
skeho p eš i eho p luku v  sr bskom K ragu jevc i .  Roz sudok smr t i  nad s lovensk ými  vo jakmi  v yn i es lo  ve l en i e  rakúsko - uhor ske j  a r mády. 
Dôvodom bo la  reb é l i a  a  odopre t i e  poslušnost i .  Vz bura  bo la  p re javom odpor u t ýchto  vo jakov p ro t i  vo jne ,  p ro t i  ve l en iu  a r mády 
a  v ýra zom tú ž by v rá t i ť  sa  domov.  Nez myse lnosť  t rag icke j  uda los t i  podč ia r ku je  sku točnosť,  ž e  sa  odohra la  u ž  na  konc i  p r ve j 
sve tove j  vo jny,  v  č ase ,  keď Rakúsko - Uhor sko p rehráva lo  bo j  o  ho lú  ex is tenc iu  a  roz pad monarch i e  sa  neodvra t ne b l í ž i l .

René ŠKANDÍK - Foto: archív

Regiment  s lovenských vojakov.
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Malý bánovský raj – veľ ké by tčianske tajomstvo

R o k  2 0 12  j e  p r i e s t u p n ý, 
t o  z n a m e n á ,  ž e  m á  3 6 6  d n í .  A k 
i c h  v y n á s o b í m e  p ä ťd e s i a t i m i 
m i n ú t a m i ,  j e  t o  18  3 0 0  m i n ú t ,
a  t o  j e  12  d n í  a  17  h o d í n . 
T ý c h  5 0  m i n ú t  r e k l á m  d e n n e 
s a  m o ž n o  b u d e  n i e k o m u  z d a ť 
p r i v e ľa .  V y r á t a l i  s m e  t o  t a k , 
ž e  p o č a s  d v o j d i e l n e h o  f i l m u 
b o l o  š e s ť  r e k l á m  a  k a ž d á  t r -
v a l a  p r i b l i ž n e  8  –  9  m i n ú t . 

O k r e m  t o h o  s m e  zo  d v e - t r i 
r e k l a my  p r e t r p e l i  p r i  i ný c h  k r a t -
š í c h  p r o g r a m o c h ,  n a p r.  p r e d 
a  p o  s p r a v o d a j s t v e  a  p o d .  Ta k -
že  t e n ,  k t o  p oze r á  T V  d l h š i e , 
o d s e d í  s i  p r i  r e k l a m á c h  a j  v i a c 
n ež  5 0  m i n ú t .  To l e r a n t ný  v ý s l e -
d o k  12  d n í  a  17  h o d í n  z a  r o k 
j e  d o n e b a v o l a j ú c a  s t r a t a  č a s u , 
s t r a t a  zo  ž i v o t a !  K o ľ k o  k n í h 
by  s m e  m o h l i  z a t i a ľ  p r e č í t a ť , 
k o ľ k o  p r í j e m ný c h  v y c h á d zo k 
s i  u ž i ť .  P r i t o m  s m e  o t r a v ov a n í 
s t á l e  d o k o l a  t ý m i  i s t ý m i  p o n u -
ka m i  l i e k ov,  k oz m e t i k y,  z á z r a č -
ný c h  p r o s t r i e d k ov  n a  č i s t e n i e . . . 
a  v š e t k o  t o  s t o j í   „ l e n “  t o ľ k o 
a  t o ľ k o  a  a k  s i  t o  v  p r i e b e h u 
r e k l a my  r ý c h l o  o b j e d n á m e  ( j e 
ú p l n e  j e d n o ,  že  r e k l a m a  b ež í  a j 
v  n o č ný c h  h o d i n á c h) ,  d o s t a n e -
m e  z a d a r m o  t o  a  t o .  R e k l a my  s ú 
v š a k  t a ké  d o t i e r a v é ,  n ev k u s n é , 
n e c i t l i v é ,  že  n a p o k o n  v y b u d u j ú 
v  d i v á k o v i  t r v a l ý  o d p o r  n i e č o  s i 
o b j e d n a ť .

N ev i e m ,  č i  a l e b o  p r e č o ,  f i r -
my,  k t o r é  s i  d á v a j ú  d o  t e l ev íz i e 
r e k l a my,  s i  t o  n e u v e d o m u j ú .  Č i 
n i k t o  z  n i c h  n ev i e ,  že  v ä č š i n a 
o b č a n ov  m á  t a k ý  p r í j e m ,  že 
i m  l e d v a  v y s t a č í  n a  j e d n o d u -
c hý  n á k u p  z á k l a d ný c h  p o t r a v í n 
a  ž i v o t ný c h  p o t r i e b  a  v š e t k y 
p o n u k y  r e k l á m  s ú  i m  u k r a d n u -
t é  ?

S v ä t ú  p r a v d u  m ô že  m a ť 
t e n ,  k t o  p ov i e ,  ž e  m ô ž e m e  s l e -
d ov a ť  ST V,  kd e  r e k l a my  t a k m e r 
n i e  s ú .  I b a že ,  t o  u ž  n e m á m e 
m o ž n o s ť  v o ľ by ?  P r e č o  n á s  s ú -
k r o m n é  s t a n i c e  k ŕ m i a  p r o g r a -
m o m ,  k t o r ý  n e c h c e m e?  D i v á k 
j e  p r e  n i c h  i b a  k o nzu m e n t ,  k t o -
r ý  m u s í  s t r á v i ť  v š e t k o ,  č o  m u 
n a s e r v í r u j ú ?  A  k d e  j e  t u  ú c t a 
k  z á ka z n í k ov i ?  J e  p r e d s a  v š e -
o b e c n e  z n á m e ,  že  ľ u d i a  v y u ž í -
v a j ú  r e k l a my  n a  r ôz n e  d r o b n é 
č i n n o s t i ,  a l e  a k ý  m a j ú  u m e l e c -
k ý  z á ž i t o k  zo  s t á l e  p r e r u š ov a -
n é h o  f i l m u ? 

A  n a p o k o n  –  r o č n e  12  d n í 
a  17  h o d í n  j e  s p o t r e b i t e ľ ov  p r i -
j í m a č  z a p n u t ý  z by t o č n e ,  l e b o 
h o  p o u ž í v a j ú  r ôz n i  p o d n i ka t e l i a 
n a  s v o j  z á r o b o k .

S ú k r o m n é  t e l ev íz i e  n e m ô -
ž u  b ez  r e k l á m  j e s t v ov a ť .  P r e t o 
s ú s t a v n e  z a z n a m e n á v a j ú  s l e -
d ov a n o s ť  s v o j i c h  s t u p í d ny c h 
a  „ d u c h a p l ný c h “  r e a l i t y  š o u . 
N ez á l ež í  n a  t o m ,  n a  a ke j  v e -
d o m o s t n e j  ú r ov n i  s ú  i c h  d i v á c i . 
H l a v n é  j e ,  ž e  v y c h o v á v a j ú  n a j -
m ä  m l a d ý c h  t a k ,  a by  b o l i  p r e -
s v e d č e n í ,  že  s a  d á  ž i ť  b ez  p r á -
c e  n a  ú k o r  i ný c h ,  p r í p a d n e ,  že 
s a  m ô ž u  d o p ú š ťa ť  h o c i č o h o  n e -
z á k o n n é h o ,  c h o d i ť  n a  p o s m e c h 
t a k m e r  d o n a h a ,  a k o k o ľ v e k  s i 
zo h a v i ť  t e l o  a  p r i t o m  s a  a r o -
g a n t n e  s p r á v a ť .  O  s v o j i c h  v ý -
c h ov ný c h  ú s p e c h o c h  n á m  r e f e -
r u j ú  v  k r i m i  s p r a v o d a j s t v á c h .

B l a ž e n a  K R I V O Š Í KO VÁ

Reklama naša 
každodenná

Ak by v Uhorsku oceňovali podnikavé ženy, pocta by patrila Anne Turzovej 

Zuzana KUGLEROVÁ - Foto: Emil SEMANCO

Pr i  o t á z ke ,  na  k to r ú  ž enskú post avu zo s lovensk ých d e j ín  sa 
na jv iac  pamät áme,  väč š ina  S lovákov by as i  odpoveda la  -   na 
k r vavú gró f ku A l ž b e tu  Bá t hor yovú .  A s  t rochou hanby t reba 
doda ť,  ž e  mnohí  o  ďa lš ích v ý z namných ž ensk ých post avách 
z  dávne j  s lovenske j  minu los t i  neved ia  n ič .  Sem - t am s i  eš te  k to -
s i  spomeni e  na  Žof iu  Bosn iakovú .  A l e  p r i  ne j  sa  na še chab é 
z na los t i  z väč ša skonč ia .

Pozrime sa napríklad do neveľkej 
Bytče. Dávnou históriou dýcha rene-
sančný zámok, ktorý tu stál už v trinás-
tom storočí. Zaujímavým architekto-
nickým objektom je aj vstupný kaštieľ, 
ktorým sa vchádza do zámockého 
komplexu. Tretí kaštieľ – vraví  sa mu 
Sobášny palác – je tak trochu v pozadí, 
ukrytý za múrmi poperovského archi-
tektonického skvostu. Dal ho postaviť 
palatín Juraj Turzo v roku 1601 na oča-
kávané sobáše svojho potomstva. Veď 
mal sedem dcér...

 „Ex amore paterno pro solemmi-
tate nuptiarum clarissimarum filiarum 
suarum..., z otcovskej lásky na svadob-
nú slávnosť svojich milých dcér,“ týmito 
slovami pokrstil stavbu na svadobné 
hostiny, ktorú zveril talianskym archi-
tektom z rodu Mediolano a majstrovi 
Andreovi Pocabellovi, prezývanému 
Kresáč... 

■ DVA PORTRÉTY 
Keď prejdeme bránou, na ľavej 

strane prízemného traktu hneď vedľa 
dverí kaplnky zbadáme dva závesné 
portréty.  Na menšom je namaľované 
malé dievčatko. Zdá sa, že pózovanie 
pred maliarom sa mu nepáčilo, pretože 
tváričku má stiahnutú do nespokojného 
úškrnu. Na štítku pri portréte je napísa-
né, že je to Anna, dcéra palatína Jura-
ja Turzu. Hneď vedľa malého obrazu 
je druhý, väčší. Tiež zachytáva Annu. 
Je z nej mladučká krásavica, ktorá 
v čase vzniku podobizne musela očariť 
nejedného muža. Táto žena sa však 
takmer celkom stratila v tieni svojho 
otca. Medzi inými záslužnými činmi, 
ktoré mu vyniesli post palatína, zostal 
známy aj tým, že viedol proces s Alž-
betou Báthoryovou. Pritom jeho dcé-
ra Anna bola výnimočná osobnosť.  
Ak by v období, keď žila, existova-
lo ocenenie najlepšia podnikateľka 
Uhorského kráľovstva, iste by si ho 
zaslúžila, hoci sa musela prispôsobiť 
osudu väčšiny žien vtedajších čias.  
Predovšetkým to znamenalo, že sa 
mladá vydávala.  Za manžela si vzala 
rytiera Jána Suňoga, ktorému donies-
la bohaté veno. 

Prv než sa na túto zaujímavú 
osôbku bližšie pozrieme, posvieťme si
trochu na jej otca Juraja Turzu. Žil v ob-
dobí, keď Rakúsko-Uhorsko muselo 
čeliť osmanskej invázii a ustavičnej tu-
reckej hrozbe. Turzovský rod bol známy 
tým, že sa statočne bil s moslimami. 
Preslávil sa na protitureckých výpra-
vách. Juraj však nebojoval na bojovom, 
ale diplomatickom poli.  Bol viackrát 
ženatý. Jeho prvou manželkou bola Žo-
fia Forgáčová. Porodila mu syna Fran-
tiška a dcéru Zuzanu. Pri pôrode tre-
tieho dieťaťa zomrela. Palatín sa preto 
oženil druhýkrát s dcérou kráľovského 
radcu Alžbetou Coborovou. S ňou mal 
päť dcér a jedného syna. Legenda vra-
ví, že najmladšia Anna zdedila otcovu 
rozhľadenosť a múdrosť. Strávila s ním 
veľa chvíľ v zámockej knižnici, kde 
mal Turzo bohatú zbierku významných 
spisov a kníh. Nečudo, že z nej vyrást-
la vzdelaná a rozhľadená mladá dáma 
s úctyhodnou hĺbkou vedomostí.

■ NEŠŤASTNÝ ZVÄZOK
Grófka Anna nemala v manžels-

tve šťastie. Ján Suňog bol skupáň, pri 
ktorom musela zabudnúť na honosný 
spôsob života v otcovom zámku. Pri-
tom svojmu manželovi priniesla bohaté 
veno niekoľko dedín a poddanských 
obcí, medzi ktoré patrila aj Bánová. 
V tejto obci sa dodnes traduje rozprá-
vanie o grófke Anne, mladej, krásnej, 

ale nešťastnej dáme, ktorá sem chodila 
za miestnym rybárom. Povesť je po-
vesť a skutočnosť je skutočnosť... 

Bánová je prímestská štvrť kraj-
ského mesta Žilina. Jej najstarší obyva-
telia si pamätajú, že keď sa zakladalo 
miestne družstvo, museli sa rozsiahle 
oblasti katastra vysušovať, pretože na 
nich boli močariská. Pár storočí pred-
tým tu boli rybníky. Ich zakladateľkou 
bola práve grófka Anna. Nestala sa 
typickou ženou svojich čias, ktorá je 
odkázaná na milosť muža a žije len 
z toho, čo jej dá on. Práve naopak. S ot-
covou pomocou vybudovala sieť rybní-
kov a v nich chov dovtedy neznámych 
rýb. Tie potom predávala na jarmokoch 
a okolitých trhoch. Tak zbohatla a stala 
sa nezávislou od manžela. 

Napriek lakomstvu  je zaujímavá 
aj postava Jána Suňoga. V archíve 
Bytčianskeho zámku možno nájsť do-
kument, že palatínovi Jurajovi Thurzovi 
adresoval protest proti násiliu, ktoré 
spáchali poddaní bytčianskeho pan-
stva na jeho majetku. O čo vlastne išlo? 

Ján Suňog bol majiteľom Budatín-
skeho zámku a do jeho panstva patri-
la aj Divina. A tú v roku 1609 prepadli 
,,bytčianski násilníci“. Aspoň tak to 
vo svojej sťažnosti píše dotknutý Su-
ňog. Treba si uvedomiť, že  rabovanie 
sa uskutočnilo v čase, keď sa ríša zmie-
tala v tureckom zovretí a všetky boha-
té šľachtické rody museli vypravovať 
do cisárskej Viedne oddiely vojakov. 
Vyzbrojovali ich z vlastných peňazí. 
Možno sa práve takýto oddiel, ktorý sa 
práve vracal z bojov, alebo dajakí zbe-
hovia zatúlali do Diviny a vyrabovali ju. 

Palatín Turzo sa rytierovi Suňogovi 
za spôsobenú škodu odmenil skutočne 
kráľovsky - sľúbil mu ruku svojej dcéry 
Anny. Svadba sa konala v bytčianskom 
Sobášnom paláci v roku 1622. Anna 
umrela v roku 1641. Aj keď sa jej pozo-
ruhodnému životnému príbehu doteraz 
nevenoval nijaký spisovateľ ani filmár 
tak ako trebárs Alžbete Báthoryovej, 
bola to výnimočná osobnosť, ktorá ďa-
leko predbehla svoju dobu. Ako žena 
uspela v podnikateľskej sfére, kde do-
vtedy dominovali iba muži. 

■ FAKTY A FIKCIE 
Na povestiach je zaujímavé to, že 

vždy majú  v sebe byľku pravdy. Grófka 
Anna sa podľa nich často zdržiavala 
na Bytčianskom zámku. Oficiálne ar-
chívne pramene uvádzajú dátumy na-
rodenia, svadby, úmrtia, aj koľko ošípa-
ných dal gróf Turzo zabiť, keď chystal 
svojej dcére svadobnú hostinu. Bolo 
ich vyše sto. Pánski správcovia zazna-
čili, aj koľko sudov vína sa vypilo. Keď 
ženil jediného syna Imricha, veselie 
stálo 14 427 zlatých a 30 denárov. To 
len aby bolo zrejmé, akí pedantní boli 
vtedajší učtári. Keď si predstavíme, že 
za zlatku bolo celé teľa, nečudo, že sa 
o Turzovských svadbách klebetilo ka-
dečo. Vraj trvali dovtedy, kým nevesta 
neporodila. Pravda je však taká, že či 
sa už v roku 1603 vydávala najstaršia 
Zuzana za Imricha Perenyiho, o štyri 
roky neskôr Judita za Andreja Jaku-
šica, Barbara v roku 1612 za Krištofa 
Erdödyho a potom postupne Helena, 
Mária, Katarína a napokon aj Anna, ani 
tá najväčšia svadobná hostina netrvala 
dlhšie ako týždeň. Všetko je zarchi-
vované. Príbeh o láske krásnej Anny 
a rybára z Bánovej sa stratil v bezodnej 
jame času. O to väčší priestor sa núka 
autorskej  fantázii .

Bytčiansky zámok patrí medzi 
najkrajšie renesančné stavby u nás. 
V čase, keď sa tento sloh šíril z Talian-

ska na sever, bola Bytča centrom slo-
venskej renesancie. Palatín Turzo sem 
povolal najvzdelanejších ľudí tých 
čias - architektov, maliarov, staviteľov, 
umelcov. Vybudoval triviálnu školu pre 
siroty, čo prezrádza, že mal aj sociál-
ne cítenie. Funkcia najvyššieho dvor-
ského úradníka aj vojenského veliteľa 
Uhorska ho často odvádzala na cisár-
sky dvor do Viedne. Ktovie, či mladá, 
energická Anna v čase, keď nebol na 
panstve, neprevzala na seba časť jeho 
povinností a nedohliadala na hospodár-
stvo, na stavby, aj na chod školy. Práve 
v nej mohla spoznať chudobné deti a 
prostredie, ktoré bolo iným príslušní-
kom šľachtického stavu cudzie. S touto 
skúsenosťou sa neskôr vydala. Čosko-
ro zistila, že jej manžel nie je taký roz-
hľadený ako jej otec. Aj k poddaným sa 
správal inakšie, bezohľadnejšie. Turzo 
bol vďaka etikete a skúsenostiam, ktoré 
získal na cisárskom dvore a vo svete, 
progresívny predstaviteľ svojho sta-
vu s vysoko vyvinutým zmyslom pre 
umenie. Annin manžel Suňog bol zrej-
me z iného cesta. Nemožno to doložiť, 
ale znovu nám pomôžu miestne povesti 
a legendy. Jedna z nich hovorí o dcére 
pána Budatínskeho hradu, ktorú dal jej 
otec zamurovať do veže zámku, pre-
tože sa chcela vydať za chudobného 
chlapca. Tým krutým rodičom mal byť 
práve rytier Suňog. Dievča má v miest-
nych povestiach aj meno. Volá sa Ka-
tarínka. Má toto dievča niečo spoločné 
s našou grófkou Annou? Bola to jej 
dcéra? Ak áno, prečo sa k nej Suňog 
správal s toľkou nenávisťou?

■ TUREK IDE, VOJNA BUDE
Nahliadnime na začiatok sedem-

násteho storočia, v ktorom sa odvíjal 
Annin životný príbeh. Na cisárskom 
tróne vo Viedni sedí Ferdinand II. 
Habsburský.  Veľká časť monarchie 
sa zmieta vo vojnovom konflikte. Ci-
sár nebojuje iba s tureckou armádou 
postupujúcou zo sedmohradského a 
z budínskeho pašalíka smerom na 
sever, ale aj s Gabrielom Betlenom, 
sedmohradským kniežaťom, ktorý sa 
usiluje odkrojiť z cisárstva časť územia 
pre seba a vložiť si na hlavu uhorskú 
korunu. Krajinou zmieta občianska voj-
na. Cisár povoláva pod svoje zástavy 
každého, kto udrží v ruke zbraň. Jeho 
poslovia obchádzajú všetky šľachtické 
panstvá a verbujú. Či pán, či sedliak, 
každý je povinný slúžiť cisárovi. Nie-
ktorí šľachtici sa však z tejto povinnosti 
vykupujú. Tak to urobí aj Suňog, ktorý 
sa ženil ako jeden z najchudobnejších 
šľachticov na Považí. Ženba mu oči-
vidne prospela a doniesla do prázdnej 
rodovej pokladnice vytúžené dukáty. 
Povesti však vravia aj čosi iné… Vraj 
nanútil okolitým obciam ,,daň za stráž 
a ochranu.“ Čosi, čomu dnes vravíme 
výpalné. Anna, zvyknutá na to, že jej 
otec sa nevyhýbal žiadnej povinnosti 
voči cisárovi a nad chudobnými držal aj 
ochrannú ruku, si vo svojej energickos-
ti a zásadovosti nevedela zvyknúť na 
manželove spôsoby. Nevydržala s ním 
pod jednou strechou a odišla bývať do 
kúrie v Bánovej. V dobových listinách 
je zapísaná ako jedna z obcí Lietavské-

ho panstva - rodného sídla Turzovcov. 
Tu sa archívne záznamy na okamih 
vytrácajú a na rad prichádza predstavi-
vosť. Anna sa tu stretla so svojím rybá-
rom, zaľúbili sa do seba a strážili si svoj 
malý raj a veľké tajomstvo. Možnože 
úbohá Katarínka, ktorú dal neskôr 
rytier Suňog zamurovať do veže v Bu-
datíne, bola plodom ich lásky. Milostnú 
idylku však pretrhla smrť. Grófka Anna 
za záhadných okolností zomiera v po-
merne mladom veku. Nikde sa príčina 
jej smrti nespomína. Len krátky, strohý 
záznam - deň, mesiac, rok - nič viac. 
Ako keby skon najmilšej dcéry palatína 
Turzu bola udalosť, na ktorú nehodno 
míňať pergamen. Prečo? Čo sa za 
tým skrýva? Mor alebo cholera? A je 
to vôbec možné?! Územie Slovenska 
zasiahlo vtedy viacero epidémií. Je 
ale absolútne nepredstaviteľné, že by 
gróf Thurzo nenapísal  o smrti svojej 
najmilšej dcéry do rodinnej Biblie viac, 
ak by bolo príčinou toto… Grófka Anna 
musela vykonať čosi, o čom sa písať 
nesmelo.

V tomto momente sa znovu vráťme 
k Alžbete Báthoryovej. Niektorí spiso-
vatelia ju vykreslili ako najmasovejšiu 
vrahyňu svojej doby. Niekto však zabí-
jal v nepomerne väčšom rozsahu než 
ona - inkvizícia. 

■ BOSORKA S ERBOM?
Slovensko sa nevyhlo takzvaným 

čarodejníckym procesom so ženami, 
ktoré obvinili z bosoráctva. Na sever-
nom Slovensku ich bolo viac. Jedným 
z najznámejších bol proces s Barborou 
Mikundovou, ženou žilinského kožušní-
ka, ktorú radní páni obvinili z nemrav-
ného života a odsúdili na smrť. Nebola 
jediná, na ktorú dopadlo „kladivo na 
čarodejnice“. V Rajci skončilo v jeden 
deň na hranici až sedem žien obvine-
ných z kacírstva a z toho, že obcovali 
s diablom, ktorý ich za to obdaroval vý-
nimočnou krásou a bohatstvom...

Aká náhoda! Anna tiež bola aj vý-
nimočne krásna aj výnimočne bohatá. 
Akoby predurčená na to, aby na ňu siah-
la ruka inkvizície, najmä ak na podo-
zrenie, že obcovala s diablom, poukázal 
žiarlivý manžel. Takéto obvinenia ne-
boli zriedkavé; ich obeťou sa stala aj už 
spomínaná žena žilinského kožušníka. 
Niet žiadnej indície, žeby medzi ne-
šťastnicami, ktoré v Rajci upálili, bola 
grófka Anna. Až na jednu nenápadnú 
zmienku. Tamojší magistrát vyšetroval 
aj istú šľachtičnú, ktorej potom dopriali 
,,vznešenejšiu smrť“. Neupálili ju, ale 
kat ju sťal mečom. Mohla a nemusela 
to byť Anna. Takto mohol skončiť aj 
rybár, z ktorého spravila správcu. Lá-
maný na kolese, štvrtený zaživa. Malá 
Katarínka sa dostala do rúk podvede-
ného, ohrdnutého manžela. K nej bol 
osud trochu milostivejší. Rytier Suňog 
ju dal zaživa zamurovať, ale napokon 
ju z väzenia vyslobodili...

Je to iba hra fantázie. Anna s naj-
väčšou pravdepodobnosťou odišla 
ticho v kruhu svojich najbližších ako 
uznávaná a obdivovaná žena, ktorá po-
čas svojho krátkeho života veľa dosiah-
la. Tak veľa, že sa o nej v kraji, kde žila, 
dodnes rozpráva.

Zámok v  Bytč i .
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rodu to podstatné chýba? To podstatné 
čo sa nazýva nie nacionalizmus a iné 
chorobné tendencie, ale zdravé, úplne 
samozrejmé, celkom obyčajné národné 
povedomie. Podľa mňa je to najmä tým, 
že vôbec nepoznáme vlastnú minulosť. 
Kto z nás vie, odkiaľ sme prišli, odkedy 
žijeme tu, kde žijeme, a na čo by sme 
mohli byť dokonca hrdí. 

Žijem už vyše 40 rokov v Nemecku a 
už nespočetne ráz som sa stretol s hrdou 
výpoveďou Nemcov: „My máme už vyše 
500 rokov preloženú Bibliu! Je to pravda, 
majú byť na čo hrdí! Keď som im na to 
povedal, že jazyk našich predkov už pred 
tisícsto rokmi uznal pápež Hadrián II. ako 
prvý európsky jazyk za jazyk liturgický, 
neveriacky vždy krútili hlavami. Kto to 
dnes v Európe vie? Ako je možné, že 
sme takýto neuveriteľný fakt jednoducho 
pred Európou zamlčali? A nielen to. Kto 
to má na svedomí? Komu to prekážalo, 
aby sa to stalo všeobecne známe? Všet-
ko otázky, ktorých zodpovedanie z našej 
strany by sa ihneď vykladalo minimálne 
za prejav nacionalizmu. 

Ako je možné, že naši susedia si 
mohli vymýšľať rôzne báchorky, mytolo-
gizovať si dejiny a nikomu to neprekáža. 
O to horšie, že medzičasom je to úplne 
samozrejme uznávaná súčasť ich dejín. 
Len nedajbože, aby sme my Slováci vy-
šli s akýmsi faktom z našich dejín a časť 
našej vlastnej inteligencie dostane ihneď 
záchvaty zúrivosti a vyjde na barikády. 
Čím to je? 

Som presvedčený, že je to práve ab-
solútnym defi citom poznania vlastných 
dejín a z toho vyplývajúcim nevysvetli-
teľným komplexom menejcennosti. Že 
sú na to aj historicky objektívne dané 
podmienky, to vôbec nechcem popie-
rať. Veď kedy a kde sa to mali naučiť? 
Za Rakúsko-Uhorska to bolo absolútne 
nemysliteľné. Za prvej republiky tak isto, 
veď vtedy išlo v prvom rade o výchovu 
jednotného československého národa. 
A za prvého Slovenského štátu? Vtedy 
sme boli rozdelení. Brutálne by sa dalo 
povedať, katolíci sa snažili vládnuť a 
evanjelici väčšinou zarábali na arizova-
ných podnikoch. Viem, že je to pritiahnu-
té za vlasy, ale niečo pravdy predsa len 
na tom bude. Okrem toho, tých päť rokov 
– a to ešte vojnových – bol prikrátky čas 
na to, aby sa dobehlo to, čo sa zameška-
lo najmenej za jedno storočie. 

Po druhej svetovej vojne to nebolo 
o nič lepšie. Vládnuca komunistická 
strana odsúdila svojich vlastných od-
daných slovenských súdruhov dokonca 
na smrť a na desiatky rokov väzenia za 
buržoázny nacionalizmus. 

Vtedy z Prahy viali tvrdé centra-
listické vetry a o výchove slovenskej 
identity sa nedalo slovo povedať, ani o 
nej čo len rozmýšľať. Opak bol skutoč-
nosťou. Stovky slovenských chlapcov a 
dievčat študovali v Prahe a tisíce reg-
rútov každý rok programovo nastúpilo 
na prezenčnú službu nie na Slovensku, 
ale v Čechách. Že sa tam z nich nestali 
vlastenci, to je viac ako samozrejmé, a 
skúsenosti potvrdzujú, že sa mnohí z 
nich už nevrátili na Slovensko. Stratili 
sa bez stopy v českom mori a Sloven-
sko tak prišlo o najmenej milión svojich 
občanov. Je síce pravda, že ich nikto 
nenútil, aby sa z nich v krátkom čase 
stali Česi, ale to je tiež priamy dôsle-
dok nedostatku národného povedomia 
Slovákov. To je asi v skratke a trochu 
plagátovo vykreslená smutná skutoč-

nosť. Preto sa nemôžeme ani čudovať 
súčasnému stavu národného povedo-
mia. Veď odkiaľ by ho mali aj mať? Od-
kiaľ sa mali dozvedieť, že máme byť na 
čosi hrdí, ak nemali to šťastie, že im to 
nedali takpovediac do vienka ich staré 
mamy alebo starí otcovia? 

Ja som to šťastie mal, a preto si do-
voľujem opýtať sa Vás ako jeden z tých 
„buta tóthov“ alebo „blbých Slovákov“, 
kedy sa začne na našich školách robiť 
to, čo je úplná samozrejmosť už na-
jmenej sto rokov na českých školách. 
To, čo sa praktizuje na maďarských 
školách, to nám nemôže byť vzorom. 
Slováci zaručene nepotrebujú fanatic-
kých nacionalistov a gardy v čiernych 
uniformách! Slovákom by stačili len 
sebavedomí, tolerantní a napriek tomu 
na svoj pôvod hrdí občania. Pritom nám 
Slovákom by stačili na takú výchovu len 
fakty a nie povymýšľané báchorky. Se-
rióznych dokladov a historických súvis-
lostí máme viac ako dosť, len ich treba 
dostať do učebných plánov od serióz-
nych historikov a nie odpisovať to, čo 
stojí v učebniciach pre maďarské školy 
na Slovensku. Skrátka, konečne začať 
vychovávať zdravo a reálne uvedome-
lých občanov svojho štátu a nie slepých 
extrémistov akéhokoľvek razenia. 

Reakcie do redakcie nám prichádzajú aj z ďalekého zahraničia

V y b r a l i  s m e  z  l i s t o v  n a š i c h  č i t a t e ľ o v
V čitateľskom fóre dávame pravidelne priestor vašim názorom a reakciám nielen na naše noviny, ale aj na celo-
spoločenské dianie Slovákov doma i vo svete. Teší nás, že do redakcie nám prídu aj listy z ďalekých zemí, kam 
sa dostali Slováci, kde žijú a tvoria, kde čítajú Slovenské národné noviny. Svojim čitateľom sa otvárame aj na 
sociálnych sieťach, čítajte nás taktiež na internetovej stránke www.snn.sk!
■ ZBYTOČNÁ KRITIKA TISA

V tomto článku Ján Čarnogur-
ský kritizuje Jozefa Tisa, že bol proti 
povstaniu v roku 1944, čo vraj bolo 
škodlivé pre Slovensko. Áno, Tiso sa 
nepridal k povstaniu a zostal vo svojej 
nevďačnej funkcii. Nemecko naďalej 
pokladalo Slovensko za spojenecký 
štát, aj keď najmä kvôli povstaniu s veľ-
mi ohraničenou zvrchovanosťou. Na-
priek obmedzeným možnostiam Tiso 
a ostatní slovenskí činitelia zabránili, 
aby nemecké represálie postihli Slo-
vensko plnou silou a Nemecko využilo 
a úplne podriadilo hospodárske zdroje 
Slovenska svojim vojnovým zámerom 
na úkor slovenského civilného obyva-
teľstva. Ak by bol prezident prvého Slo-
venského štátu konal podľa želania J. 
Čarnogurského, povstanie by si nevy-
žiadalo „len“ 15 000 – 20 000 životov, 
ale možno toľko, koľko si ich vyžiadalo 
porovnateľné varšavské povstanie, kde 
zahynulo 150 000 – 200 000 ľudí. Pán 
Čarnogurský azda ľutuje, že aj sloven-
ské mestá nepostihol osud zničenej 
Varšavy?

Ján Čarnogurský sa tiež ocitol v po-
dobných situáciách, v akých býval Tiso, 
vrátane rozhodovania o živote a smr-
ti. Nedorástol v nich na jeho úroveň, 
opakovane v nich zlyhával. Napríklad 
v roku 1999 ako člen vlády nehlaso-
val proti tomu, aby sa do útočnej vojny 
proti Juhoslávii zapojilo aj Slovensko. 
Z vlády, ktorá podporila tento zločin, ne-
vystúpil. Ako predseda KDH nevyzval 
poslancov svojej strany, ktorí v NR SR 
mohli zrušiť toto amorálne rozhodnutie, 
aby tak urobili. Tí hlasovali proti mieru, 
ale J. Čarnogurský nežiadal ich odchod 
z KDH, ani sám toto hnutie neopustil. 
Jasné stanovisko najvýznamnejšej 
morálnej autority sveta, pápeža Jána 
Pavla II., ktorý odsúdil túto vojnu, pán 
Čarnogurský nepodporil ani slovami, 
ani činmi, nehovoriac už o tom, že táto 
vojna bola závažným porušením medzi-
národného práva, čo tiež JUDr. Čar-
nogurskému bolo známe. Preto by sa 
pán Čarnogurský mal najskôr zamys-
lieť nad sebou a až potom sa venovať 
Tisovi.

Peter BIELIK

■ OTVORENÝ LIST Z MNÍCHOVA 
O mínusovom národnom povedomí 
a dobrovoľných utopencoch v mori 
cudzoty

Vážený pán minister Čaplovič!
Často o tom rozmýšľam a v duchu 

si kladiem otázku, či má jedna spoloč-
nosť, čo by sa v našom prípade moh-
lo nazvať národom, právo na vlastný 
štát, keď mnohí jeho príslušníci, najmä 
z vrstiev inteligencie, jeho vznik nielen 
ignorovali, ale proti jeho vzniku dokon-
ca verejne bojovali? 

Zaručene si poviete, že som naiv-
ný. Napriek tomu si myslím, že národ 
bez zdravého národného povedomia 
ani nemá právo sa nazývať národom, 
nieto žeby mal ešte svoj vlastný štát. 
Alebo to skúsme ináč. Poznáte v Eu-
rópe aspoň jeden štát, ktorého občania 
boli proti jeho vzniku – o to viac, že oň 
nemuseli ani bojovať? 

 Nemusíme sa ani ďaleko obzerať. 
Stačí sa pozrieť na Írov a ich dlhoroč-
ný boj za nezávislosť. Veď čo by za to 
dali Severní Íri, Baskovia, Škóti, Kurdi a 
iní, keby im niečo podobné ako Slová-
kom spadlo takpovediac do lona? Čím 
to asi bude, že napriek tomu, že sme 
mali dokonca také šťastie, nám ako ná-

V minulosti sme už boli svedkami 
viacerých školských reforiem nielen 
v republike, ktoré sa usilovali o výchovu 
doslovných „fachidiótov“, a tak sa to aj 
skončilo. To nemôže byť náš cieľ. Že 
na tomto poli doterajší ministri školstva 
neurobili nič alebo takmer nič, to máte 
vlastne šťastie. To je Vaša šanca! Pri 
troške odvahy a dobrej vôle sa môžete 
zapísať do národnej pamäti ako prvý 
minister školstva, ktorý pochopil, o čo 
ide, a ktorý sa o to aj usiloval. 

Verte mi, že Vám by to mnoho sluš-
ných Slovákov nikdy nezabudlo a boli 
by veľmi vďační, keby ste sa ujali vý-
chovy zdravého národného povedomia 
našej školskej mládeže. Viem, že to ne-
bude ľahké, a zaručene nezožnete za 
to len potlesk, ale aj odsúdenie určitej 
časti inteligencie. Práve preto Vám na 
to prajem veľa odvahy, vytrvalosti, dob-
rej vôle a nakoniec azda aj úspechov. 

So srdečnými pozdravmi 
Akad. mal. Jano MRÁZ, Mníchov

■ PÍŠU MENÁ PO MAĎARSKY
Predseda Matice slovenskej M. 

Tkáč sa obrátil na šéfredaktorku toh-
to periodika so zásadným problémom 
uvádzania mien významných osobností 
v uvedenej rubrike. 

„V zmysle ustálenej praxe, ale aj 
platných Pravidiel slovenského pravo-
pisu, rody a osobnosti so vzťahom 
k Uhorsku uvádzame do roku 1918 so 
slovenskými krstnými menami. Preto 
nemožno písať Sándor (to dokonca 
úplne maďarským pravopisom bez di-
akritiky) Petöfi , ale sme povinní písať 
Alexander Petöfi . Na uvádzaní roka 
jeho smrti (1849) sa viacerí historici 
nezhodujú, preto by bolo vhodné použiť 
výraz pravdepodobný rok jeho smrti,“  
uvádza predstaviteľ Matice slovenskej 
vo svojom stanovisku a ďalej vedeniu 
denníka adresuje túto výčitku: „Rovna-
ko je nepochopiteľné, prečo píšete v 
slovenskom denníku meno svetozná-
meho hudobného skladateľa Franza 
Liszta po maďarsky v podobe Ferenc. 
Navyše ho označujete ako „maďarské-
ho skladateľa“,  čo je nielen nepravdivé, 
ale aj pre mnohých Slovákov urážlivé 
tvrdenie. Franz Liszt sa považoval za 
Uhra a vlasťou mu bolo multietnické 
Uhorsko. Správne má byť uhorský 
skladateľ. Ako je známe, po maďarsky 
sa učil až v dospelosti a nikdy maďar-
činu dokonale nezvládol. Na prahu cy-
rilo-metodského roka musím zdôrazniť, 
že bol to práve Franz Liszt, ktorý sa v 
roku 1863 pričinil o dôstojné milenárne 
oslavy sv. Cyrila a Metoda v Ríme. Pro-
sím Vás, aby ste prehodnotili zdroje, 
z ktorých čerpáte údaje do tejto rubriky, 
a v celom denníku rešpektovali ustále-
né zásady písania slovenských mien,“ 
uzatvára M. Tkáč.

■ SNP - PAMÄTNÝ DEŇ?
Reagujem na výzvu v SNN 

č. 25/2012, kde ste vyzvali čitateľov, 
aby zaujali stanovisko k zrušeniu dvoch 
štátnych sviatkov. Môj osobný postoj 
mi pripadá takmer bezvýznamný voči 
sumáru názorov, ktoré som v tejto sú-
vislosti zaznamenal – mali podobu od 
rezolútnej obhajoby terajšieho stavu až 
po zdôvodňovanie ich ďalšieho rozšíre-
nia alebo radikálneho obmedzenia.

Osobne súhlasím so zrušením 17. 
novembra ako štátneho sviatku. Je 
účelovo jednostranne spolitizovaný 
(à la „Pražská jar“) a nejeden sviatok 
ľubovoľnej cirkvi by mohla pokojne 
prevziať najbližšia nedeľa. V tejto sú-
vislosti sa opäť objavuje návrh zmeniť 
štátny sviatok SNP 29. 8. na pamätný 
deň s odôvodnením, že aj súčasná ofi-
ciálna ideológia SNP je rovnako faloš-
ná, neobjektívna ako všetky predošlé.

Problémom štátnych sviatkov SR je 
aj to, že tie najvýznamnejšie pripadajú 
na dni mimo školského vyučovania a 
nestali sa súčasťou školskej výchovy 
k národnému povedomiu...

Že ide o nezanedbateľné vákuum 

vo výchove, môžem doložiť z vlast-
nej skúsenosti. Dodnes si presne pa-
mätám (ako žiačik 2. ročníka základ-
nej školy) oslavy Dňa slobody 28. 10. 
1933, ktoré sme prežívali s veľkým 
vzrušením. Trieda bola slávnostne vy-
zdobená štátnymi symbolmi, program 
riadil učiteľ, časť realizovali žiaci. Mne 
sa ušla recitácia krátkej básničky, kto-
rú si pamätám dodnes... Nech už ďalší 
život a čas prinesie čokoľvek, niečo 
v človeku zostáva natrvalo...  Teda: 
1. september – povinný a slávnostný 
začiatok školského roku!

Vladimír PEVNÝ

■ SLOVÁCI BEZ ŠKOLY
Zaujal ma článok s týmto titulkom 

na strane 7 od autorky Ivany Hornej, 
v ktorom vyzýva nespokojných obča-
nov, aby sa obrátili na kompetentné 
štátne  inštitúcie so žiadosťou na ná-
pravu stavu, keď sú porušované práva 
Slovákov žijúcich na južnom Sloven-
sku v menšinovom postavení. 

Autorka konkrétne uvádza Sloven-
ské národné stredisko pre ľudské prá-
va, Verejného ochrancu práv, Odbor 
štátneho jazyka a Odbor nehmotného 
kultúrneho dedičstva MK SR, Výbor 
pre národnostne menšiny NRSR a 
Radu pre vysielanie a retransmisiu. 
Všetkým spomenutým subjektom som 
poslal mailom súčasne svoju sťažnosť 
na to, ako je budované slovenské škol-
stvo na južnom Slovensku v obciach, 
kde Slováci tvoria menšinu. Ako prí-
klad uvádzam dve obce z okresu Du-
najská Streda, a to obce Okoč (www.
okoc.sk) a Štvrtok na Ostrove (www.
stvrtoknaostrove.sk). 

Podľa štatistiky z roku 2001 žije 
v obci Okoč 224 Slovákov a v obci 
Štvrtok na Ostrove 211 Slovákov. 
Obec Okoč nemá slovenskú školu ani 
slovenské triedy v maďarskej škole. 
Štvrtok na Ostrove má aj slovenskú 
školu s 38 žiakmi. Prečo sú možné 
takéto rozdiely? Treba mať jednotné 
smernice, pri akom počte Slovákov 
musí byť v obci slovenská škola ale-
bo aspoň zriadené slovenské triedy, 
a tie smernice potom aj dodržiavať. 
Znepokojuje ma tiež, ako rozdielne 
sa na južnom Slovensku vykonáva-
jú bohoslužby v slovenskom jazyku. 
V Horných Salibách (www.hornesali-
by.sk ), okres Galanta, sú v evanje-
lickom kostole slovenské bohoslužby 
v nedeľu ráno o 9. hodine a potom 
maďarské bohoslužby o 10.30 ho-
dine. Zatiaľ čo v rímskokatolíckom 
kostole v Horných Salibách sú bo-
hoslužby len v maďarskom jazyku. 
Nechce sa mi veriť, že je v tejto obci 
a na okolí tak málo veriacich sloven-
ských rímskokatolíkov! Vo Veľkej nad 
Ipľom (www.velkanadiplom.sk) sú 
napríklad v rímskokatolíckom kos-
tole slovenské bohoslužby v nedeľu 
ráno o 9.45 hodine a potom maďar-
ské bohoslužby o 11. hodine. Myslím 
si, že tak obec Štvrtok na Ostrove 
v okrese Dunajská Streda, ako aj obec 
Veľká nad Ipľom v okrese Lučenec, 
by mali byť vzorom, ako funkčne 
usporiadať slovenské školstvo v ob-
ciach na Slovensku, kde Slováci sú 
v menšinovom postavení a podobne by 
mali v takýchto obciach usporiadať 
aj konanie bohoslužieb. To iste platí 
aj pre miestne, obecne rozhlasové či 
televízne vysielanie.

Na záver chcem ešte spomenúť 
situáciu Slovákov v obci Iža (www.iza.
sk) v okrese Komárno, ktorí tu začali 
ešte v roku 1995 budovať slovenský 
evanjelický kostol, ale pre nedostatok 
peňazí na jeho dokončení nepokraču-
jú a stavba chátra. Aj tu by mala vlá-
dať podať pomocnú ruku a poskytnúť 
pomoc na dokončenie tohto kostola. 
Príkladom môžu byť Gbelce (www.
gbelce.sk) v okrese Nové Zámky, kde 
orgány miestnej správy pomohli pri 
oprave slovenskej evanjelickej fary.

Ján VRTIELKA, Austrália
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Marián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Darebáctvo
Ako po-

menovať to, 
čoho som bol 
očitým sved-
kom, vlastne 
ú č a s t n í k o m , 
a čo má na 
míle ďaleko 
od seriózne-

ho informovania verejnosti? 
Konkrétne ide o spomien-
ku na Andreja Hlinku pri 
prí ležitosti 74 . výročia jeho 
úmr tia v bratislavskom Ru-
žinove. Jeden z „našich“ 
denníkov na druhý deň uve -
rejni l správu, že „nik to“ si 
na Hlinku nespomenul. Evi -
dentná nepravda. Iný z „na-
šich“ denníkov na ďalší deň 
nadpísal svoj článok Ma-
t ičiari našl i Hl inkov prst a 
v ňom si všimol dvoch účast-
níkov ružinovskej spomien-
ky, k torí v nej hral i iba rolu 
prizerajúcich sa, a ignoro-
val iných troch aktívnych 
účastníkov, k torí sa dokon-
ca k zhromaždeným obča-
nom prihovori l i .  Čitateľom 
teda vopchali do hláv, že 
jeden z dvoch prizerajúcich 
sa účastníkov osláv bol Me-
čiarovým ministrom (to je 
bomba, však?) a druhý mal 
akési problémy so švajčiar-
skym dôchodkom (vidíte, 
k to to oslavuje Hlinku!) 
Jednoducho nepodstatné a 
trochu spochybňujúce celú 
akciu. Zato na druhej strane 
onen denník neprezradil ,  že 
na slávnostnej spomienke 
na Andreja Hlinku sa zú-
častnil a vystúpil zástupca 
župana Bratislavského sa-
mosprávneho kraja, rovna-
ko aj starosta bratislavskej 
mestskej časti Ružinov, ako 
i zástupca primátora mesta 
Ružomberok! To sa čitatel ia 
nesmeli dozvedieť, aby len 
to preboha nevyzeralo ako 
seriózna oslava? 

Je mi smutno z manipu-
lácie, k torej sme dennoden-
nými svedkami. Po interne -
te koluje názorná ukážka, 
ako to funguje. Z originál -
nej fotograf ie, na k torej 
jeden vojak prit láča hlaveň 
pušky k hlave obete a druhý 
vojak prikladá obeti k ústam 
fľašu, uverejnia médiá buď 
len hlaveň a obeť, alebo len 
„obeť“ a f ľašu. Zásadne len 
polovicu pravdy, a to podľa 
toho, komu drukujú. Či tým 
s puškou alebo tým druhým.

Výsledok? Bežný človek 
je dezinformovaný. Ide o to, 
aby ostal nevedkom, akýmsi 
dreveným panákom, k toré -
ho vodia za nos?

Ročné predplatné 26 €
Polročné predplatné 13 €

Štvrťročné predplatné 6,50 €
Slovenské národné noviny 

si môžete objednať aj na tel. 
čísle 043 / 4012 837

a na adrese 
snnredakcia@matica.sk

PREDPLATNÉ NA ROK 2012

V  B r e z n e  s i  u c t i l i  7 5 .  v ý r o č i e  ú m r t i a  M a r t i n a  R á z u s a

N a z ý v a l i  h o  a j  s v e d o m í m  n á r o d a
Spolok Martina Rázusa v Liptovskom Mikuláši vyhlásil Letokruh Martina Rázusa 2012 – 2013. Cyklus duchovných, kul-
túrnych, vzdelávacích a športových aktivít sa začal 8. augusta a potrvá do 18. októbra 2013. Úvodné spomienkové 
podujatie a ofi ciálne otvorenie pripravil klub Martina Rázusa – Maroško v Brezne. Pre klub, ktorý pôsobí pri Miestnom 
odbore Matice slovenskej v Brezne už päť rokov, to bola samozrejme veľká česť.

 Veď Martin Rázus, významný 
slovenský spisovateľ, evanjelický 
kňaz, politik, zobrazoval kus novo-
dobej histórie Slovenska. Za jeho 

boj za svojbytnosť, za sociálnu spra-
vodlivosť a za mravnú úroveň svojho 
národa sa stal morálnou autoritou a 
nazývali ho aj svedomím národa. 

Strmeňovej  a Boženy Tesárovej. 
Obľúbenú Rázusovu p ieseň Do-
lete lo spevné v táča zaspievala 
Janka Ši f rová zo Ži l iny.  Prítom-
ným sa pr ihovor i l  v icepr imátor 
Ján Ráčak, b iskup Západného 
dišt r ik tu ECAV na Slovensku 
Mi lan Kr ivda, podpredsedníčka 
Spolku Mar t ina Rázusa v Liptov-
skom Mikuláš i   Danie la Fiačano -
vá a  predseda Mat ice s lovenskej 
Mar ián Tkáč. Atmosféru spomien-
kového podujat ia umocni l  Chrá-
mový zbor apošto la Pavla zaspie -
vaním sk ladieb Hoj že Bože a Hoj 
zem drahá, k tor ých autorom tex tu 
je Mar t in Rázus.

V mestskom parku pr i  soche 
Mar ina Rázusa sa uskutočni l  p iet-
ny ak t .  Otvor i l  ho b iskup ECAV 
Mi lan Kr ivda modl i tbou. Nechý-
balo k ladenie vencov a mat ič -
ná hymna Kto za pravdu horí 
v podaní v podaní Chrámového 
zboru apošto la Pavla.  Všetc i  sa 
rozchádzal i  p lní  dojmov, no zo 
st rany hostí   padla aj  jedna zve -
davá otázka. Koľko uč i te ľov s lo -
venč inárov a ž iakov z miestnych 
zák ladných a st redných škôl  bolo 
na podujatí? Odpoveď znela vy-
hýbavo – je dovolenkové obdobie. 
Ruku na srdce, tu asi  máme re -
zer vy.

Milan KOVÁČIK

V st redu 8. augusta sa ziš lo 
asi  150 účastníkov, z toho 42 
hostí  – zástupcov organizác ií  a 
inšt i túc ií,  ako aj  miest a obcí,  kde 
Mar t in Rázus pôsobi l ,  vrátane 
jeho potomkov a rodiny z celého 
Slovenska. Medzi n imi bola naprí -
k lad jeho vnučka docentka V iera 
Lichardová, k torá sa t iež zaslúž i -
la o postavenie sochy v Brezne. 

Po úvodnom pr iví taní  predsed-
níčkou okresnej rady Mat ice s lo -
venskej Már iou Macuľovou nasle -
dovalo emotívne obrazovo -s lovné 
pásmo o ž ivote a die le Mar t ina 
Rázusa v podaní Hany Petera-
jovej  z Horehronského múzea. 
S umeleckým akcentom  predstavi -
la bohatý  zbierkový fond múzea 
najmä z č ias jeho poby tu v Brez-
ne, premiet la minimálne stovku 
autent ických fotograf ií  a úr yvok 
z f i lmu Júl ia.  Hana Peterajová vy-
už i la s lužby skúsených rec i táto -
rov – Jozefa Prepletaného, Már ie 

Nevyhnutnosť zmeniť Maticu, aby bola fit pre zmenené pomery na Slovensku

Hľadanie novej tváre, nových ciest, nových tém
Vznik Matice slovenskej bol významným úspechom slovenského národného hnutia a symbolom spolupráce medzi 
slovenskými katolíkmi a evanjelikmi. Tento historický záväzok spred 150 rokov treba moderne pretvoriť.  Treba zmeniť 
Maticu tak, aby bola prirodzenou, opodstatnenou súčasťou riešenia problémov na zmenenom a meniacom sa Sloven-
sku, osobitne na slovenskom juhu. Zdôraznil to predseda Matice slovenskej Marián Tkáč. 

Mat ica a  je j  č lenov ia  s i  pr ipo -
menul i  p r vé va lné zhromaždenie 
v  roku 1863 a vzn ik  Mat ice s lo -
venske j ,  k to r ý  v  roku 1862 od -
súhlas i l  c isár  Frant išek Jozef   I . 
Panovník  sa darom t isíc  z lat ých 
s ta l  zak ladajúc im č lenom s č ís -
lom 111,  to  však nezabrán i lo 
uhorským úradom po dvanást ich 
rokoch Mat icu,  t r i  s lovenské gym-
náz iá  zakázať  a  majetok zhabať. 
Pr ipomenul  to  vo v yh lásení  pred -
seda MS.  V záu jme ot vorenost i 

voč i  vere jnost i  Mat ica po pr v ý 
raz zas la la  tento rok do par la -
mentného v ýboru správu o svo je j 
č innost i .  Pr i  p lnení  mat ičného 
pos lan ia,  k tor ým je  z jednocova-
n ie všetkých obč anov v  záujme 
v las tenec t va,  chce obnov i ť  po -
staven ie Mat ice ako myš l ienkove j 
zásobárne,  podnecovate ľa ideí 
a  r iešení  tak v  ob last i  t radíc i í , 
ochrany nehmotného ku l túrneho 
dedič st va,  k torého je  Mat ica sú -
č asťou,  ako a j  súč asných prob lé -
mov spo ločnost i ,  osob i tne v id ie -

ka a  s lovenského juhu.  Mat ičné 
ús i l ie  je  v  zhode s  predstavami 
ústavných č in i te ľov – za h ľadanie 
nove j  t váre mat ičnej  č innost i ,  no -
v ých tém, k toré sú ve ľmi  ak tuá l -
ne v  rámc i  ex is tenc ie  S lovenskej 
repub l ik y,  sa v ys lov i l  p redseda 
Výboru Národnej  rady SR pre 
ku l túru a  médiá Dušan Jar jabek. 
Podľa pos lanca „pot rebné sú 
nové témy a t iež nová leg is lat íva, 
k torá  by umocni la  opodstatne -
nosť  Mat ice s lovenske j “. 

■ SLOVENSK Ý JUH
Význam vyhlásenia predsedu 

výboru NR SR pre kul túru a médiá  
je o to väčší,  že poslanec D. Jar ja -
bek to povedal  pr i  pr í leži tost i  Dňa 
Mat ice s lovenskej,  v deň, keď si 
pr ipomenula pr vé valné zhromaž-
denie zo 4. augusta 1863. Jed-
noznačne formuloval  nal iehavosť 
tém smerom do budúcnost i ,  podľa 
neho Mat ica má nesmierne veľa 
roboty najmä na juhu Slovenska, 
problémy by mala moni torovať, 
zast rešovať a č iastočne aj  r ieš i ť 

v  ce los lovenskom rámc i ,  ako a j 
osob i tne na s lovenskom juhu. 
„V lasť  to  sú práve tak pamiatky, 
ako a j  s tav jazyka a v id ieka,  ako 
a j  p rob lémy na jazykovo zmieša-
nom území,  chceme sa angažo -
vať  pr i  záchrane t rad ičných hod -
nôt  v id ieka,  v rátane obrábania 
pôdy,“  konš tatova l  p redseda MS. 

Podľa vedeckého ta jomníka 
Mat ice s lovenskej  Imr icha Sedlá -
ka dô lež i t ý  je  a j  p r iebeh podu jat í  
v  rámc i  Roka MS 2012 – 2013. 
Začnú sa od pot v rden ia  s tanov 
MS 5.  februára 2012 a ukonč ia sa 
v  auguste 2013.  Budú sa or ien -
tovať  na pos lan ie  a postavenie 
Mat ice s lovenskej  v  s lovenskom 
národnom, ku l túrno -spo ločen -
skom a vedeckom ž ivote v  je j 
h is tór i i ,  súč asnost i  a  budúcej 
o r ientác i i ,  č ím sa ukáže neza-
stup i te ľnosť  Mat ice s lovenske j 
v  rozvo j i  s lovenskej  ku l túr y,  vedy, 
v  in tegračnom procese a preh l -
bovaní  národného uvedomenia a 
v lastenect va. 

Z AHR ANIČNÍ SLOVÁCI
Podujat ia  os lov ia  všetky v rs t -

v y s lovenske j  spo ločnost i  bez 
rozd ie lu  po l i t i cke j  p r ís lušnos -
t i ,  náboženského v ierov yznania 
a  soc iá lneho postavenia.  Je to 
ve ľká pr í lež i tosť  pos i ln i ť  posta -
venie Mat ice s lovenskej  v  s lo -
venskej  spo ločnost i  po kauzách a 
turbu lenc iách v  minu lom období, 
ob jek t ívne predstav i ť  je j  súč as -
né ak t iv i t y  a  ve ľké možnost i  p r i 
obohacovaní  s lovenského ž ivota 
v  budúcnost i .  Poč as Roka MS 
sa uskutočn ia  a j  iné v ýznamné 
podujat ia ,  a  to  1 150.  v ý roč ie 
pr íchodu sv.  Cyr i la  a  Metoda na 
naše územie,  150.  v ý roč ie  vzn i -
ku Pr vého s lovenského gymnázia 
v  Revúcej ,  250.  v ý roč ie  narode -
n ia  a  20 0.  v ý roč ie  úmr t ia  Antona 
Berno láka,  20 0.  v ý roč ie narode -
n ia  Jonáša Záborského,  20.  v ý ro -
č ie  druhej  S lovenskej  repub l ik y, 
Mat ičný svetov ý fest iva l  s loven -
ske j  mládeže.  Osobi tná pozor-
nosť  v  rámc i  Roka MS sa bude 
venovať  S lovákom v zahranič í , 
s lovanským Mat ic iam a ich úč ast i 
na podujat iach na S lovensku. 

Dušan D.  KERNÝ – Foto: 
archív SNN

a v tomto smere t iež navrhovať 
zákony,  pr ipomenul  D. Jar jabek 
pr i  pr í lež i tost i  výroč ia pr vého val -
ného zhromaždenia celonárodnej 
kul túrnej  inšt i túc ie.  Predseda MS 
v t lačovom vyhlásení konštatoval , 
že predseda výboru NR SR má 
pravdu – Mat ica zároveň vy jas-
ňuje staré nešťastné kauzy a sú-
časne robí všetko pre to,  aby to 
nebrzdi lo hľadanie nových c iest 
pr i  p lnení mat ičného poslania 
a obnove dôver y.

■ MATIČNÝ ROK
Mat ica vzn ik la  ako spo lok 

podporu júc i  rozvo j  vedy,  ume -
n ia  a  l i teratúr y,  aby sa dospe lo 
k  odst ráneniu b iedy a hospodár-
skemu povzneseniu  s lovenského 
ľudu.  Práve  tú to ve ľkú a zaväzu -
júcu t radíc iu  s i  pr ipomenul i  mat i -
č iar i  –  medzi  n imi  r iad i te ľ  Národ -
ne j  kn ižn ice Peter  Cabadaj ,   na 
s t retnut í  v  Mar t ine predovšetkým 
ako podnet  h ľadania nov ých tém 
a v y t voren ia nov ých c iest  č in -
nost i  Mat ice s lovenske j .  A to  tak 

Martin Rázus vo svojej pracovni.

O Č A M I  M A T I C E

Nová budova Mat ice  v  Mart ine .
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O t v o r m e  n o v é  t é m y  v  m l a d e j  s l o v e n s k e j  t v o r b e

L i t e r a t ú r a  a k o  p o h ľ a d n i c a  n a š e j  d o b y
Nedávno mi udrel do očí zaujímavý výrok: Literatúra je pohľadnica doby. S týmto možno len  súhlasiť. Ostáva na nás, 
čo si z našej doby odnesú budúce generácie, aké pohľadnice im pošleme do budúcnosti. Pri prečítaní kníh, ktoré sú 
tohtoročnými fi nalistami Anasoft litera, si možno všimnúť, že rezonujú autobiografi cké témy, život v zahraničí a snaha 
o nové prerozprávanie minulosti. 

Témy, o ktorých píšu, sú samo-
účelné, pretože sa teraz nosia. Ab-
sencia príbehu je evidentná (pozri 
napr. Krajňak, Salmela). Knihy tak 
pôsobia nedynamicky a majú prie-
mernú úroveň. Neurazia, no ani ne-
utkvejú dlhodobo v pamäti. Chýba 
v nich čosi, čo robilo romány púta-
vými, a čím pretrvali v kolektívnej 
národnej pamäti desaťročia alebo 
dokonca dlhšie: silný príbeh, zapa-
mätateľné charaktery, vtipný hravý 
jazyk, myšlienka. 

Literatúra, tak ako všetko v dneš-
nej dobe, je tovarom či produktom. 
Primárnym cieľom je sledovanie pre-
dajnosti. To samozrejme nemožno 
vydavateľom vyčítať, ak chcú prežiť. 
Slovenský literárny trh je príliš malý 
na to, aby si vydavateľ mohol dovoliť 
luxus vydať knihu, ktorá nezaujíma 
väčšinového čitateľa, a tak tu autor 
neraz nemá inú možnosť než sprá-
vať sa oportunisticky a nadbiehať 
jeho vkusu. Bohužiaľ, od autorov sa 

v súčasnosti čaká, že budú mať „pa-
nelákovú úroveň“,  tak ako ju vidíme 
každý večer v jednej súkromnej te-
levízii. Produkcie servírujú čitateľom 
obsah, ktorý lavíruje medzi nedosta-
točnosťou s občasnými zábleskami 
kvality a čitatelia ju nekriticky pri-
jímajú. Kde však hľadať chybu? Pri 
analýze tohto problému možno hľa-
dať odpoveď v oblasti marketingu, 
ekonómie. Keďže nám však ide naj-
mä o hodnotenie kvalitnej literatúry, 
akou cena Anasoft litera je, upusť-
me od analýzy trhových nástrojov a 
skúsme hľadať odpoveď inde.

Zaujímavý pohľad ponúkajú sú-
časní f ilozofi, ktorí pri analyzovaní 
toho, kedy niečo uznáme alebo ne-
uznáme za umenie, vidia autoritu. 
Týmto problémom sa zaoberal napr. 
mladý f ilozof Michal Žgrada. Vo svo-
jej vedeckej činnosti riešil problémy 
interpretácie a umenia. Dospieva 
k názoru, že za tým, čo budeme pova-
žovať za umenie a čo nie, sú autori-

objektívny názor. Nám však teraz 
ide o hľadanie kvali ty. Zodpovednú 
úlohu kr i t ikov by teda mali prevziať 
nezávislí  recenzenti.  Ako vyzerá 
situácia naozaj?

Poďme pr iamo na štar tovaciu 
č iaru. Ak sa pozr ieme na zloženie 
porôt l i terárnych súťaží, pravidel -
ne sa objavujú t ie isté mená. Ne-
formujú práve oni ako prví kr i t ic i 
to, ako budúci autor i budú písať? 
Tie isté mená možno nájsť aj 
v redakciách časopisov pre začí-
najúcich autorov. Výsledkom ce-
lého procesu je, že máme knihy, 
k toré sú lepším pr iemerom.

Opakujúci sa kr i t ic i  ako autor ity 
ovplyvňujú a presadzujú l i teratúru 
im vlastnú už na základom prvom 
stupni. Nie je problém už niekde 
tu? Prečo sa do procesu tvorby 
l i teratúry nezapája väčšie množ-
stvo ľudí, kde by bolo väčšie spek-
trum názorov? Je len na nás, aké 
pohľadnice našej doby pošleme 
budúcim generáciám Slovákov.

Mladá Matica sa bude musieť 
zhost iť danej úlohy a založiť l i te -
rárnu súťaž, kde by boli  v poro-
tách noví ľudia s novým pohľadom. 
Možno práve tu by mohlo vzklíč iť 
semienko novej, modernej a najmä 
kval i tnej slovenskej národnej l i te -
ratúry. 

Matúš NOVOTŇÁK,
člen OMM Vranov nad Topľou

Bez ohľadu na to, v akej dobe 
žijeme, mladý človek je stále 
ovplyvňovaný troma zásadnými 
faktormi: rodina, škola a gene-
račné prostredie kamarátov. Aj 
keď sila médií je dnes bezpre-
cedentná, predsa len duchovný 
a ideový základ získava mladý 
človek od týchto troch činiteľov.

Mnohé významné osobnosti za-
čali svoju vlasteneckú dráhu ako 
mladí študenti. Vyšli z národne 
uvedomelých rodín a intelektuálne 
zázemie univerzít, lýceí a gymnázií 
bolo prostredím, kde sa sformovali 
ich pevné charaktery. Kolektív pria-
teľov, ktorý vytvárali, potom strhol 
ďalších vrstovníkov do národného 
prúdu. Platilo to pre všetky gene-
rácie od bernolákovcov, štúrovcov, 
ako aj pre mladého Milana Rastisla-
va Štefánika, Martina Rázusa a ďal-
ších, ktorí povstali v priebehu 20. 
storočia. Je to pozitívna skúsenosť 
preverená časom.

V SNN sa viackrát konštatovalo, 
že paradoxne dnešné slovenské 
školstvo nevedie študentov k vlaste-
nectvu. V otázke vlastenectva pre-
vláda medzi učiteľmi na hodinách 
skôr opatrnosť. V čom je zásadný 
problém? Pramení predovšetkým 
z politicky nestabilného prostredia, 
v ktorom sa vládnuce garnitúry 
menia v rýchlom slede a nie každá 
má jednoznačne pozitívny vzťah 
k slovenskej národnej myšlienke. 
Okamžite sa to prejavuje v koncep-
cii vyučovania, a to predovšetkým 
národných dejín. Ak sa nájde učiteľ, 
ktorý bez okolkov vlastenecky vedie 
svojich žiakov a študentov, treba sa 
pred ním skloniť, v tejto politicky pa-
ranoidnej dobe je to malé hrdinstvo.  

Národovectvo súčasnej generá-
cie Mladej Matice nie je výsledkom 
pôsobenia škôl. Na vysokých ško-
lách najmä v rokoch 2001 až 2003 
sme boli svedkami prudkého broje-
nia proti národným veciam, čo v inej 
intenzite cítiť aj dnes. Mladá Matica 
dneška je prirodzenou reakciou na 
všadeprítomný materializmus, pod-
ceňovanie národných ideí médiami 
a v spoločnosti, pokusy o deformo-
vanie a prekrúcanie našich dejín, 
reálny pocit, že s našou Slovenskou 
republikou nie je všetko poriadku. 
Mladá Matica sa úprimne snaží o 
obrodu matičného hnutia a súčasne 
odmieta extrémizmus! Navráťme sa 
ku koreňom neúnavných a čestných 
bojovníkov, ako boli matičiari Štefan 
Moyses, Karol Kuzmány, Ján Fran-
cisci, Štefan Marko Daxner, Jozef 
Škultéty a Jozef Cíger Hronský. 

Matica slovenská nemá materiál-
ne kapacity na celoplošné podchy-
tenie všetkých škôl. Nemôžeme 
nahradiť činnosť štátu, no na dru-
hej strane jednou z úloh musí 
byť zakladanie OMM na školách. 
V podstate rovnaká myšlienka bola 
desaťročie dozadu pri vtedajších 
kluboch OMM, no pre nedostatočnú 
podporu sa nedokázala dlhodobej-
šie udržať. Treba ju znovu zrealizo-
vať a nezabúdať na neustálu citlivú 
pozornosť pri práci s mladými, na 
zabezpečenie priamej pomoci bez 
zbytočnej byrokracie. 

Po pozitívnej skúsenosti so za-
ložením OMM so študentmi SOŠ 
elektrotechnická v Stropkove v de-
cembri 2011 podarilo sa nám  14. 
6. 2012 založiť OMM so žiakmi na 
Gymnáziu v Giraltovciach a za po-
moci D MS v Spišskej Novej Vsi na 
Základnej škole Ing. B. Kožucha  
21. 6. 2012. Vo všetkých prípadoch 
sa ukázalo, že mladí ľudia majú zá-
ujem o národné veci. Naša komuni-
kácia a činnosť musí však zodpove-
dať moderným formám 21. storočia!

 
Marián GEŠPER

Obráťme sa ku koreňom a zmeňme prístup k výchove mládeže

K a m  s m e r u j e  s l o v e n s k ý  s k a u t i n g ?
„Ó, mládež naša, tys držiteľkou rána.“ Naozaj ňou je? Po roku 1989 sa veľa zmenilo, no mnohí sme nečakali, 
že sa zrúti celý výchovný proces doma i na školách. Následky vidíme všade. Spomínam si na detstvo a 
mladosť. V minulosti na konci školského roku križovali Slovensko autobusy detí, zájazdy do múzeí, sloven-
ských hradov a zámkov. Dnes zavládla chudoba ducha a strácame národnú hrdosť.

st raš idelným lesom, kradnut ie 
táborovej  zástavy, prepadnut ie 
a st r ie ľanie.  To nie je skutočný 
skaut ing! 

Na poslednom sneme, na k to -
rom som bol hosťom, som bol 
svedkom vyznania:  „Starí  skaut i 
nám nemajú čo povedať.“  Znie to 
st rašne. Prepáčte,  ale inak sa to 
nedá ani  nazvať.  Kde sú besedy 

K laniame sa špor tovcom, po -
nižujeme uč i te ľov,  prev láda anar-
chia.  Čo mňa najv iac bolí  a mrzí, 
je rozk lad výchovného procesu 
s lovenského skaut ingu. Novodobí 
vodcovia  r ýchlo zabudl i  na hneď 
pr vý skautský zákon: Skaut je 
ochranca prírody a cenných ľud-
ských vý tvorov.  Dnes je bežné 
zažiť  v tábore naprík lad pochod 

s lesníkom, ochrancami prírody, 
rezbármi a inými vzácnymi ľuď-
mi? Zvrátenosť mnohých táborov, 
neschopnosť vedúc ich je a larmu-
júca. Tak čo s t ým?

Mám veľkú túžbu prevychovať 
vedúc ich skautských oddie lov, 
a t ým vrát i ť  skaut ingu dôlež i tú 
úlohu podieľať sa na zdravej  vý-
chove mladých ľudí.  Preto, aby 

mladosť nebola poznačená nega-
t ívnymi záži tkami a nezmyselný-
mi akc iami.  Keď nedávno zomrel 
star ý kamarát  skaut ,  spomenul 
som si  na jeho posledný rozho -
vor :  „Kde ste sa podel i  vy krásne, 
vznešené z laté časy Slovenského 
skaut ingu? “ 

Preto musíme st ihnúť obrát i ť 
sa ku koreňom a spolu so star-
šími skautskými č inovníkmi otoč iť 
smer výchovy a zachrániť v skau-
t ingu to,  čo sa ešte zachrániť dá. 
Moja najväčšia túžba je,  aby Ma-
t ica s lovenská pomohla uchrániť 
a zveľadiť  toto krásne a dôlež i té 
dedičstvo. Súčasne je to aj  výzva 
pre odbor y Mladej Mat ice, aby sa 
ak tívne zapoj i l i  do skaut ingu a 
všeobecne ochrany pr írody.

Alfonz LIŠK A

ty. Medzi ne patria napríklad galérie, 
médiá, kritici. Jeden zo súčasných 
f ilozofov a estetikov A. Danto vo 
svojej knihe Zneužitie krásy tvrdí, že 
kritik je osoba, ktorá rozhoduje, čo 
je správne a nesprávne, čo je hod-
notné a nehodnotné.

Pri analýze problému prichá-
dzame ku konštatovaniu, že pred-
povedať, aké bude umenie v blízkej 
budúcnosti, znamená predpovedať, 
aké budú záujmy kritikov. Ak sa 
pozrieme na problém dnešnej slo-
venskej literatúry, následky tohto 
konštatovania jasne vidieť. Je otáz-
ne, do akej miery možno brať vážne 
recenzie na knihy v komerčných no-
vinách a časopisoch.

Pri čítaní kvetnatej kritiky na 
knihu Heribana alebo Lasicu máme 
pochybnosti o kvalif ikovanosti dané-
ho recenzenta a o nezištnosti také-
hoto počinu. Poslaním komerčných 
médií je však predávať a nemajú 
povinnosť prinášať do istej miery 

Členovia  OMM z okresu Vranov n. Topľou spoznávali prírodné krásy pri splave rieky Ondava. Prednáška a založenie OMM na gymnáziu v Giraltovciach.

Založenie OMM v Spišskej Novej Vsi na Základnej škole Ing. O. Kožucha.Májové stretnutie matičnej mládeže bolo zamerané aj na ochranu životného prostredia.

Hlas Mladej Matice
na školách
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Symptómy sú hrozivé: tvár zrazu očervenie ako paprika s maďarským 
prízvukom, oči zaslzia, že až no, dych sa zrýchli ako... ako neviem čo, te-
lom otriasajú kŕče, brucho zabolí, kolená zoslabnú. Nebezpečná choroba? 
Naopak, liečebná kúra pre tých,ktorých zasiahne smiech, čo chce pomôcť 
zorientovať sa v živote z veselej strany.

Keď sa od pľúc, teda na plnú hubu zasmejeme, zlé vírusy a baktérie umie-
rajú hrôzou, a tak hneď a zaraz prejdime na ďalší odstavec, lebo na tomto 
práve posunujú.

Zahoďte starosti, depresie a agresivitu, pretože smiech, ktorý je náplňou 
nasledujúcich riadkov, je prirodzený liek. A prečo humor lieči?

Nuž preto, lebo nepatrí pod naše zdravotníctvo. Nuž netýrajte telo vo fi t-
centre, smejte sa. Smiech odháňa nudu a stresy, ale i tých, čo nemajú zmysel 
pre nezmysel. Nikdy nestrácajte zmysel pre humor, už by ste ho nemuseli 
nájsť. Keď ťa prejde smiech, je to horšie, ako keby ťa prešlo auto. Tak či 
onak, keď ide o humor, psina musí byť, aj keby nám nebolo do smiechu.

(nn)

Dvojica ambicióznych slovenských 
podnikateľov v oblasti cestovino-
vého ruchu Onur a Šeherezáda vo 
svojej cestovnej kancelárii Margita 
a Besná, s. r. o., ochotne poradí 
a pomôže tisíckam zákazníkov pri 
naplnení až naštopaní ich snov. 

Foto vymenia alebo čestne vrátia a 
osobitne upozorňujú na exkluzívnu 
novinkuv o svojom ohňovzdorovitom 
a vudu tesnom katalógu - na pozná-
vací zájazd s názvom Vidieť Neapol 
a zomrieť. Cesta tam luxusným po-
schodovým klimatizovaným autobu-
som Danone, cesta spať v malej, ale 
čistotnej čiernej dodávke. Vav!

Nebojme sa lavín, ak ide o lavíny 
vianočných darčekov.
Mať pravdu za každú cenu je pridrahé.
V lesoch už máme viac smetísk ako 
mravenísk.
Do školy života prijmú každého.
Aforista je človek, ktorý si nepria-
teľov robí jednou vetou.
Vianočný kapor sa vo vani necíti ako 
ryba vo vode.
Počas predvianočného upratovania 
sa muži najradšej upracú do krčmy.
Žena prefíkaná ako líška sa len s líš-
čim kožuchom pod vianočným strom-
čekom neuspokojí.

-  Arpád,  t y  s i  Maďar  od kos t i?
-  Nem, nem, od Komárna.

Na fu tba lovom ihr isku v  Ča love (Nagy Megyer )  pr íde repor tér
a pý ta sa fanúš ika:
-  Tak čo,  Ča lovo ved ie?
-  Igen,  ved ie a a j  bude ved ieť !

S lovenský Maďar  na s tavbe s i  sp ieva s lovenskú pesn ičku:
-  Keby som bo l  táčkom...
Maďarský S lovák mu dohovára:
-  Čo s i  spros tý? Celý  ž ivo t  chceš voz i ť  betón?

- Ide na mňa kríza stredného ucha.
- Nymfomanka poskytuje nymformácie.
- Afričania si zvolili novú čokovládu.
- Zemepisárka si nechala zväčšiť Peru.
- Peha sa v hitparáde držala zubami-
knechtami.
- Podal naňho smútočné oznámenie.

Mladi pijak – hotove praše,
no, prisamvačku, hej, 

kuka jak opic še,
a to co najskorej.

A kec še jak cepelin scica,
ta še mu omluva cala uľica,

kotrej vun furt 
veľkodušňe vizradzi,

že kec je čľovek mladi, 
ta mu staroba ňevadzi.

Ci koňo?! 

Lapsus linguae

Počuli sme na pešej zóne
Čo to dá človeku práce, kým sa narobí!

Príslovie z Uličsko-Ubľanskej doliny
Študovanú ženu a loveckého psa nikto 
nepohladí.

Dialóg v Klube novinárov
„Ktorýže časopis páči sa vám?“
„Tak trochu ten, ktorý vydávam sám!“„

Milan KENDA

Vraví vynervovaný psychiater 
sestričke:
- Dnes tu už pre nikoho nie som. 
Aj keby prišiel naozaj sám Napo-
leon alebo Kolumbus!

- Miláčik, myslíš, že som pekná?
- Áno, poklad, máš postavu ako 
srna, ale ako sa volá to zviera 
s chobotom?

- Človeče, ako vyžiješ zo svojho platu?
- Celkom fajn. Ťažké je to len posled-
ných 27 dní v mesiaci.

Gastrokútik
Ako sa začína recept v gréckej ku-
chárskej knihe?
Vypýtajte si od EÚ dve vajcia.

Spoločenská kronika
17. augusta mala meniny Milica. 
Milica je ľudské.
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■ Chcete si predĺžiť leto? ■

Esemeska z Mýta pod Ďumbierom
„Zlato, dávam si posledné pivo a o 
20 minút som doma. Pokiaľ nebu-
dem, prečítaj si túto správu znova.“

Šarišská ha-ha-hádanka
Čo je to 90-60-90?
Jazda mestom okolo dopravného 
policajta.

Jeden až hen z Moskvy
od nášho priaznivca
- Kúpte si noviny, kúpte si noviny!
- Spasibo, ja nekurjaščij.

Trh práce
Spoľahlivá penzistka zo žil iského 
kraja ponúka svoje služby ako očitý 
svedok pri dopravných nehodách. 
Zn. Ponúknite, koľko.

Stalo sa? Nestalo sa?
Gejza príde do reštaurácie a hovorí 
hlavnému:
- Včera som si tu zabudol kabát.
- Aký?
- To je jedno, ja nie som prieber-
čivý.

V Moravanoch nad Váhom
Písal srdcom, ale zničil si pečeň.

Oščadnícka definícia
Najmenej nákazlivá je pracovná ho-
rúčka.

Návštevník redakcie sa zdôveruje 
na vrátnici Matice slovenskej
- Som slobodný, lebo svokrovci ne-
mohli mať deti.

Žrebovateľná poučka
Nie je dôležité písať, ale uverejňovať.

V pezinskej krčme
- Tak čo to bude?
- Jeden čaj.
- Obyčajný, alebo bez rumu?

Z Gablíkovho výkladového slovníka
Almužna: plat, obyčajne v penia-
zoch
Investor: kaskadér
Región: oblasť charakter ist ická 
len nárečím

Na pomoc krížovkárom
Čo robia sekretárky, k toré nevedia 
písať, na 17?
Diktujú r iaditeľom.

Stalo sa
(po hospital izáci i)
Medička Angela T. na vizi te v PFN 
ma prezrela, preklepala, popo-
čúvala a urč i la diagnózu: - Pán 
Lechan, ste tučný, okuliarnatý a 
plešatý.

P. S.
Pravopisné chyby v tomto mater iál i 
nahraďte, prosím, chybami výslov-
nostnými. 

Fórum fórov
Príde Poliak k očnému lekárovi. 
Ten mu ukáže tabuľku s písmena-
mi, na k torej je C Z W X N Q Y S T 
A C Z, a pý ta sa ho:
- Viete to prečítať?
- Prečítať? - prekvapene zvolá Po-
l iak. - Ja ho poznám!

* Ráno po svadobnej noci sa roz-
trži tý profesor pozr ie na vedľajšiu 
posteľ a prekvapene zvolá:
- Pupiaková, a vy tu čo robíte?

* Príde novinár za abstraktným ma-
liarom a vyzvedá:
- Majstre, na čom momentálne pra-
cujete?
- Nič konkrétneho.

Čo píšu iní
* Raz dôjde na každého, nie každé-
mu... / L. Surinčák
* Bola to taká dobrá kniha, že mu ju 
bolo ľúto dočítať / M. Hollý
* Stále aktuálne heslo: Kreslo! / Z. 
Kalčíková
* Dnes sa pravda bez sponzora ne-
presadí / E. Mokráň

Poetická prehánka
Pravda z praxe, a nie z kníh:
Zaručený spôsob,
ako neopakovať chyby,
je premenovať ich.

Súdne ingrediencie
§ Ten chodec váhal, ktorým smerom 
sa má vydať, tak som ho prešiel, aby 
sa netrápil.
§ Predavačka v oddelení mäsových 
výrobkov sekala mäso tak neopatr-
ne, že si privodila jeden rok odňatia 
slobody.
§ Obvinený odcudzil na cintoríne po-
mník, ktorý hodlal prebrúsiť a použí-
vať pre vlastnú potrebu.

Čo-to od Evy Mázikovej
- Manžela by som nevymenila za 
žiadneho iného. Ťažko znášam kaž-
dé naše odlúčenie. Minule som bola 
v medzinárodnom exprese Detvan 
len chvíľu bez neho a už som mu na-
písal esemesku, ako veľmi mi chýba. 
Lenže omylom som ju poslala okrem 
neho aj ďalším štrnástim ľuďom.

L e c h a N o v i n Y

Aforizmy Petra Gossányiho 

Nem beszélnek szlovákul!

Z regionálneho chlebníka Krátke správy FÓRY - FÓRY - FÓRY

Karikatúra: Peter GOSSÁNYI

P.  S.  Ak je  to jedno,  tak je  to jedno.


